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ماجراي انتق��ال آب درياي خزر ب��ه فلات مركزي 
ايران و وصل كردن اين ماجرا به خشكي زاينده رود، 
كافي بود ت��ا نمايندگان اس��تان هاي ش��مالي در 
مجلس شوراي اسلامي روز دوشنبه 22 مهرماه 98 
طرح استيضاح وزير نيرو را استارت بزنند.  سازمان 
حفاظت محيط زيست روز يك شنبه با طرح انتقال 
آب درياي خزر به فلات مرك��زي موافقت كرد. اين 
موضوع در حالي اتفاق افتاد كه مس��وولان محيط 
زيستي اس��تان مازندران مخالفت خود را پيش تر با 
اين طرح اعلام كرده بودند. به گزارش اعتمادآنلاين، 
اما ديروز تيغ تيز پيكان انتق��ادات نمايندگان رو به 
رضا اردكانيان، وزير نيرو، بود. وزي��ري كه در تمام 
پروژه هاي سدس��ازي ايران بعد از انقلاب دستي بر 
آتش داشت.  ديروز قبل از شروع جلسه، جوسازي ها 
عليه اردكانيان ش��كل گرفته بود بطوري كه قاس��م 
احمدي لاشكي، نماينده نوشهر در مجلس، در جمع 
خبرنگاران از تقديم درخواست استيضاح وزير نيرو 
به هيات رييس��ه مجلس خبر داد.  قاس��م احمدي 
لاشكي قبل از جلسه ديروز مجلس شوراي اسلامي 
در جمع خبرن��گاران از طرح اس��تيضاح اردكانيان 
وزير ني��رو در 20 محور خب��ر داد و گف��ت كه اين 
استيضاح تقديم هيات رييسه ش��ده است. به گفته 

وي محورهاي استيضاح به شرح زير است: 
1-كوتاه��ي در مديري��ت منابع، آب س��طحي و 

زيرزميني كشور
2- ع��دم رعايت عدال��ت در توزي��ع و تأمين آب 

شرب مردم
3- ناتواني در انجام مهندسي رودخانه هاي كشور 
و جلوگيري از برداشت بي رويه از بستر رودخانه ها

4- ناتواني در تعيين علمي حري��م رودخانه ها و 
حفاظت از حريم

5- ع��دم ت��وان دف��اع از انتق��ال غيرعلم��ي و 
غيركارشناس��ي آب درياي خزر به فلات مركزي 

ايران و صدور مجوز غيركارشناسي
6- ع��دم توانايي در كنترل س��يلاب و تش��ديد 

خسارت به مردم و توان رفع تهديدات آينده
7- ص��دور مجوز اج��راي طرح ه��اي انتقال آب 
بين حوض��ه اي برخلاف اصول زيس��ت محيطي 
از  و حق آب��ه زيس��ت محيطي و بهره ب��رداري 

پايين دست
8- صدور مجوز صنايع آب بر و توسعه كشاورزي 

بر مناطق كم آب
9- عدم رعايت اصول حاكم بر آمايش س��رزمين و 

اصول حفاظت محيط زيست و توسعه پايدار كشور
10- علت صدور مجوز انتقال آب غيركارشناسي 
از رودخانه هاي دز و كارون ب��دون دريافت مجوز 

زيست محيطي

11- عدم تأمي��ن حق آبه كش��اورزان در فاز دوم 
طرح مقام معظم رهبري

12- عدم رعايت اولويت هاي تأمين آب كش��ور 
من��درج در قانون همچ��ون تأمين آب ش��رب و 

حق آبه زيست محيطي و صنعتي
اكوسيس��تم هاي  ثب��ت  از  جلوگي��ري   -13
طبيعي پيرام��ون رودخانه دز به عن��وان منطقه 

حفاظت شده
14- ع��دم اج��راي ش��بكه فاضلاب ش��هري و 

روستايي در مناطق مختلف كشور
15- قطعي برق در دو سال اخير و نداشتن برنامه 
جه��ت س��رمايه گذاري و تأمي��ن و افزايش برق 

كشور
16- احداث س��د گتوند در محل غيركارشناسي 
كه موج��ب ش��وري آب رودخانه كارون ش��ده و 
راه��كاري براي رفع ش��وري و رس��وب نمك در 

مخزن وجود ندارد
17- كم كاري و عدم مديريت دقيق و مناسب بر 
سدهاي دز و كرخه كه موجب سيل هاي مخرب 
س��ال هاي 1398 - 1395 ش��د و ع��دم جبران 

خسارات وارده به مردم
18- ص��دور مج��وز برداش��ت آب از رودخانه دز 
براي مص��ارف غيرضروري مانن��د صنايع آب بر و 

گردشگري آلاينده
19- عدم نظارت بر رعايت الگوي آب در مناطق 

كم آب كشور
20- عدم انجام تعهدات مصوب براي جلوگيري 

از سازه هاي آبي شوشتر كه ثبت جهاني شده اند.
اس��تيضاح وزير نيرو به امضاي علي اس��ماعيلي 
نماينده نور، احمدي لاش��كي نماينده نوش��هر، 
شمس الله ش��ريعت تژاد نماينده تنكابن، عباس 
پاپ��ي زاده نماين��ده دزف��ول، نب��ي هزارجريبي 
نماين��ده گ��رگان، ني��از آذري نماين��ده باب��ل، 
دل خ��وش نماين��ده صومعه س��را، يوس��ف نژاد 
نماينده ساري، نادري نماينده پاوه، يوسفيان ملا 
نماينده آم��ل، ابراهيمي نماين��ده راميان، قرجه 
طي��ار نماينده گنب��دكاووس، ش��اعري نماينده 
بهش��هر، نانوا كن��اري نماينده باب��ل، جعفر زاده 
نماينده رش��ت، دامادي نماينده س��اري، قرباني 
نماين��ده آستانه اش��رفيه، روح الله باباي��ي صالح 
نماينده بويين زه��را، رضيان نماينده قائمش��هر 

رسيده است.
اين نمايندگان بعد از تصوي��ب انتقال آب درياي 
خزر به ف��لات مركزي، با تجم��ع در محل هيات 
رييسه مجلس ضمن سر دادن شعار عليه دولت، 
وزير نيرو و س��ازمان محيط زيس��ت خواس��تار 

استيضاح اردكانيان شدند.

 نمايندگان استان هاي شمالي
 طرح استيضاح وزير نيرو را استارت زدند

عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
گفت: اگر چه عامل سياسي در رويه گروه ويژه اقدام مالي 
)اف اي تي اف( در قبال ايران شديدتر عمل مي كند، اما نوع 
همكاري جمهوري اسلامي با اين نهاد مالي به نحوي است 
كه ما در ليست كشورهاي غيرهمكار آن قرار نمي گيريم. 
»حشمت الله فلاحت پيشه« در گفت وگو با ايرنا، با اشاره به 
فرايند بررسي لايحه الحاق ايران به كنوانسيون پالرمو رويه 
هيات نظارت مجمع تشخيص مصلحت نظام را موجب 
توقف در فرايند قانون گذاري در كشور دانست و گفت: از 
زماني كه بحث هيات عالي نظارت مطرح ش��ده، چالشي 
در حوزه قانون گذاري كشور به وجود آمده است. او اضافه 
كرد: تا قبل از تشكيل اين هيات، كسي از مباحث داخل 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام خبر نداش��ت، اما الان 
مجمع تش��خيص كه بايد محل مصلحت باشد به محلي 
براي دعوا تبديل ش��ده اس��ت و علت آن نيز دخالت هاي 
خارج از رويه اي اس��ت كه در فرايند قانون گذاري كشور 
صورت مي گيرد. فلاحت پيش��ه با بيان اينكه پالرمو يك 
نمونه از كندي فرايند قانونگذاري كش��ور اس��ت، افزود: 
لايحه پيوستن به اين كنوانس��يون يك سال در مجمع 
متوقف مانده است و اكنون اعلام مي كنند كه اين توقف 
به معناي رد آن است در حالي كه اين توقف به معناي تاييد 
پالرمو است زيرا شوراي نگهبان عملا پالرمو را تاييد كرده 
است. وي خاطرنشان كرد: در ارتباطي كه شوراي نگهبان 
با مجلس داشت، ايرادات در كميسيون قضايي و حقوقي 
مجلس شوراي اسلامي رفع شد و بعد از رفع اين ايرادات، 
شوراي نگهبان عملا ايرادي نگرفت. او با اشاره به ايرادات 
هيات عالي نظارت بر پالرمو اظهارداش��ت: اگر ش��وراي 
نگهبان ماهيت نظارتي هيات عالي نظارت را مي پذيرفت، 
حداقل ايرادات شوراي نگهبان را مي خواند، در صورتي كه 
بدون اينكه به ايرادات اين هيات وارد ش��ود، عين ايرادات 
را در قالب يك نامه ضميمه كرده و براي مجلس فرستاد؛ 
يعني اينكه شوراي نگهبان به صورت تلويحي، نگاه نظارتي 
هيات عالي نظارت را بر قانون گذاري رد كرده اس��ت؛ كما 
اينكه مجلس شوراي اسلامي نيز اين ايرادات را نپذيرفت 

و همان را به مجمع تش��خيص مصلح��ت بازگرداند. او با 
تاكيد بر اينكه پالرمو همان زمان كه به مجمع تشخيص 
مصلحت ارجاع شد، بايد ابلاغ مي شد، گفت: فارغ از نفس 
قانون گذاري، اخلال در رويه قانون گذاري به ضرر كش��ور 
است؛ اكنون پس از يك سال، مجمع درباره پالرمو اعلام 
نظر نكرده است؛ اين به معناي رد آن نيست بلكه به معناي 
تاييد اس��ت، زيرا طرح يا لايحه اي كه در مجلس تصويب 
و به تاييد شوراي نگهبان رسيده است؛ مجمع تشخيص 
مصلحت نظام، وقت داشت كه جلسه بگذارد و ايرادات را 
برطرف كند، اما هيچ وقت جلسه نگذاشت. فلاحت پيشه 
وجود اختلافات در مجمع تش��خيص مصلح��ت نظام را 
از دلايل برگزار نشدن جلس��ه براي پالرمو عنوان و اظهار 
كرد: در خود مجمع نيز تعدادي از اعضاي مجمع نسبت 
به اقدامات هيات عالي نظارت انتقاد دارند چرا كه هزينه 
برخ��ي تصميم گيري ه��ا را بر عهده مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام مي گذارد. اين نماينده مجلس گفت: اين 
موضوع كاملا شفاف و مشخص است كه قانون در مجلس 
شوراي اسلامي تصويب مي ش��ود و به تاييد يا رد شوراي 
نگهبان مي رسد و بعد از آن اگر اختلاف مجلس و شوراي 
نگهبان ادامه يافت، به مجمع تش��خيص مصلحت نظام 
مي رود، اما در اين باره اختلافي نبوده است. وي ادامه داد: 
در مورد پالرمو، هيات عالي نظارت از طريق شوراي نگهبان 
ايراداتي را مطرح كرده است كه مجلس شوراي اسلامي 
به اين ايرادات ورود نكرد؛ فارغ از اينكه پالرمو يا هر قانون 
ديگري باشد، تحولات يك سال اخير در مورد پالرمو نشان 
داد كه ايجاد نهادهاي خارج از قانون در حوزه قانونگذاري 
فقط باعث توقف در امور كشور مي شود. او گفت: بر اساس 
رويه اف اي تي اف نوع همكاري جمهوري اسلامي با گروه 
ويژه اقدام مالي به گونه اي است كه ما در ليست كشورهاي 
غيرهمكار اين گروه قرار نمي گيريم، اگر چه در اين رويه 
عامل سياسي هم مطرح اس��ت و عامل سياسي در قبال 
ايران شديد تر عمل مي كند، اما الان ش��رايط به گونه اي 
نيست كه ايران در ليست كشورهاي غيرهمكار اين نهاد 

مالي قرار گيرد.

فلاحت پيشه ،عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس:
در گروه كشورهاي غيرهمكار »اف اي تي اف« قرار نمي گيريم

گزارشمجلس
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نگاه

فقر و ديگر هيچ
تعادل|

ديروز جايزه نوبل اقتصادي به س��ه اقتصاددان 
امريكايي كه دو نفرش��ان زن و ش��وهر بودند 
)آبيجيت بانرِجي و ايستر دوفلو( تعلق گرفت. 
دليل جايزه هم بسيار س��اده بود: مبارزه براي 
كاهش فقر . )مشروح اين خبر را در صفحه 15 
بخوانيد .( در واقع اين دومين بار است كه جايزه 
نوبل اقتص��ادي براي مبارزه ب��ا فقر تخصيص 
مي يابد . دربار نخس��ت، اين جاي��زه به آمارتيا 
س��ن- اقتصاددان هندي الاصل امريكايي- در 
سال 1998 تعلق گرفت.  واقعيت آن است كه 
اتفاقات و رويدادهاي سياسي جهاني، ريشه آن 
اول در فقر و س��پس در آزادي قرار دارد . كافي 
است نگاهي بيندازيم به اطراف و اكناف جهان. 
م��وج مهاجرت ها و پناهجوي��ان را كه ببينيد، 
متوجه مي شويد كه همه بدنبال زندگي بهتر و 
فرار از فقر يا فقير شدن هستند. بزه كاري ها كه 

رشد آن روز افزون است ريشه در فقر دارد ...

 صفحه 10  

دانش و فن

آغاز ترابشريت با تجهيز 
انسان به ابزارهاي فناوري

ترابشريت جنبشي اس��ت كه اعضايش معتقدند 
انس��ان ها مي توانند از محدوديت هاي جس��مي و 
ذهني خود فراتر بروند و بدن خود را با اس��تفاده از 
تكنولوژي ارتقا دهند. ترابشريت يا تراانسان گرايي، 
مي توان��د ترجمه ه��اي متع��ددي ب��راي واژه 
Transhumanism باش��د، ايده انجام اين كار 
به تازگي در حال تبديل شدن به يك جريان است؛ 
جرياني كه در آن انس��ان ها بدن خود را به قطعات 

الكترونيك و ريز تراشه ها مجهز مي كنند. 

مسكن

1+4 عامل ناكارآمدي وام 
خريد مسكن

شهلا   روشني|
در روزهاي اخير بانك مسكن س��قف سني براي 
دريافت تس��هيلات خريد مس��كن را از 25 سال 
به 30 س��ال افزايش داد. تا پي��ش  از اين در تهران 
براي بناهاي با 20 س��ال قدمت در حالت انفرادي 
60 ميليون تومان و زوجين تا 100 ميليون تومان 
امكان ارايه تسهيلات از طريق اوراق وجود داشت. 
به خانه هاي 25 س��اله نيز 45 ميلي��ون تومان در 
حالت انفرادي و 80 ميليون تومان در حالت زوجين 
پرداخت مي شد. مطابق مصوبه بانك مسكن، اين 
س��قف س��ني در حالت اول به 25 و در حالت دوم 
به 30 سال افزايش يافته است. به باور كارشناسان 
حوزه مسكن، افزايش تسهيلات به ميزان ذكرشده 
املاك بالاي 25 سال در اين برهه زماني كه مسكن 
در برخي از مناطق تهران رشدي برابر با 70 تا 200 
درصد داشته اس��ت، تأثير چنداني نخواهد داشت 

چراكه در حال حاضر اين املاك نيز...
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 صفحه 2 

رييس جمهوري درسيزدهمين  نشست رسانه اي:

حاضرم قرباني منافع ملي  شوم

نگاه

تعادل|
ديروز جايزه نوبل اقتصادي به س��ه اقتصاددان 
امريكايي كه دو نفرش��ان زن و ش��وهر بودند 
)آبيجيت بانرِجي و ايستر دوفلو( تعلق گرفت. 
دليل جايزه هم بسيار س��اده بود: مبارزه براي 
كاهش فقر . )مشروح اين خبر را در صفحه 15 
بخوانيد .( در واقع اين دومين بار است كه جايزه 
نوبل اقتص��ادي براي مبارزه ب��ا فقر تخصيص 
مي يابد. دربار نخس��ت، اين جايزه ب��ه آمارتيا 
س��ن- اقتصاددان هندي الاصل امريكايي- در 
سال 1998 تعلق گرفت.  واقعيت آن است كه 
اتفاقات و رويدادهاي سياسي جهاني، ريشه آن 
اول در فقر و س��پس در آزادي قرار دارد . كافي 
است نگاهي بيندازيم به اطراف و اكناف جهان. 
م��وج مهاجرت ها و پناهجوي��ان را كه ببينيد، 
متوجه مي ش��ويد كه همه بدنبال زندگي بهتر 
و فرار از فقر يا فقير شدن هستند. بزه كاري ها 
كه رشد آن روز افزون اس��ت ريشه در فقر دارد 
و در كل فقر آينده دموكراسي جهان را به خطر 

انداخته است .
 نوش��ته زير بخش��ي از مقدمه كت��اب اقتصاد 
فق��ر اس��ت ك��ه آبيجي��ت بانرِجي ب��ه اتفاق 
همس��رش ايس��تر دوفل��و در س��ال 2011 
نوشته اند:  »ما آكادميسين هستيم و مانند اكثر 
آكادميس��ين ها،  فرضي��ات را فرموله مي كنيم 
و به داده ه��ا خيره مي گرديم. ام��ا طبيعت كار 
ما ايجاب مي كند ك��ه ماه ها و س��ال ها را روي 
كار با فعالان س��من ها و بوروكرات هاي دولت، 
 كارگران بهداشت و وام دهندگان خرد، پشت سر 
بگذاريم. اين كار ما را به كوچه ها و دهكده هايي 
كه فقرا زندگ��ي مي كنند مي كش��اند و از آنها 
مي پرس��يم و بدنبال داده ها مي گردي��م.  اين 
كتاب )اقتصاد فقر( جز به خاطر مهرباني افرادي 
كه ما با آنها ديدار كرديم نوش��ته نشده است . 
هميشه با ما به عنوان مهمان برخورد كرده اند، 
 حتي با آنكه اغلب اوقات مهمان نبوديم . سوالات 
ما را صبورانه پاس��خ مي دادن��د حتي زماني كه 
حس آن را نداش��تند و بس��ياري از داستان ها 
را با ما به ش��راكت گذاش��تند. به دفترمان كه 
برمي گشتيم اين داستان ها را به ياد مي اورديم 
و داده ها را تجزب��ه و تحليل مي كرديم در حالي 
كه هر دوي ما )ايس��تر دوفلو( مس��حور و گيج 
بوديم وتلاش مي كرديم كه آنچه شنيده بوديم 
و ديده بودي��م را به مدل هاي س��اده اي تبديل 
كنيم. ك��ه اقتصاددانان توس��عه اي حرفه اي و 
سياست گذاراني بطور س��نتي براي فكر كردن 
درباره زندگي فقرا استفاده مي كنند. اين كتاب 
از دل اين تبادلات بيرون آمده و نش��ان دهنده 
تلاش ما براي بافتن داستان اينكه چطور افراد 

فقير در زندگي شان زندگي مي كنند..«

فقر و ديگر هيچ

خبر

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي 
اسلامي گفت: پس از رفع ايرادات طرح تشكيل 
وزارت بازرگاني، در جلسه علني مجلس طرح 
و مورد بررسي و راي گيري قرار مي گيرد. علي 
كريمي عضو كميس��يون اقتص��ادي مجلس 
شوراي اسلامي درگفت وگو با خبرنگار فارس، 
گفت: طب��ق آيين نامه طرح تش��كيل وزارت 
بازرگاني كه از سوي ش��وراي نگهبان رد شده 
بايد دوباره در كميس��يون مربوطه در مجلس 
شوراي اسلامي بررسي و ايرادات وارده از سوي 
ش��وراي نگهبان در اين طرح رفع ش��ود.  عضو 
كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
بيان داش��ت: پس از رفع ايرادات طرح تشكيل 
وزارت بازرگاني اي��ن طرح براي تعيين تكليف 
مجدد به صحن مجلس مي رود و در آنجا طرح 
جديد راي گيري ش��ده و نماين��دگان مجلس 
ش��وراي اس��لامي درب��اره آن تصميم گيري 
مي كنند. اين نماينده مخالف طرح تش��كيل 
وزارت بازرگاني بيان داش��ت: در شرايطي كه 
دو وزارتخانه بازرگاني و صنايع از هم جدا بودند 
همواره بين دو حوزه توليد و تجارت مناقشه و 
درگيري وجود داشت و وزارت بازرگاني عمدتاً 
به دنبال منفع��ت واردكنندگان ب��ود بطوري 
كه تراز تجاري ما در س��ال هاي طولاني به نفع 
واردات منف��ي بود. كريمي بيان داش��ت: فعلا 
نمي ت��وان در مورد تصميم نماين��دگان و راي 
نماين��دگان در رابطه با طرح تش��كيل وزارت 
بازرگاني نظر داد زيرا بايد ايرادات تعيين شده 
در اين طرح از س��وي ش��وراي نگهب��ان مورد 
بررس��ي و كار كارشناس��ي قرار گي��رد. طرح 
تشكيل وزارت بازرگاني س��وم مهر ماه امسال 
به تصويب مجلس ش��وراي اسلامي رسيد و به 
شوراي نگهبان ارسال شد، اما اين طرح از سوي 
روز گذشته 21 مهر توسط شوراي نگهبان رد و 
به مجلس ارجاع شده است. عباس كدخدايي 
سخنگوي شوراي نگهبان روز گذشته 21 مهر 
ماه 1398 اعلام كرد كه طرح تش��كيل وزارت 
بازرگاني توسط شوراي نگهبان رد شده است. 
سخنگوي شوراي نگهبان در صفحه شخصي 
خود نظر اين شورا درباره طرح تشكيل وزرات 
بازرگاني را اعلام كرد كه متن آن به ش��رح زير 
اس��ت: »نظر ش��وراي نگهبان راج��ع به طرح 
تش��كيل وزارت بازرگاني: در تبصره 1، انتقال 
وظايف مذكور در ماده 1 قانون »تمركز وظايف 
و اختي��ارات مربوط ب��ه بخش كش��اورزي در 
وزارت جهاد كش��اورزي« ب��ه وزارتخانه هاي 
ذي ربط، بدون تعيين دقي��ق وظايف هر كدام 
از وزارتخانه ها، مغاير اص��ول 85 و 133 قانون 

اساسي شناخته شد.«

 طرح دوباره تشكيل
 وزارت بازرگاني در مجلس

صنعت،معدن و تجارت

محتويات نقشه راه صادراتی 
از نگاه فعالان اقتصادي

14 1۵

سفير انگليس در تهران تاكيد كرد: همكاري هاي غيرنظامي 
هس��ته اي يكي از مهم ترين منفعت هاي برجام براي ايران 
است. »راب مك اير« س��فير انگليس در تهران با انتشار دو 
تصوير از جلسه صبح روز يك شنبه هماهنگي ايران و روساي 
مشترك كارگروه »مدرن سازي رآكتور تحقيقاتي خنداب« 
در حساب ش��خصي خود در توييتر نوشت: همكاري هاي 
غيرنظامي هسته اي يكي از مهم ترين منفعت هاي برجام 
براي ايران است. وي ادامه داد: خوشحاليم از اينكه ميزبان 
پروفسور رابين گرايمز به همراه هياتي از بريتانيا و چين براي 
گفت وگوهاي فني در مورد پروژه مدرن سازي راكتور اراك 

مي باشيم. به گزارش ايرنا، جلسه هماهنگي ايران و روساي 
مشترك كارگروه »مدرن سازي رآكتور تحقيقاتي خنداب« 
با حضور هياتي از سازمان انرژي اتمي ايران و هيات هايي از 
چين و انگليس صبح روز دوش��نبه در محل سازمان انرژي 
اتمي اي��ران برگزار ش��د. »بهروز كمالوندي« مع��اون امور 
بين الملل، حقوقي و مجلس، »راب مك اير« سفير انگليس 
در تهران و هيات كارشناسي از چين به رياست »وي كينگ 
مينگ« از بخش همكاري هاي بين المللي كميسيون انرژي 
اتمي چين )CAEA(، هيات هاي سه كشور را در اين جلسه 

سرپرستي مي كردند.

همكاري هاي غيرنظامي هسته اي از مهم ترين منافع برجام است

برجام

تقدير از سال ها كار تجربي براي مبارزه با فقر
نوبل اقتصاد به »بانِرجي«، »دوفلو« و »كرِمر« رسيد



روي موج خبر

  »روح الله زم« سرش�بكه آمدنيوز توسط 
سازمان اطلاعات سپاه دستگير شد

سپاه پاسللداران انقاب اسللامي در بيانيه اي از 
دستگيري »روح الله زم« سرشبكه سايت معاند و 
ضدانقاب »آمدنيوز« در يك عمليات اطاعاتي 
هوشمندانه توسط سللازمان اطاعات سپاه خبر 
داد. به گزارش روز دوشنبه روابط عمومي كل سپاه 
پاسداران انقاب اسامي، اين بيانيه با اعام خبر 
عمليات دستگيري »روح الله زم« سرشبكه سايت 
ضد انقاب موسللوم به »آمد نيوز« طي عمليات 
پيچيده و حرفه اي سللازمان اطاعات سللپاه، بر 
شكست و جا ماندن سرويس هاي اطاعاتي دشمن 
از قدرت اطاعاتي سپاه تاكيد شده است. در متن 
بيانيه سللپاه آمده اسللت: در ايام پر شور و شعور 
اربعين حسيني و تجديد ميثاق رهروان كربا با 
آرمان هاي جاودان سيد و سالار شهيدان حضرت 
اباعبدالله الحسين)ع( كه دشمنان امت اسامي 
مقهور عظمت و شكوه راهپيمايي و اجتماع عظيم 
و ميليوني زائران، با حقد و حسللد نظاره گر تجلي 
قدرت اسللام و جبهه مقاومت اسامي شده اند؛ 
خداي بزرگ را شاكريم كه در سايه الطاف خفيه 
و بيكرانش، پاسللداران گمنام امام زمان)عج( در 
سللازمان اطاعات سللپاه را ياري بخشيد تا يكي 
از سرشاخه هاي سراب رسانه اي دشمن و جنگ 
رواني عليه نظام مقدس جمهوري اسامي ايران 
را طي يك عمليات پيچيده با حربه فريب اطاعاتي 
گرفتار سازند و با غافلگيري و دستگيري اين عنصر 
پليد و مزدور، دسللت برتر و ابتكار عمل خود را در 
مقابل سرويس هاي اطاعاتي دشمن نشان دهند. 
اين بيانيه مي افزايد: سللازمان اطاعات سپاه، در 
 اين عمليات حرفه اي، هوشمندانه و چند وجهي با 
به كارگيري روش هاي نوين اطاعاتي و شگردهاي 
ابتكاري، سرويس هاي بيگانه را مديريت و فريب 
داد و »روح الله زم« سرشبكه سايت ضد انقاب و 
معاند »آمدنيوز« را كه در سال هاي اخير با هدايت، 
تامين و پشتيباني مسللتقيم آنان و نيز حمايت 
ضد انقاب خارج نشللين و عوامللل داخلي آنها، 
به عنوان يكي از آبشللخورهاي محوري دشمن، 
عمليات رواني گسترده اي براي اختاف افكني در 
اركان نظام اسامي، ايران هراسي، دروغ پردازي، 
القاي شللبهه در نسللل جوان نسللبت به عقايد و 
باورهاي ديني و تبليغ و فراهم سازي زمينه هاي 
اقدامات خشونت بار و تروريستي؛ ايجاد آشوب و 
ناآرامي در كشور را اداره مي كرد را به داخل كشور 
هدايت و بازداشللت كند. در بخشي از اين بيانيه 
آمده اسللت: نامبرده با وجود اينكه تحت هدايت 
سرويس اطاعاتي فرانسه و حمايت و پشتيباني 
سرويس هاي اطاعاتي امريكا و رژيم صهيونيستي 
و مرتبط با ساير سرويس هاي اطاعاتي قرار داشت 
و به صورت شبانه روزي با روش هاي پيدا و پنهان 
و در پوشللش هاي گوناگون و چنللد لايه اي مورد 
حفاظت قرار مي گرفت، در دام فرزندان ملت ايران 
در سازمان اطاعات سپاه افتاد. اين بيانيه مي افزايد: 
با سپاس به درگاه كبريايي و آرزوي قبولي طاعات و 
ابراز ارادت عاشقان اهل بيت عصمت و طهارت )ع( 
به ساحت مقدس شهداي كربا در اين ايام نوراني 
و معنوي؛ اطاعات تكميلي پيرامون اين عمليات 
بزرگ -كه بيانگر شكست و جا ماندن سرويس هاي 
اطاعاتي دشمن از قدرت اطاعاتي سپاه است- و 
نيز شبكه پوششي گسللترده و پيچيده مذكور، 
متعاقباً به اسللتحضار ملت قهرمان و بصير ايران 

اسامي رسانده خواهد شد.

  واكنش آشنا به بركناري پنج قاضي فاسد
مشللاور رييس جمهوري در واكنش به بركناري 
پنج قاضي از سوي دادستان كل كشور در حساب 
كاربري خود در توييتر نوشللت: اجازه دهيد- تا 
زمان مشخصي- مردم امكان شكايت و درخواست 
رسيدگي به تخلفات ديگر اين ناقاضيان را داشته 
باشند. حسام الدين آشللنا روز دوشنبه با بازنشر 
توييت كاربري در اين زمينه نوشت: نام و سوابق 
و احكام اين ناقاضيان بركنار شده را اعام كنيد، 
اجازه ندهيد ايللن افراد به دنبللال وكالت بروند، 
احكامي را كه اين ناقاضيان صادر كرده اند مجددا 
بررسي كنيد. وي همچنين عنوان داشت: اجازه 
دهيد- تا زمان مشخصي- مردم امكان شكايت و 
درخواست رسيدگي به تخلفات ديگر اين ناقاضيان 
را داشته باشند. دادستان كل كشور روز يك شنبه 
در مراسم معارفه دادستان عمومي و انقاب مشهد 
بر تزكيه دستگاه قضا تاكيد كرد و گفت: براي از 
بين بردن جرم بايد دستگاه قضايي از آلودگي مبرا 
باشد و هيچ تعارفي هم با هيچ كس در هيچ سمتي 
نيست بطور مثال روز گذشته پنج قاضي فاسد را 
از دستگاه قضا جدا كرديم. به گفته حجت الاسام 
والمسلمين محمد جعفر منتظري، بيش از ۱۱ 
هزار قاضي در دسللتگاه قضا فعاليت مي كنند و 
بايد اجازه جولان از تعداد اندكي كه باعث بدنامي 
مي شوند گرفته شود و دسللتگاه قضايي، وكا و 
كارشناسان از وجود افراد ناپاك، پاكسازي شوند.

رهبر معظم انقاب اسللامي صبح روز دوشنبه 
از حضللرت آيللت الله مكارم شلليرازي در يكي از 

بيمارستان هاي تهران عيادت كردند.
به گزارش پايگاه اطاع رسللاني دفتر مقام معظم 
رهبري، رهبر معظم انقاب اسللامي صبح روز 
دوشنبه از حضرت آيت الله مكارم شيرازي در يكي 

از بيمارستان هاي تهران عيادت كردند.
رهبر انقاب اسامي در اين عيادت، در جريان روند 
درمان حضرت آيت الله مكارم شيرازي قرار گرفتند 
و گفتند: وجود جنابعالي براي مردم و حوزه هاي 
علميه بسلليار با بركت اسللت و از خداوند متعال 

سامتي و عافيت كامل شما را مسألت مي كنيم.
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رييسجمهوردرسيزدهميننشسترسانهاي:

شاخصهاياقتصادينشانگرحركتدرمسيرآرامشاقتصادياست

حاضرم براي منافع ملي قرباني شوم
گروه ايران|

سيزدهمين نشست مطبوعاتي رييس دولت دوازدهم 
با نمايندگان رسللانه هاي گروهي ديروز در شرايطي در 
ساختمان شهيد بهشتي نهاد رياست جمهوري برگزار شد 
كه از آخرين نشست خبري رييس جمهوري با رسانه هاي 
گروهي بيش از 20ماه سپري شده بود؛ فاصله معناداري 
كلله در بازه زماني آن، حللوادث و رخدادهاي فراواني در 
فضاي اقتصادي، سياسللي، اجتماعي و...رخ داده بود؛ از 
ماجراي خروج ترامللپ از برجام و رخدادهاي پس از آن 
گرفته تا وقوع نوسانات گسترده در بازار هاي مالي و پولي 
كشور كه براي مدتي قيمت ها را در فازصعودي قرار داده 
بود. از ماجراي توقيف كشتي آدريان دريا تا راهبردهاي 
تازه اي كه ايران براي مقابله با حاشيه سازي هاي امريكا 
و عربسللتان در منطقه به كار گرفللت و... مجموعه اي از 
موضوعات مهمي بودند كه در اين بازه زماني در فضاي 
داخلي، منطقه اي و بين المللي شكل گرفتند. مدت زماني 
كه رييس جمهوري از آن ذيللل عنوان»امتحان بزرگ 
دولت« ياد مي كند و اعام مي كند در تمام اين بازه زماني 
تاش دولت در راستاي حل اين مشكات و بازگرداندن 

ثبات به اقتصاد كشور متمركز شده بود. 
با عبور از اين دوران پر فراز و نشيب، روحاني يك بار ديگر 
روبه روي رسللانه هاي گروهي نشسللت و قبل از اينكه 
رسانه ها پرسشي را در اين زمينه مطرح كنند، اعام كرد 
كه شخصا مايل اسللت تا ارتباطات رودروي بيشتري با 
رسانه ها داشته باشد و با پذيرفتن تاخير در برگزاري يك 
چنين نشست هايي گفت كه تاش مي كند در طول مدت 
زمان باقي مانده از عمر دولت دوازدهم، بيشتر در مجامع 

رسانه اي حاضر شود. 
رييس جمهوري اما با بازخواني مسلليري كه دولتش از 
ابتداي زعامللت بر راس هرم اجرايي كشللور طي كرده 
اسللت؛ مقطع زماني دي ماه 96 را يكي از حساس ترين 
مقاطع فعاليت هاي دولت برشمرد كه برخي اعتراضات 
سياسي و جناحي در داخل سنگ بناي برخي از حادترين 
مشكات اقتصادي، اجتماعي و امنيتي كشور پي ريزي 
شد و دشمنان قسم خورده كشور با استفاده از اين شكاف 
داخلي برنامه هاي تحريمي خود را براي محدودسازي 
اقتصاد كشللور آغاز كردند. روحاني در بخش ديگري از 
اظهاراتش با تاش فرانسه براي برگزاري نشست سران 
۱+5 در نيويورك گفت: اگر مطمئن مي شديم اين جلسه 
را مي گذاشتيم. به سران كشورهاي اروپايي به صراحت 
گفتم بايد اطمينان پيدا كنم كه منافع ملت ايران در يك 
جمع، اجاس و جلسه اي تأمين مي شود و بار فشار از روي 
دوش مردم برداشته مي شود، اما من بايد شخصاً قرباني 

شوم با افتخار اين قرباني را مي پذيرم و قبول مي كنم.
روحاني رييس جمهور ديروز در نشستي با خبرنگاران 
رسللانه هاي  همگانللي داخلللي و بين المللي، بللا مرور 
توطئه هاي دشللمنان عليه ايران اسللامي و مقاومت و 
ايستادگي ملت تصريح كرد:  دولت تدبير و اميد در 55 
ماه اول يعني از آغللاز دولت يازدهم در خرداد 92 تا دي 
96 مسيري را طي كرد كه همه شاخص هاي سياسي، 
امنيتي، منطقه اي و به ويژه اقتصادي مسللير صحيح و 
درسللت و مثبت خود را طي كرد امللا از دي ماه 96 وارد 
شرايط جديدي شديم و كبريت اين شرايط ابتدا در داخل 
و سللپس از خارج زده شد به گونه اي كه با شرايط بسيار 

سخت و مشكل، سال 9۷ را آغاز كرديم.
روحاني با بيان اينكه در سللال 9۷ تحليل هاي داخلي و 
خارجي حكايت از آن داشت كه سال بسيار سختي داريم 
و سال بسيار سللخت تري در سال 9۸ پيش رو خواهيم 
داشللت، گفت: حتي برخي از تحليلگران اقتصادي در 
برخي رسانه ها، بحث تورم ۳ رقمي را براي ايران مطرح 
كردند اما خوشبختانه در اين ۱۸ ماه ملت بزرگ ايران، 
دولت و سايراركان نظام توانستند از اين توفان عبور كنند.

رييس جمهور تصريح كرد: امروز بطور قاطعانه مي توانيم 
اعام كنيم كلله توطئه هاي امريكا، اسللتكبار جهاني، 
صهيونيسللم و ارتجاع منطقه، براي زدن آسيب جدي 
به نظام پايان يافته است و همه آنها اعتراف مي كنند كه 
با هوشمندي، صبر، مقاومت و ايستادگي از اين شرايط 

بحراني يا شبه بحراني، عبور كرده ايم.
روحاني با اشللاره بلله اينكه از ارديبهشللت سللال 9۸ 
شاخص هاي اقتصادي كشللور مسير و حركت درستي 
 را طللي مي كند، اظهارداشللت: تورم نقطه بلله نقطه از

52 درصد، به ۳۴ درصد رسلليده اسللت و طي اين چند 
ماه تورم نقطه به نقطه ما به سرعت كاهش پيدا كرده و 
پيش بيني هاي ما اين اسللت تا پايان سال روند كاهشي 

خود را ادامه دهد.
رييس جمهور افزود: البته در تورم ۱2 ماهه حركت يك 
مقداري كندتر آغاز شده ولي در عين حال تورم ۱2 ماهه 

هم با تأخيري از تورم نقطه به نقطه تبعيت خواهد كرد.
روحاني به رشد اقتصادي كشور اشاره كرد و اظهارداشت: 
رشللد اقتصادي كشور در سللال گذشللته منفي بود و 
پيش بيني هاي ما اين است كه در 6 ماهه اول امسال كه 
هنوز آمار نهايي آن اعام نشده، رشد مثبت خواهد داشت.

رييس جمهور با بيان اينكه اشتغال در تابستان امسال، 
ركورد بسلليار خوبي را به نمايش گذاشللت به گونه اي 
كه در تابستان امسللال نسبت به تابستان پارسال ۸۴۳ 
 هزار اشللتغال خالص داشتيم، گفت: بيكاري ما از بالاي

۱2 درصللد) ۱2.۳( به ۱0.5 درصللد كاهش پيدا كرده 
يعني ۱.۸منفي شللده و اين به معناي موفقيت ايران در 

بخش اقتصادي است.
روحاني شللرايط صادرات و واردات را مناسب دانست و 
گفت: صادرات ما مناسب تر از سال گذشته، رشد بيشتري 
دارد و هم تراز ما گر چه در 6 ماهه مثبت نيست اما نسبت 
به پارسال تراز تجاري ما بسيار بهتر شده است. در 6 ماهه 
پارسللال ۱.5 ميليارد تراز منفي داشتيم و امسال كمتر 
از ۳00 ميليون دلار اسللت و بنابراين شرايط صادرات و 

واردات ما هم در مسير درستي قرار گرفته است.
رييس جمهور بللا بيان اينكه نرخ ارز كه شللاخص حائز 
اهميتي است، از پارسال نسبت به امسال حركت كاهشي 
داشته و به سمت تعادل حركت كرده است، گفت: طبق 
آمار بانك مركزي مهرماه سال جاري نسبت به مهرماه 
سللال قبل حدود ۴0 درصد به ارزش پللول ملي افزوده 

شده است.
روحاني با تاكيد براينكه همه آمارها و ارقام  و شاخص هاي 
اقتصادي نشللانگر حركت در مسللير آرامش اقتصادي 
هستيم، افزود: دولت انتظارات بيشتري براي تغيير در 
برخي از سللاختارها داشللت تا بتواند بيشتر به مردم در 
رفع مشللكات كمك كند و برخللي از توقعات ما انجام 
شللد و برخي انجام نشللد.رييس جمهور با بيان اينكه از 
لحاظ سياسي و بين المللي ايران شرايط بسيار قوي تر 
و مستحكم تري دارد، تاكيد كرد: در سازمان ملل براي 
ما كاماً روشن بود كه همه كشورهاي بزرگ دنيا اذعان 
دارند كه ايللران 9۸ از ايللران 9۷ قوي تر اسللت و همه 
ايستادگي ملت بزرگ ايران را تحسين مي كردند.روحاني 
با اشاره به اينكه ۱۸ ماه بسيار سختي بر مردم گذشت، 
مردم شرايط اقتصادي خوبي نداشتند و فشارها بر مردم 
به ويژه بخشللي كه داراي حقوق و درآمد ثابت هستند 
زياد بود، خاطرنشللان كرد: با هملله وجودمان در دولت 
مشللكات مردم را احساس مي كرديم اما اين را نيز از ما 
بپذيريد كه اين كار عظيم دولت در طول اين ۱۸ ماه بود 
كه توانست شاخص ها را با وجود فشار بيشتر تحريم هاي 

اقتصادي برگرداند.
رييس جمهور تاكيد كرد: اين كار آسللاني نبود و از تمام 
دست اندركاران، وزرا، مسوولان اقتصادي، بانك مركزي، 
همه بانك هاي كشور و از همه مديران در سطح كشور كه 
به ما ياري رساندند و كمك كردند، تشكر و سپاسگزاري 
مي كنيم كه در ايللن جنگ بزرگ روانللي، اقتصادي و 
سياسي نترسيدند، نهراسيدند، ايستادند، مقاومت كردند 

و پشت بحران را شكستند.
روحاني با بيللان اينكه امروز مي توانيم به خوبي به اين 
نكته تكيه كنيم كه از لحاظ اقتصادي و سياسي شكست 
نخورديم و با وجود مشكات، راه آينده خودمان را بهتر 
از گذشته ادامه خواهيم داد، افزود: تمام تاش دولت 
اين است كه در 2 سال باقيمانده پيش رو، پايان دولت 
را بلله دوران آرامش و ثبات مللردم در زمينه زندگي و 

اقتصادي برگرداند.

 تقدير از حمايت رسانه ها از دولت
روحاني با اشاره به اينكه هميشه براي اينگونه جلسات 
اهميت قايلم و در طول ۷ ماهه گذشته معمولًا در روزهاي 
چهارشنبه در دولت مسائل مهم را مطرح مي كنم، ادامه 
داد: صدا و سيما نيز در بعضي از هفته ها ما را ياري مي كند 
و بعضي از هفته ها هم ممكن است از نوع صحبت هاي ما 
خوشحال نباشد و ياري نكند. به هر حال بايد بسازيم و 
اين صدا و سيما است و بايد به گونه اي ما با هم بسازيم و 

از اين 2 سال به حول و قوه الهي عبور كنيم.
خبرنگار شللبكه خبر پرسلليد: سه كشللور اروپايي در 
موضوع خروج امريكا از برجام و همچنين عمل نكردن 
به تعهدات شان در عمل نشان دادند كه از امريكا تبعيت 
مي كنند و نمي توان به عنوان شريك سياسي و تجاري 
روي آنها حساب كرد و با توجه به اين واقعيت، چشم انداز 
رابطه ايران با فرانسه، انگليس و آلمان را چگونه ارزيابي 

مي كنيد؟
رييس جمهور با اشاره به اينكه در توافق هسته اي، امريكا 
به دليل فشارهاي افراطيون داخلي، رژيم صهيونيستي و 

عربستان از برجام خارج شد، تاكيد كرد: رژيم اشغالگر و 
عربستان هر دو اعتراف كردند كه در موضوع خروج امريكا 
از برجام همه تاش شان را به كار گرفتند و  امريكا خطا و 

اشتباه بزرگي مرتكب شد.
روحاني تصريح كرد: ايران كار هوشمندانه و عاقانه اي 
انجللام داد چراكه توقع آنها اين بود ما بافاصله از برجام 
خارج شويم تا در ادامه در شللوراي امنيت، يك تحريم 
بين المللي عليه ايران وضع كنند و امريكا اين بار تخلف 
خودش را تحمل نكند.رييس جمهور تاكيد كرد :اجازه 
نداديم امريكا اين بللار را بر دوش ديگران يا ايران بگذارد 
و همچنان اين بار بر دوش امريكا است، روحاني با تاكيد 
براينكه اقدامات جمهوري اسامي ايران بر مبناي اتكاء 
بر ملت بزرگ ايران و در قدم بعد در مسير كاهش تعهدات 
برجامي بوده اسللت، ادامه داد: از ارديبهشت سال 9۸، 
كاهش تعهدات را آغاز كرديم و هر 2 ماه كاهش تعهدات 
را اعللام كرديم و مرحله اول كاهش تعهدات، در زمينه 
غني سللازي بود كه از مرز ۳00 كيلللو عبور مي كنيم و 
عبور كرديم.روحاني افزود: در زمينه مساله آب سنگين 
برنامه اي كه اعام كرديم و در مذاكرات با اروپا نيز به توافق 
نرسيديم و در نهايت مرحله دوم كاهش تعهدات را آغاز 
كرديم كه حد غني سازي بود و از ۳.6 عبور كرديم و الان 
غني سازي حدود ۴.5 است.رييس جمهوري با بيان اينكه 
در گام سوم اعام كرديم كه در زمينه تحقيق و توسعه 
زمان بندي هاي برجامي را مراعات نخواهيم كرد، افزود: 
امروز آي آر6 در حال فعاليت است و تزريق يواف6 انجام 
مي شللود و آي آر۴ و آي آر2 نيللز كار مي كند و به زودي 

آي آر9 هم شروع به فعاليت مي كند.
روحاني با اشاره به اينكه آي آر ۷، همزمان با آي آر 9 و البته 
آي آر۸ كار مي كند و گام سوم تحول بسيار بزرگي بود كه 
ايران آغاز كرده است، تاكيد كرد: اگر آنها به تعهدات شان 
در اين فرصللت برگردند، مي توانيم بلله تعهدات كامل  
برگرديم و اگر آنها همين مسللير را ادامه دهند گام هاي 

بعدي را در اين زمينه برخواهيم داشت.

  جراحي بزرگ اقتصادي
رييس جمهور در پاسللخ به سللوالي دربللاره برنامه ها و 
راهكارهاي دولت براي جراحي بزرگ اقتصادي و تدوين 
بودجه سال 99 با هدف كاستن از اتكا به درآمدهاي نفتي، 
اظهارداشت: در اين زمينه مساله بودجه سال 9۸ هم مهم 
است كه از اين چندماهه چگونه عبور كنيم. البته همه 
شاخص ها تا امروز مثبت است اما درباره بودجه، مشكات 
و گرفتاري هايي وجود دارد كه بايد ارقام و منابع بودجه 

را تأمين كنيم.
ررييس جمهور با تاكيد بر اينكه بودجه جاري كشور بايد 
از درآمد نفتي جدا شللود، گفت: جدا كردن اين دو قلو، 
نيازمند جراحي دقيقي اسللت به نحوي كه هر دو زنده 
بمانند و جراحي به خوبي پيش بللرود. اين كار در حال 
انجام است البته آغاز سختي است بالاخره كشوري كه 
روي بودجه نفت تكيه داشته و بخواهد يك دفعه تكيه اش 
را از درآمد نفت برداشته و بر مبناي ماليات، اوراق يا فروش 
سللهام اقدام كند، كار سختي پيش رو دارد ولي مصمم 

هستيم كه اين اصاح را انجام دهيم .

 تحولات منطقه اي و روابط ايران و عربستان
خبرنگار شللبكه الجزيره عربي از رييس جمهور ايران 
درخصوص تاش هاي نخسللت وزير پاكسللتان براي 
ميانجيگري بين ايران و عربستان در سفر روز گذشته به 
تهران پرسيدكه روحاني گفت: : آنچه كه براي ما مطرح 
است و خود آقاي عمران خان به نظر براي حل مسائل 
منطقه اي و منجمله ايران و عربسللتان و موضوع يمن 

دنبال آن بود، موضوع با اهميتي است.
روحانللي با تاكيد بر اينكه اگللر در موضوع يمن به يك 
آتش بس و در نهايت به پايان جنگ منتهي شود، يكي 
از گره هاي منطقه  و از جمله در روابط ايران و عربستان 
باز مي شللود، اظهار داشللت: هيچ وقت نخواسللتيم با 

همسايگان مان روابط بدي داشته باشيم.

 تحولات دي ماه 96
خبرنگار روزنامه ايران پرسيد: اشاره كرديد دي ماه 96 
دولت با هجمه داخلي مواجه شد و در بهار با يك فشار 
خارجي تكميل شد كه باوجود آنچه تا پاييز 9۸ بر دولت 
گذشت، مردم از همه كارهاي دولت يا آگاه نيستند يا 
بخشللي از آن را مي دانند و امروز مردم و هواداران شما 
مي پرسند كه آقاي روحاني تغيير كرده يا آقاي روحاني 
به رأي ملت پشت پا زده يا رأي شان را فراموش كرده و 
نتوانسته مطالباتشان را برآورده كند. سوال مشخص ما 
اين است كه آيا شما تغيير كرديد، رأي مردم را فراموش 
كرديد و اگر نتوانستيد به همه وعده هاي خودتان جامه 
عمل بپوشانيد اين تحت چه شرايطي بوده چه عواملي 

بوده كه نتوانستيد؟
رييس جمهور با اشللاره به اينكه در انتخابات به مردم 
وعده هايي داده شد و مردم هم خواسته هايي داشتند 
و مطللرح كردند و آنچه به مردم وعللده داديم در قالب 
برنامه اي بود كه به مردم ارايه كرديم و شرايط انتخابات 
در يك شرايط عادي برگزار شد، تاكيد كرد: در منطقه 
يك آرامش نسللبي برقرار بود و داعش  شكسللت هاي 
سهمگين متحمل شد و برجام باعث شده بود كه شرايط 
اقتصادي بسلليار خوبي در ايران پيش روي ما باشد اما 
بعد از اجرايي شللدن برجام، در سال بعد بالاترين رشد 
اقتصادي را در دنيا داشتيم و اين نشان داد كه شرايط ما 

يك شرايط عادي است.
روحاني با بيان اينكه آنچه به مردم وعده دادم كه كوشش 
خواهم كللرد از طرف ايران، برجام صدمه نبيند، گفت: 
طرح اول امريكايي ها اين بود كه ايران براي شكسللتن 
برجام پيش قدم شود و آنچه به مردم وعده دادم اين بود 
كه ما شرايط اقتصادي را با كمك مردم پيش مي بريم، 

اما با يك شرايط جديدي مواجه شديم.
رييس جمهور در ادامه گفت: پيش بيني 96 را نمي كردم 
كه يك عده افراد كم  خِرد يك حادثه بزرگ را در كشور 
به وجود بياورند و بعد ضدانقاب موج سواري كند و بعد 
از آن اشللتباه، چراغ سبز به ترامپ نشان داده شود تا از 

برجام خارج شود پيش بيني نمي كرديم.
روحاني با بيان اينكه حتي آمللاده  بوديم در نيويورك 
اجاس ۱+5 در سطح سران تشكيل شود به شرط اينكه 
اطمينان پيدا كنيم كه اجاس ۱+5 اسللت، نه جلسه 

انتخاباتي براي آقاي ترامپ، تصريح كرد: اگر مطمئن 
مي شديم اين جلسه را مي گذاشتيم. به سران كشورهاي 
اروپايي به صراحت گفتللم بايد اطمينان پيدا كنم كه 
منافع ملت ايران در يك جمع، اجاس و جلسه اي تأمين 
مي شود و بار فشار از روي دوش مردم برداشته مي شود، 
اما من بايد شللخصاً قرباني شوم با افتخار اين قرباني را 

مي پذيرم و قبول مي كنم.
رييس جمهور تاكيد كرد: هر زماني كه بدانم ماقاتي و 
جلسه اي مشكل ملت ايران را حل مي كند و منافع ملت 
ايللران را تأمين مي كند، در آينده هم اين كار را خواهم 
كرد و آماده  هستم براي فداكاري و ايستادگي و افتخار 
مي كنم كه براي منافع ملي  و ملتم، قرباني شوم كه البته 
در اين راه قرباني شدن براي هر كسي افتخار است و  براي 

من هم افتخار خواهد بود.

پاسخ به حاشيه ها
خبرنگار تلويزيون سللي بي اس امريكا با اشاره به آغاز 
فرآيند استيضاح دونالد ترامپ از رييس جمهور ايران 
پرسلليد »آيا حاضر به مذاكره با رييس جمهور جديد 
احتمالي در امريكا هستيد؟« كه روحاني در پاسخ گفت: 
اساسا مشكل ما مواجه شدن با رييس جمهور امريكا يا 

مذاكره كردن نيست.
رييس جمهور افزود: مشكل ما اين است كه آيا در يك 
مذاكره اي، مسائل و مشكات و منافع و خواست مردم 

ما تأمين مي شود يا يك كار ظاهري و نمايشي است .
رييس جمهور اظهار داشللت: البتلله ويژگي هاي آقاي 
ترامپ به گونه اي اسللت كه هر روز سخني مي گويد و 
حرفي مي زند. امروز يكي را براي صحبت با ما واسللطه 
مي كند، فردا مي گويد من اصاً چيزي به او نگفته بودم. 
روز بعد يكي ديگر را مي فرستد و در توييت اش مي گويد 
كه من اصللاً به او چيزي نگفتلله بودم.رييس جمهور 
خاطرنشللان كرد: هر زمللان در چارچوبللي كه اعام 
كرديم، تحريم ها برداشته شود و شرايط براي مذاكره 
۱+5 واقعي آماده باشد، آماده ايم در آن اجاس شركت 
كنيم و هر كسي كه رييس جمهور امريكا است براي ما 

فرقي نمي كند.

 انتخابات 98
روحاني با بيان اينكه وقتي در سللخنراني ها به بعضي 
از اصل هاي قانون اساسللي اشللاره مي كنيم بعضي ها 
عصباني مي شللوند مثل اينكه از قانون اساسي آسمان 
هفتم حرف مي زنم، گفت: اين اصل ها در همين قانون 
اساسي است، همه پرسي در همين قانون اساسي است. 
اگر بد اسللت بياييم حذف كنيم اگر خوب اسللت چرا 
نگران و ناراحت هستيم.رييس جمهور اصل ۱۱۳ قانون 
اساسي را يك اصل بسلليار مهم دانست و افزود: مردم 
به رييس جمهور رأي نمي دهند كه رييس دسللتگاه 
اجرايي باشللد، در همان اصلي كه گفته شللده رييس 
دستگاه اجرايي رييس جمهور است در همان اصل هم 
 گفته رييس جمهور مسوول اجراي قانون اساسي است، 
به نظر من اگر اصل ۱۱۳ اجرا شود، برخي از اشكالاتي كه 

شما الان مطرح مي كنيد برطرف مي شود.
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چهره ها

ميزانطلاقدردوسالگذشتهكاهشيافتهاستمسالهسوريهبانظاميگريحلنميشود
رييس مجلس شوراي اسامي در ديدار با رييس پارلمان 
الجزاير با بيان اينكه مساله سوريه از طريق نظامي گري 
حل نخواهد شد، گفت: قبل از آغاز جنگ در سوريه و 
يمن پيشنهاد گفت وگوي سياسي داديم اما برخي از 

كشورها بر جنگ اصرار داشتند.
به گللزارش اداره اخبار ورسللانه هاي گروهي مجلس 
شوراي اسامي، »علي لاريجاني« يك شنبه شب در 

حاشيه صدوچهل و يكمين اجاس اتحاديه بين المجالس جهاني 
)IPU( در شللهر بلگراد پايتخت صربستان با »سليمن شينين« 

رييس پارلمان كشور الجزاير ديدار و گفت وگو كرد.
لاريجاني با اشللاره به تفاهمنامه هاي امريكا براي مذاكره با ايران، 
گفت: اوباما تقاضاي مذاكره با هدف حل مشللكات را داشت و بر 
دو موضوع غني سازي هسته اي ايران و برداشتن تحريم ها در اين 

مذاكرات تاكيد شد اما ترامپ آمد و زير ميز زد.
وي تاكيد كرد: اتفاق خطرناكي اسللت كلله امريكا هر وقت دلش 

بخواهد هركاري مي كند و كشللورهاي ديگر يا تماشا 
مي كنند يا با حرف زدن حمايت سياسي دارند مانند 
اروپايي ها كه فقط حرف مي زنند اما به حرف هاي خود 

عمل نمي كنند.
در ادامه اين ديدار رييس پارلمان الجزاير با بيان اينكه 
الجزاير يللك دهم جمعيت خود را در راه آزادي تقديم 
كرده است، گفت: در سايه وجود اين بخش، بحث آينده 

الجزاير پايدار و روشن است.
وي بيان كرد: لازم اسللت قدردان تمام افرادي باشيم كه در مسير 

عدالت و سياست آزادي خواهانه، الجزاير را همراهي كردند.
رييس پارلمان الجزاير عدم پذيرش دخالت نظامي در كشورها را به 
عنوان سياست خارجي الجزاير مطرح كرد و افزود: سياست خارجي 
الجزاير مبني بر گفت وگو و برقراري ثبات در منطقه است به همين 
دليل از حاكميت و استقال كشورهاي يمن و سوريه دفاع كرده و 

حامي حفظ تماميت ارضي آنها است.

وزير كشللور گفت: در حوزه طاق طي سللال گذشته و 
امسال با وجود رشد فزاينده در گذشته، به مرحله كاهش 
رسيديم و در برخي استان ها نيز توقف طاق را داشتيم.

عبدالرضا رحماني فضلي در جلسه علني ديروز مجلس 
شوراي اسللامي در پاسخ به سللوال نماينده شهرضا و 
دهاقان مبني بر علت عدم كاهش آسيب هاي اجتماعي، 
گفت: ما اين موضوع را به صورت كان از سال 9۳ پيگيري 

كرديم، در اين سال گزارشي تهيه شد كه خدمت رييس جمهوري و 
رهبر معظم انقاب اسامي ارايه كرديم.وي افزود: اين مساله با حضور 
رهبري انقاب و سللران قوا در هفت جلسلله تكرار شد، با تكرار اين 
جلسات و صحبت ها و گزارش هاي ارايه شده در اين باره، يك مسير 
ريل گذاري شللده و درك مشترك بين همه با يك نگاه استراتژيك 
به موضوع آسلليب هاي اجتماعي در حوزه سللاختاري، مديريتي و 
عملكردي ايجاد شد؛ در اين جلسات 5 موضوع مواد مخدر، طاق، 
حاشيه نشيني، مناطق بحراني و مفاسد اجتماعي به عنوان اولويت هاي 

اصلي مشخص شللدند.رحماني فضلي ادامه داد: پس از 
جلسه اول، سند ملي تقسيم كار بين همه دستگاه هاي 
اجرايي با زمان بندي مناسب و رتبه بندي و اولويت بندي 
مناطق مختلف شللكل گرفت و دستگاه هايي به عنوان 
متولي، معين و همكار و مشخص شد، از نتايج اين جلسات 
تغيير ساختار بود، رييس جمهوري مسووليت شوراي 
اجتماعي را در تركيب جديد بر عهده گرفت؛ تصيم گرفته 
شد تغييري در مفاد و وظايف تعيين شده در شوراي انقاب فرهنگي 
تعيين شده و با تصويب وظايف و مسووليت هاي جديد مطرح و ايجاد 
شد.وي با بيان اينكه آسيب هاي ناشي از مواد مخدر ارتباط مستقيمي 
با ديگر آسيب ها از جمله طاق و سرقت دارد، افزود: در حوزه كشفيات 
و پيشگيري، با دو برابر شدن »ان جي او « ها، موفقيت هاي چشمگيري 
در اين حوزه ها داشتيم بطوري كه در حوزه طاق طي سال گذشته 
و امسال با وجود رشد فزاينده در گذشته، به مرحله كاهش رسيديم و 

در برخي استان ها نيز طاق متوقف شده است.

دريكيازبيمارستانهايتهران
انجامشد؛

رهبر انقلاب از حضرت آيت الله 
مكارم شيرازي عيادت كردند



3 كلان

معاون وزير اقتصاد ۵ دستگاه كم كار و بي توجه به بهبود فضاي كسب وكار را معرفي كرد

اعتبار 6 هزار ميليارد توماني براي همسان سازي حقوق بازنشستگان 

رعايت حداقل هاي قانون كار در تعيين مزد منطقه اي

ضربالاجلرييسجمهوربرايبهبودفضايكسبوكار
گروه اقتصاد كلان|

معاون وزير اقتصاد با بيان اينكه برخي دس��تگاه ها در 
صدور مجوزهاي الكترونيكي ك��م كار بوده اند، گفت: 
وزارت بهداشت و علوم، سازمان برنامه، سازمان اداري و 
شهرداري ها از جمله اين نهادها بوده اند. وي همچنين از 
ضرب الاجل رييس جمهور براي بهبود فضاي كسب كار 
دستگاهاي اجرايي خبر داد و اين را هم گفت: شاخص 
رقابت پذيري ايران تنزل 10 پله اي داشته و به رتبه ۹۹ 

در بين 1۴1 كشور رسيده است.
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، روز گذش��ته محمدعل��ي 
دهقان دهنوي نشس��تي خبري درباره اقدامات انجام 
شده درباره فضاي كسب وكار در وزارت امور اقتصادي 
و دارايي برگزار كرد. وي در اين نشس��ت با بيان اينكه 
س��ال 13۹7 يكي از سخت ترين س��ال ها براي ايران 
به شمار مي رود گفت: عمده دليل آن مباحث تحريمي 
و شرايط سخت اقتصادي بود. طبيعتا اين شرايط سخت 
اقتصادي بر توليدكنندگان وكس��اني كه رونق توليد 
را رقم مي زنند نيز اثر گذاش��ت به ط��وري كه جايگاه 
رقابت پذيري ايران در بين 1۴1 كشور جهان از ۸۹ به 

۹۹ تنزل پيدا كرد.
معاون امور اقتص��ادي وزير اقتصاد افزود: متاس��فانه 
شاخص ها و داده هاي برخي از دستگاه هاي متولي در امر 
فضاي كسب و كار مورد تاييد بانك جهاني قرار نگرفته 
است و همين امر در سال ۹7 شرايط سختي را برايمان 
رق��م زد. ولي اكنون خبرهاي خوب و اميد بخش��ي از 
بخش توليد كشور به گوش مي رسد. اتاق بازرگاني طي 
چند سال گذشته آماري تحت عنوان شاخص فضاي 
كسب و كار منتش��ر كرده كه درجه بندي اين گزارش 
در 10 رتبه مش��خص شده اس��ت. هرقدر به عدد 10 
نزديك مي شويم وضع وخيم تر مي شود. طبق آنچه در 
اين گزارش آمده شاخص فعاليت كسب و كار در كشور 
در سال 13۹۶ برابر رتبه ۵.۶، در بهار 13۹7 برابر رتبه 
۶.1۵، در تابستان 13۹7 برابر رتبه ۶.۴، در پاييز 13۹7 
برابر رتبه ۶.۴۸ و در زمستان سال 13۹7 برابر رتبه ۶.۲7 
بوده است. اين آمار نشان دهنده شرايط بد اقتصادي در 

سال گذشته است.
دهقان دهنوي ادامه داد: با اين حال بايد بگويم كه اين 
ارقام در سال 13۹۸ بهبود پيدا كرد به طوري كه در بهار 
سال جاري اين رقم به ۶.17 و در تابستان به رتبه ۶.07 
رسيد.معاون وزير اقتصاد همچنين از ضعف همكاري 
برخي دستگاه در سهولت استعلام و صدور مجوزهاي 
الكترونيكي خب��ر داد و گفت: برخي نهادها اگر صدور 
پروانه ها و استعلام هاي خود را در سامانه سرمايه گذاري 

كنند قطعا شفافيت حكمفرما مي شود.
وي ادامه داد: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، 
وزارت علوم، تحقيقات و فناوري، سازمان برنامه و بودجه 
كشور، ش��هرداري هاي كل كشور و س��ازمان اداري و 
امور استخدامي از جمله دستگاه هايي هستند كه در 

پايه گذاري اطلاعات ضعف دارند.
وي در ادامه به صدور كد »يكتا« براي صدور مجوزها در 
آينده خبر داد و گفت: به شكل مستمر به دنبال بهبود 
فضاي كسب و كار هستيم؛ تاكنون يك ميليون و ۲00 
هزار استعلام در سامانه ملي »مجوزهاي كسب و كار«، 
درج و ۲۶۹ هزار درخواست مجوز شده كه 111 هزار 

مورد صادر شده است.
دهق��ان دهنوي با بيان اينكه براي امس��ال يك اقدام 
ضربتي براي بهبود فضاي كسب و كار در دستور كار قرار 
گرفته است، اين را هم گفت: با توجه به اينكه گمرك 
و سازمان امور مالياتي، محل مراجعات بسيار زيادي از 
سوي مردم است، با اس��تقرار تيمي در اين دو بخش، 

مشكلات مردم را بررس��ي و جمع بندي را در قالب دو 
دس��تور وزير امور اقتصادي و دارايي به روساي اين دو 

سازمان ابلاغ كرديم.
مع��اون امور اقتصادي وزير اقتصاد با اش��اره به مهلت 
اجراي اين دو بخشنامه كه ۹0 روز است، افزود: اولين 
اقدام در س��ازمان مالياتي، بهب��ود در فرآيند ثبت نام 
موديان بود. همچنين س��ازمان امور مالياتي بايد در 
بازرسي ها، به اطلاعات موجود استناد كند. اقدام بعدي، 
اجراي ماده 1۸۶ قانون ماليات هاي مستقيم بود كه در 
ادارات مختلف، رويه هاي گوناگوني داشت؛ از اين رو قرار 
شد تمامي بخشنامه ها در قالب يك شيوه نامه واحد ابلاغ 
شود كه البته سازمان امور مالياتي هنوز اين شيوه نامه 

را ارايه نكرده است.
دهقان دهنوي گفت: اقدام ديگر مربوط به ابلاغ بدهي 
و پرداخت قسطي ماليات بود كه اين مساله در استان 
قم و اداره غرب تهران در حال انجام اس��ت. همچنين 
آسان سازي مفاصاحس��اب مالياتي بايد به مدت ۴۸ 
ساعت صورت مي گرفت كه اين اقدام انجام شده است 
بنابراين گواهي ثبت نام ارزش افزوده دايمي ش��ده و 
ديگر نياز به مراجعات بعدي نيست. مورد بعدي، تنقيح 
قوانين بود كه تاكنون 1۶۹۹ قانون از مجموع 1۹۹۲ 

قانون بررسي شده است.

  ۵ تكلي�ف گم�رك ب�راي س�هولت در 
فرآيندهاي كسب و كار

وي به وظايف گمرك اش��اره ك��رد و گفت: در بخش 
گمرك خواستار اجراي ۵ اقدام در فرآيندهاي كسب 
و كار بوديم كه اولين مورد مربوط به تس��هيل شرايط 
ثبت اظهارنامه ه��ا بود كه براي انج��ام اين اقدام تنها 
1۲ روز مهلت باقي مانده اس��ت. مورد بعدي، سهولت 
در ارزش گذاري كالاهاي اساسي بود كه ۴۲ روز زمان 

براي اجرا دارد.
معاون امور اقتصادي وزير اقتصاد افزود: در اين ميان، 
پذيرش انبارهاي اختصاصي تا ۵0 كيلومتر و شفافيت 
در اعلام نرخ هاي انبارداري، موارد ديگري بود كه انجام 

شده است.وي با اشاره به تسهيل شرايط براي كسب و 
كارهاي كوچك گفت: تاكنون ۲۶7 شركت متوسط و 
كوچك شناسايي شده كه امور گمركي آنها با سهولت 
بيشتري انجام خواهد شد؛ براي اين امر ۴۲ روز ديگر 
فرصت وج��ود دارد. در مكاتبه اي كه با رييس جمهور 
داشتيم، خواستار تعيين ضرب الاجل براي بهبود محيط 
كسب و كار شديم و اين مهلت از سوي رييس جمهور 
تا 1۵ مهرماه تعيين ش��د كه البته اين مهلت به پايان 

رسيده است.

   تنزل رتبه ايران در شاخص ادراك فساد
معاون امور اقتصادي وزير اقتصاد در ادامه گفت: يك 
پويش تحت عنوان »بهبود محيط كسب و كار« در نظر 
گرفته ش��ده كه از نهادهاي متولي مي خواهيم به اين 
پويش بپيوندند. در گام نخس��ت، از سازمان غذا و دارو 
و سازمان تأمين اجتماعي كه نقاط قابل بهبود فراواني 

دارند، درخواست مي كنيم كه به اين پويش بپيوندند.
وي در پاسخ به اين سوال كه در شاخص فساد، جايگاه 
كش��ور چه تغييري كرده اس��ت؟ افزود: متأسفانه در 
شاخص ادراك فساد، تنزل رتبه داشته ايم و از رتبه 130 
به 13۸ سقوط كرده ايم البته اين شاخص ها چندان قابل 
اتكا نيستند چرا كه برخي ملاحظات را در كشورها در 

نظر نمي گيرند.
دهقان دهنوي در خص��وص اتصال بانك ها و بيمه ها 
به س��امانه مجوزها تصريح كرد: وظايف بانك ها، ارايه 
خدمات اعتباري به مردم اس��ت؛ از اين رو اين خدمت 
در قالب سامانه مجوزها قرار نمي گيرد اما بيمه ها براي 
فعاليت و نمايندگي هاي خود، بايد به اين سامانه متصل 
باشند. تسهيل در ارايه تسهيلات بانكي از طريق اصلاح 
نظام بانكي مي تواند در بهبود شرايط كسب و كار موثر 
باش��د كه در اين زمينه اقدامات خوبي توسط معاونت 

بانك و بيمه وزارتخانه دنبال شده است.

   حذف 6۰۰ مجوز اضافه كسب و كار
وي در خصوص فعاليت هي��ات مقررات زدايي گفت: 

هيات مقررات زدايي هر دو هفته، س��ه جلسه برگزار 
مي كن��د و تاكن��ون ۶00 مجوز اضاف��ه در اين هيات 
حذف شده است. دهقان دهنوي درباره رشد اقتصادي 
همچنين اظهار كرد: هنوز گزارش رس��مي از رش��د 
اقتصادي نيمه نخست سال دريافت نكرده ايم اما برخي 
علائم نشان مي دهد كه نسبت به سال ۹7 رشد خوبي 

در بخش غيرنفتي خواهيم داشت.

   تش�كيل صن�دوق وديع�ه مس�كن در حال 
بررسي است

معاون امور اقتصادي وزير اقتصاد در پاس��خ به سوالي 
در خصوص تشكيل صندوق وديعه مسكن هم گفت: 
وزارت اقتص��اد چندي پيش پيش��نهادي در رابطه با 
تشكيل صندوق وديعه مسكن داده بود كه به سازمان 
برنام��ه و بودجه منعكس ش��د و هم اكن��ون در حال 

بررسي است.
وي در رابطه با ايراداتي كه شوراي فقهي بانك مركزي 
به راه اندازي اين صندوق وارد كرده بود، افزود: شوراي 
فقهي بانك مركزي در مورد عقد پيش بيني شده براي 
اعطاي تسهيلات اين صندوق ايراد گرفته بود اما اين 
موضوع نمي تواند مشكل اساس��ي ايجاد كند چرا كه 
مي توان از عقود ديگر براي اعطاي تسهيلات استفاده 
كرد و اين موضوع ايرادي نيس��ت كه بتواند مانعي در 

پيشبرد كار ايجاد كند.

   فعالين كسب و كار شكايت هاي خود را در 
سامانه »دادور« ثبت كنند

دهقان دهنوي در پاس��خ به س��وال ديگ��ري درباره 
راه اندازي تالار شيش��ه اي س��رمايه گذاري استان ها 
هم بي��ان كرد: س��امانه »ياور« يكي از س��امانه هايي 
است كه بخش��ي از كار ارتباط مردم با صدور مجوزها 
را انج��ام مي ده��د. اگ��ر كس��ي در م��ورد دريافت 
مجوز با مش��كل مواجه ش��ود، س��وال خود را در اين 
 س��امانه، مط��رح و راهنماي��ي لازم دريافت مي كند.

به گفته وي، همچنين سامانه اي تحت عنوان سامانه 

»دادور« راه اندازي شده كه شكايت ها در مورد صدور 
مجوزها را پيگيري مي كند. طبق قانون اگر كسي در اين 
سامانه شكايت كند، استاندار يا بالاترين مقام استاني 

موظف به پاسخگويي ظرف حداكثر 7 روز هستند.
معاون امور اقتصادي وزير اقتص��اد ادامه داد: فعالين 
كسب و كار بدانند اگر در اين سامانه شكايت كرده اند، 
حتماً رس��يدگي خواهد ش��د چرا كه ما در وزارتخانه 
عملكرد استان ها را پايش و گزارش را به مقامات عاليرتبه 
از جمله وزير كشور و رييس جمهور اعلام مي كنيم. گام 
سوم، تالار شيشه اي سرمايه گذاري استان هاست كه 
فضايي را براي مباحثه در خصوص كس��ب و كار بين 
فعالان اقتصادي و نمايندگان دس��تگاه هاي مختلف 
فراه��م مي كند. ما منتظر هس��تيم كه س��امانه هاي 
»دادور« و »ياور« به اندازه كافي شناخته شوند سپس 
تالار شيش��ه اي را به شكل رس��مي راه اندازي كنيم؛ 

هم اكنون اين تالار به شكل پايلوت فعاليت دارد.

   اس�تفاده از ارز ديجيت�ال در ش�بكه 
پرداخت هاي داخلي ممنوع است

معاون امور اقتصادي وزير اقتصاد در پاسخ به سوالي در 
رابطه با ارزهاي ديجيتال اظهار داشت: در حوزه ارزهاي 
ديجيتال دو مقوله داريم؛ يكي بحث ماينينگ است كه 
فرد دستگاه مي آورد و اقدام به معدن كاوي مي كند و ارز 
را به دست مي آورد. اين فعاليت به مثابه صنعت است 
و ملاحظات خود را دارد. كس��ي مخالفتي با توليد ارز 
ديجيتال ندارد.دهقان دهنوي افزود: اگر كسي بخواهد 
از طريق ماينينگ يا خريد، از ارز ديجيتال خود در شبكه 
پرداخت هاي كشور استفاده كند، با ممنوعيت مواجه 
خواهد شد چرا كه اين موضوع مرتبط با سياست گذاري 
پولي كشور است. با توجه به اينكه بانك مركزي هنوز 
به الگوي مشخصي نرسيده، اين ممنوعيت همچنان 
پايدار است.وي به مبارزه با پولشويي اشاره كرد و گفت: 
وزارت امور اقتصادي و دارايي متولي مبارزه با پولشويي 
است و بايد در اين مركز به صورت كلي، شرايطي كه در 
قالب ارزهاي ديجيتال مطرح مي ش��ود، مورد بررسي 
قرار گيرد. در رابطه با ارزهاي ديجيتال بايد با دقت اقدام 
شود چرا كه اين صنعت ماهيتي پويا دارد. وزارت اقتصاد 
آمادگي شنيدن صحبت هاي فعالان اين حوزه را دارد و 

در صورت نياز، حمايت خواهد كرد.

   در كشور همه چيز عليه استارت آپ هاست
معاون امور اقتصادي وزير اقتصاد در پاس��خ به سوالي 
مبني بر اينكه چرا به وضعيت استارت آپ ها رسيدگي 
نمي شود؟ گفت: متأسفانه در كشور ما همه چيز  عليه 
اس��تارت آپ ها به عن��وان بنگاه هاي كوچك اس��ت. 
بايد قوانين مش��خصي تحت عنوان »قوانين كسب و 
كارهاي كوچك« داشته باش��يم و مباحثي همچون 
ماليات، قوانين كار و تأمين اجتماعي اين كسب و كارها 
را جداگانه، بررسي و شرايط آسان و عادلانه اي را برقرار 
كنيم.دهقان دهنوي همچني��ن درباره برنامه »رونق 
توليد« وزارت اقتصاد گفت: روز گذش��ته پيش نويس 
برنامه »رونق توليد« تهيه شد و اميدواريم بتوانيم هر چه 
زودتر برنامه هاي خود را در اين حوزه آغاز كنيم.معاون 
امور اقتصادي وزير اقتصاد در رابطه با اينكه تاكنون چه 
اقدامات ويژه اي براي حذف مجوزها انجام شده است، 
اظهار داشت: رويكرد ما در وزارت اقتصاد، حذف مجوزها 
نيس��ت بلكه ما به دنبال تسهيل مجوزها هستيم. اگر 
دستگاهي با ما در حوزه بهبود فضاي كسب و كار تعامل 
نكند، ما اعلام مي كنيم كه فعالين كسب و كار، ديگر 

نيازي به گرفتن مجوز مربوطه نخواهند داشت.

رييس سازمان برنامه و بودجه گفت: سال آينده براي 
همسان س��ازي حقوق بازنشستگان ۶ هزار ميليارد 
توم��ان اختصاص مي دهيم.محمدباق��ر نوبخت در 
حاش��يه دوازدهمين جلسه ستاد بودجه سال ۹۹ با 
اشاره به اينكه در اين جلسه به بخش مصارف كه رو به 
افزايش است، پرداختيم اظهار كرد: قصد ما اين است 
سال آينده سال رونق اقتصادي باشد و مجامع جهاني 
نيز پيش بيني كردند در س��ال آينده اقتصاد ايران با 

وجود تحريم هاي ظالمانه از ركود خارج مي شود.
وي گف��ت: قص��د داري��م س��ال آينده ه��ر چقدر 
مي توانيم براي رشد اقتصادي در طرح هاي عمراني 
س��رمايه گذاري كنيم به همين دلي��ل براي اينكه 
رش��د قابل ملاحظه اي داش��ته باش��يم ۵3 درصد 
اعتبارات عمراني را افزايش داديم.رييس س��ازمان 
برنامه و بودجه كش��ور افزود: از دو محل مي توانيم 
رشد اقتصادي ايجاد كنيم كه يكي از آنها طرح هاي 
توليدي بنگاه هاست كه بيشتر بخش خصوصي در 
آن فعاليت مي كند و از طريق بانك ها به آنها كمك 
مي ش��ود و بخش ديگر مربوط به طرح هاي عمراني 
است كه دولت همه اعتبارات آن را پرداخت مي كند.

   متوسط افزايش حقوق؛ ۱۵ درصد
نوبخت با اش��اره به اينكه بخ��ش خصوصي به دنبال 
بازيابي خود اس��ت، گفت: دولت نبايد سال آينده در 
طرح هاي عمراني كه اش��تغال را تامين خواهد كرد، 
كم بگذارد. وي افزود: سال آينده حداقل بايد 33 هزار 
ميليارد تومان بيش از امس��ال براي افزايش حقوق 
شاغلين و بازنشس��تگان در نظر بگيريم كه متوسط 
افزايش حقوق در س��ال آينده 1۵ درصد خواهد بود. 
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور با اشاره به اينكه 
پيش بيني مي شود سال آينده حدود 100 هزار نفر 
از شاغلين بازنشسته شوند گفت: با توجه به متوسط 
پرداخت به اين تعداد حداقل 13 هزار ميليارد تومان 
ني��از داريم تا به اين تعداد از بازنشس��تگان پرداخت 

كنيم.

   6 هزار ميليارد تومان براي همسان سازي 
حقوق بازنشستگان

نوبخ��ت اف��زود: ب��راي همسان س��ازي حق��وق 
بازنشستگان كه هنوز قانون آن به طور قطعي ابلاغ 
نشده است، مي خواهيم سال آينده ۶ هزار ميليارد 

تومان اختصاص دهيم بنابراين بيشترين هزينه ها 
و سطح مصارفي كه براي امور مختلف در نظر گرفته 
ش��ده امور رفاهي و اجتماعي است كه سال آينده 
1۸ درصد رشد خواهد داشت بر اين اساس مصارف 

سال آينده افزايش مي يابد.
وي گفت: معم��ولًا جامعه اين طور ارزيابي مي كند 
كه اگ��ر هزينه هاي جاري بالا رود كار بدي اس��ت 
و اگر طرح ه��اي عمراني افزايش ياب��د كار خوبي 
اس��ت، اما اي��ن هزينه ه��اي جاري ك��ه جامعه از 
آن اس��تقبال نمي كند ش��امل پرداخ��ت حقوق 
بازنشس��تگان، افزايش حقوق شاغلين، اعتباراتي 
كه براي همسان س��ازي حقوق اس��ت و همچنين 
پرداخت هايي نيز به صندوق هاي تامين اجتماعي 
صورت مي گيرد. رييس س��ازمان برنامه و بودجه 
كش��ور با اش��اره به اينكه اين هزينه هاي جاري را 
نمي توان كاه��ش داد، افزود: حتي هزينه هايي كه 
مربوط به آموزش و پژوهش و سلامت و درمان است 
كاهش آنها به منزله كاهش رفاهي اس��ت كه براي 
همكاران و خانوارها ايجاد مي كنيم، اما دولت معتقد 
است هر چه مي تواند در هزينه ها صرفه جويي كند 

و فش��اري به آنچه كه س��فره مردم گفته مي شود، 
وارد نشود.

   انتش�ار ۴۷ هزار ميلي�ارد تومان اوراق در 
سال ۹۸

نوبخت گفت: تملك دارايي هاي مالي بخش ديگري 
از موضوع بحث جلس��ه امروز بود كه در س��ال هاي 
گذشته اسنادي را منتشر كرديم كه سررسيد آن را 
به موقع پرداخت مي كنيم گرچه در سال هاي دور از 
اين بابت برخي ها خاطره خوبي ندارند الان ما حتي 
خارج از تخصيص به خزانه اج��ازه داديم كه بتواند 
سررسيد اوراق و رسيد آن را اعم از سود و سررسيد 
اصل را بدون اجازه از برنامه و بودجه در زمان مقرر از 

خزانه پرداخت كند.
وي افزود: امس��ال 31 هزار ميليارد تومان براي سر 
رس��يد اوراق و سود اسناد منتش��ر شده اختصاص 
داديم كه اين عدد در سال آينده به ۴7 هزار ميليارد 
توم��ان افزايش مي يابد يعني ۵۲ درصد نس��بت به 
امسال رشد خواهد داشت كه منابع تامين آن امروز 

مشخص شد.

   نمي توان همه اعتبارات را صرف شاغلين 
و بازنشستگان كرد

رييس س��ازمان برنامه و بودجه كشور گفت: علاوه بر 
اينك��ه در هزينه هاي غيرض��رور صرفه جويي لازم را 
خواهيم داشت يك كميته هزينه ياب نيز تشكيل شده 
كه همه هزينه ها را براي س��ال آينده بررسي مي كند 
تا بدانيم چه مقدار مي توانيم هزينه ها را حذف كنيم.

نوبخت تاكيد كرد: بار سنگين اقتصادي در حال حاضر 
بر دوش مردم است و دولت مي خواست بيشتر افزايش 
حقوق و پرداخت داش��ته باش��د، اما غي��ر از پرداخت 
حقوق، طرح هاي عمراني و بازپرداخت تعهدات وظايفي 
داريم كه نمي توانيم همه اعتبارات را صرف شاغلين و 
بازنشس��تگان كنيم.وي گفت: در حال حاضر هزاران 
ج��وان در طرح هاي عمران��ي كار مي كنند و اگر همه 
پول ها را صرف هزينه هاي جاري كنيم نمي توانيم منابع 
لازم را ب��راي طرح هاي عمراني تامين كنيم به همين 
جهت روزهاي بسيار سخت و دش��واري به همكاران 
ما در برنامه و بودجه مي گ��ذرد تا بتوانيم از اين منابع 
محدود شده حداكثر استفاده را ببريم تا بهره وري بالا 
داشته باشيم و اصلاح ساختار بودجه را نيز انجام دهيم.

دبيركل كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران با ابراز 
مخالفت نسبت به تعيين دستمزد منطقه اي براي كارگران 
گفت: در تعيين مزد منطق��ه اي حداقل هاي قانون كار 
بايد رعايت شود.هادي ابوي در گفت وگو با ايسنا درباره 
منطقه اي شدن دستمزد كارگران، گفت: امروز به دنبال 
بحث هايي كه در خصوص تبديل شدن به دهكده جهاني 
مطرح مي شود ديگر مفاهيمي مثل مزد منطقه اي و تعيين 
جداگانه دستمزد در نقاط مختلف كمرنگ شده است.وي 
با بيان اينكه نمي توانيم براي همه كشور جداگانه دستمزد 
تعيين كني��م، ادامه داد: در ح��ال حاضر بحث  درآمدها 

وهزينه ها عمومي��ت دارد و نمي توان از هم تفكيك كرد 
چون همه كش��ور ش��رايط تورمي را تجربه مي كنند و 
اين طور نيس��ت كه بگوييم در يك شهر دور افتاده تورم 
و هزينه ها كمتر از يك ش��هر بزرگ يا كلان شهر است.

دبيركل كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران با ابراز 
مخالفت نسبت به تعيين مزد منطقه اي، تاكيد كرد: مزد 
منطقه اي آيتم هاي مختلفي دارد و حداقل هاي قانون كار 
بايد رعايت شود ولي چون اين آيتم ها رعايت نمي شود 
نگران تضييع حقوق كارگران و سوءاستفاده هاي احتمالي 
آن هستيم.به گفته ابوي، تعيين مزد منطقه اي اقليم ها 

شيوه زندگي و كار در نقاط مختلف را دچار تغيير كرده و 
زمينه ايجاد مهاجرت معكوس را به وجود مي آورد.

اين مقام مس��وول كارگري اضافه كرد: اين تصور كه در 
شهرهاي كوچك هزينه ها كمتر است اشتباه است چون 
همه كشور به يك اندازه شرايط اقتصادي و تورم را تحمل 
مي كنند. متاسفانه در بحث كمك به معيشت خانوارهاي 
كارگري عملكرد خوبي نداشته ايم و بيشترين قشري كه 
زيرفشار هزينه ها آسيب مي بينند خانوارهاي كارگري 
هستند.وي درعين حال با اشاره به شرايط سخت كار در 
برخي از نقاط كشور گفت: در بعضي از مناطق كه به لحاظ 

كاري از س��ختي كار برخوردارند مي توانيم فارغ از آنچه 
به عنوان حداقل مزد تعيين مي كنيم، مبلغي تحت عنوان 
فوق العاده بدي آب و هوا يا سختي كار در نظر بگيريم ولي 
اين به منزله منطقه اي كردن مزد نيس��ت و تسهيلاتي 
است كه جدا از حداقل دستمزد براي نيروي كار در نظر 
گرفته مي شود. وي افزود: متاسفانه برخي نيروهاي كار 
با اين تصور كه درآمد در شهرهاي بزرگ بيشتر است و 
مي توانند زندگي بهتري براي خانواده خود فراهم كنند از 
محل سكونت خود به شهرهاي بزرگ مي آيند در حالي 
كه هزينه هاي سنگين كلان شهرها را محاسبه نمي كنند 

و از اين اصل كه هرچه درآمد بيشتر هزينه ها هم بيشتر 
غافل مي شوند لذا اين آمدن به كلان شهرها به سود نيروي 
كار نيست.در قانون كار اشاره اي به تعيين مزد منطقه اي 
نشده اما شركاي اجتماعي مي توانند براي تعيين حداقل 
دستمزد به شكل ملي و منطقه اي و بر حسب نوع فعاليت 
يا صنعت به توافق جمعي روي بياورند. برابر ماده ۴1 قانون 
كار، شوراي عالي كار همه ساله ميزان حداقل دستمزد 
كارگران را براي نقاط مختلف كش��ور يا صنايع مختلف 
بر اس��اس درصد نرخ تورم اعلامي بانك مركزي و سبد 

معيشت خانوار تعيين مي كند.
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پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )۹۹(

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور   بيطرف|

   بازيابي مق�ررات، هم از لحاظ فردي و 
هم به عنوان يك اصل

هم اكنون، اقتصاد ما به مقررات بيشتري نياز دارد، 
حداقل در حوزه هاي كليدي مشخص. اقتصاد ما 
به س��رعت در حال تغيير است و مقررات ما بايد 
همگام با آن ش��ود. براي مثال، ۲0 س��ال پيش، 
ما دركي از خطري كه توس��ط انتشار كربن رخ 
مي داد نداشتيم؛ اما امروزه ما اين درك را داريم 
و به مقرراتي نياز داريم تا بازتاب اين درك باشد. 
۲0 سال پيش، چاقي مفرط، مثل امروزه مشكل 
نبود. حالا ما نياز داري��م تا كودكانمان را در برابر 
غذاهاي شيرين و نمك دار كه يك رويه اعتيادآور 
شده و اينكه به صورت اپيدمي درآمده محافظت 
كنيم. ۲0 س��ال پيش ما بحران مواد افيوني كه 
بخشي از آن توسط صنعت دارويي توليد مي شود 
نداشتيم. ۲0 سال پيش ما موسسات آموزشي كه 
با استثمار دانشجويانش��ان و وام هاي دولتي كه 
به خاطر اينكه شايستگي آن را دارند مي گيرند، 
حرص و جوش براي منافعشان مي زنند، نداشتيم. 
چالش بر سر بي طرف بودن محض، مثال بارزي 

از نياز براي مقررات 
و نظارت بر راه هايي 
ك��ه در آن مناف��ع 
شركت ها، سيستم 
را به خاط��ر مزيت 
خودشان دستكاري 

مي كنند، است. 
بي ط��رف ب��ودن 
محض مي گويد كه 

كنترل كنن��دگان اينترنت )در اي��الات متحده 
س��ه تامين كننده اصل��ي اينترنت ب��ه نام هاي 
»كامكست«، »چارتر« و »اي تي  اند  تي« وجود 
دارد و يك بازار به شدت رقابتي است( بايد با تمام 
آنهاي��ي كه مي خواهند به ط��ور برابر از اينترنت 
استفاده كنند- و به ويژه آنهايي كه مجاز نيستند 
كه بر حس��ب سرعت اينترنت امتيازي بدهند - 
رفتار مشابهي داشته باشند. در سال ۲01۵، زماني 
كه كميسيون ارتباطات فدرال دستور اينترنت 
باز را صادر كرد كه بر اساس آن اينترنت به عنوان 
يك ابزار عمومي در نظر گرفته ش��د و به همين 
خاطر نبايد در ميان كاربران تبعيض قايل ش��د، 
بي طرفي محض، قانون سرزمين شد. اما درست 
دو سال پس از آن، در دسامبر سال ۲017، آجيت 
پاي، رييس كميس��يون ارتباطات فدرال دولت 
ترامپ، دس��تور اينترنت باز را فس��خ كرد. حالا، 
تامين كنندگان اينترنت هيچ محدوديت قانوني بر 
محدود كردن سرعت هايي كه به كسب و كارهاي 

آنلاين مختلف مي دهند ندارند .
مرگ زودرس بي طرفي محض مي تواند بگويد كه 
پيامدهاي آن چه خواهد بود. اما نگراني اين است 
- كه بسياري از مصرف كنندگان و اقتصادداناني 
كه اينترنت را يك ابزار اساسا عمومي مي بينند در 
اين نگراني سهيم هستند - در قانون جنگل، قوي 

و پرزور، برنده است.
 شركت هاي بزرگ، با تامين كنندگان اينترنت 
قراردادهاي بهتري مي بندند؛ و تامين كنندگان 
اينترنت هم به آنه��ا امتياز مي دهند. آنها قدرت 
بازارش��ان را اهرم كنترل اينترن��ت مي كنند تا 
محت��واي اينترنت را متناس��ب با ق��درت بازار 

خودشان فراهم كنند. 

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

استان هاي مشمول
طرح يارانه دستمزد

ط��رح يارانه دس��تمزد هم اكنون در اس��تان هاي 
خراسان جنوبي، سيستان و بلوچستان، كرمانشاه، 
كردستان، كهگيلويه و بويراحمد، لرستان، ايلام و 
چهارمحال بختياري اجرا مي ش��ود.مردادماه سال 
۹7 بود كه سياست تثبيت شغل در شرايط تحريم 
در وزارت كار مطرح شد. اين سياست در جهت حفظ 
اشتغال موجود بود، علي ربيعي، وزير سابق كار درباره 
اين طرح گفت: اين سياست به معناي پرداخت بيمه 
بيكاري در داخل كارگاه است و در دوران تحريم ها 
هدف اقتصاد هدف گذاري ش��ده است. اما روش ها 
تغيير يافته است و برخي مشاغل در شرايط تحريم 
همانند پوشاك و پايين دستي پتروشيمي اشتغال 
بيشتري جذب مي كنند و برخي بي تفاوت هستند كه 
به نظر مي رسد با توضيحات بنده اقناع نسبي در حوزه 
اشتغال ايجاد شد. در حال حاضر حدود ۲3 ميليون 
نفر تعداد كارمندان، بازنشس��تگان و افراد فعال در 
ساير دستگاه هاست.عيسي منصوري، معاون اشتغال 
وزارت كار درب��اره جزييات طرح اش��تغال در زمان 
تحريم گفت: اين طرح استفاده از منابع بيمه بيكاري 
براي تثبيت و ايجاد شغل اس��ت. از اين منابع براي 
واحدهاي در معرض بحران استفاده مي كنيم چرا كه 
اگر اشتغال اين صنايع ريزش كند هزينه برگرداندن 
شغل بسيار بالا ست.معاون اشتغال وزير كار گفت: با 
توجه به اينكه در شرايط تحريم هستيم پيش بيني 
كرده ايم كه در چه زماني و كدام صنايع احتمال خطر 
برايش��ان وجود دارد، به همين دليل با روش هايي 
محاسبه كرديم و براي صنايع مختلف برنامه داريم.

طرح يارانه دستمزد يكي از برنامه ها و سياست هاي 
دولت در حوزه اشتغال در شرايط بحران اقتصادي 
است، اين طرح اكنون در كشور در حال اجراست و به 
كارآفريناني كه دانش آموختگان دانشگاهي را جذب 
كنند 30 درصد يارانه دستمزد مي دهد. هم اكنون 
استان هاي خراسان جنوبي، سيستان و بلوچستان، 
كرمانشاه، كردستان، كهگيلويه و بويراحمد، لرستان، 
ايلام، و چهارمحال و بختياري مشمول طرح يارانه 

دستمزد است.

خبر كلان



بانك و بيمه4اخبار

»تعادل«ازكاهشنرخارزوسكهدربازارگزارشميدهد

نظرطراحانومنتقدانطرحجامعبانكداري:

تاكيد همتي بر استفاده از منابع ارزي با بيشترين بهره وري

طرح بانكداري به اصلاح ساختار بانك ها توجه كافي ندارد

گروه بانك و بيمه | 
رييس كل بانك مركزي با اش��اره به ضرورت استفاده 
از منابع ارزي كشور با بيش��ترين بهره وري و كارايي، 
برنامه ه��اي در دس��تور كار بانك مرك��زي را كنترل 
نقدينگي و تورم و بهبود قدرت خريد مردم، تخصيص 
بهينه منابع بانك ها، ساماندهي و اصلاح شرايط چك 
برگش��تي، وثايق بانكي، بدهي بدهكاران به بانك ها، و 

بازگشت ارز حاصل از صادرات اعلام كرد. 
به گزارش »تع��ادل«، عبدالناصر همت��ي در پنجاه و 
ششمين جلسه س��تاد اقتصاد مقاومتي استان تهران 
در محل اس��تانداري تهران، با مرور شرايط ويژه كشور 
به دليل اعم��ال تحريم هاي ناعادلان��ه گفت: با وجود 
فشار حداكثري دشمنان، خوشبختانه با همت و تلاش 
مجموعه دولت و اقدامات بانك مركزي ثبات نسبي در 

بازارارز و اقتصاد كشور ايجاد شده است.
 وي افزود: اگرچه اين اقدامات در ش��رايط فعلي حائز 
اهميت اس��ت ليكن نبايد به اين حد قائل شويم و لازم 

است تلاش ها مضاعف تر شود.
جانشين رييس ستاد اقتصاد مقاومتي دراستان تهران 
با بيان اينكه بهبود وضعيت معيش��ت مردم خصوصا 
اقشار داراي حقوق ثابت وبا درآمد پايين و ارتقاي فضاي 
كس��ب و كار از اولويت هاي بانك مركزي است گفت: 
به دليل تحريم هاي امريكا، منابع ارزي كشور نيازمند 
مديريت صحيح است و بايد با اتخاذ تصميم هاي مناسب 
منابع محدود ارزي كشور در محل هايي هزينه شود كه 

بيشترين كارايي و بهره وري را دارد.
رييس ش��وراي پول و اعتبار خواستار ارايه برنامه هاي 
م��دون و كارشناس��ي در انجام پروژه ه��اي اقتصادي 
ش��د و گفت: انجام كارهاي كارشناسي قبل از تدوين 
پروژه ها از الزامات اس��ت ضمن آنكه تشكيل كارگروه 
ويژه پيگيري مصوبات ستاد اقتصاد مقاومتي و تعيين 
كارش��ناس مس��وولي دربانك مركزي در پيگيري و 

پيشبرد تصميمات ستاد بسيار مفيد خواهد بود.
رييس كل بانك مركزي با اشاره به انتظارات و توقعات 
فراوان از سيستم بانكي تاكيد كرد: شرايط كشور ويژه 
است و منابع سيستم بانكي بايد به صورت صحيح و بهينه 
تخصيص يابد و همچنين انتظارات از نظام بانكي منطبق 

با واقعيت و شرايط كنوني اقتصاد باشد.
همتي كنترل نقدينگي را از اهم سياس��ت هاي بانك 
مركزي برشمرد و گفت: كنترل نقدينگي از سياست هاي 
اصلي و ويژه بانك مركزي است چرا كه با مديريت اين 

موضوع بالطبع تورم نيز كنترل مي يابد.
جانش��ين رييس س��تاد اقتصاد مقاومتي در استان 
تهران، در بخش ديگري از س��خنان خود به موضوع 
بازگشت ارز حاصل از صادارت پرداخت و گفت: اكنون 
ابزار مهم تجارت خارجي كش��ور صادرات غيرنفتي 
اس��ت و ارز حاصل از صادرات به خوبي درسامانه نيما 

عرضه مي شود.
همتي موضوع بدهي به بانك ها را مورد اشاره قرار داد و 
گفت: بدهي به بانك در واقع بدهي به مردم است چراكه 
منابع بانك ها از سپرده هاي مردمي تامين مي شود و لازم 
است بدهكاران بانكي درايفاي تعهدات خود مسوولانه 

عمل نمايند.
در اين جلس��ه همچنين رييس كل بانك مركزي به 
موضوعات چك هاي برگشتي و سازوكار ارزيابي وثائق 
بانكي پرداخت و اصلاحات��ي در اين زمينه ها را لازم و 

ضروري دانست.

    نرخ ها در بازار 
روز دوشنبه 22 مهر 98، اونس طلا به قيمت 1496 دلار 
در بازار جهاني قيمت گذاري شد. همچنين با اعلام نرخ 

دلار در بازار آزاد و معاملات نقدي و كاهش قيمت آن، 
به قيمت 11370 تومان، با وجود رشد قيمت اونس طلا 
در بازارهاي جهاني، بازار ارز و طلا در داخل كشور به روند 
كاهش قيمت خود ادامه داد. مظنه يك مثقال طلاي آب 
ش��ده 17 عيار يك ميليون و 756 هزار تومان، هر گرم 
طلا 18 عيار 405 هزار و 400 تومان، سكه طرح جديد 
با كاهش 15 هزار توماني نسبت به روز يك شنبه به 3 
ميليون تومان و 970 هزار، طرح قديم 3 ميليون و 955 
هزار تومان، نيم س��كه 2 ميليون و 25 هزار تومان، ربع 
سكه يك ميليون و 225 هزار تومان و سكه يك گرمي 

840 هزار تومان معامله شد. 
در صرافي هاي مجاز بانك مركزي با كاهش 500 توماني 
قيمت خريد و فروش دلار و يورو نسبت به روز يك شنبه، 
قيمت خريد دلار را 11 هزار و 250 تومان و قيمت فروش 
آن را 11 هزار و 350 تومان اعلام كرده اند. اين صرافي ها 
هر يورو را به قيمت 12 هزار و 450 تومان مي خرند و 12 

هزار و 550 تومان مي فروشند.
نرخ لحظه اي ارز در سامانه سنا براي دلار به 11350 و 
براي يورو به 12550 تومان رسيد. همچنين سامانه سنا 
نرخ ميانگين ارز براي روز يك شنبه 21 مهر 98 را براي 
دلار 11 هزار و 335 تومان، يورو 12 هزار و 519 تومان، 
پوند انگليس 13 هزار و 869 تومان، درهم امارات 3 هزار 
و 103 تومان، لير تركيه 2 هزار و 21 تومان و يوآن چين 

يك هزار و 687 تومان اعلام كرد. 
 از سوي ديگر در بازار ارز رسمي، بانك مركزي نرخ 47 
ارز را براي روز دوش��نبه اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ 
12 ارز مانند يورو و پوند نسبت به روز يك شنبه كاهش 
و قيمت 22 واحد پولي ديگر افزايش يافت. نرخ دلار و 
12 ارز ديگر نيز ثابت ماند.بر اساس اعلام بانك مركزي 
هر دلار امريكا براي روز دوشنبه 22 مهرماه 98 بدون 
تغيير نس��بت به روز يك ش��نبه 42 هزار ريال قيمت 
خورد. همچنين در روز جاري هر پوند انگليس با 153 
ريال كاهش 52 ه��زار و 977 ريال و هر يورو نيز با 33 
ريال افت نسبت به روز يك شنبه 46 هزار و 345 ريال 

ارزش گذاري شد.

    پايان مهلت فروش ارز اربعين تا ۵روز ديگر
همچنين كامران س��لطاني زاده، رييس شوراي عالي 
كانون صرافان اعلام كرد: در س��امانه س��نا قسمتي با 
عنوان ارز اربعين ايجاد شده كه متقاضيان فقط تا 6 روز 
آينده يعنى تا تاريخ 26 مهر 98 مهلت خريد اين ارز را 
دارند. ارز اربعين ارتباطي با سهميه سالانه 2000يورو 
ارز مسافرتي ندارد و از آن كسر نخواهد شد و افراد علاوه 
بر دريافت سهميه سالانه مي توانند اين 100يورو را نيز 
درياف��ت كنند. تاكنون هيچ م��وردي از كمبود ارز در 

صرافي ها به كانون صرافان گزارش نشده است.

    دلايل كاهش قيمت سكه در بازار
از س��وي ديگر، يك عضو اتحاديه طلا و جواهر، دلايل 
كاهش قيمت سكه را تشريح كرد و درباره تبديل سكه 

به مصنوعات طلا توضيحاتي ارايه كرد.
محمد كشتي آراي، درباره دلايل كاهش قيمت سكه و 
ورود به كانال 3 ميليون تومان، اظهار داشت: اين روزها 
با توجه به ايام سوگواري و مذهبي پيش رو، طبيعتا بازار 
از رونق خاصي برخوردار نيست و تقاضا به حداقل خود 

رسيده و بازار در ركود سنگيني قرار گرفته است.
وي افزود: از س��وي ديگر قيمت جهاني طلا به ازاي هر 
اونس هفته گذشته بيش از 1500 دلار بود، اما در حال 
حاضر به كمتر از اين رقم كاهش يافته است. اما كاهش 
قيمت ارز را مي توان س��ومين عامل افت قيمت سكه 
دانست.اوايل هفته گذشته قيمت سكه 4 ميليون و 25 

هزار تومان بود كه به 3 ميليون و 970 هزار تومان و به 
كانال 3 ميليون تومان وارد شده است.

به گفته كشتي آراي، حباب سكه تمام بهار آزادي و نيم 
سكه به صفر رسيده و شاهد كاهش قيمت طلا و سكه 
از سطح قيمت هاي بازارهاي جهاني هستيم، در حالي 
كه بايد بيش از اين ميزان باشد و الان حباب منفي ايجاد 
شده و تعادل قيمت ها كه مطابق با قيمت هاي جهاني 
است برهم خورده و سكه از قيمت طلا خود هم كمتر به 
فروش مي رسد و اين عاملي براي آب كردن سكه است.

وي ادامه داد: در صورت ادامه اين روند طبيعتا منجر به 
اين خواهد شد كه طلا از ايران خارج شود، اما پيش بيني 
من اين است كه با اتمام ايام سوگواري شاهد رونق دوباره 

بازار طلا و سكه باشيم.
رييس سابق اتحاديه طلا و جواهر، افزود: هنگامي كه 
ارزش ذاتي سكه 3 ميليون و 970 هزار تومان و قيمت 
سكه نيز همين رقم به فروش مي رسد، دور از ذهن نيست 

كه سكه ها ذوب و تبديل به طلاي آب شده شود.
وي در پايان تاكيد كرد: اگر شرايط تقاضا و ركود در بازار 
از بين برود، شاهد بازگشت شرايط بازار به روال گذشته 

خواهيم بود.

    قيمت جهاني طلا پايين آمد
از س��وي ديگر، آرامش به وجود آمده از توافق تجاري 
مح��دود امريكا و چي��ن در انتهاي مذاك��رات تجاري 
رده بالاي هفته گذشته موجب شد سود اوراق خزانه داري 

امريكا رشد و قيمت جهاني طلا افت كرد.
به گزارش سي ان بي سي، با خوش بيني و آرامش به وجود 
آمده از توافق تجاري محدود امريكا و چين در انتهاي 
مذاكرات تجاري رده  بالاي هفته گذش��ته، سود اوراق 
خزانه داري امريكا رشد كرد و قيمت جهاني طلا با روي 
آوردن س��رمايه گذاران به سرمايه هاي ريسك دارتري 

مانند سهام، افت كرد. 
تا ساعت 50 :11 روز دوشنبه به وقت تهران، نرخ سود 
اوراق 10 ساله امريكا 7 صدم درصد رشد كرد و به 1.734 
درصد رسيد، در حالي كه سود اوراق 30 ساله هم 4.5 

صدم درصد افزايش يافت و به 2.197 درصد رسيد. 

قيمت خريد نقدي هر اونس طلا، اسپات گلد، 0.2 درصد 
افت كرد و به 1485.86 دلار رسيد. اين شاخص در هفته 
گذشته يك درصد پايين آمده بود. قيمت پيش خريد هر 
اونس طلاي امريكا افت هاي اوليه خود را جبران كرد و با 

0.38 درصد افزايش به 1494.40 دلار رسيد. 

    بهترين فرصت خريد طلا
بانك ولس فارگو در تازه ترين گزارش خود اعلام كرد: 
تصميم گيري براي انجام مبادلات تجاري بر اس��اس 
تيترهاي اخبار روزانه، در نهايت نتايج مطلوبي به همراه 
نخواهد داشت.س��رمايه گذاران بايد اس��تراتژي هاي 
سرمايه گذاري داشته باشند و ريسك بازارهاي مختلف 

را در سرمايه گذاري هاي خود مد نظر قرار دهند.
ولس فارگ��و در ادامه افزود: از نظر تاريخي هر زمان كه 
بازارهاي مالي و سهام با افت چشمگير روبرو مي شود، 
تقاضا براي دارايي هايي مثل طلا و اوراق قرضه به شدت 
افزايش مي يابد. تنش هاي سياسي و نگراني هاي مربوط 
به اوضاع اقتصادي جهان نيز عامل مهمي براي رش��د 

تقاضاي طلا و ساير فلزات گرانبها خواهد بود.
چرخه رون��ق اقتصادي امري��كا در ش��رايط كنوني، 
طولاني ترين روند را از اواسط قرن 19 ميلادي داشته 
است. اقتصاد امريكا در 126 ماه گذشته با رشد و رونق 

نسبي روبرو بوده است.
بانك ولس فارگو پيش بيني كرده است كه بازار سهام 
طي سال آينده با نوسانات شديدي روبرو خواهد شد. 
گرچه احتمال وقوع ركود اقتصادي وجود دارد ولي اين 

مساله تا 12 ماه آينده به وقوع نخواهد پيوست.
اين بان��ك امريكايي به س��رمايه گذاران توصيه كرده 
اس��ت كه س��بد س��رمايه گذاري خود را براي س��ال 
2020 ميلادي به طلا، اوراق قرضه و سهام كم نوسان 

اختصاص دهند.
از س��وي ديگر، تا پايان خردادماه امسال در خواست 
دريافت ح��دود 38 ميليون دلار تس��هيلات از محل 
صندوق توسعه ملي ثبت شده كه بيش از 19 ميليارد 

دلار آن به مرحله پرداخت قطعي رسيده است.
تسهيلات صندوق توسعه ملي در دو بخش ارزي و ريالي 

پرداخت مي شود و طبق اساسنامه آن استفاده كنندگان 
از اين تس��هيلات فعالان اقتصادي بخش خصوصي، 
تعاوني و بنگاه ه��اي اقتصادي متعلق به موسس��ات 

عمومي غيردولتي هستند.
به گزارش ايس��نا، بررسي آخرين وضعيت تسهيلات 
ارزي صندوق توسعه ملي تا پايان خردادماه سال جاري 
نشان مي دهد كه مبلغ كل تسهيلات پذيرفته شده به 
38 ميليارد و 528 ميليون دلار مي رسد كه از اين رقم 
37 ميليارد و 392 ميليون دلار به مرحله تخصيص ارز 
رسيده است، به عبارتي بانك مركزي نامه مسدودي اين 

منابع را صادر كرده است.
اما از منابع مس��دود ش��ده حدود 21 ميليارد و 441 
ميليون دلار به طرح هاي بخش خصوصي، 96 ميليون 
دلار به طرح هاي تعاوني، 15 ميليارد و 286 ميليون دلار 
به طرح هاي بنگاه هاي اقتصادي متعلق به موسسات 
عمومي غيردولتي و 569 ميليون دلار به س��اير موارد 

اختصاص يافته است.
از كل مبلغ مس��دود شده براي تسهيلات پرداختي از 
طريق قراردادهاي عامليت ارزي حدود 19 ميليارد و 
951 ميليون دلار با همكاري بانك مركزي و بانك هاي 
عامل به مرحله پرداخت قطعي به متقاضيان رسيده 

است.
صندوق توس��عه ملي اوايل دهه 90 ب��ا هدف تبديل 
بخشي از عوائد ناشي از فروش نفت، گاز، ميعانات گازي و 
فرآورده هاي نفتي به ثروت ماندگار، مولد و سرمايه هاي 
زاينده اقتصادي و نيز حفظ س��هم نسل هاي آينده از 

محل نفت، گاز و فرآورده هاي نفتي شروع به كار كرد.
بر اين اس��اس سالانه و بر اساس قانون بخشي از منابع 
ارزي ناشي از نفت و س��اير بخش هاي تعيين شده به 
حساب صندوق توسعه ملي واريز مي شود كه البته طي 
سال هاي اخير با توجه به كاهش درآمدهاي نفتي و نياز 
دولت به تامين منابع همواره سهم صندوق طبق درصد 
مندرج در قانون واريز نشده است؛ به گونه اي كه در حال 
حاضر با وجود اينكه بايد واريزي بالاي 30 درصد باشد با 
كف 20 درصد تعيين شده در قانون برنامه پنجم توسعه 

انجام مي شود.

از سال 62 كه قوانين بانكداري اسلامي نوشته شد، قرار 
بر اين بود كه اين قانون پنج سال به صورت آزمايشي اجرا 
شود و بعد از آن دولت لايحه قانون دايمي را به مجلس 
ارايه كند اما از همان زمان قوانين موقت به اجرا در آمد 
و باقي ماند و تا به امروز اصلاح قوانين موجود به جايي 

نرسيده است.
به گزارش ايرنا، تاخير سه دهه اي دولت در ارايه لايحه 
بانكداري بدون ربا و اصلاح مقررات بانكي باعث شد تا 
نمايندگان مجلس دست به كار شوند و طرحي را با عنوان 
»طرح جامع بانكداري اسلامي« تدوين و تنظيم كنند تا 
در ماه هاي پاياني مجلس دهم اثري ماندگار در اقتصاد 

ايران به جاي بگذارند.
قانون بانكداري در كش��ورمان در سال 62 به تصويب 
رسيد و قرار بود بطور موقت اجرايي شود تا دولت لايحه 
بانكداري بدون ربا را تهيه و در صورت موافقت مجلس 
به اجرا برساند اما به دلايل و بهانه هاي مختلف از جمله 
ريسك اجرا، جامع نبودن پيش��نهادات و مطالعات و 
بررس��ي ها، لزوم تدريجي بودن تغييرات نظام بانكي 
و...  تاكنون بانكداري اس��لامي نمود اجرايي نداش��ته 
است. از س��وي ديگر نظام بانكي كشورمان نتوانسته 

استانداردهاي تاييد شده جهاني را هم رعايت كند.
البته يك بار هم در س��ال 95 يعني در مجلس نهم، 
طرح بانكداري ب��دون ربا با 67 ماده مطرح ش��د اما 
سرانجامي نداش��ت و بررسي آن به عمر مجلس نهم 
قد نداد. حالا مجلس دهم سعي دارد كاستي ها در سر 
و سامان بخشيدن به نظام بانكي را جبران كند و طرح 
جامع بانكداري را با 200 ماده در چهار بخش اصلي 
كه بخش اول آن تعاريف، اهداف و دامنه شمول، بخش 
دوم آن بان��ك مركزي، بخش س��وم پول و نظام هاي 
پرداخت و بخش چهارم آن بانكداري است، در دست 

بررسي و تصويب دارد. 

هر چند انتقادات جدي بر طرح جامع بانكداري اسلامي 
وجود دارد اما اين قان��ون در صورت تصويب مي تواند 
منش��أ تحولاتي در بازار پولي و نظام بانكي و اعتباري 
كشور باش��د. يكي از موضوعات مطرح ش��ده در اين 
طرح بحث تفكيك و نظارت بر عقود مش��اركتي است 
كه اغلب بانك ها آن را صوري مي كنند و باعث انحراف 

منابع مي شوند.
از آنجايي كه صوري سازي عقود مشاركتي خلاف شرع 
است، نمايندگان به دنبال آن هستند كه با جداسازي 
حس��اب ها، حس��ابداري محاسبه س��ود و زيان عقود 
مشاركتي و مبادل هاي يعني سود متغير و سود ثابت 
يكسان نباشند. موضوع مهم ديگر در اين طرح خروج 
بانك ها از بنگاهداري و تفكيك و تقسيم بندي سپرده ها 
است. موضوع ديگري كه در اين طرح آمده بحث تاسيس 

بانك جمهوري اسلامي ايران است.
البته طرح جامع بانكداري اس��لامي در كميس��يون 
اقتصادي در حال بررسي است و به صحن علني مجلس 
نيامده بنابراين نمي توان با قطعيت درباره جزييات آن 

صحبت كرد. 

    جزئيات طرح جديد بانكداري اسلامي
احمد اناركي محمدي نايب رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس در گفت وگو با پژوهش��گر ايرنا درباره جزئيات 
طرح جديد بانكداري و آخرين نتايج به دس��ت آمده از 
بررسي اين طرح گفت: قرار بر اين بود كه دولت لايحه اي 
براي اصلاح نظام بانكي ارايه دهد و لوايح دوقلوي بانك 
مركزي و قانون بانكداري مطرح و درباره آنها حرف هايي 
زده شد اما از آنجايي كه ارايه اين لايحه با تاخير طولاني 
مواجه ش��د و در نهايت هم لايحه اي هم از سوي دولت 
به دست مجلس نرسيد بنابراين مجلس طرح اصلاح 

قوانين بانكداري را تدوين كرد.

وي افزود: از سال 62 كه قوانين بانكداري اسلامي نوشته 
ش��د قرار بر اين بود كه اين قانون پنج س��ال به صورت 
آزمايشي به اجرا در بياييد و بعد از آن دولت لايحه قانون 
دايمي رابه مجل��س ارايه كند اما از همان زمان قوانين 
موقت به اجرا رسيد و باقي ماند و تا به امروز اصلاح قوانين 

موجود به جايي نرسيد.
انارك��ي محمدي ادامه داد: مجلس قب��ل هم از دولت 
درخواس��ت لايحه جديد را داش��ت كه با تاخير دولت 
در اراي��ه اين لايحه، مجلس طرحي با عنوان بانكداري 
اس��لامي پيش��نهاد داد اما دولت اصرار بر ارايه لايحه 
داشت. طولاني شدن ارايه لايحه، باعث شد تا نمايندگان 
طرح پيشنهادي در حوزه بانكداري را تدوين و تنظيم 
كنند كه همزمان با آن، پي��ش نويس لايحه دولت به 

مجلس رسيد.
نايب رييس كميسيون اقتصادي مجلس با بيان اينكه 
همزماني ارايه لايحه دولت و طرح مجلس باعث شد تا 
تلفيقي از اين دو، مورد بررسي قرار بگيرد، اظهار داشت: 
در كميسيون اقتصادي با حضور نمايندگان دستگاه هاي 
مختلف مرتبط درباره طرح جديد راي گيري انجام شد. 
البته بانك مركزي اين درخواست را دارد كه روي طرح 
جديد بانكداري كارشناسي هاي بيشتري صورت بگيرد 
بنابراين قرار شد بررسي ها و مطالعات روي اين طرح به 

صورت مشترك انجام شود.
اناركي محمدي با تاكيد بر اينكه طرح جديد همان بحث 
بانكداري بدون ربا اس��ت، گقت: هدف نمايندگان اين 
است كه بررسي هاي بيشتري براي تدوين نهايي طرح 
جديد بانكداري صورت بگي��رد و از اين رو بانك ها و در 
راس آنها بانك مركزي روي اين طرح و شناسايي نواقص 

و نقاط قوت و ضعف آن متمركز شده اند. 
ب��ه گفته اي��ن نماينده مجل��س، پس از بررس��ي در 
كميسيون اقتصادي، اين طرح در صحن علني مجلس 

مورد بررسي قرار مي گيرد بنابراين در فرصت باقيمانده 
به صورت مداوم و مستمر با بانك ها و كارشناسان جلسه 
برگزار مي كنيم تا در جهت رفع ايرادات از نقطه نظرات، 

پيشنهادات و مشورت هاي آنها استفاده كنيم.
نايب رييس كميس��يون اقتصادي درب��اره جزييات 
طرح جديد بانكداري اظهار داشت: مباحث بانكداري 
بدون ربا، س��ود مركب، نحوه ش��ركت داري بانك ها، 
تعيين تكليف دارايي بانك ها، كناره گيري بانك ها از 
بنگاه داري، ارتقاي شفافيت هاي مالي بانكي از جمله 
مهم تري��ن موضوعات مطرح ش��ده در ط��رح جديد 

بانكداري است.
اناركي محمدي درباره سود مركب گفت: در سيستم 
بانكي كش��ورمان شاهد اين هس��تيم كه سودي كه 
پرداخت مي ش��ود باعث زيان دهي بانك ها و افزايش 
معوقات آنها شده است. از سوي ديگر بنگاه هاي مولد و 
واحدهاي اقتصادي كه وام هاي سنگين دريافت كرده اند 
توان بازپرداخت اقساط با چنين سودهايي را ندارند و اين 
سودها باعث ورشكستگي آنها شده است. اين مجموعه 
عوامل باعث مي ش��ود كه اولا بانك ها به شركت هاي 
خود تس��هيلات ارايه دهن��د و دوم اينكه بابت بدهي 
وام گيرندگان از آنها ملك دريافت كنند. خروجي اين 
فرايند اين است كه بانك ها به بزرگ ترين بنگاهداران 
تبديل شده اند. بنابراين دراين مقطع بايد درباره سود 

مركب تصميم نهايي را گرفت.

    منتقدان چه مي گويند؟
براي همه روشن است كه نمي توان با مقررات فعلي كه در 
دهه 60 قرار بوده بطور موقت به اجرا برسد، نظام بانكي را 
اداره كرد. از اين رو اصلاح نظام بانكي يك ضرورت است 
و با توجه به شرايط بانكي كشورمان و بانك محور بودن 
اقتصاد ايران نمي توان تغييرات و تحولات سيستم بانكي 

را پشت گوش انداخت. بنابراين انتقادي بر تغيير قوانين 
بانكي وجود ندارد بلكه بر نحوه قانون گذاري آن نظرات 

مخالفي عيان شده است.
مهم ترين انتقادات كارشناسان اين است كه اين قوانين 
پايه اي بايد از طريق لايحه با اتكا به توان كارشناس��ي 
تدوين شوند و نمايندگان هر چقدر هم كه در اين حوزه 
تجربه داشته باشند تخصص كافي براي تغيير قوانين را 
ندارند. برخي هم مي گويند كه اين اقدام مجلس آن هم 
در ماه هاي پاياني دوره چهار ساله ممكن است تحت تاثير 

اهداف انتخاباتي باشد.
در اين پيوند، 21 اقتصاددان درباره ايرادات طرح جديد 
بانكداري نامه اي را خطاب به مجلس نوشتند كه در آن 
تبعات احتمالي تصويب اين طرح به تفصيل شرح داده 
شده است. يكي از انتقادات مهم كارشناسان اين است 
كه در اين طرح براي تغيير س��اختار بانك ها تدبيري 
انديشيده نشده است؛ حتي از اصلاحات جزئي و موردي، 
مانند تفكيك نهادهاي متكفل پرداخت قرض الحسنه از 
نهادهاي پرداخت تسهيلات در قالب عقود اسلامي- كه 

فعاليتي انتفاعي است- غفلت شده است. 
عدم توجه به مشكلات س��اختاري، نبود راهكار براي 
حل مشكل صوري سازي قالب هاي قراردادهاي بانكي، 
ابهام��ات در جريم��ه تاخير پرداخت هاي سررس��يد 
ش��ده، ارايه نكردن راهكار قابل قبول براي حل معضل 
خلق پول، بي توجهي به مش��كل بنگاهداري بانك ها 
و دست اندازي ش��ان به بازار سرمايه، جايگاه نامناسب 
شوراي فقهي و ساختار نامناسب بانك مركزي از جمله 
ايراداتي اس��ت كه كارشناس��ان به طرح ارايه شده از 
سوي نمايندگان مجلس براي تغيير قوانين بانكي، وارد 
ديده اند كه علت وجود اين اش��كالات را در مش��اركت 
ندادن نخب��گان اقتصادي براي تدوي��ن و تنطيم اين 

طرح مي دانند. 
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پيشرفت ساخت مدرسه 
توسط  پاسارگاد در خوزستان 

بانك پاس��ارگاد در راس��تاي ايفاي رسالت هاي 
اجتماعي خود، عمليات س��اخت 4 مدرسه در 
مناطق سيل زده استان خوزستان را آغاز كرده بود 
كه با پيشرفت بسيار خوبي در حال پيگيري است. 
به گزارش روابط عمومي بانك پاسارگاد، به دنبال 
وقوع حادثه س��يل در برخي از مناطق كش��ور، 
بانك پاسارگاد برنامه اساسي خود در سال جاري 
را مشاركت در ساخت مدرس��ه در اين نواحي و 
اختصاص بودجه تبليغاتي بانك به اين امر خطير، 
اعلام كرد. به دنبال اين تصميم، عمليات ساخت 
چند مدرسه در استان هاي گلستان، خوزستان 
و لرستان آغاز شد كه با س��رعت قابل قبولي در 

حال اجرا است. 
بر اساس اين خبر، بانك پاس��ارگاد پس از انجام 
هماهنگي هاي لازم با سازمان هاي مرتبط و انجام 
بررسي هاي دقيق، عمليات ساخت 4 مدرسه در 
استان خوزستان، شهرستان  شوش )روستاهاي 
ذبيددبات، خش��ه سلمان سردال، مالك اشتر( و 
شهرستان الوان را آغاز كرده است كه با توجه به 
پيشرفت بيش از 55 درصدي برخي از پروژه ها و 
س��رعت اجراي عمليات ساخت، به زودي آماده 

بهره برداري خواهند شد.
گفتني اس��ت تشكيل ستاد پش��تيباني پس از 
وقوع حادثه، اختص��اص حداقل يك روز حقوق 
سرمايه انس��اني بانك و اه��داي كمك نقدي به 
مبلغ 10 ميليارد ريال به هم ميهنان س��يل زده، 
ارسال لوازم خانگي و... بخش ديگري از كمك هاي 

بانك پاسارگاد به مناطق سيل زده است.

خدمات بانك صادرات ايران 
در ايام اربعين تكميل شد

خدمات متن��وع بانك صادرات اي��ران به زائران 
اربعين با ارايه انواع خدم��ات بانكي و رفاهي در 

استان هاي مرزي ادامه دارد.
به گزارش روابط عمومي بان��ك صادرات ايران، 
ارايه خدمات مختل��ف ارزي، بانكي و رفاهي به 
زائران اربعين حسيني با عرضه دينار عراق، تجهيز 
خودپردازهاي ثابت و سيار در مناطق مرزي، ارايه 
خدمات در شعب كشيك، برپايي موكب و ارايه 
مهمانسرا و پاركينگ خدمات رساني به زائران را 
در سه استان كرمانشاه، ايلام و خوزستان همچنان 

ادامه دارد.
صرافي سپهر بانك صادرات ايران به عنوان يكي 
از صرافي هاي بانكي مورد اعتماد بانك مركزي، 
در شعبه مركزي تهران و شهرهاي يزد، اصفهان 
وشيراز به متقاضيان ١٢٥ هزار دينار يا ساير ارزها 

معادل ١٠٠ يورو عرضه مي كند.
در همين راستا، ٣٩٥ خودپرداز ثابت با افزايش 
سقف برداشت نقدي روزانه تا ٥ ميليون ريال در 
استان هاي مرزي تجهيز شده كه٢٥٢ دستگاه 
در اس��تان خوزستان، ١٠٣ دس��تگاه در استان 
كرمانش��اه و ٤٠ دستگاه در اس��تان ايلام آماده 

خدمت رساني به زائران است.
چهار شعبه كشيك بانك نيز شامل شعبه سعدي 
شهر ايلام، شعبه مهران، شعبه مركزي كرمانشاه 
و شعبه قصرشيرين در ايام اربعين انواع خدمات 

بانكي را به زائران ارايه خواهند داد.
تجهيز ش��ش خودپرداز سيار شامل دو دستگاه 
در مرز شلمچه، دو دستگاه در مرز خسروي و دو 
دستگاه در مرز مهران در دستور كار بانك صادرات 

ايران قرار گرفته است.
موكب هاي خدمات رس��اني مس��تقيم بانك به 
زائران با عرضه اقلام غذايي و رفاهي برپا شده اند. 
اين موكب ها در مرز مهران و در مسير جاده كربلا 
در شهر بيس��تون با عنوان موكب شهداي بانك 
صادرات ايران و در مرز ش��لمچه با عنوان موكب 

حضرت رقيه)ع( پذيراي زائران اربعين هستند.
وجود دو واحد مهمانس��را و پاركينگ در ش��هر 
مهران نيز به اين ظرفيت اضافه شده كه همزمان 
با ارايه خدمات بانكي در شعبه كشيك اين شهر، 

آماده خدمت رساني به مسافران اربعين است.

بانك ها سومين صنعت بزرگ 
بازار سهام شدند

بر اساس آمارهاي منتش��ره رسمي، »بانك ها و 
موسس��ات اعتباري« به عنوان سومين صنعت 
بزرگ بازار س��هام از نظر ارزش معاملات معرفي 
شدند. به گزارش ايبِنا، ش��ركت سپرده گذاري 
مرك��زي اوراق بهادار و تس��ويه وجوه اس��امي 
بزرگ ترين صنايع بورس��ي و فرابورس��ي از نظر 
ارزش معاملات را در پايان ش��هريور س��ال 98 
معرفي كرد كه »بانك ها و موسسات اعتباري« در 
جايگاه سوم بزرگ ترين صنعت در بازار سرمايه 
قرار دارند. نگاهي به جزييات آمار عملكرد صنايع 
حاضر در بازار سهام نش��ان مي دهد كه صنعت 
»اوراق تامين مالي« با 85 هزار و912 ميليارد ريال 
درپايان شهريور98 درصدر بزرگ ترين صنعت 
بورس��ي از نظر ارزش معاملات ايستاد. از سويي 
ديگر، صنع��ت »صندوق هاي س��رمايه گذاري 
قابل معامله« با 78 ه��زار و659 ميليارد ريال و 
»فلزات اساسي« با 53هزار و 247 ميليارد ريال در 
رتبه هاي دوم و سوم قرار دارند. همچنين »گروه 
خودرو و س��اخت قطعات، بانك ها و موسسات 
اعتباري، محصولات شيميايي، مواد و محصولات 
دارويي، س��رمايه گذاري ها، محصولات غذايي و 
آشاميدني به جز قند و شكر و استخراج كانه هاي 
فلزي« در مكان هاي چهارم تا دهم بزرگ ترين 
صنايع بورسي و فرابورسي از نظر ارزش معاملات 
هس��تند. بر اس��اس اين گزارش، »فعاليت هاي 
هن��ري، س��رگرمي و خلاقانه و ابزار پزش��كي، 
اپتيكي و اندازه گيري« در رتبه هاي انتهايي اين 

جدول ايستادند.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

بررسي »تعادل« از روابط شركت هاي هلدينگ و بازار سهام در بورس هاي خارجي 

چرا هلدینگ ها باید به بورس بیایند؟

بازار سهام؛ منازعه ترديدها و اميدهاپذيرش شركت هاي داراي سهام ممتاز امكان پذير شد

گروه بورس|
ش��ركت هاي هلدينگ همواره نقش مهمي در رشد 
و توس��عه صنايع و باروري اقتصادي شركت ها دارند. 
اين موسس��ات با بهره گيري از سرمايه هاي كلان در 
اختيار خود در بيشتر كشورها توانسته اند، ضمن ايجاد 
اشتغال و بهبود جايگاه كشور پذيرنده، سودهاي قابل 
توجهي را عايد سهامداران و افرادي كنند كه در عمليات 
شركت هاي زير مجموعه فعاليت داشته اند. با اين حال 
تداوم فعاليت شركت هاي ياد شده هم از بعد حقوقي و 
هم از بعد نظارتي هميشه مورد توجه بسياري از محققان 

و تحليلگران بوده است. 
شركت هاي هلدينگ از آن رو كه جايگاهي حاكميتي 
در بسياري از شركت ها دارند، مي توانند تاثير مستقيمي 
در فعاليت شركت ها تابعه داشته باشند. اين تاثير گاه 
تا آنجا پيش مي رود كه روند فعاليت و تصميم گيري 
مديران ش��ركت زير مجموعه يك هلدينگ به دليل 
منافع شركت مادر محدود شود و شركت سرمايه پذير 
را از منافع محتمل موضوع فعاليت خود دور كند. براي 
مثال ممكن اس��ت يك شركت سرمايه پذير )شركت 
تابعه هلدينگ( در شرايطي كه مي تواند محصول خود 
به خري��داران متعددي صادر كند به دليل آنكه منافع 
ش��ركت س��رمايه گذار در تامين امنيت مواد اوليه به 
ش��ركت زير مجموعه ديگر گروه خورده از اين امكان 
محروم شود. همچنين ممكن است شركت مورد اشاره 
موظف شود تا نيازهاي ديگر شركت هاي تحت تملك 
هلدينگ را با تخفيفي بيش از آنچه در بازار معمول است، 
تامين كند. مسلما اين رويداد نه تنها به متضرر شدن 
سهامداران غير مرتبط با سرمايه گذار منتهي مي شود 
بلكه فعاليت عادي شركت را مختل مي كند و در صورتي 
كه ش��ركت تابعه در بازار س��هام حضور داشته باشد، 
تاثيرات منفي را بر جريان فعاليت آن بازار مي گذارد. 
از اين رو بررس��ي رابطه متقابل شركت سرمايه گذار 
با شركت هاي س��رمايه پذير نه تنها از اهميت زيادي 
برخوردار اس��ت بلكه تاثير اين روابط بر نحوه عملكرد 
بازار س��هام نيز در ابعاد حقوقي، مالي و اقتصاد كلان 

مي تواند مهم باشد. 

     لزوم اس�تقلال نسبي ش�ركت هاي تابعه از 
شركت متبوع

يك��ي از موضوعات مهمي كه در قان��ون تجارت اكثر 

كشورها به بررسي آن پرداخته شده است، رابطه بين 
شركت هاي هلدينگ )شركت هاي مادر( با شركت هاي 
تابعه آن اس��ت. به عل��ت بزرگي و مي��زان اثرگذاري 
شركت هاي هلدينگ در بخش هاي مختلف اقتصادي، 
كشورها اقدام به تصويب قوانين خاص براي شركت هاي 
هلدينگ كرده اند. ش��ركت هلدينگ يا مادر، شركتي 
است كه با هدف اعمال كنترل و مديريت بر شركت هاي 
تابعه، اكثريت سهام يا حق رأي در يك يا چند شركت 
تابعه را در اختيار مي گيرد و اين شركت ها را در مسير 

ارزش آفريني و هم افزايي هدايت و رهبري مي كند. 
براي مشاركت عمومي در فعاليت هاي شركت هلدينگ، 
ش��ركت هاي تابعه و شركت هاي وابسته و بهره گيري 
از منافع به دس��ت آم��ده از فعاليت اين ش��ركت ها، 
بورس هاي اوراق بهادار اقدام به پذيرش آنها مي كنند 
تا سرمايه گذاران بتوانند سهام آنها را مورد معامله قرار 
داده و از سودهاي آنها منتفع شوند. اما براي حمايت از 
حقوق و منافع س��هامداران و اينكه شركت هلدينگ 
نتواند از ش��ركت هاي تابعه و وابسته تنها در راستاي 
منافع خود استفاده كند، نهادهاي ذي صلاح كشورها 
براي پذيرش ش��ركت هلدينگ و شركت هاي تابعه و 
وابسته در بورس هاي اوراق بهادار، الزاماتي براي ميزان 
سرمايه گذاري و درصد سهامداري شركت هاي تابعه و 

وابسته اعمال مي كنند.
 اين الزامات به حداقلي از مالكيت شركت هلدينگ در 
شركت هاي تابعه و وابسته اشاره دارد كه در اين زمينه 
بورس هاي مختلف��ي از جمله بورس هاي اوراق بهادار 
هند، تايلند، مالزي، آفريقاي جنوبي و هنگ كنگ مورد 
بررسي قرار گرفته اند. در قوانين مرجع برخي از كشورها 
همچون ايالات متحده امريكا و هند، محدوديت هايي بر 
تعداد لايه هاي زيرين شركت هاي هلدينگ وجود دارد. 
در برخ��ي از بورس هاي اوراق به��ادار همچون بورس 
استانبول به بررسي برخي روابط بين شركت هلدينگ 
و شركت هاي تابعه پرداخته شده است. همچنين در 
بورس ژاپن، الزام خاصي براي پذيرش شركت هاي تابعه 
توسط نهاد نظارتي بورس ژاپن در نظر گرفته مي شود 
كه اين الزام خاص، استقلال نسبي شركتهاي تابعه از 
شركت هلدينگ اس��ت به اين معني كه شركت هاي 
تابعه باي��د داراي توانايي لازم براي انجام فعاليت هاي 
خود به طور مستقل باشند. هدف اين گزارش كه توسط 
واحد مديريت تحقيق و توسعه انجام شده است، بررسي 

ارتباط بين شركت هلدينگ و شركت هاي تابعه آنها، 
حالات مختلف پذيرش شركت هلدينگ و شركت هاي 
تابعه در بورس هاي اوراق بهادار و همچنين بررس��ي 
الزامات خاص پذيرش شركت هاي تابعه در بورس هاي 

اوراق بهادار است.
با توجه به بررسي هاي انجام شده، تعداد لايه هاي زيرين 
) با به مالكيت درآمدن يك شركت توسط شركت تابع 
هلدينگ به تع��داد لايه هاي زيرين افزوده مي ش��ود( 
شركت هلدينگ و پذيرش شركت هاي تابعه و وابسته در 
بورس ها در قوانين مرجع و بالادستي و مقررات پذيرش 
بورس ها مورد توجه قرار گرفته اس��ت. مطابق قوانين 
مربوطه تعداد لايه هاي زيرين شركت هلدينگ معمولًا 
به سه تا پنج لايه محدود شده است. اما برخي از كشورها 
مانند هند در اين زمينه سختگير بوده و در قانون تجارت 
اين كشور تعداد لايه هاي زيرين شركت هاي هلدينگ 

محدود به دو لايه شده است هرچند استثنائاتي براي 
برخي هلدينگ ها از جمله بانك ها، شركت هاي بيمه، 
شركت هاي دولتي و شركت هاي مالي غيربانكي وجود 
دارد كه مي توانند بيش از دو لايه زيرين داشته باشند. 
همچنين در برخي از كشورهاي مورد بررسي همچون 
مالزي، تركيه، تايلند، آفريقاي جنوبي و هنگ كنگ، 
هيچ گونه محدوديتي بر تعداد لايه هاي زيرين شركت 

هلدينگ اعمال نشده است.
از طرفي ديگر، بورس ه��اي اوراق بهادار براي پذيرش 
ش��ركت هاي تابع��ه، به بررس��ي برخ��ي روابط بين 
ش��ركت هاي هلدينگ و تابعه پرداخته اند. به عنوان 
مثال در قانون تجارت كشور تركيه، شركت هلدينگ 
و تابعه ملزم ب��ه ارايه گزارش س��الانه در مورد روابط 
بين شركتي هستند. مطابق با الزامات نهاد ناظر بازار 
سرمايه هند، ش��ركت هاي هلدينگ ملزم به داشتن 

يك سازوكار نظارتي قوي و يك برنامه راهبردي مؤثر 
براي شركت هاي تابعه خود هس��تند. نهاد ناظر بازار 
سرمايه تايلند نيز شركت هلدينگ را ملزم به داشتن 
يك س��ازوكار قوي براي نظارت بر شركت هاي تابعه 

خود مي كند.
همچنين در قوانين پذيرش بورس ژاپن به بررس��ي 
استقلال نسبي شركت هاي تابعه از شركت هلدينگ 
پرداخته ش��ده است. استقلال ش��ركت هاي تابعه از 
شركت هلدينگ براساس برخي معيارهاي تعيين شده 
توسط نهاد ناظر ژاپن مورد ارزيابي قرار مي گيرد. نهاد 
ناظر با بررس��ي اين معيارها، ميزان استقلال و توانايي 
ش��ركت تابعه را در انجام فعاليت هاي تجاري خود و 
اينكه شركت هلدينگ تا چه حد مي تواند مانع انجام 
فعاليت هاي تجاري آزاد يا تصميمات مديريتي شركت 

تابعه شود مورد بررسي قرار مي دهد.

مدير نظارت بر ناش��ران سازمان بورس از اضافه شدن 
موضوع سهام ممتاز به اساسنامه نمونه شركت هاي ثبت 
شده نزد سازمان )به استثناي نهادهاي مالي و پولي(، در 

پي مصوبه اخير هيات مديره سازمان، خبر داد.
به گزارش سنا، سعيد محمدعليزاده، در خصوص اين 
مصوبه اظهار داش��ت: در پي درخواس��ت  هاي متعدد 
ارسالي به س��ازمان در خصوص پذيرش شركت هايي 
كه به علت تركيب س��هامداري خاص قادر به پذيرش 
در بورس اوراق بهادار تهران ي��ا فرابورس ايران نبوده 
و درخواست پذيرش س��هام با حقوق ممتاز داشتند، 
سازمان بورس با بررسي موضوع و اضافه كردن موادي 
به اساسنامه نمونه شركت هاي ثبت شده نزد سازمان 
)به اس��تثناي نهادهاي مالي و پولي(، شرايط پذيرش 

اين گونه شركت ها را تسهيل كرد.
وي در خص��وص جزيي��ات بيش��تر عنوان داش��ت: 
شركت هايي كه بعد از تاريخ مصوبه فوق الذكر در بورس 
اوراق بهادار تهران يا فرابورس ايران پذيرفته مي شوند، 
مي توانند با ارايه درخواس��ت به هيات پذيرش بورس 
مربوطه، بخشي از سهام شركت را در قالب سهام ممتاز 
تعريف كرده و اساسنامه خود را با تعيين شرايط سهام 

ممتاز نزد سازمان ثبت كنند.
به گفته وي سهام ممتاز به دو شكل سهام ممتاز نوع الف 
و نوع ب تعيين شده است. سهام ممتاز نوع الف، سهام 
ممتازي است كه حق راي بيشتر آن در زمان انتخاب 
اعضاي هيات مديره متعلق به سهامداران تعيين شده 
باشد و در صورت فروش سهام توسط سهامداران مزبور، 

كليه حقوق متصور بر سهام ممتاز از بين خواهد رفت.
در چنين ش��رايطي س��هام ممتاز حداقل ۳۰ درصد 
سرمايه شركت را تشكيل مي دهد. لكن حداكثر سهام 
ممتاز شركت بايد به ميزاني باشد كه الزامات مقرر در 
خصوص ميزان سهام ش��ناور آزاد ناشر پذيرفته شده 

را رعايت كند. در اين گونه موارد نس��بت سهام ممتاز 
از كل س��رمايه ش��ركت و ميزان ح��ق راي آن جهت 
انتخاب اعضاي هيات مديره به درخواست متقاضي و 
پس از تاييد هيات پذي��رش بورس اوراق بهادار تهران 
يا فرابورس ايران در متن اساس��نامه شركت متقاضي 

درج مي شود.
وي در خصوص س��هام نوع »ب« گفت: سهام ممتاز 
نوع ب، سهام ممتازي است كه حق راي بيشتر آن در 
زمان انتخاب اعضاي هيات مديره متعلق به سهم باشد و 
مزيت فوق در صورت فروش سهام نيز به شخص خريدار 
منتقل خواهد شد. در چنين ش��رايطي سهام ممتاز 
حداقل ۳۰ درصد و حداكثر ۵۰ درصد سرمايه شركت 
را تشكيل مي دهد و حداكثر ۵ برابر سهام عادي در زمان 
انتخاب اعضاي هيات مديره حق راي دارد. ميزان حق 
راي سهام ممتاز جهت انتخاب اعضاي هيات مديره در 
اين گونه موارد به درخواس��ت متقاضي و پس از تاييد 
هيات پذيرش بورس اوراق به��ادار تهران يا فرابورس 
ايران در متن اساسنامه شركت متقاضي درج مي شود.

مدير نظارت بر ناشران سازمان در ادامه تصريح داشت: 
طي چند سال گذشته درخواست ها از سوي متقاضيان 
پذيرش در بورس اوراق بهادار تهران يا فرابورس ايران 
مبني بر گنجاندن موضوع سهام ممتاز در اساسنامه آنها 
به سازمان ارايه شده بود. در واقع شركت هاي متقاضي 
به علت تركيب سهامداري خود خواستار تعيين تركيب 
هيات مديره به صورت مشخص و غير قابل تغيير يا در 
اختيار داش��تن اكثريت اعضاي هيات مديره )بيش از 

حق راي خود( بودند.
محمدعليزاده با اشاره به ماهيت درخواست هاي ارايه 
شده عنوان كرد: متقاضيان به دو دسته تقسيم مي شوند. 
دسته اول شامل شركت هايي بودند كه سهامداران آنها 
در سنوات گذشته طي توافقي كه با يكديگر داشتند 

اعض��اي هيات مديره را انتخاب ك��رده بودند و تمايل 
داش��تند همين توافق را پس از عرضه سهام نيز حفظ 
كنند. لذا هر يك از سهامداران شركت متقاضي نگران 
بودند با عرضه س��هام كرسي خود در هيات مديره را از 

دست دهند.
دسته دوم شركت هايي بودند كه برخي از سهامداران 
آنها درصد كمي از مالكيت س��هام را در اختيار دارند 
ولي به علت اينكه تاس��يس و تداوم فعاليت شركت، 
كسب درآمد و سودآوري شركت، تامين مواد اوليه و ... 
به طرز با اهميتي به يك يا چند سهامدار وابسته باشد، 
سهامداران مزبور خواس��تار انتخاب اكثريت اعضاي 

هيات مديره بودند.
مدير نظارت بر ناشران سازمان بورس در خصوص نحوه 
معامله سهام ممتاز نيز اظهار داشت: طي مصوبه اخير 
هيات مديره سازمان مقرر شد سازوكار معامله سهام 
ممتاز بررسي شده و دستورالعمل اجرايي نحوه انجام 
معاملات در بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس ايران 
اصلاح شود. پس از اصلاح دستورالعمل اجرايي نحوه 
انجام معاملات مراتب متعاقبا اطلاع رساني خواهد شد.

به گفته وي با اصلاح برخي از مفاد دستورالعمل پذيرش 
اوراق بهادار در بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس ايران 
)كه هم اكنون در حال اصلاح است( پذيرش سهام ممتاز 
بلامانع اس��ت، در حالي كه قبلا در بورس اوراق بهادار 
تهران صرفا پذيرش سهام عادي مجاز شمرده مي شد.

وي در پاي��ان اضافه كرد: س��رمايه گذاراني كه پس از 
پذيرش اين دسته از شركت ها سهامدار آن مي شوند 
از حقوق ممتاز برخي از س��هامداران يا سهام آگاهي 
لازم را دارند و با اين آگاهي نسبت به خريد سهام اقدام 
كنند و اين موضوع مشمول ناشراني كه در حال حاضر 
در بورس اوراق بهادار تهران يا فرابورس ايران پذيرفته 

شده  اند، نخواهد بود.

طي ساليان اخير، جايگاه بورس اوراق بهادار به عنوان يكي 
از اركان اصلي بازار سرمايه تقويت و نقش آن به عنوان 
نيروي محركه اقتصاد پررنگ تر ش��ده است؛ به طوري 
كه بسياري از سياست گذاران و سياست مداران با اشاره 
به رونق بورس از وضعيت خوب اقتصاد سخن به ميان 
آورده اند. به گزارش سنا،  مديرعامل تامين سرمايه نوين 
گفت: اگر چه رونق بازار سهام در بسياري از كشورها از 
رشد سريع سودآوري ش��ركت ها و توسعه بازار فروش 
بنگاه هاي اقتصادي يا كاهش ريس��ك سرمايه گذاري 
حكايت دارد كه ارزش گذاري بالاتر بازار سهام را توجيه 
مي كند، اما رونق يكي، دوس��اله اخير بازار سهام كشور 

عمدتا ريشه در شرايط تورمي اقتصاد دارد.
وي افزود: در اواخر س��ال ۱۳۹۶ و اوايل س��ال ۱۳۹۷ 
شوك بزرگ اقتصاد كشور در قالب تخليه آثار نقدينگي 
فزاينده اقتصاد، در بازارهاي مختلف )بازار ارز، مسكن، 
اتومبيل، طلا و سهام( نمود پيدا كرد. از آن هنگام بازار 
سهام كشور رونق مناسبي را تجربه كرد به نحوي كه 
طي چند ماه اخير ش��اخص كل بازار سهام نزديك به 

۱۴۰ هزار واحد رشد كرد.
اين كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه همزمان با رشد 
بازار سهام، شاهد افزايش ارزش معاملات روزانه بازار و 
ورود نقدينگي و سرمايه گذاران حقيقي به بازار سهام 
بوده ايم، اظهار داشت: افزايش ورود نقدينگي، افزايش 
ارزش معاملات روزانه، افزايش عمق بازار، كاهش فاصله 
بين قيمت تقاضا و قيمت عرض��ه )Spread( اوراق 
بهادار و افزايش معاملات احساسي در بازار سهام طي 
ماه ها و هفته هاي اخير همگي حكايت از چيرگي رفتار 

معاملاتي سرمايه گذاران حقيقي )خُرد( دارد .
نادي قمي ادامه داد: اين سرمايه گذاران عمدتا با تكيه بر 
تحليل هاي تكنيكال و تحت تاثير نظرات و پست هاي 
منعكس شده در شبكه هاي اجتماعي در خصوص سهام 

ش��ركت ها، اقدام به خريد يا ف��روش مي كنند و اغلب، 
نمادهاي پربيننده در شبكه هاي اجتماعي تحت تاثير 

حركت هاي گروهي )توده وار( قرار مي گيرند.
مديرعامل تامين س��رمايه نوين توضيح داد: بنابراين 
نوسان ش��ديد قيمت ها در بازار سهام طي هفته هاي 
اخير كه در قالب افزايش يا كاهش چند هزار واحدي 
شاخص كل بورس در يك روز نمايان مي شود، بيشتر به 
تمايلات احساسي سرمايه گذاران غيرحرفه اي وابسته 
است و منعكس كننده اشتباهات قضاوتي گروهي است 

تا اشتباهات تصادفي غير همبسته.
 وي ادامه داد: اين شرايط را وجود سرمايه گذاران نويزي 
)اخلاگر( و بورس اولي ها كه بر اس��اس شايعات معامله 
مي كنند يا معاملات خود را از روي دست ديگران كپي 
مي كنند، حادتر كرده و نقش تعادلي س��رمايه گذاران 
عقلايي را مخدوش مي كند. به گفته نادي قمي، اين دسته 
از معامله گران با تصور اينكه اطلاعات دقيق و دست اولي 
در اختيار دارند، اقدام به خريد و فروش مي كنند و قيمت 
سهام برخي از شركت ها را متورم كرده و گاهي موجب 
فاصله گرفتن بازار سهام از ارزش هاي واقعي و منصفانه 
مي ش��وند. وي افزود: اثر اين دسته از سرمايه گذاران در 
ش��رايط ناپايدار اقتصاد كه انتظارات تورمي در جامعه 
نقش عمده دارد و بازار مستعد بيش واكنشي به اخبار 
است، چند برابر مي شود. با اين حال فعالان بازار سهام 
با تكيه بر اطلاعات ماهانه ش��ركت ها و برآورد عملكرد 
مناسب شركت ها در فصل دوم سال جاري، انتظار دارند 
كه بازار سهام با وقفه چند هفته اي به رشد خود ادامه دهد.

نادي قمي تصريح كرد: البته شواهد حكايت از تداوم و 
تشديد عوامل ايجاد تنش در منطقه دارد و نماگرهاي 
كلان اقتصادي تحت تاثير تورم موجود در اقتصاد، ناپايدار 
است؛ بنابراين تحليل وضعيت آينده بازار سهام تا حدودي 

غيردقيق و توام با ابهام است.

گروه بورس| 
ش��اخص كل بورس تهران در روز گذشته ۶ هزار و 
۳۱۹ واحد افت داشت كه در نهايت اين شاخص به 

رقم ۳۱۹ هزار و ۸۷۱ واحد رسيد.
براساس معاملات ديروز بيش از ۲ ميليارد و ۷۴۱ 
ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۲ 

هزار و ۶۵۸ ميليارد ريال داد و ستد شد.
همچنين ش��اخص كل )هم وزن( با ۲ هزار و ۸۵۵ 
واح��د كاهش به ۸۹ هزار و ۷۴۷ واحد و ش��اخص 
قيمت )هم وزن( با يك هزار و ۹۱۰ واحد افت به ۶۰ 

هزار و ۶۴ واحد رسيدند.
ش��اخص آزاد شناور نيز هش��ت هزار و ۳۶۰ واحد 
كاهش به رقم ۳۶۶ هزار و ۹۲ واحد رسيد، شاخص 
بازار اول چهار هزار و ۴۰۰ واحد و شاخص بازار دوم 

۱۳هزار و ۷۰۸ واحد كاهش داشتند.
علاوه بر اين در بين تمام��ي نمادها، پالايش نفت 
اصفهان )ش��پنا( با ۷۶۲ واحد، پالايش نفت تبريز 

)ش��بريز( با ۱۰۷ واحد، صنايع پتروشيمي خليج 
فارس )فارس( و پالايش نفت بندرعباس )شبندر( 
با ۵۹ واحد بيشترين تأثير مثبت را بر شاخص كل 
داشتند. در مقابل، گروه مپنا )سهامي عام( )رمپنا( 
با ۳۱۹ واحد، مخابرات ايران )اخابر( با ۲۷۳ واحد، 
توس��عه معادن و فلزات )ومعادن( ب��ا ۲۱۱ واحد، 
معدني و صنعتي چادرملو )كچ��اد( با ۱۸۲ واحد، 
فولاد خراس��ان )فخاس( ب��ا ۱۷۵ واحد و پالايش 
نفت تهران )شتران( با ۱۵۹ واحد از جمله گروه هايي 

بودند كه افت شاخص بورس را رقم زدند.
برپايه اين گزارش، در بين نمادهاي معاملاتي روز 
قبل نماد بانك تجارت، بان��ك ملت، بانك اقتصاد 
نوين، س��ايپا، بانك صادرات ايران، نفت س��پاهان 
و داروس��ازي زهراوي در گروه نمادهاي پربيننده 

قرار داشتند.
گ��روه فرآورده ه��اي نفت��ي در معام��لات ديروز 
صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد و در اين 

گروه ۲۱۷ ميليون و ۳۲۰ هزار برگه سهم به ارزش 
يك هزار و ۸۶۶ ميليارد ريال داد و ستد شد.

ش��اخص فرابورس نيز نزديك ب��ه ۱۰۴واحد افت 
داشت و روي كانال چهار هزار و ۵۷ واحد ثابت ماند. 
همچنين در اي��ن بازار يك ميليارد و ۲۶۵ ميليون 
برگه س��هم به ارزش بيش از ۹ هزار و ۷۴۶ ميليارد 

ريال داد و ستد شد.
در بين تمامي نمادها، سنگ آهن گهرزمين )كگهر(، 
توزيع دارو پخش )دتوزيع(، دامداري تليسه نمونه 
)تليسه( و جنرال مكانيك )رنيك( بيشترين تأثير 

مثبت را بر شاخص اين بازار داشتند.
در مقابل پتروش��يمي زاگرس )زاگرس(، سهامي 
ذوب آهن اصفهان )ذوب(، هلدينگ صنايع معدني 
خاورميانه )ميدكو(، فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، 
توسعه مولد نيروگاهي )بجهرم(، پالايش نفت لاوان 
)ش��اوان( و شركت آهن و فولاد ارفع )ارفع( مانع از 

رشد بيشتر اين شاخص شدند.

شاخص دوباره عقب نشيني كرد
نگاهي بر آمار معاملات بورس و فرابورس 

يك كارشناس بازار سرمايه ضمن اشاره به اينكه تركيب 
بازيگران بازار س��رمايه تغيير كرده و سرمايه گذاران 
جديد براي اولين بار به بورس كشور وارد شده اند، تاكيد 
كرد: سرمايه گذاران جديد بورسي بايد با افق طولاني 
مدت به بازار س��رمايه نگاه كنند و از داد و س��تد هاي 
كوتاه مدت هفتگي و بعضا يك روزه پرهيز كنند. اين 
نوع رفت��ار علاوه بر اينكه عامل زيان س��رمايه گذران 
غيرحرفه اي است به مجموعه بازار سرمايه نيز آسيب 

وارد مي كند.
به گزارش سنا، س��يد مصطفي صفاري، مديرعامل 
شركت سبدگردان سرمايه ايرانيان گفت: بازار سرمايه 
محل سرمايه گذاري هاي يك سال به بالا است و عدم 
توجه ب��ه اين موضوع عامل اصلي نوس��ان هاي اخير 
شاخص است. زمان اصلاح قيمت سهام، سرمايه گذاران 
غير حرفه اي با رفتار هيجاني و بدون اينكه تحليلي از 
قيمت واقعي سهم داشته باشند با عرضه هاي هيجاني 
و توده اي به كاهش شاخص دامن مي زنند در حالي كه 

پيش بيني واقعيت بازار و عوامل بنيادي چنين كاهشي 
را نمايش نمي دهد. در آن سو نيز بدون اطلاع از ارزش 
بنيادي سهام صف خريد ايجاد مي شود و هر دو رويكرد 
عامل آسيب جدي به شاخص بورس تهران و شاخص 
فرابورس است. اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: 
رفتار هيجاني، خريد و فروش س��هام بدون توجه به 
ارزش واقعي و عدم آگاهي، ريس��ك بازار س��رمايه را 
افزايش مي دهد. مديرعامل شركت سبدگردان سرمايه 
ايرانيان با اشاره به اينكه البته ما شاهد رشد هاي سريع 
و كم نظير در بازار سرمايه بوديم، افزود: اصلاح و افت 
شاخص پس از اين موج هاي صعودي طبيعي و ذات 
بازار است با اين حال رفتار هاي هيجاني روند اصلاح را 

از حالت منطقي خارج مي كند.
سيد مصطفي صفاري افزود: با وجود اصلاحات اخير 
شاخص و با در نظر گفتن همه ريسك هاي سيستمي 
و غير سيستمي بازار سرمايه در افق هاي ميان مدت و 

بلندمدت سود آور است.

شاخص قرباني رفتار هيجاني و ديد كوتاه مدت
كارشناس بازار سرمايه عنوان كرد
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     صورت هاي مالي ۶ماهه »لبوتان« منتش�ر 
شد:  شركت گروه صنعتي بوتان صورت هاي مالي 
ميان دوره اي ۶ماهه منتهي به ۳۱شهريور۱۳۹۸ را 
منتش��ر كرد. به گزارش سنا، شركت گروه صنعتي 
بوتان در اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره اي 
۶ماهه منتهي به ۳۱شهريور۱۳۹۸ سود هرسهم را 
۴۱۴ريال اعلام كرد. اين شركت سود عملياتي دوره 
مالي ۶ماهه را با رش��د ۸۸درصدي نسبت به مدت 
مشابه سال گذش��ته مبلغ ۵۰۹ميليارد ريال و سود 
خالص را با رش��د ۲۱۵درصدي مبلغ ۲۹۰ميليارد 
ريال اعلام كرده است. همچنين سود انباشته آن را نيز 
با رشد ۲۱درصدي مبلغ يك هزار و ۸۳ميليارد ريال 
منتشر كرد. در اهداف و راهبردهاي آتي »لبوتان« در 
خصوص توليد و فروش محصولات اعلام ش��د كه با 
توجه به وضعيت اقتصادي و چالش هاي موجود در 
بازار، شركت اهداف و برنامه كاري سال ۹۸ را بر پايه 
حفظ توان توليد و فروش خود تدوين كرده و در اين 
راستا تيم مديريت و اجرايي شركت استراتژي هاي 
متفاوتي را جهت دستيابي به اهداف تعريف شده به 
كار گرفته اس��ت. همچنين شركت از تغييرات نرخ 
فروش محصولات و نرخ خريد مواد اوليه براي فروش 
محصولات تا تاريخ تهيه اين گزارش برآوردي از تغيير 
نرخ فروش ندارد. بنابراين تعيين نرخ فروش در ماه هاي 
آتي وابستگي زيادي به وضعيت نرخ ارز و خريد مواد 
اوليه خواهد داشت. همچنين در حال حاضر با توجه به 
وضعيت اقتصادي حاكم امكان پيش بيني صحيحي از 

نرخ مواد اوليه و قطعات وجود ندارد.

     سود تلفيقي ۶ماهه »پسهند« به ۴۷۹ريال 
رسيد:  شركت صنايع لاستيكي سهند در صورت هاي 
مالي ميان دوره اي تلفيقي ۶ماهه س��ود هرسهم را 
۴۷۹ريال اعلام كرد. شركت صنايع لاستيكي سهند 
در اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره اي تلفيقي 
۶ماهه منتهي به ۳۱شهريور۱۳۹۸ سود هرسهم را 
۴۷۹ريال اعلام كرد. اين شركت در گزارش تلفيقي 
اعلام كرده كه س��ود عملياتي به ۱۶۶ميليارد ريال، 
سود خالص به ۱۶۷ميليارد ريال و سود جامع سال به 
۱۶۷ميليارد ريال رسيده است. در صورت هاي مالي 
شركت اصلي سود هرس��هم ۴۷۵ريال اعلام شده 
و س��ود عملياتي را ۱۶۸ميليارد ريال و سود خالص 
را ۱۶۶ميليارد ريال منتشر كرده است. اين شركت 
در تش��ريح برنامه هاي با اهميت خود ب��راي دوره ۶ 
ماهه منتهي به ۱۲اس��فند۱۳۹۸ اعلام كرده است 
كه قصد دارد قطعات خاص و انجام تحقيقات براي 
توليد محصولات جديد توليد كند. از س��وي ديگر 
سياس��ت هاي بانك مركزي در خصوص تخصيص 
ارز جهت واردات مواد اوليه شركت و كالاهاي مشابه 
وارداتي و همچنين ميزان فعاليت پروژه هاي عمراني 
و صنايع سنگين كشور از قبيل معادن و فولاد سازي ها 
مي تواند بر روند درآمدي شركت در سال ۱۳۹۸ تاثير 

قابل توجه داشته باشد.

    »قج�ام« براي يك س�ال ۲۸۸ري�ال زيان 
شناسايي كرد:  شركت فرآورده هاي غذايي و قند 
تربت جام در صورت هاي مالي ۱۲ماهه از شناسايي 
زيان ۲۸۸ريالي براي هرس��هم خبر داد. ش��ركت 
فرآورده هاي غذايي و قن��د تربت جام در اطلاعات و 
صورت هاي مالي ۱۲ماهه منتهي به ۳۱خرداد۱۳۹۸ 
از شناس��ايي زيان ۲۸۸ريالي براي هرس��هم خبر 
داد. اين ش��ركت زيان عملياتي دوره مورد گزارش 
را ۸۳ميلي��ارد و۴۵۴ميليون ري��ال، زيان خالص را 
۸۹ميليارد و ۸۸۱ميليون ريال و زيان انباشته پايان 
دوره را ۱۸۸ميليارد ريال منتشر كرده است.»قجام« 
در اين دوره با افت ۴۶درصدي توليدات مواجه بوده 
و ش��كر چغندري ۵هزار و ۹۷۹تن، تفاله خشك به 
ميزان ۲هزار و ۷۱۰تن و ملاس نيز به ميزان ۵هزار و 
۱۲تن توليد كرده است كه توانسته شكر چغندري را 
به ميزان ۶هزار و ۸۰تن، تفاله خشك را به ميزان ۲هزار 
و ۸۶۲تن و ملاس را نيز به ميزان ۴هزار و ۶تن به فروش 
برساند كه نسبت به دوره مشابه ۵۱درصد كاهش در 
كل فروش خود داشته است. ارزش فروش اين شركت 
با اف��ت ۴۸درصدي در اين دوره ب��ه ۱۹۰ميليارد و 
۸۹۴ميليون ريال رسيده اس��ت. شايان ذكر است؛ 
ارزش فروش »قجام« در دوره مش��ابه گذش��ته به 
۳۶۷ميليارد و ۵۵۹ميليون ريال رسيده بود. شركت 
صنايع پتروش��يمي خليج فارس صورت هاي مالي 
۱۲ماهه پرتفوي بورس��ي خود را با رشد ۲۹۰هزار و 

۵۳۶ميليارد و ۸۳۰ميليون ريال منتشر كرد.

     رش�د ۲۹۰ه�زار ميليارد ريال�ي پرتفوي 
بورس�ي »فارس«:  ش��ركت صنايع پتروشيمي 
خليج فارس اطلاعات و صورت هاي مالي ۱۲ماهه 
منتهي به ۳۱خرداد۱۳۹۸ س��ود هرس��هم را يك 
هزار و ۷۸ريال اعلام كرد. اين شركت سود عملياتي 
دوره مورد گ��زارش را ۹۸هزار و ۵۴۸ميليارد ريال، 
س��ود خالص را ۹۸هزار و ۶۰۲ميليارد ريال و سود 
انباش��ته پايان دوره را ۱۴۵ه��زار و ۴۲۸ميليارد و 
۳۳۳ميليون ريال منتشر كرده است. »فارس« در 
صورت وضعيت پرتفوي سهام شركت هاي پذيرفته 
ش��ده در بورس اعلام كرده كه اين پرتفوي با رشد 
۲۹۰ه��زار و ۵۳۶ميلي��ارد و ۸۳۰ميلي��ون ريالي 
همراه شده است. بهاي تمام شده در اين پرتفوي با 
رشد ۸هزار و ۴۲۳ميليارد ريالي به مبلغ ۳۹هزار و 
۱۸۸ميليارد ريال رسيد و همچنين ارزش بازار آن 
با رش��د ۲۳۶هزار و ۷۴ميليارد ريال به ۳۲۹هزار و 
۷۲۵ميليارد ريال بالغ ش��ده است. اين شركت در 
دوره مورد گزارش كل مبل��غ واگذاري را ۱۱هزار و 
۲۲۳ميليارد ريال اعلام كرد كه سود واگذاري ها به 
۶هزار و ۹۳۶ميليارد ريال رس��يد. علاوه بر اين كل 
مبلغ بهاي تمام شده سهام خريداري شده در بورس 
۹هزار و ۱۱۰ميليارد ريال اعلام شد. »فارس« قصد 
دارد بهينه س��ازي در پرتفوي سرمايه گذاري خود 
داش��ته باشد. از س��وي ديگر درآمدهاي حاصل از 
سرمايه گذاري هاي شركت متناسب با سود تقسيمي 
ش��ركت هاي تابعه و هزينه هاي عمومي، اداري و 
تشكيلاتي براساس س��ال مالي گذشته و با لحاظ 
نمودن تورم و افزايش قيمت ها برآورد كرده است. 



تشكلها6اخبار

چشم اميد فعالان اقتصادي به مبادلات از طريق رمز ارزها

»ماينرها«ايرانراتركميكنند
تعادل|

فعاليت رمز ارزها در ش��رايط كنوني كشور نور اميدي 
ب��راي دور زدن تحريم ه��ا و انجام مب��ادلات مالي با 
كشورهاي تجاري بود؛ اما فرصت سوزي هاي هميشگي 
دولت ها در بخش اقتصادي ايران اين بار گريبان رمزارزها 
را گرفت. افزايش تعرفه برق توليد و استخراج ماينرها 
و همچنين دريافت مجوزهاي قانوني كه بروكراس��ي 
بسيار پيچيده اي را به همراه داشت، باعث شد تا انگيزه 
توليدكنندگان آنها كه پيش از اين ايران را بهشت توليد 
ماينرها مي دانستند از دست رفته و به دنبال شرايط بهتر 

در كشورهاي اطراف باشند. 
از اين رو، بسياري از فعالان حوزه توليد رمزارزها به دنبال 
كشف تعرفه هاي بهتر به سمت كشورهاي آسياي ميانه 
حركت كردند؛ به صورتي كه اكنون كشورهاي شمال 
آس��ياي ميانه و بخش هايي از روسيه به مقصد جديد 
توليدكنندگان ارزهاي ديجيتال از جمله بيت كوين 
بدل ش��ده اند. اين در حالي بود كه چشم اميد فعالان 
اقتصادي ايران براي حل مش��كلات مبادلات مالي به 

توليد ماينرها بود.

  ايران در دنياي ارزهاي ديجيتال
رمزارزها يا همان ماينرها چند سال است كه فعاليت 
خود را آغاز كرده و اكنون ب��ه اقتصادي چند ميليارد 
دلاري تبديل شده اند. تكنولوژي كه به اعتقاد بسياري 
از فع��الان اقتصادي مي توان��د در ش��رايط تحريم و 
محدوديت ه��اي نقل و انتقال هاي مال��ي راهي براي 
مبادلات مالي بين المللي براي كشور باشد. در اين راستا 
برخي از كارشناسان نيز معتقدند عدم حضور بانك ها 
در جابه جايي اين گونه از ارزها و همچنين عدم نظارت 
بانك مركزي بر عملكرد آنه��ا در صورتي كه ايران به 
شكل جدي در اين حوزه فعال شود مي تواند از طريق آن 
بخشي از محدوديت هاي تحريم را دور بزند. اما فرصت 
س��وزي واژه اي آش��نا در اقتصاد ايران است و با وجود 
مزيت هاي اقتصادي از جمله انرژي ارزان، نيروي انساني 
جوان، وجود ذخاير عظي��م نفت، گاز، مواد معدني و... 
فرصت هاي هميشه ناديده گرفته مي شوند. استفاده از 
رمزارزها نيز همانند بسياري از نوآوري هاي ديگر كه در 
بدو ورود با مقاومت هايي روبه رو مي شوند؛ رمزارزها نيز 
به بهانه مصرف بالاي برق هدف ديدگاه هاي دولتي قرار 
گرفتند. بروكراسي هاي اداري و سازماني، ساختارهاي 
سنتي و نبود فضاي مناسب كسب و كار اين بار هم باعث 
شد تا فرصت توليد ماينرها را نيز به رقبا واگذار كنيم. 
ايران به دليل انرژي ارزان در دو سال گذشته به يكي از 
محبوب ترين كشورهاي جهان براي توليد انواع رمزارزها 
بدل شده بود و اخبار متعدد حكايت از ورود سرمايه هاي 
خارجي و داخل��ي در اين حوزه و راه اندازي مزارع يا در 
اصطلاح »فارم«هاي توليد ارز ديجيتال داشت؛ اتفاقي 
كه درش��رايط تحريم هاي اقتصادي و كاهش شديد 
فروش نفت مي توانست كمك حال اقتصاد ايران باشد 
و به راهي براي توليد ارز كه امكان جابه جايي آن هم با 
وجود تحريم هاي بانكي وجود دارد، بدل شود.  اما همه 

اينها در شرايطي رخ داد كه بخش هايي از دولت مانند 
وزارت نيرو، بانك مركزي و... دل خوش��ي از رمزارزها 
نداشتند و هر يك به شكلي شروع به سنگ اندازي در 
اين مسير كردند كه مهم ترين آنها افزايش تعرفه هاي 
انرژي و ديگري ايجاد ساختاري پيچيده و پر داستان 
براي گرفتن مجوز تولي��د رمزارزها بود، اتفاقي كه در 
عمل مزيت هاي ايران را به شدت كاهش داد. دولت در 
مصوبه اي در اين خصوص تعرفه برق توليد و استخراج 
ارزهاي ديجيتال را به تعرفه صادراتي بدل و از س��وي 
ديگر اعلام كرد، اف��رادي كه در اين حوزه مي خواهند 
مش��غول به فعاليت ش��وند بايد مجوزهاي قانوني را 
دريافت كنند كه بروكراسي بسيار پيچيده اي دارد و بايد 
مجوزهاي آن را از وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت 
نيرو، بانك مركزي، وزارت ارتباطات، گمرك و سازمان 
امور ماليات��ي گرفت و هنوز هم جزيي��ات اجراي آن 
مشخص نيست. اما در سوي ديگر اين ماجرا و درحالي 
كه مس��وولان ايران در پيچ و خ��م تصميمات درباره 
بايدها و نبايدهاي استخراج ارزهاي ديجيتال هستند؛ 
كشورهاي همسايه و منطقه در آسياي ميانه و روسيه 
به فكر ايجاد ظرفيت هايي براي جذب سرمايه گذاران 
اس��تخراج ارز ديجيتال افتادند و خيلي زود توانستند 
بسترهايي را براي اين كار فراهم كنند آنچنان كه حتي 
ماينرهاي ايراني هم شروع به كوچ به اين كشورها كردند. 
به صورتي كه اكنون كشورهاي شمال آسياي ميانه و 
بخش هايي از روسيه به مقصد جديد توليدكنندگان 

ارزهاي ديجيتال از جمله بيت كوين بدل شده اند.

  »مغولستان« يكي از مقاصد ماينرها
بهزاد محسني، يكي از فعالان ماينينگ  ايران اخيرا به 
استان »ايركوتسك« روسيه در شمال مغولستان رفته 
در چند گزارش ويديويي و متن از وضعيت مناس��ب 
اين منطقه براي فعاليت ماينينگ ها صحبت كرده و 
نوشته است. به اعتقاد او پس از تعرفه هاي سنگين در 
ايران، هم اكنون ارزان ترين نقطه دنيا براي ماينينگ 
اين منطقه در روسيه است و امكانات بسيار خوبي براي 
ماينرها در آنجا وجود دارد. او نوشته است: ايركوتسك، 
ارزان ترين برق جهان براي ماينين��گ را دارد. تا قبل 
از آن ايران بود كه با تعرفه ه��اي جديد ديگر اين طور 
نيست. در اينجا هزينه برق تقريبا ۳ سنت است، آب و 
هواي مناسبي دارد، به صورت رسمي و قانوني مي توان 
فعاليت كرد و دس��تگاه ماينر وارد كرد و هيچ سوال و 

جوابي از شما نمي شود.

  كوچ ماينرها از ايران به »قزاقستان«
همچنين مجيد حسيني نژاد، يك عضو اتاق بازرگاني 
تهران نيز در گفت وگويي با ايس��نا مطرح كرده است 
تعلل در تصميم گيري درب��اره رمزارزها )بيت كوين( 
باعث شده فرصت نقش آفريني در اين عرصه از ايران 
گرفته ش��ود و ديگر كشورهاي منطقه در حال جذب 
استخراج كنندگان بيت كوين هستند. او معتقد است؛ 
همانطور كه از ماه ها قبل اعلام كرده بوديم، بيت كوين 
يك ظرفيت قابل توجه براي فعاليت در ايران و ارزآوري 
براي كشور دارد و حتي با وجود دير اقدام كردن در اين 

زمينه، هنوز ايران مي تواند نقشي جدي در اين عرصه 
ايفا كند. حسيني نژاد مي گويد: از چند ماه قبل كه دولت 
ب��ه موضوع رمزارزها ورود ك��رد، به طور دقيق تكليف 
اين حوزه مشخص نشد و در چنين فضايي بسياري از 
استخراج كنندگان بيت كوين كار خود را متوقف كردند 
يا به دليل غيرقانوني اعلام شدن آن، مورد پيگرد قرار 

گرفتند.
 او با بي��ان اينكه بانك مركزي گزينه مناس��بي براي 
تصميم گيري در زمينه رمزارزها نيس��ت، مي افزايد: 
يكي از اصلي تري��ن ويژگي هاي ارزهاي ديجيتال اين 
است كه مستقل از بانك هاي مركزي و دولت ها عمل 
مي كند و يكي از دلايل مزيت داشتن اين پول ها براي 
ايران همين ويژگي است كه مي تواند در عبور از فشار 

تحريم ها به ما كمك كند.
 در رمزارز، بانك مركزي نقش��ي ايفا نمي كند و از اين 
رو منطقي نيس��ت از نهادي بخواهيم در حوزه اي كه 
اختياراتش را محدود مي كند، مجوز صادر كرده و در 
رابطه با آن ضابطه تعيين كند. اين عضو اتاق بازرگاني 
تهران ادامه مي دهد: جغرافياي ايران براي اس��تخراج 
رمزارز يك مزيت است و ما در ايران دسترسي به انرژي 
ارزان قيمت داري��م و با توجه به اينكه در تمام س��ال 
امكان استفاده از حداكثر ظرفيت آن وجود ندارد، عملا 
اين انرژي به هدر مي رود. اگر اين انرژي تحت نظارت 
دولت به رمزارزها انتقال پيدا كند، قطعا مي توان براي 
كش��ور درآمدزايي كرد و س��رمايه گذاران مختلفي را 
به اين س��مت سوق داد. حس��يني مي گويد: تعلل در 

تصميم گيري قطعي درباره رمزارزها يك فرصت سوزي 
اقتصادي اس��ت. در شرايطي كه ما ش��رايط فعاليت 
اس��تخراج كنندگان رمزارز را دش��وار كرده ايم، ديگر 
كشورهاي منطقه در حال جذب آنها هستند. براي مثال 
از چندي قبل تعدادي از دستگاه هاي ماينر )استخراج 
رمزارز( به قزاقستان رفته و اين روند در ماه هاي گذشته 
نيز ادامه يافته است. اگر شرايط به همين شكل ادامه 
پيدا كند بخش زيادي از سرمايه گذاران ايران را ترك 
خواهند كرد و قطعا بازگرداندن آنها كار ساده اي نيست. 
قطعا بيت كوين در شرايط فعلي مي تواند در حل بخشي 
از مشكلات اقتصادي كشور كمك كننده باشد و بايد 

اين فرصت را دريافت.

  چشم اميد فعالان اقتصادي به ماينرها
اين در حالي اس��ت كه بسياري از فعالان اقتصادي در 
مبادلات مالي خود دچار بحران شده و ورود رمزارزها 
باعث ش��ده بود تا حدودي آرامش ذهني براي انجام 
تجارت خود پيدا كنن��د. به طوري كه فرزين فرديس، 
عضو هيات نمايندگان اتاق تهران كه به نمايندگي از 
هيات تجاري كه از سوي اتاق مشترك ايران و اتريش 
به وين سفر كرده بودند از اميدشان به استفاده از ماينرها 
براي مبادلات مالي مي گويد. او مي گويد: شركت هاي 
اتريشي كه از بخش هاي مختلف اقتصادي اين كشور 
به ديدار هي��ات تجاري ايران آمده بودند، مش��تاقانه 
به دنبال اي��ن بودند كه راهكارهاي جدي��د و نوآورانه 
خود براي تب��ادلات تجاري با اي��ران را با نمايندگان 
بخش خصوصي كش��ور به اش��تراك بگذارند و براي 
رسيدن به نتايج عملياتي بحث و تبادل نظر كنند. او با 
بيان اينكه بيش از 99 درصد از بنگاه هاي فعال در اتريش 
را ش��ركت هاي كوچك  و  متوس��ط تشكيل مي دهد، 
مي افزايد: شركت هاي كوچك و متوسط در مواجهه با 
تحريم ها از انعطاف پذيري بالاتري برخوردار هستند و 
تلاش مي كنند طي همفكري با شركاي تجاري خود از 
ايران، راه حل هايي براي ادامه همكاري هاي اقتصادي 
ميان دو طرف پيدا كنند. نايب رييس كميسيون اقتصاد 
نوآوري و تحول ديجيتال اتاق تهران با اشاره به اينكه 
جدي ترين موضوع گفت وگوي نمايندگان شركت هاي 
اتريش��ي با هيات تجاري ايران، چگونگي نقل و انتقال 
پ��ول ميان دو طرف ب��ود، مي گويد: در جلس��اتي كه 
طي اين س��فر ميان هيات تجاري ايران و اتاق اتريش 
و شركت هاي اين كشور بحث و تبادل نظر شد، يافتن 
راهكارهاي نوآورانه ب��راي مراودات پولي و مالي ميان 
بنگاه هاي دو كشور بود در همين رابطه، روي استفاده 
از ظرفيت رمزارزها مذاكراتي نيز صورت گرفت. به گفته 
فرديس، يكي از محورهاي مذاكرات هيات رييسه اتاق 
بازرگاني مشترك ايران و اتريش و نمايندگان سازمان 
توسعه اي صادرات اتريش، استفاده از ظرفيت رمزارزها 
براي پرداخت هاي مالي ميان بنگاه هاي دو كشور بود 
و در اين رابط��ه، دو طرف توافق كردن��د كه پيرامون 
به كارگي��ري راه حل هاي نوآوران��ه در مبادلات پولي 

مذاكرات خود را ادامه دهند.

تلاش براي تقويت داوري تجاري بين المللي در كشور
مركز داوري اتاق بازرگاني تهران، با حضور در همايش ها 
و مجامع بين المللي درصدد استفاده و بهره برداري از 
تجربيات ديگر كشورها و تعامل بيشتر براي پيشبرد 
خدمات و معرف��ي مزاياي داوري ب��ه جامعه فعالان 
اقتصادي اس��ت. به گزارش ات��اق بازرگاني تهران، در 
همايش داوري GIAC و همايش شصتمين سالگرد 
كنوانس��يون نيويورك در دادگاه عالي گرجستان كه 
چندي قبل برگزار شد، شهرام كيوان فر، مشاور ارشد 
مرك��ز داوري اتاق تهران، به نمايندگي از مركز داوري 
اتاق تهران نيز حضور يافت تا ضمن معرفي اين مركز 
و تش��ريح فعاليت هاي داوري در ايران، موفقيت هاي 
GIAC و رويكرد محاكم در كشور گرجستان در حوزه 

داوري را مورد ارزيابي و گزارش قراردهد.
در اين دو همايش، نمايندگاني از مراكز دولتي و مراكز 
داوري نزديك به ۳۰ كشور مختلف حضور يافته بودند 
و س��خنرانان نهادهاي مه��م داوري از جمله دادگاه 

داوري اتاق بازرگاني بين الملل، مركز داوري بين المللي 
گرجستان، قوه قضاييه و دادگستري گرجستان، وزارت 
دادگستري گرجستان، مركز داوري بين المللي وين و 
موسس��ات حقوقي معتبر و شناخته شده بين المللي 
مانند شرمن اند استرلينگز، اسكوير پتن باگز، فرشفيلدز 
ب��ركاوس، وايت ان��د كيس و همچنين موسس��ات و 
انجمن هاي حقوقي گرجس��تان حضور داشتند و در 
اين دو همايش به بيان نظ��رات و ارايه تجربيات خود 
پرداختند. مركز داوري اتاق بازرگاني تهران نيز كه با يك 
نماينده در اين همايش حضور داشت، در تلاش است تا 
با نقش آفريني و فعاليت در مجامع بين المللي و با روزآمد 
كردن اطلاعات خود در حوزه داوري تجاري بين المللي 
و بومي س��ازي و اجراي ايده هاي موفق در اين زمينه، 
هماهنگ با مراكز داوري فعال در دنيا، نسبت به تقويت 
داوري تجاري بين المللي در كشور كه يكي از مهم ترين 
عوامل تسهيلگر در تجارت خارجي و سرمايه گذاري 

دوجانبه ميان ملت هاس��ت موثر واقع شود؛ به نحوي 
كه اصحاب تج��ارت، مراكز داوري داخل��ي را در حد 
استانداردهاي بين المللي ارزيابي كنند و با اطمينان 
خاطر آنها را به عنوان مراجع رسيدگي به اختلافات و 
دعاوي خود در قراردادهاي دوجانبه انتخاب كنند. در 
همين راستا، دفتر مركز داوري اتاق بازرگاني تهران با 
تشكيل »كميسيون امور بين الملل« در تلاش است تا 
ضمن ارتقاي جايگاه اين مركز در عرصه بين المللي، مانع 
تضييع حقوق تجار داخلي در قراردادهاي بين المللي 
ش��ود.  اين مركز ب��ه موجب اجراي بن��د »ح« ماده 5 
»قان��ون اصلاح موادي از قانون اص��لاح اتاق بازرگاني 
اي��ران و صنايع و معادن ايران« و به منظور حل وفصل 
اختلافات بازرگاني داخلي وخارجي اعضاي اتاق و ساير 
متقاضيان، بر مبناي »قانون اساس��نامه مركز داوري 
اتاق ايران« در ارديبهش��ت ماه سال 1۳96 تاسيس و 

راه اندازي شده است.

تكريم كارآفرينان دليل توسعه اقتصاد
رييس كميس��يون دانش بنيان اتاق بازرگاني ايران 
گفت: اقتص��اد زماني بهبود پيدا مي كند كه منابع از 
انحصار دولت خارج شود و منبع درآمد دولت ماليات 
كارآفرينان باشد. اين امر منجر به تكريم كارآفرينان 
خواهد شد و آنها نيز با ايجاد ثروت، كشور را به سمت 

توسعه حركت خواهند داد.
افش��ين كلاهي در آيين رونماي��ي از اولين اپراتور 
خصوصي پست كشور افزود: اينكه بخش خصوصي 
قرار است به عنوان رقيب در كنار بخش دولتي حضور 
پيدا كرده و فعاليت كند به شدت جذاب است. پست 
جزو ظرفيت هايي است كه به درستي از آن استفاده 
نش��ده، نامه دادن و نامه گرفتن فرهنگي است كه ما 
آن را رفته رفته فراموش كرده ايم. او با بيان اينكه ما 
در خروج از انحصار نيز عقب هستيم، اضافه كرد: در 
گذشته پست يك سازمان انحصاري بوده اما مدتي 
است به اين نتيجه رسيده اند كه بايد براي پيشرفت 

از عمل كردن به صورت انحصاري خارج شوند. با تمام 
مشكلاتي كه در كشور براي شركت بخش خصوصي 
و رقابت��ش با بخ��ش دولتي وج��ود دارد، اما حضور 
ش��ركت هاي خصوصي دركنار بخش دولتي باعث 
بهبود كيفيت كار آنها خواهد شد. رييس كميسيون 
دانش بني��ان اتاق بازرگاني اي��ران گفت: كار تيمي 
كه به واس��طه فعاليت اين مجموعه قرار است شكل 
بگيرد، بسيار قابل توجه است. اميدوارم فضاي كسب 
و كار نيز براي اين گروه در آينده مناسب باشد و روال 
كارشان بابت بروكراس��ي هايي كه وجو دارد، به هم 
نريزد. تغييرات مديريتي در اكوسيستم استارتاپي، 
كار را براي شركت هاي نوپا راحت تر كرده است. يادم 
است سال ها قبل زماني كه با معاون وزير در اين حوزه 
جلسه داشتم، مي گفتم خدا كند جلسه زودتر تمام 
شود. اما امروزه از حضور مديراني در اين حوزه سود 

مي بريم كه تخصص خوبي دارند. 
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 دلواپسي هندي ها
از فروش برنج به ايران

ايسنا| هياتي از صادركنندگان برنج باسماتي 
هند كه هفته گذشته از تهران بازگشتند، چندان 
درباره صادرات خوش بين نيستند و انتظار دارند 
ايران تنها ۴۰۰ هزار تن برنج باسماتي وارد كند. 
اين روند از اوضاع دشوار براي برنج كاران پنجاب 
حكايت دارد كه فصل گذشته به توليد نوع دانه 
بلند برنج روي آوردند. آشوك ستي، مدير انجمن 
صادركنندگان باس��ماتي اظهار كرد: ما بس��يار 
نگران هس��تيم و تنها حدس مي زنيم ايران چه 
ميزان برنج باسماتي خريداري خواهد كرد. هيچ 
تعهد صادراتي از سوي ايران وجود نداشته است 
با اين حال آنها ممكن اس��ت براي مقداري برنج 
كيفيت بالا كه در پنجاب توليد مي شود، سفارش 
خريد دهند. علي چگيني، سفير ايران در هند ماه 
گذشته گفته بود اگر هند نفت از ايران خريداري 
نكند، كشورش نيز برنج باسماتي از پنجاب وارد 
نخواهد كرد. ستي گفت: اگر ايران اكنون هم روي 
اين موضع ايستاده باشد، ما مي خواهيم كه دولت 
با آنها گفت وگو كند. از چهار ميليون تن صادرات 
سالانه برنج باسماتي هند، 1.6 ميليون تن به ايران 
و عربستان س��عودي مي رود و ۷5 درصد از اين 

صادرات از پنجاب و هاريانا است.

هيچ كس پاسخگوي مشكلات 
توليدكنندگان نيست 

تسنيم| عضو هيات مديره انجمن سلولزي با تاكيد 
براينكه دولت هيچ عملكرد مثبتي براي جبران ضرر 
واحدهاي توليدي در افزايش نرخ ارز و مشكلات تامين 
مواد اوليه انجام نداد، گفت: دولت امروز نرخ ارز را به 
ظاهر ثابت نگه داشته است و تمام برنامه ها فقط در 
حد حرف است. اگر يك واحد توليدي طلا هم توليد 
كند نمي تواند بهره هاي سنگين بانكي را پرداخت كند 
برخي از توليدكنندگان اموال شخصي خود را فروخته 
تا بتوانند واحد توليدي را سرپا نگه دارند. حتي وقتي 
توليدكننده مي گويد من اعتباري در نزد فروشندگان 
خارجي دارم دولت قبول نك��رده و الزام مي كند كه 
ارز بايد بخريد. چرا هيچ كس پاسخگوي مشكلات 
توليدكنندگان نيست.نيما بصيري طهراني با گلايه 
از اينكه متاسفانه ما هنوز يك استراتژي روشن براي 
صنايع كش��ور نداريم و همين موضوع باعث شده تا 
عملكرد واحدها به صورت برنامه ريزي شده نباشد، 
اظهار كرد: تجربه ثابت ك��رده وقتي يك صنعت با 
كمبود مواد اوليه روبه رو مي شود كالاي آنها در بازار 
ناياب شده و در سال هاي بعد سرمايه گذاران به اين 
صنعت ورود پيدا كرده و با تامين مواد اوليه اين بخش 
روند رو به رشدي را طي مي كند؛ اما بايد توجه داشت 
كه روند رو به رشد اين صنايع ربطي به فعاليت دولت 
ندارد. او افزود: به عنوان نمونه در بخش محصولات 
س��لولوزي با افزايش قابل توجه نرخ ارز و مواد اوليه 
كه عمده آنها از محل واردات تامين مي ش��د روبه رو 
بود كه همين موضوع عاملي شد تا بازار با كمبود كالا 
روبه رو شود اما خوشبختانه اكنون قيمت هاي مواد 
اولي��ه در بازارهاي جهان كاهش پيدا كرده و تمركز 
واحدهاي توليدي در امر توليدي رونق بيشتري پيدا 
كرده اس��ت به نحوي كه بازار امروز هيچ مشكلي در 
تامين محصولات س��لولزي ندارد. اين نايب رييس 
كميسيون صنايع اتاق ايران با تاكيد براينكه دولت هيچ 
عملكرد مثبتي براي جبران ضرر واحدهاي توليدي 
در افزايش نرخ ارز و مشكلات تامين مواد اوليه انجام 
نداد، گفت: سال گذشته سرمايه در گردش واحدهاي 
توليدي به خاطر افزايش نرخ ارز به يك سوم رسيد و 
توان واحدهاي توليدي براي فعاليت بسيار كم شد. ما 
بدترين شرايط را در سال گذشته براي توليد گذاشتيم 
از يك طرف تحريم هاي بين المللي و از طرف ديگر 
تحريم هاي داخلي نفس را از توليدكننده گرفته بود. 

عراق در حال ورود به باشگاه 
غول هاي نفتي جهان

اتاق بازرگاني تهران| عراق در حال آماده شدن براي 
ورود به باشگاه غول هاي نفتي جهان است. اين كشور 
كه تا چندي پيش جنگ داخلي امانش را بريده بود، 
حالا به مكاني امن براي سرمايه گذاران نفتي جهان 
درآمده و شركت هاي استخراج كننده و توليدگر نفت 
از ايالات متحده و اروپا و شرق آسيا، توليد نفت در اين 
كشور را به ركورد تازه اي رسانده اند. آن گونه كه رييس 
كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق تهران با استناد 
به گزارش تازه آژانس بين المللي انرژي اعلام كرد، توليد 
نفت عراق طي ماه سپتامبر 2۰19 به ركورد ۴ ميليون 
و 9۷۰ هزار بشكه در روز رسيده است. رضا پديدار با 
بيان اينكه عراق در حال به حداكثر رساندن توليدات 
نفت خود است و زيربناهاي صادراتي افزايش توليدات 
را نيز فراهم كرده است، افزود: بر اساس هدف گذاري 
دولت عراق، اين كشور تا پايان سال 2۰2۰ ميلادي 
توليد نف��ت را به 6.2 ميليون بش��كه در روز افزايش 
خواهد داد و تا س��ال 2۰2۳ نيز سقف توليد نفت در 
اين كشور به 9 ميليون بش��كه در روز مي رسد. او در 
عين حال به گزارش ديگري اشاره كرد كه حكايت از 
كاهش ميزان توليدات نفت اوپك كه به گفته وي، طي 
دست كم 1۷ سال گذشته بيشترين ميزان كاهش را 
نشان مي دهد. به گفته پديدار، آمارها نشان مي دهد كه 
ميزان توليدات نفت كشورهاي اوپك به 28 ميليون 
و ۴8۰ هزار بشكه در روز رسيده و اين در حالي است 
كه دبيركل اين سازمان بزرگ نفتي به تازگي اعلام 
كرده است كه گزينه كاهش بيش��تر توليد نفت به 
ميزان 1.2ميليون بشكه در روز روي ميز كشورهاي 
عضو اوپك قرار دارد. عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
در عين حال تصريح كرد كه برخي پيشنهادهاي اين 
سازمان از كاهش 1.8 ميليون بشكه در روز نيز حكايت 
دارد. او به گزارش ديگري اشاره كرد كه بر اساس آن، 
صادرات نفت ايالات متح��ده امريكا ركورد تازه اي را 
به ثبت رسانده و با افزايش 1.8 ميليون بشكه در روز، 
ميزان توليدات نفت اين كشور از مرز 1۳.5 ميليون 

بشكه در روز فراتر خواهد رفت.

رييس هيات مديره خانه صنعت، معدن وتجارت جوانان تهران مطرح كرد

لزوم نمونه برداري از خط توليد كارخانه ها
رييس هيات مديره تعاوني توليدكنندگان محصولات 
غذايي گفت: هر كشور درحال توس��عه، كه افزايش و 
بهبود ظرفيت هاي صنعتي را در راس برنامه هاي خود 
قرار داده باش��د، بايد كه استاندارد كردن شاخص هاي 
توليد و خدمات و همچنين سنجش و كنترل كيفيت 

محصولات را در راس برنامه هاي توسعه قرار دهد.
مهدي كريمي تفرش��ي درگفت وگو با ايلنا گفت: حق 
ايمني، امنيت، سلامت و دستيابي به اطلاعات و محيط 
زيستي سالم از حقوق اساسي ش��هروندي در دهكده 
جهاني اس��ت. استاندارد زبان مش��ترك تعامل دانش 
و فناوري و ضوابط و قواني��ن يكپارچه در جهت حفظ 
سلامت و امنيت انسان ها در سراسر دنيا و ركن اساسي 
قوانين هر كش��ور در احترام به حقوق مصرف كننده و 
رعايت عدالت اجتماعي اس��ت. او گفت: اس��تاندارد از 
پايه هاي استوار علم است كه در پيشرفت صنعت و اقتصاد 
نقش بسزايي دارد و بايد در جهت افزايش سطح كيفيت 
تلاش كرد تا به فناوري پيشرفته توليد هر محصول نايل 
آمد. حمايت از توليد و سرمايه ملي تنها در سايه توجه به 
 توليد و ارايه خدمات با كيفيت و استاندارد ميسر است.
رييس هيات مديره خانه صنعت، معدن وتجارت جوانان 
تهران افزود: استاندارد، شالوده استواري را براي پيشرفت 
و توسعه صنعت و اقتصاد فراهم مي سازد. انديشه تشكيل 
سازمان بين المللي استاندارد در چهاردهم اكتبر سال 

19۴۷ در نشست روساي موسسه هاي استاندارد بيست 
و پنج كشور در لندن شكل گرفت كه مقر اين سازمان در 
ژنو است؛ از سال 19۷۰، چهاردهم اكتبر به نام روز جهاني 
استاندارد تعيين و نامگذاري شد. او ادامه داد: هر كشور 
درحال توسعه، كه افزايش و بهبود ظرفيت هاي صنعتي را 
در رأس برنامه هاي خود قرار داده باشد، بايد كه استاندارد 
كردن شاخص هاي توليد و خدمات و همچنين سنجش 
و كنترل كيفي��ت محص��ولات را در راس برنامه هاي 
توسعه قرار دهد. عضو هيات مديره كنفدراسيون صنعت 
ايران گفت: سازمان ملي استاندارد ايران وظيفه تدوين 
استاندارد ملي در بخش هاي كشاورزي، صنعت، معدن، 
ارتباطات، موادغذايي و... را بر عهده دارد و براي حصول 
اطمينان از رعايت اصول استاندارد در فرآيندهاي توليد 
كالا در كش��ور، از خط تولي��د كارخانه ها نمونه برداري 
مي كند و در صورت لزوم، كالاهايي را به عنوان نمونه از 
بازار خريداري و آزمايش مي كند، تا ميزان تطابق آنها را 

با استاندارد تعيين شده بررسي نمايد. 
او عنوان ك��رد: اداره كل اس��تاندارد در زمينه توليدات 
داخلي با انجام طرح هاي مختلف بر كليه فرآورده هاي 
صنعتي توليد داخل نظارت كامل دارد. در زمينه واردات 
نيز با زير پوشش قراردادن كليه كالاهاي صنعتي وارداتي، 
از ورود كالاهاي بدون كيفيت و غير ضروري جلوگيري 
مي ش��ود. به علاوه اس��تانداردهايي كه ب��ه »مديريت 

كيفيت« موسوم اس��ت فقط به نتيجه محصول نهايي 
بس��نده نمي كند، بلكه يك خط توليد را از ابتدا تا انتها 

زيرنظر مي گيرد.
نايب رييس هيات مديره انجمن علوم و فناوري غلات 
ايران افزود: مصرف كالاهاي داراي نش��ان اس��تاندارد، 
در زندگي مردم نقش��ي اساسي دارد و اين مهم رسالت 
اس��تاندارد و توليدكنن��دگان را س��نگين تر مي كند. 
استاندارد س��ازي با كاهش ضايعات، نوسازي و توسعه 
فناوري، ايجاد تعهد در كاركنان و توجه به آنان، استفاده 
از استعدادها، ايجاد انگيزش و توجه به تغييرات مي تواند 
راهگشاي ارتقاي بهره وري و حمايت واقعي از توليدات 
ملي كشورمان باشد. او ادامه داد: استاندارد كالا علاوه بر 
حفظ منفعت مصرف كننده استحكام صنعت و فناوري 
را نيز به دنبال دارد. با اجراي قوانين و مقررات استاندارد 
هزينه ها كاهش مي يابد و روند توليد منظم مي ش��ود. 
ضمن اينكه با توليد كالاي داراي كيفيت و بسته بندي 
مطلوب، رضايت مصرف كنندگان نيز جلب مي ش��ود. 
توليد محصول اس��تاندارد هزينه هاي توليد و ضايعات 
را كاهش و قيمت را در بازار به نحو مناس��بي تنظيم و 
صرفه اقتصادي ايجاد مي كند. كريمي تفرش��ي گفت: 
اس��تاندارد با تدوين نظامي منس��جم و قانونمند براي 
توليد، توزيع و مصرف نه تنها براي مصرف كننده امنيت 
ايجاد مي كند بلكه براي توليد كننده نيز منافع بسياري 

دربر دارد و علاوه بر اس��تواري نظام صنعت و فناوري، با 
ايجاد هماهنگي مناسب بين واحدهاي مختلف سازمان 
و رعايت اصول فني يكپارچه در تمامي واحدها و ايجاد 
تفاهم كاري بين كاركنان باعث ايجاد نظم و انس��جام 
سازماني ش��ده و با توليد محصول با كيفيت و تضمين 
شده منجر به جلب اعتماد مصرف كننده نهايي و حفظ 
بازار و وفادارسازي مشتريان مي گردد. او اظهار كرد: در 
كشور ما نقش استاندارد در تحقق اهداف اقتصاد مقاومتي 
نيز پررنگ اس��ت چراكه اگر در توليدات داخلي به اين 
موضوع توجه كافي شود سطح كيفي محصولات به طور 
حتم ارتقا مي يابد كه اين امر مصرف كننده را ترغيب به 
خريد كالاي ايراني مي كند. با توليد محصولات با كيفيت 

و منطبق بر اس��تاندارد اطمينان مصرف كننده جلب 
مي شود و كمتر به س��مت مصرف كالاهاي غيرايراني 
مي رود. عضو هيات مديره كنفدراس��يون صنعت ايران 
افزود: سرمايه گذاري در حوزه استاندارد و اجراي دقيق 
استانداردها در بخش هاي مختلف توليدي و خدماتي 
امري ضروري به نظر مي رس��د كه زمينه س��از رش��د 
اقتصادي در كش��ور نيز خواهد بود.ترسيم جهاني امن 
بر پايه تضمين كيفيت و سلامت براي مصرف كننده و 
رعايت حقوق مسلم شهروندي آرماني است كه با حفظ 
و استحكام بنيان ارزشمند اس��تاندارد در سراسر دنيا 

تنها يك تصوير نيست، بلكه حقيقتي است انكارناپذير.
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يك جامعه شناس درباره چرايي نبود ارتباط موثر ميان نفت و علوم اجتماعي مطرح كرد
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هند شبكه و پايانه هاي وارداتي گاز مي سازد مسكو از اروپا روبل نفتي مي خواهد 

گروه انرژي| فرداد احمدي|
به دنب��ال اظه��ارات بي��ژن زنگنه، وزي��ر نفت در 
»چهارمي��ن دوره س��الانه هماي��ش مس��ووليت 
اجتماع��ي نفت« در خصوص لزوم ورود اس��تادان 
و دانش��جويان علوم اجتماعي به حوزه نفت سخن 
راند، »روزنام��ه تعادل« در سلس��له گزارش هايي 
درصدد پاسخ به چرايي نبودن رابطه مناسب ميان 
اين دو حوزه برآمده است.  در اين سلسله گزارش ها 
قرار است افراد مطلع يا درگير در هر دو گروه به اين 
سوالات كلي پاسخ دهند كه »با توجه به زمينه هاي 
اجتماعي- علمي و نيز صنعتي در ايران، چه عواملي 
در صنعت و چه عواملي در آكادمي علوم اجتماعي 
مانع ش��كل گيري يك ارتب��اط موثر مي��ان علوم 
اجتماعي و صنعت نفت بوده  و هستند و از آن مهم تر 
براي شكل گيري صحيح رابطه اي كه حالا قرار است 
پايه گذاري شود بايد چه فاكتورهايي در نظر گرفته 
شود پيش تر علي اصغر س��عيدي، جامعه شناس و 
دانشيار گروه برنامه ريزي و رفاه اجتماعي دانشگاه 
تهران به »روزنامه تعادل« پاسخ داده بود كه علوم 
اجتماع��ي ايران با كم توجهي ب��ه حوزه صنعت در 
آشنا نبودن اين دو حوزه با يكديگر سهم دارد. اين 
در حالي است كه همه بنيان گذاران جامعه شناسي 

توجه ويژه اي به حوزه صنعت داشته اند. 
»تعادل« اكنون به سراغ يكي ديگر از جامعه شناسان 
رفته اس��ت كه س��ابقه انجام تحقيق��ات اجتماعي 
در ح��وزه نف��ت و گاز را در كارنام��ه دارد. س��عيد 
معيدفر، دانش��يار گروه جامعه شناس��ي دانشكده 
علوم اجتماعي دانش��گاه تهران كه تحقيقاتي را در 
منطقه عملياتي ميدان نفتي »بهرگان« و همچنين 
در »عس��لويه« انجام داده، معتقد است كه رسوخ 
ارزش هاي دنياي مدرن در اي��ران كه نتيجه   آن به 
سروري رسيدن »فن سالاري« در جامعه بوده است، 
باعث ايجاد تصور بي نيازي صنايع از علوم اجتماعي 

شده است.
س��عيد معيدفر، دانش��يار گ��روه جامعه شناس��ي 
دانشكده علوم اجتماعي دانشگاه تهران در دوره اي 
مش��اور اجتماعي وزير راه و شهرسازي بوده است 
كه از نظر خود او حاص��ل اين همكاري درك عمق 
مقاومت هاي س��اختاري نهادهاي فني و مهندسي 
در برابر نظرات و راهكاره��اي اجتماعي براي حل 

مشكلات شامل حال اين حوزه ها بوده است. 
معيدفر ريشه هاي نبود رابطه ميان صنعت و دانش 
اجتماعي را در فن سالاري حاكم بر فضاي آموزشي 
ايران معرفي مي كند. از نظر وي »از نظر تاريخي در 
صنعت ايران عمدتا فن سالاران بوده اند كه در همه 
زمينه ها اهميت پيدا كردند و نه تنها در حوزه هاي 
مربوط به خودشان به فعاليت مشغول شدند، بلكه 
در س��اير زمينه ها هم عرصه را براي كارشناس��ان 
حوزه هاي ديگ��ر تنگ كردند. هن��وز هم ملاحظه 
مي شود كه فن سالاران چگونه همه ارزش هاي خود 
را حتي در تحصيلات اعمال مي كنند. در پايين ترين 
مراحل آموزش ارزش هايي كه تعيين مي ش��ود در 
ذهن همه افراد جامعه هم حك شده و باعث مي شود 
كه افراد جامعه تمايل به فن سالار شدن فرزندانشان 
داشته باشند. بنابراين رقابت در كنكور كه از پيش 
از دبس��تان آغاز مي شود با چنين ارزش هايي ادامه 

پيدا مي كند.«
  معيدفر معتقد است كه دست سرنوشت باعث شد 
كه يك رابطه دوستي ميان وزير نفت و فردي علوم 
اجتماعي خوانده مس��بب ورود عل��وم اجتماعي به 

عرصه نفت شود. 
ب��ه گفته وي با انتخ��اب اين فرد به عنوان مش��اور 
اجتماعي وزي��ر نفت »اين فرصت فراهم ش��د كه 
بحث هاي اجتماعي در صنعت نفت مطرح بشود.«

اين اس��تاد دانشگاه بر اين باور اس��ت كه با وجود 
تمايل وزراي نفت، راه وشهرسازي سابق و چندي 

ديگر از آنان به اس��تفاده از دانش اجتماعي، اما به 
شكل ساختاري بر سر راه اثرگذاري علوم اجتماعي 
بر اين حوزه ها مانع تراش��ي مي شود، او در اين باره 
مي گويد: »اين مباحث در وزارت راه و شهرسازي 
و برخي از وزارت خانه هاي ديگر هم توس��ط وزرا 
مطرح شد، اما نهايتا تضادهاي عميقي بين ساختار 
وزارتخانه ها و مداخله وزير در جهت بس��ط علوم 
اجتماعي و انساني وجود دارد كه اجازه تنفس علوم 
اجتماعي در آنها را نمي دهد. اگر چه در سال هاي 
اخير برخي سخنراني ها در جهت بيان لزوم توجه 
به عل��وم اجتماعي انج��ام ش��ده، همايش هايي 
گذاشته ش��ده و تحقيقات اندكي نيز در اين حوزه 
صورت گرفته است، اما باز هم همچنان ارزش هاي 
فن س��الارانه غالب اس��ت و عرصه هاي ديگر را به 

حاشيه رانده است.«
از نظر وي مسائل س��اختاري ريشه در ارزش هاي 
مدرنيته دارن��د و »دنياي مدرن بي��ش از هر چيز 
مبتني بر مداخلات ابزاري و اين فرض كه انس��ان 
توانايي تسخير همه امور را دارد، بنا شده است، هر 
چند گاهي بحران هاي فلسفي را هم از سر گذرانده 
است. اين تس��خير، به جامعه و طبيعت نيز تسري 
پيدا كرد و انسان امروزي با تصور اينكه قدرت انجام 
ه��ر كاري را دارد و به هر ح��وزه اي مي تواند ورود 
كند، پرورش پيدا كرد. بنابراين مداخلات انسان كه 
بيش از هر چيز ابزاري بوده است، فاقد پشتوانه هاي 
انس��اني، اجتماعي، محيط زيستي و ارتباط با روح 
اين عالم بوده اس��ت. ارتباط انسان مدرن بيشتر با 
جنبه هاي صوري و ابزاري اين عالم و بريده از روح و 

پيچيدگي هاي آن بوده است. 

انسان مدرن حتي به تمام دس��تاوردهاي تاريخي 
انسان هاي گذشته پشت پا زد و آنها را ناديده گرفت 
و مدعي بود كه مي تواند بريده از آن دس��تاوردها و 
بريده از جامعه به اهداف ابزاري و مادي خود برسد.« 
كه اث��رات آن را مي توان در س��احت هاي مختلف 
زندگي اجتماعي ملاحظه كرد: »چنين دركي باعث 
به وجود آمدن چالش ه��اي جدي در دنياي مدرن 
شده و پيامدهاي عميقي را به صورت انهدام جامعه 
و محيط زيس��ت و روح اين عالم بر جاي گذاش��ته 
اس��ت. در ايران نيز با وجود ادع��اي وجود تعارض 
فرهنگيمان با روح مدرنيته، اما ارزش هاي نهفته در 
دنياي مدرن در جامعه ما نيز رسوخ كرده و جامعه ما 
را شكل داده است كه مانع توسعه پايدار مي شود.«

تجربيات شخصي معيدفر در قامت جامعه شناسي 
كه تلاش دارد با حوزه هاي فني و مهندسي ارتباط 
برق��رار كن��د، مويد نظ��رات وي اس��ت. وي بازگو 
مي كند: »بنده مدتي در وزارت راه به عنوان مشاور 
اجتماعي وزير خدمت كردم و حمايت هاي جناب 
وزير نيز پشت من بود. اما اختلاف مبنايي ميان علوم 
اجتماعي و فن سالاري را حس مي كردم و با وجود 
تمام انرژي كه مي گذاش��تم، با موانع اساسي براي 
اقدام روبرو مي ش��دم و در نهايت اگر چه اقداماتي 
انجام شد، اما س��اختار مقاومت شديدي مي كرد و 
اصل ساختار به همان ش��كل قبلي ماند. به عنوان 
مثال، در يكي از فعاليت هاي��م تلاش مي كردم كه 
در برنامه ري��زي راه و سياس��ت گذاري وزارتخان��ه 
مداخله هايي به نفع كاهش ميزان تصادفات و تلفات 
مردم در جاده ها انجام دهم. همانطور كه مي دانيد، 
در ايران هر هفته به ان��دازه يك هواپيماي ايرباس 

تلفات جاده اي اتفاق مي افتد و بخشي از اين مساله 
به دليل نگاه ابزاري داشتن به جاده، وسيله نقليه و 

حمل ونقل است.
 اين مس��اله مستلزم تغيير اس��تراتژي در نوع نگاه 
به سه عامل ياد ش��ده و غلبه رويكرد انساني بر اين 
سه حوزه اس��ت. اينكه براي ساختن جاده ها چقدر 
به مولفه هاي انس��اني و اجتماعي توجه مي شود؟ و 
در ساخت وسايل نقليه چقدر به اين مولفه ها توجه 
مي شود؟ آن شهروندي كه پشت فرمان مي نشيند 
تح��ت تاثير ارزش هايي كه اي��ن فضاهاي فيزيكي 
ساطع مي كنند رانندگي مي كند و وقتي براي اين 
ارزش ها فكري نشده باشد، ارزش هاي ناخواسته و 
متعاقبا رفتار رانندگي نامتعادف بدون هيچ كنترلي 

رشد مي كنند.«
وي س��ابقه انجام پژوهش هاي اجتماعي در حوزه 
نفت و گاز را نيز در كارنام��ه دارد. منطقه عملياتي 
ميدان نفتي »بهرگان« و »عسلويه« مناطقي بودند 
ك��ه تحقيق��ات اجتماعي جامعي توس��ط معيدفر 
در آنها ص��ورت گرفت. وي درب��اره تجربيات خود 
مي گويد: »بنده در حوزه نفت، در بهرگان و عسلويه 
تحقيقات��ي را انج��ام داده ام و مي توانم بگويم كه با 
تاكيدات وزير نفت گاهي منفذهايي براي تحقيقات 
اجتماعي باز مي شود، اما تجربه بنده نشان داد كه ما 
تحقيقات را انجام مي داديم و نتايج تحقيقات را هم 
در اختيار مس��وولان قرار مي داديم، ولي آنها نهايتا 
كار خودش��ان را مي كردند و پژوهش ه��اي ما نيز 
بايگاني مي شدند و استفاده اي از آنها نمي شد. چون 
به واسطه آن تسلط روحيه فن س��الارانه، آمادگي 
پذيرش نتايج تحقيقات اجتماعي وجود ندارد و اين 

قبيل تحقيقات، از سوي بدنه مهندسان صنعت نفت 
زائد و اتلاف وقت تلقي مي شود.«

وي ادامه مي دهد: »در پژوهش مربوط »بهرگان«، 
گزارش بسيار جامعي ارايه ش��د، اما متاسفانه كار 
ادامه پيدا نكرد. قطعا لازم بود كه بر اس��اس آن كار 
تحقيقي، كارشناس��ان خبره اجتماعي وارد شوند 
و نحوه اجرايي شدن پيش��نهادهاي تحقيق را )كه 
بر توس��عه پايدار، حيات اجتماعي و محيط زيست 
تاكيد مي كرد.( پيگيري مي كردند و تا آخر به نتيجه 
مي رسيد. اما متاس��فانه فقط در حد همان تحقيق 
ماند و نهايتا هيچ نوع پيگيري براي ادامه كار صورت 

نگرفت.«
معيدفر معتقد اس��ت كه »وقتي ي��ك مدير نفتي 
ك��ه تبعا مهندس اس��ت، هي��چ نوع آموزش��ي در 
حوزه ه��اي جامع��ه و اجتماع نديده اس��ت و تمام 
كادر زير دس��ت او هم فقط از مس��ائل فني آگاهي 
دارن��د، بنابراين ذهنيتي برايش ش��كل نمي گيرد 
كه مس��ائل و موضوعات اجتماعي مهم هستند. در 
چنين فضايي كه ذهنيتي براي درك ضرورت حوزه 
اجتماعي وجود ندارد، حداكثر اتفاقي كه مي افتد، 
اگر مانع تراش��ي نيز براي انجام كار رخ ندهد، نتايج 
تحقيق مورد استفاده قرار نمي گيرد. گسست ميان 
دانشمندان علوم اجتماعي و انساني با فن سالاران 
كه ارزش هايش��ان بر همه امور سياس��ت گذاري، 
برنامه ري��زي و اج��را حاكميت پيدا كرده اس��ت، 
مانعي جدي بر سر راه پيوند ميان دانش اجتماعي 
و صنعت اس��ت. چنين فضاي��ي در نهايت به ضعف 
عملكرد محققان علوم اجتماعي هم منجر مي شود. 
به همان ميزاني ك��ه ارتباط ميان علوم اجتماعي و 
صنعت گسيخته باش��د، فرصت براي تجربه كردن 

محيط هاي صنعتي فراهم نمي شود.«

   نقش علوم اجتماعي در نبود  ارتباط
معيدفر حاص��ل عدم تماي��ل صنعتي ه��ا به علوم 
اجتماعي را ضعيف شدن مطالعات اجتماعي در اين 
حوزه مي داند و مي گويد: »در حال حاضر دانشجويان 
تحصيلات تكميلي علوم اجتماعي به دنبال موضوع 
براي پايان نامه مي گردند، اما در آخر به موضوعاتي 
كه از درجه اهمي��ت كمتري برخوردارند بس��نده 
مي كنند. اگر ارتباط موثري ميان صنعت و دانشگاه 
برقرار بود و ني��از به تحقيق��ات اجتماعي در حوزه 
صنعت احس��اس مي شد و همچنين سوالات جدي 
اجتماعي براي صنعتيان مطرح ش��ده بود، طبيعتا 
موضوع��ات و محتواي تحقيقي دانش��جويان علوم 
اجتماعي هم ارتقا پيدا مي كرد. اما فقدان اين ارتباط 
و بريده بودن و گسست ميان اين دو حوزه و احساس 
بي نيازي صنعت به دانش اجتماعي باعث شده است 
كه موضوعات و محتواي رساله ها و پايان نامه ها نيز 
درخور صنعت ايران نباش��د و متاسفانه رساله هايي 
هم كه در حوزه صنعت كار مي شوند، ابعاد كارآمدي 

در خود نداشته باشند.«
به گفته معيدفر يكي از پيامدهاي احساس بي نيازي 
صنعت به علوم اجتماعي، اين اس��ت كه مهندسان 
درك��ي حداقلي از علوم اجتماع��ي ندارند تا بتوانند 
مسائل مرتبط با علوم اجتماعي در صنعت را تشخيص 

دهند و بتوانند سوالات دقيقي را مطرح كنند. 
به نظر وي »بايد مس��اله و س��وال دقيق باش��د تا 
بتوان كار جدي در اين حوزه انجام داد. ش��اهديم 
ك��ه وقتي به س��راغ ي��ك دس��تگاهي مي رويم و 
درخواست مي كنيم كه مسائل و سوالاتشان را در 
حوزه اجتماع��ي مطرح كنند تا ما براي حل كردن 
مشكلات اقدام كنيم، چون درگير روزمرگي هستند 
و ب��دون برنامه ريزي كار مي كنند، خودش��ان هم 
مشكلات و سوالاتشان را نمي دانند. بنابراين اعلام 
مي كنن��د كه خود ما برويم و تش��خيص دهيم كه 

مشكل آنها چيست.«

ايرنا| 
روسيه در راستاي سياست كاهش وابستگي به دلار امريكا به كشورهاي 
اروپايي از جمله اعضاي اتحاديه اروپا پيشنهاد داد به جاي دلار، بهاي 

حاصل از صادرات نفت و گاز اين كشور را به روبل بپردازند.
ماكسيم اورشكين وزير توسعه اقتصادي روسيه در گفت وگو با نشريه 
انگليسي فايننش��يال تايمز با بيان اينكه روبل روسيه قدرتمند شده 
است و ارزي باثبات محسوب مي شود، اضافه كرد: چرا از اين ارز نبايد 

در معاملات جهاني استفاده كنيم. 
ب��ه گفته اورش��كين، محبوبي��ت اوراق قرضه مالي روس��يه در بين 
سرمايه گذاران خارجي به تحقق ايده صادرات منابع نفتي به روبل كمك 
مي كند.  وزير توسعه اقتصادي روسيه گفت: بازار اوراق بهادار روسيه در 
بين شركت هاي سرمايه گذاري اروپا محبوبيت پيدا كرده است و حدود 
۳۰ درصد از اوراق روسيه اكنون به سرمايه گذاران خارجي تعلق دارد.

اورشكين اظهار داشت: نرخ تورم در روسيه نيز قابل پيش بيني شده 
است. گفتني است، دولت روسيه چند سالي است كه طرحي را براي 
كنار گذاشتن دلار امريكا از سيستم پرداخت ها و معاملات خارجي اين 

كشور در دستور كار خود قرار داده است.
دميتري پسكوف سخنگوي رييس جمهوري روسيه به تازگي گفته بود 
كه بسياري از كشورها در اروپا و آسيا به فكر ارزي جايگزين دلار امريكا 

به عنوان ارز ذخيره هستند.
الويرا نبيولينا رييس بانك مركزي روسيه نيز اعلام كرد كه بانك مركزي 
روسيه سياس��ت كنار گذاشتن دلار امريكا را به اجرا درآورده و به اين 
سياست ادامه خواهد داد.  تاكنون روسيه با برخي كشورها از جمله هند، 
تركيه و چين طرح جايگزيني دلار را به اجرا گذاشته و اين كشورها از 
ارزهاي ملي در پرداخت هاي مالي و معاملات خود استفاده مي كنند، 
تهران و مسكو نيز به دنبال آن هستند كه با رفع موانع فني، اين طرح 

را در مبادلات بازرگاني خود به اجرا درآورند.
وزير توسعه اقتصادي روسيه در ادامه مصاحبه خاطرنشان كرد: جذب 
س��رمايه گذاري خارجي از طريق پرداخت  با روبل به روس��يه امكان 

مي دهد زيان هاي ناش��ي ازتحريم هاي اقتصادي امريكا را به حداقل 
برساند.  اورشكين يادآوري كرد: بانك مركزي روسيه در ۱۸ ماه اخير 
دارايي هاي خود در اوراق بهادار امريكا را از ۹۶ ميليارد به هشت ميليارد 

دلار كاهش داد.
وي همچنين گفت كه روسيه قصد افزايش تراز تجاري خود با اتحاديه 
اروپا را دارد و امانوئل مكرون رييس جمهوري فرانسه نقش مهمي را در 

بهبود روابط روسيه با اين اتحاديه بازي مي كند.
اورش��كين در بخش ديگري از مصاحبه گفت: دسترس��ي كالاها و 
محصولات روس��يه به بازارهاي كش��ورهاي اتحادي��ه اروپا به خاطر 
تحريم و نيز يارانه هايي كه كشورهاي اروپايي به بخش كشاورزي خود 

مي پردازند و نيز تنظيمات فني محدود شده است.
وي خاطرنشان كرد: اگر اروپايي ها مدعي تجارت آزاد هستند بايد از 

محدود كردن شرايط دست بردارند.
گفتني است، روس��يه تا پيش از تحريم هاي ضد روسي اروپا در سال 
۲۰۱۴ در حمايت از اوكراين، تراز تجاري بيش از ۲۴۰ ميليارد دلاري 
با اتحاديه اروپا را تجربه كرده بود اما اين رقم در س��ال هاي اخير افت 
چشم گيري داشته است. روسيه در زمان حاضر بيش از ۲۵ درصد گاز 
كشورهاي اروپايي و نيز بخش قابل توجهي از نفت مصرفي كشورهاي 

اين قاره را تامين مي كند.

ايسنا| 
هند كه يكي از بزرگ ترين مصرف كنندگان نفت و زغال س��نگ در 
جهان به شمار مي رود، ۶۰ ميليارد دلار براي ساخت يك شبكه ملي 

گاز و پايانه هاي واردات تا سال ۲۰۲۴ سرمايه گذاري مي كند.
هند به سختي در تلاش است تا مصرف گاز كه گاز گلخانه اي كمتري در 
مقايسه با نفت و زغال سنگ توليد مي كند را افزايش دهد زيرا بسياري 
از صنايع و شهرهاي كوچك به شبكه خطوط لوله گاز متصل نيستند.

رشد مصرف گاز ۱۱ درصد در سال ۲۰۱۱ بود اما اين نرخ رشد در سال 
مالي ۲۰۱۹-۲۰۱۸ تنها ۲.۵ درصد بود.

دارمن��درا پرادهان، وزير نفت هند در مجمع ان��رژي هند اعلام كرد: 
شركت ها ۶۰ ميليارد دلار در شبكه و ساخت تاسيسات جديد واردات 
گاز براي متصل كردن همه ايالت ها به شبكه گاز تا اواسط سال ۲۰۲۴ 
س��رمايه گذاري مي كنند.  وي خاطرنش��ان كرد: اين رقم مربوط به 
سرمايه گذاري احتمالي نيست بلكه براي پروژه اي است كه در دست 
اجرا اس��ت. نارندرا مودي، نخس��ت وزير هند پيش از اين افزايش دو 
برابري سهم گاز در سبد انرژي اين كشور به ۱۵ درصد تا سال ۲۰۳۰ 
را هدف گذاري كرده بود. ش��ركت Gail Ltd كه بزرگ ترين شركت 
گاز هند است، اعلام كرد به تكميل پروژه خط لوله اورجا گانگا به طول 
۲۶۶۰ كيلومتر كه ايالت هاي شرقي بيهار، بنگال غربي، جهارخند و 
اوديشا را به شبكه گاز متصل مي كند، نزديك شده است. اين خط لوله 

ظرفيت ۱۶ ميليون مترمكعب استاندارد در روز گازرساني را دارد.
پرادهان در حاشيه اين كنفرانس گفت: پروژه اورجا گانگا تا پايان سال 
۲۰۲۰ آماده خواهد شد. دولت ساخت شبكه گاز شمالي براي متصل 
كردن هشت ايالت در شمال شرقي هند به شبكه ملي گاز را آغاز كرده 
است و پيش از پايان دولت فعلي، هند به شبكه گاز متصل خواهد شد كه 
كمك مي كند گاز از هر گوشه هند به مركز تقاضا ارسال شود. مجموع 
مصرف گاز هند حدود ۱۶۶ ميليون متر مكعب استاندارد در روز است. 
عمده پايانه هاي واردات گاز طبيعي مايع هند در غرب است كه تامين 

پايدار گاز در شرق و نقاط ديگر اين كشور را دشوار مي كند.

   سرمايه گذاري توتال روي توسعه گاز در هند
در اين ميان، غول انرژي فرانسوي توتال با هدف سرمايه گذاري روي 
تلاش هند براي توسعه مصرف گاز، ۳۷.۴ درصد سهم در شركت توزيع 

گاز هندي »آداني گاز« خريداري كرد.
توتال پس از BP و شل، سومين شركت نفتي بزرگ خارجي است كه 
همزمان با سرمايه گذاري سنگين هند براي كاهش آلايندگي كربن و 

استفاده از منبع انرژي پاك تر، وارد بخش گاز هند مي شود.
پس از اين توافق، خانواده آداني و توتال هر يك ۳۷.۴ درصد سهم در 
»آداني گاز« دارند و ۲۵.۲ درصد در دست سهامداران عمومي خواهد 
بود.  توتال و آداني همچنين جوينت ونچري را براي فروش گاز طبيعي 

مايع در هند و بنگلادش تاسيس خواهند كرد.

   آمادگ�ي امري�كا براي كم�ك به س�اخت ذخاير نفت 
استراتژيك در هند

كنت جاستر، سفير امريكا در هند هم در اظهاراتي گفت: امريكا تمايل 
دارد شراكت جامعي در بخش انرژي با هند منعقد كند. وي اظهار كرد: 
واشنگتن تمايل دارد مساعدت فني براي كمك به هند به منظور ايجاد 

ذخاير نفت استراتژيك فراهم كند.
واردات نفت هند از امريكا در سال ۲۰۱۸ رشد چشمگيري پيدا كرد.
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 ال ان جي براي ايران 
بهتر است؟ 

ايلنا| دبيركل پيشين مجمع كشورهاي صادركننده 
گاز گفت: ايجاد خط لوله بعد سياسي قوي دارد و در 
شرايط كنوني نيز امكان پذير نيست، اما اگر ال.ان.

جي داش��تيم علاوه بر كشورهاي همسايه از جمله 
پاكستان مي توانستيم به اروپا هم برويم، ولي نداريم 
و منتظر خط لوله هستيم كه آن هم اجازه نمي دهند.

محمدحسين عادلي درباره برنامه صادرات گاز ايران 
اظهار داشت: ما بايد يك راهبرد جدي براي صادرات 
گاز داشته باشيم كه هنوز اين راهبرد وجود ندارد، زيرا 
هنوز گاز در ايران بيش از آنكه يك كالاي بين المللي 
باش��د، مصرف داخلي دارد. وي اف��زود: اگر راهبرد 
صادرات داشته باش��يم، اولين اولويت همسايگان 
هستند كه ارسال گاز به آنها با خط لوله كوتاه قابل 
تحقق است، اما در عين حال معتقدم ايران بايد هر 
چه زودتر به فكر ايجاد ال.ان.جي باشد و بتواند از اين 
طريق به بازارهاي مختلف از جمله بازارهاي منطقه اي 

آسيا صادرات داشته باشد.
 دبيركل پيشين مجمع كشورهاي صادركننده گاز 
خاطرنش��ان كرد: صادرات از طريق خط لوله داراي 
ابعاد سياسي بسيار قوي است، در حالي كه ال.ان جي 
حالت انعطاف پذي��ري دارد و مي توان��د از برخي از 
گلوگاه هاي سياس��ي خاص عبور كرده و به فروش 
برسد. مخصوصا اينكه با وضعيتي كه اكنون ال.ان.

جي پيدا كرده، مي تواند به صورت SPOT فروخته 
شود.  وي يادآور ش��د: ايجاد خط لوله بعد سياسي 
قوي دارد و در شرايط كنوني نيز امكانپذير نيست، اما 
اگر ال.ان.جي داشتيم علاوه بر كشورهاي همسايه از 
جمله پاكستان مي توانستيم به اروپا هم برويم، ولي 
نداريم و منتظر خط لوله هس��تيم كه آن هم اجازه 
نمي دهند.  عادلي گفت: در حال حاضر پاكس��تان 
نزديك ترين پروژه براي بوقوع پيوستن صادرات از 
مسير خط لوله است ولي بيش از ۲۰ سال است كه 
اين خط اجرايي نش��ده اما اگر ال.ان.جي داشتيم، 

مي توانستيم رقابت داشته باشيم و بفروشيم.
وي تصريح ك��رد: صادرات گاز از مس��ير خط لوله، 
سياسي محسوب مي شود به دليل اينكه كشور مبدا 
و مقصد بايد با هم رابطه خوبي داشته باشند و در آينده 
هم رابطه شان خراب نش��ود. چون وابستگي ايجاد 
مي كند، ضمن اينكه كشورهاي ثالث هم مخالف خط 
لوله نباشند ما خودمان با پاكستان مشكلي نداريم اما 
امريكا با خط لوله ما مخالف است، چون نمي خواهد 
پاكستان به ما وابسته شود، در نتيجه خط لوله مشكل 
ايجاد مي كند. وي گفت: در اواخر دهه ۸۰، ۳ طرح 
ايران ال.ان.جي، پارس ال.ان.جي و پرشين ال.ان.جي 
داشتيم كه سرجمع حدود ۲۰ ميليون تن مي شد، 
اكنون امريكا ۲۴ ميليون تن صادر مي كند. اگر ما اين 
سه ال.ان.جي را داشتيم، اكنون دو برابر هم شده بود 
و بيش از امريكا و روسيه صادرات ال.ان.جي داشتيم. 
به هر حال ال.ان.جي راهبرد مي خواهد و ما بايد آرام 

آرام به اين سمت برويم.

افت 1 درصدي طلاي سياه 
ايرنا| قيمت نفت كه بعد از حمله به نفتكش ايراني 
س��ابيتي در درياي س��رخ به بالاي ۶۰ دلار در هر 
بشكه بازگشته بود، ديروز و با آغاز معاملات دوباره 
كاهشي شد و بيش از يك درصد از ارزش خود را از 
دست داد. قيمت نفت در چند هفته اخير ثابت كرده 
ريسك هاي سياسي اگرچه براي چند ساعت يا چند 
روز مي توانند ب��ازار را متلاطم كنند اما مولفه هاي 
اقتصادي آنچنان قوي بر بازار حكمراني مي كند كه 
اثر حوادث سياسي را به حداقل مي رساند. بر همين 
اساس اس��ت كه بعد از حمله به نفتكش ايراني، در 
حالي كه قيمت نفت در همان روز با افزايش همراه 
ش��د و حتي به بالاي ۶۰ دلار در هر بشكه رفت اما 
اين رشد قيمت دوام چنداني نداشت و پيش بيني ها 
مبني بر كاهش رشد اقتصادي با قدرت تمام بر بازار 
نفت حكمراني مي كند. از همين رو نفت برنت ديروز 
در آغاز معاملات ۷۲ سنت از ارزش خود را از دست 
داد و با كاهش ۱.۱۹ درصدي به زير ۶۰ دلار در هر 
بشكه بازگشت. با اين كاهش هر بشكه نفت برنت در 
بازار ۵۹ دلار و ۷۹ سنت معامله شد. نفت شاخص 
امريكا نيز ۹۱ س��نت معادل ۱.۱۲ درصد كاهش 
قيمت را ثبت كرد و ۵۴ دلار و ۹ سنت قيمت خورد.

 ادعا  در مورد نرفتن چين
از فاز 11 

خانه ملت| عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: چين بطور كامل پارس جنوبي را 
ترك نكرده اس��ت و به نظر مي رسد با توجه به نوع 
نگاه اين ش��ركت به پروژه هاي نفتي و گازي ايران 
به طرق مختلف فعاليت خ��ود را ادامه خواهد داد. 
س��يدعلي ادياني؛ عضو كميسيون انرژي مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري 
خانه مل��ت در خصوص خروج ش��ركت چيني از 
ميدان گازي فاز ۱۱ پارس جنوبي گفت: مجموعه 
شركت ايراني، شركت ملي نفت چين و توتال براي 
پروژه فاز ۱۱ پارس جنوبي مثلث همكاري ش��كل 
دادند و فعال س��ازي فاز ۱۱ پارس جنوبي در قالب 
قرارداد  اي پي سي مبني بر اين بود كه به هر نحوي 
اگر شركت توتال نتوانست ادامه همكاري دهد، تمام 
مسووليت ها و تعهدها به شركت چيني واگذار شود و 
شركت سي ان پي سي چين علاوه بر سهم خود، سهم 

توتال را خريداري كند كه اين كارها نيز انجام شد.
ادياني ادامه داد: اين فرآيند از ابتدا با رفتن توتال از 
پارس جنوبي و ترك قرارداد، پيش بيني مي شد و به 
همين جهت اين موارد در قرارداد ذكر شده بود.ايران 
با استفاده از ظرفيت هاي داخلي برنامه هاي خود را 
ادامه مي دهد زيرا هم توانايي و ظرفيت موجود، اراده 

لازم را براي پيشروي كار را داراست.

  منطقه عملياتي ميدان نفتي »بهرگان« و »عسلويه« مناطقي بودند كه تحقيقات اجتماعي جامعي توسط معيدفر در آنها صورت گرفت. وي درباره 
تجربيات خود مي گويد: »بنده در حوزه نفت، در بهرگان و عسلويه تحقيقاتي را انجام داده ام و مي توانم بگويم كه با تاكيدات وزير نفت گاهي منفذهايي 
براي تحقيقات اجتماعي باز مي شود، اما تجربه بنده نشان داد كه ما تحقيقات را انجام مي داديم و نتايج تحقيقات را هم در اختيار مسوولان قرار مي داديم، 
ولي آنها نهايتا كار خودشان را مي كردند و پژوهش هاي ما نيز بايگاني مي شدند و استفاده اي از آنها نمي شد. چون به واسطه آن تسلط روحيه فن سالارانه، 

آمادگي پذيرش نتايج تحقيقات اجتماعي وجود ندارد و اين قبيل تحقيقات، از سوي بدنه مهندسان صنعت نفت زائد و اتلاف وقت تلقي مي شود 

  در پژوهش مربوط »بهرگان«، گزارش بسيار جامعي ارايه شد، اما متاسفانه كار ادامه پيدا نكرد. قطعا لازم بود كه بر اساس آن كار تحقيقي، كارشناسان 
خبره اجتماعي وارد شوند و نحوه اجرايي شدن پيشنهادهاي تحقيق را )كه بر توسعه پايدار، حيات اجتماعي و محيط زيست تاكيد مي كرد.( پيگيري 

مي كردند و تا آخر به نتيجه مي رسيد. اما متاسفانه فقط در حد همان تحقيق ماند و نهايتا هيچ نوع پيگيري براي ادامه كار صورت نگرفت

برش
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نگاهي به تغيير برخورد عربستان و امارات 

رفتار تنش زا  و  تنش زداي  رياض  و  ابوظبي  برابر  تهران
نويسنده:  جاويد منتظران|

مقدمه
روند اقدام��ات و اظهارات اخير مقامات رياض و ابوظبي 
نسبت به ايران و تماس هايي كه در دو ماه اخير ميان ايران، 
عربستان و امارات متحده عربي به منظورهاي مختلف 
ازجمله حج ابراهيم��ي و نيز امنيت حمل ونقل دريايي 
در تنگه هرمز و خليج فارس برقرار گرديد، نش��ان از آن 
داشت كه عربستان و امارات، در مقطعي كوتاه سياست 
تنش زايي و س��تيزه جويي را به سياست كاهش تنش و 
تنش زدايي در برابر تهران، تغيير داده بودند. تغييري كه 
از نگاه برخي كارشناسان، راهبردي و از نگاه برخي ديگر 
از تحليلگران، تاكتيكي تلقي شد كه البته دلايل مختلفي 

در چرايي اتخاذ آن تبيين گرديد.
حمله اخير پهپادي انصار الله يمن به تأسيس��ات نفتي 
شركت آرامكو عربستان علاوه بر اينكه منجر به تخريب 
گسترده اين تأسيسات گرديد، تنش سياسي ميان ايران 
و عربستان را نيز دوباره به بالاترين سطح رساند. حملاتي 
كه موجب شد برخي مقامات عربستان، تهران را متهم 
اصلي اين اتفاق و عام��ل آن بدانند. حملاتي كه منجر 
گرديد كه سياست تنش زدايي عربستان به سياست اتهام 

زني و تنش زايي با ايران بازگردد.
ما در اين يادداشت، گريزي بر تغيير رفتارهاي عربستان 
سعودي و امارات نس��بت به ايران، پيش و پس از حمله 
انصار الله يمن به تأسيس��ات نفتي آرامكو عربس��تان، 

خواهيم زد.

   مروري بر روند تغيير رفتار عربستان و امارات 
برابر ايران

س��ال 1394 س��ال اوج تنش هاي ميان دو كشور ايران 
و عربس��تان بود. در اين سال تحولات گوناگوني صورت 
پذيرفت كه بر روابط ايران و عربس��تان س��عودي تأثير 
منفي گذاشت. تحولاتي نظير حمله ائتلاف عربي وابسته 
به عربس��تان عليه ملت يمن، وقوع فاجعه منا و كشتار 
حج گذاران ايراني و نهايتا تسخير سفارت سعودي ها در 
تهران موجب وقوع اختلافات و تنش شديدي ميان ايران 
و عربستان گرديد. تنش و اختلافي كه مقامات دو كشور 
را به سمت اتخاذ مواضع خصمانه اي براي طرف مقابل 
سوق داد. تنش��ي كه نهايتاً موجب گرديد كه دو كشور 
روابط ديپلماتيك شان را با يكديگر قطع كنند. متعاقب با 
قطع روابط ايران و عربستان، امارات متحده عربي به عنوان 
يكي از متحدان عربستان در منطقه نيز روابط سياسي 
خود را با جمهوري اسلامي ايران قطع نمود و همگام با 

رياض، سياست مقابله با تهران را آغاز نمود.
از نگاه ديگر، برخي تحولات سياسي و ژئوپليتيكي ازجمله 
اقدام جمهوري اسلامي ايران در سرنگوني پيشرفته ترين 
پهپاد امريكايي و توقيف كشتي انگليسي و متعاقب آن 
پيام هاي راهبردي منعكس شده اين قدرت نمايي ايران 
به كشورهاي منطقه و فرا منطقه اي، ضمن اينكه نشان 
داد كه ايالات متحده امريكا توانايي حمله نظامي مستقيم 
به اي��ران را ندارد، بلكه اين تح��ولات موجب گرديد كه 
عربس��تان س��عودي و امارات متحده عربي كه تا دو ماه 
پيش ازاين اتف��اق، همواره در جبهه منازعه لفظي عليه 
ايران، نقش پيش قراول را بازي مي كردند، متوجه گردند 
كه به هيچ عنوان نمي توانند روي كمك و حمايت نظامي 
ايالات متحده و كشوري ديگر در برابر هرگونه درگيري 
احتمالي با ايران حساب نمايند، براين اساس اين دو كشور 
ترجيح داده اند كه از خطِ مقدم تنش زايي با ايران، چند 

گام به عقب بازگردند.

علاوه براين، ناكامي عربستان سعودي و امارات متحده 
عربي در جنگ عليه ملت يمن نيز موضوعي آش��كار و 
مرتبط با اين موضوع است. گرفتاري چندساله رياض و 
ابوظبي در باتلاق يمن كه باوجود حمايت هاي همه جانبه 
غرب از آنان صورت گرفته اس��ت، اين دو كش��ور را در 
شرايط پيچيده و دشواري قرار داده است، به گونه اي كه 
با ايستادگي چندساله مردم يمن و گسترش ابعاد جنگ 
به ويژه با بهره گيري انصار الله يمن از موشك و پهپاد، نه تنها 
امكان پيروزي نهايي را براي ائتلاف به رهبري عربستان 
از بين برده اس��ت، بلكه شكس��ت و تحقير تمام ائتلاف  
سعودي-اماراتي در جنگ عليه ملت يمن نيز نزديك و 

محتمل تر به نظر مي رسد.
نگراني و هراس رياض و ابوظبي از اتخاذ راهبرد تهاجمي 
و حملات موشكي و پهپادي انصار الله يمن به تأسيسات 
حياتي اين دو كشور و اينكه احتمال پايان جنگ يمن، 
به نفع آنها، عملًا غيرممكن شده است، مجموعه دلايل 
تكميل كننده در تبيين چرايي تغيير رفتار عربس��تان 
س��عودي و متحدش ام��ارات متحده عربي نس��بت به 
سياست هاي ستيزه جويانه و تنش آفرين در برابر ايران 

است.
يكي ديگر از مصاديق تغيير رفتار عربستان سعودي نسبت 
به ايران به موضوع حج ابراهيمي امس��ال بازمي گردد. 
چنانچه امسال زائران ايراني بسياري به منظور انجام اعمال 
حج ابراهيمي، در كشور عربستان سعودي حضور يافته اند 
كه اين حضور بنا بر آمار سازمان حج و زيارت ايران، طبق 
تفاهم نامه اي ميان تهران و رياض صورت پذيرفت كه بر 
اساس آن ۸۸ هزار نفر ايراني اجازه شركت در حج امسال 

در كشور عربستان را يافتند.
حضوري كه حاصل توافق مقاماتي از ايران و عربس��تان 
سعودي در مكه، به صورت غيرعلني و در سطح بالابود. 
توافقي كه موجب استقبال متفاوت و گرم عربستاني ها 
از زائران ايراني گرديد. استقبالي كه نشان داد دو كشور 
ايران و عربستان با وجود قطع روابط سياسي ، تماس هايي 

پيرام��ون موضوع حج برق��رار نموده ان��د. تماس هايي 
كه منجر گرديد كه كاركنان وزارت خارجه دو كش��ور 
همكاري هايي را در ش��كل همكاري هاي كنس��ولي و 
مسافرتي با يكديگر انجام  دهند، همكاري هايي كه درواقع 
ماحصل مذاكرات و توافقات انجام ش��ده مس��وولان دو 

كشور، در شكل ديپلماسي حج، بوده است.

اين ش��كل از توافقات و همراهي و همكاري عربستان با 
ايران در موضوع حج علاوه بر اينكه نشان داد كه مي توان 
درزماني كه حتي روابط سياسي  ايران و عربستان قطع 
اس��ت، در موضوعات مهمي، دو كشور باهم گفت وگو و 
تعامل نمايند و در مس��ير توافق و توسعه روابط ميان دو 
كشور، اقداماتي انجام داد، اين پيام را كه سياست عربستان 
سعودي در مقطع فعلي تنش زدايي يا حداقل كمتر كردن 

تنش ها با ايران است را به طرف ايراني ارسال نمود، 
ديگر مصداقِ تغيير رفتار دو كشور عربستان و امارات برابر 

ايران، زماني خود را نشان داد كه ابوظبي به عنوان يكي 
از متحدان اصلي رياض- پس از ش��ش سال خصومت، 
مذاكراتي را با مقامات امنيتي مرزي تهران ترتيب داد و 
چندي بعد مقامات مرزباني دو كشور ديدار كردند. ديداري 
كه در آن دو طرف درباره امنيت ناوبري و دريانوردي در 
خليج فارس، تنگه هرمز و تنگه باب المندب كه دروازه اي 

به درياي سرخ است، بحث و تبادل نظر كردند.
متعاق��ب ديدار مقامات ايران و امارات، از س��وي برخي 
رسانه ها ازجمله دبكا فايل رژيم صهيونيستي، اين طور 
گفته شد كه محمد بن سلمان، وليعهد عربستان سعودي 
نيز در فكر اين اس��ت كه با ايران گفت وگوهايي مثبت 
همانند آنچه اماراتي ها با ايران داش��ته اند، داشته باشد، 
علاوه براين، اظهارات چندي پيش وليعهد سعودي ها 
در گفت وگ��و با روزنامه الش��رق الاوس��ط در 16 ژوئن 
گذش��ته مبني بر اينكه ما خواهان جنگ در منطقه و با 
ايران نيستيم نيز مصداق و مزيد براين موضوع است كه 
سعودي ها، حداقل به دنبال افزايش تنش با ايران نيستند.

به  هر صورت، آنچه مش��خص بود، مقامات عربس��تان 
س��عودي تا مدتي، اظهارات تن��دي عليه تهران مطرح 
نمي كردند و رس��انه هاي وابس��ته به آنها ني��ز با تغيير 
راهبرد رس��انه اي محسوس��ي، علاوه ب��ر اينكه ديگر 
سياست دش��نام گويي و حمله به ايران را پياده سازي و 
اجرا نمي كردند، بلكه باهدف زمينه سازي براي مرحله 
گفت وگو با مقامات تهران، تقريباً سياست محتاطانه  و 
تنش زدايي را با ايران در حوزه راهبرد رسانه اي خود، در 

پيش گرفته  بودند.
در هفته اي كه تأسيسات نفتي شركت آرامكو سعودي 
در شرق عربستان با چندين هواپيماي بدون سرنشين 
موردحمل��ه قرار گرفت و مس��ووليت آن را نيز انصار الله 
يمن بر عه��ده گرفت، وضعيت تغيير كرد و سياس��ت 
تنش زدايي عربستان به سياس��ت تنش و اتهام زني به 

ايران تغيير يافت.
ائتلاف عربي در حال جنگ در يمن به رهبري عربستان 

س��عودي، جمهوري اسلامي ايران را پش��ت پرده اين 
حمله و مس��وول حمله به تأسيس��ات نفتي عربستان 
دانسته، درحالي كه هيچ گونه ش��واهدي از نقش ايران 
در اين عمليات پهپادي وجود نداشته و ايران نيز هرگونه 
مش��اركت در اين حمله را رد نموده است. تحولاتي كه 
نشان مي دهد كه سياست مقطعي تنش زدايي عربستان، 
جاي خود را مجدداً به سياس��ت تنش زايي با ايران داده 

است.

   نتيجه گيري
آنچه مش��خص اس��ت، عربستان س��عودي، در مقطع 
كوتاهي، سياس��ت تنش زدايي و همكاري را دريكي دو 
ماه اخير در برابر ايران به ويژه در موضوع حج و ديپلماسي 
برآمده از آن آغاز نمود، متحد اين كشور، امارات عربي نيز 
با درك تبعات خطرناك هرگونه تقابل نظامي با ايران و 
حملات تهاجمي انصار الله به منافع حياتي اش؛ به دنبال 
تجديدنظر در سياست  تنش زايي با ايران برآمد و سياست 
همكاري جويانه اي را در موضوع امنيت حمل ونقل در 
خليج فارس در پيش گرفت كه با استقبال تهران، مشغول 
مذاكرات امنيتي و ديپلماتيك با مسوولان ايران گرديد 
و متعاقب آن نيز حضور نظامي خود را در يمن به نوعي 

كاهش داد.
اين تغيير رفتار مقطعي و مشهود سعودي ها و اماراتي ها 
در مقابل ايران، اين نويد را مي داد كه امكان مذاكرات و 
گفت وگو با آنها براي كاهش اختلافات و تنش زدايي در 
موضوعات اختلاف آفريني كه اين كشورها را سال هاست 
با يكديگر مواجه نموده است، همواره وجود دارد. لذا معتقد 
هستيم كه تنها با استقبال از رفتارِ تنش زداي اين دو كشور 
و استفاده از فرصت هاي مقطعي پيش آمده، مي توان به 
بهبود روابط ايران با كشورهاي عرب خليج فارس و ايجاد 
ثبات و امنيت پايدار در منطقه غرب آسيا اميدوار باشيم 
دقيقا و براين اس��اس، نبايد به راحتي از اين فرصت هاي 

مقطعي، عبور كنيم.
با توجه به حملات پهپادي اخير انصار الله يمن به تأسيسات 
نفتي آرامكو عربستان كه موجب گرديده مقامات امريكايي 
و س��عودي ادعا نمايند كه انصار الله يمن نمي تواند بدون 
كمك جمهوري اسلامي چنين عملياتي را انجام دهد و با 
اتكا به اين بهانه، تلاش مضاعفي را نمايند كه ايران را عامل 
واقعي اين حمله معرفي كنند. گرچه تهران اعلام نموده 
كه هيچ نقشي در اين حملات نداشته است، بااين حال، اين 
مساله نشان مي دهد كه تنش هاي منطقه اي ميان ايران و 
عربستان مجدداً بالاگرفته است و احتمال درگيري نظامي 
و اقدامات تلافي جويانه نظامي عليه تهران و متحدان آن، 
به تلافي حملات به تأسيسات نفتي آرامكو عربستان، وجود 
دارد. در اين وضعيت بايد دقت نمود كه فرصت ترميم روابط 
و حل اختلافات ميان ايران و عربستان در زمان اوج تنش و 
قبل از درگيري نظامي، به انتها نرسيده است، چراكه در علم 
روابط بين الملل، فرصت هاي اندك و تصميم هاي به ظاهر 
خرد و ناچيز مي توانند اتفاقات آينده و تحولات پيش رو را 
رقم بزنند. لذا تا فرصت ديپلماسي و گفت وگو براي ترميم 
روابط و حل اختلافات و رفع اتهامات باقي اس��ت، بايد از 

آن استفاده كرد.
براين اساس بر دستگاه ديپلماسي دولت كه همواره مدعي 
و خواهان تنش زدايي با عربستان و ايجاد ثبات و امنيت 
پايدار در منطقه است، لازم است كه به موضوع ديپلماسي 
حل اختلاف، دقت و تمركز اساسي نمايد و ديپلماسي 

فعالي را براي رفع اتهامات در پيش بگيرد.
منبع: شمس

توسعه و ثبات منطقه اي بدون ايران ممكن نيستاما  و  اگرهاي ميانجيگري  عمران خان
عمران خان، نخس��ت وزير پاكستان صبح روز يكشنبه وارد تهران شد 
و درباره كاهش تنش ها در منطقه خليج فارس بين ايران و عربس��تان 
به رايزني و مذاكره پرداخت. قبل از آغاز سفر عمران خان به ايران، روز 
شنبه وزارت خارجه پاكستان با صدور بيانيه اي اعلام كرد هدف اصلي 
سفر نخس��ت وزير به ايران ارايه ابتكاري براي برقراري صلح بين ايران 
و عربستان اس��ت. به گزارش الف، مشخص نيست عمران خان تا چه 
ميزان موفق ش��ده ديدگاه هاي ايران و عربستان را بهم نزديك نمايد. 
اما نخست وزير پاكستان به دليل اينكه روابط خوبي هم با تهران و هم با 
رياض دارد مي تواند گزينه مناسبي براي ميانجيگري بين طرفين باشد. 
بدون ش��ك اگر نخست وزير پاكس��تان در اين راه توفيقي كسب كند 
امتياز ويژه اي در كارنامه وي به حساب خواهد آمد كه هم موجب ارتقاي 
اعتبار وي در صحنه داخلي پاكس��تان و هم افزايش جايگاه منطقه اي 

وي خواهد شد.
از سوي ديگر مقامات و مسوولان ايران هميشه تاكيد ويژه اي بر پايان 
جنگ يمن و بمباران مردم بي گناه اين كشور داشته اند. موضوعي كه 
ديروز در ديدار رهبر انقلاب با عمران خان نيز مورد تاكيد ايش��ان قرار 
گرفت. حضرت آيت الله خامنه اي در ديدار عمران خان بيان داش��تند: 
جمهوري اسلامي ايران از مدت ها قبل طرحي چهار ماده اي براي توقف 
جنگ در يمن ارايه كرده اس��ت و پايان اين جن��گ، مي تواند تأثيرات 
مثبتي در منطقه به دنبال داشته باشد. ايران از چند ماه قبل تلاش هاي 
گسترده اي را براي كاستن از تنش ها در منطقه آغاز كرده بود. به همين 
دليل بود كه حسن روحاني در سخنراني خود در نشست سازمان ملل 
از ابتكار ايران درباره طرح صلح هرمز س��خن گفت و چند روز بعد نيز 
محمدجواد ظريف در روزنامه الراي كويت به تشريح جزييات اين طرح 
پرداخت. عربستان س��عودي پس از سال ها تنش آفريني در منطقه و 
دخالت در يمن، عراق، سوريه، لبنان و ...كه تقريباً از زمان روي كار آمدن 
ملك س��لمان و محمد بن سلمان آغاز شده بود اخيراً گام هايي را براي 
آغاز گفت وگو جهت كاهش تنش هاي منطقه اي برداشته بود. به همين 
دليل بود كه در ماه هاي اخير، اخباري از وساطت و ميانجي گري عادل 

عبدالمهدي، نخست وزير عراق و عمران خان منتشر شده بود.
البته در چند هفته گذشته دو اقدام در منطقه صورت گرفت كه تا حدي 
مي تواند به عنوان مانع و خلل در ادامه اين فرآيند عمل كند. به اين مساله 
مي توان يك ابهام را نيز افزود كه پاي دونالد ترامپ را به قضيه باز مي كند.

از يك ماه قبل تاكنون در س��ه مرحله نيروهاي امريكايي در عربستان 
افزايش يافته است. در مرحله اول واشنگتن اعلام كرد كه 200 نظامي 
را به عربستان اعزام كند، در مرحله بعد از 1۸00 سرباز سخن گفته شد 
و دو روز قبل نيز مارك اسپر مدعي شد 300 نظامي ديگر به دليل ادامه 

تهديدها عليه رياض به اين كشور اعزام خواهند شد. اتفاق دوم اما روز 
جمعه رخ داد و نفتكش ايراني س��ابيتي در درياي س��رخ و در نزديكي 
جده هدف حمله ق��رار گرفت. در پي وقوع اين اتفاق علي ش��مخاني 
روز شنبه هش��دار داد»سرنخ هاي اصلي ماجراجويي خطرناك حمله 
به نفت كش ايراني س��ابيتي در درياي سرخ به دست آمده و ايران اين 
موضوع را بدون پاس��خ نمي گذارد« البته عادل الجبير، وزير مشاور در 
امور خارجي عربس��تان سعودي مدعي شد كه رياض در سانحه اي كه 
براي نفتكش سابيتي در درياي سرخ پيش آمده دست نداشته است. اما 
حسن روحاني ديروز در نشست خبري مشترك با نخست وزير پاكستان 
گفت: سرنخ هاي عامل حمله موشكي به نفتكش ايراني را داريم كه براي 
نخست وزير پاكس��تان بيان و اعلام كرديم تحقيقات مان تا رسيدن به 
نتيجه نهايي و روشن شدن مساله ادامه دارد. رييس شوراي عالي امنيت 
ملي هشدار داد: اينكه كشوري فكر كند مي تواند در منطقه ناامني ايجاد 
كند و پاسخ دريافت نكند اشتباهي محض خواهد بود. مشخص نيست 
دقيقاً منظور روحاني كدام كشور است اما در رسانه ها از عربستان و رژيم 
صهيونيستي به عنوان عاملان اين حمله نام برده اند. موضوع ديگر رويكرد 
دونالد ترامپ نسبت به كاهش تنش ها در منطقه خليج فارس است؛ در 
واقع از آن جا كه عربستان سعودي سياست مستقلي در برابر ايران ندارد 
و در بيشتر مواقع در صفحه شطرنج امريكايي ها بازي مي كند بايد ديد 
واشنگتن چگونه با اين موضوع برخورد خواهد كرد. البته برخي نيز بر 
اين اعتقاد هستند گرفتار شدن عربستان در باتلاق يمن موجب شده كه 
به فكر چاره اي براي خروج از اين وضعيت باشد و به همين دليل به فكر 
كاهش اختلافات با ايران افتاده است. بدون شك فعلا نمي توان با حدس 
و گمانه زني ها قضاوت كرد. بلكه مهم سياست عملي رياض در هفته ها و 
ماه هاي آينده است كه تعيين مي كند ملك سلمان و پسرش تا چه اندازه 

خواهان پايان تنش ها در منطقه علي الخصوص جنگ يمن هستند.

تاريخ نش��ان داده است كه توسعه، ش��كوفايي، امنيت و ثبات در 
منطقه با ش��يوه اي غيرجامع و عدم مش��اركت ايران امكان پذير 
نيست. سرنوشت طرح اميد به توانايي ايران در تبديل اين پيشنهاد 
به گام هاي استوار در راستاي اعتمادسازي با همسايگان عربش و 
همچنين جلب حمايت جامعه بين المللي، از جمله ايالات متحده، 

بستگي دارد. 
ايران از دهه 1990 ميلادي ب��ه دنبال يك گفت وگوي منطقه اي 
جامع، مش��ابه با س��ازمان امنيت و همكاري اروپا )OESC( بوده 
است تا از طريق آن روابط بين كشورهاي حاشيه خليج فارس، يا به 
عبارت ديگر اجتماع تنگه هرمز، بهبود يابد. »طرح اميد« نس��خه 

به روزشده اين ايده است.
ابت��كار »صلح هرم��ز« يا »طرح امي��د« بر مبناي پاس��خگويي و 
مسووليت پذيري كشورهاي منطقه در برابر تضمين صلح، ثبات و 
شكوفايي منطقه و تعامل با جامعه جهاني شكل گرفته و به دنبال 
تامين نفع حياتي مش��ترك در حفظ آزادي كش��تيراني و امنيت 
انرژي براي همگان اس��ت. اين طرح مي تواند شروعي باشد براي 
بررسي گسترده مسائل امنيتي و همكاري در زمينه هاي گوناگون 
از جمله امنيت انرژي، كنترل تس��ليحات، اقدامات اعتمادسازي، 
قراردادهاي نظامي، ايجاد يك منطقه عاري از تس��ليحات كشتار 

جمعي و معاهده عدم تعرض در اجتماع تنگه هرمز.
علاوه بر اين، طرح اميد به دنبال تش��كيل يك كارگروه مش��ترك 
پيرامون مس��ائل مختلف اس��ت ك��ه ارايه اقدام��ات عملي براي 
گسترش تدريجي همكاري در زمينه هشدار زودهنگام، پيشگيري 
و ح��ل كش��مكش ها، مب��ارزه ب��ا قاچاق م��واد مخدر و انس��ان، 
س��رمايه گذاري هاي مش��ترك در انرژي، ترانزيت و حمل و نقل و 

همچنين همكاري در امنيت سايبري را شامل مي شود.
اي��ن اهداف فقط با پيروي از اصول همس��ايگي از جمله گفت وگو 
و احت��رام متقاب��ل، احترام ب��ه حاكميت ملي، تمامي��ت ارضي و 
تغييرناپذي��ري مرزهاي بين المللي، حل و فص��ل صلح آميز تمام 
اختلافات، عدم پذي��رش تهديد و اس��تفاده از زور، عدم تعرض و 
ع��دم مداخله در امور داخلي يا خارج��ي يكديگر و عدم پذيرش و 
عدم مشاركت در ائتلاف ها و اتحاديه ها عليه يكديگر عملي خواهند 
ش��د. ايران همچنين مشاركت و حمايت سازمان ملل از اين طرح 

را خواهان است تا منافع قانوني جامعه بين المللي تامين شود.
وراي منافع امنيتي طرح اميد به ملاحظات كش��ورهاي ش��وراي 
همكاري خليج فارس نيز پرداخته است. با اين حال، پنهان نيست 

كه هدف نهايي ايران خروج ايالات متحده از منطقه است.

 اما در اين راهكار ايران خواه��ان خروج فوري نيروهاي امريكايي 
نيست، بلكه بر عدم پذيرش و عدم مشاركت كشورهاي منطقه در 
ائتلاف ها و اتحاديه هاي عليه يكديگر تاكيد مي كند. يعني تا زماني 
ك��ه نيروهاي امريكايي امنيت ايران را تهديد نكنند، همزيس��تي 

امكان پذير است.
با توجه به ش��كاف هاي كنوني در س��ازمان همكاري خليج فارس 
پذيرفتن پيشنهاد ايران پيرامون امنيت منطقه اي براي كشورهاي 

عضو اين سازمان دشوار است.
 اگرچه كش��ورهايي مانند عمان، قطر، كويت و امارات متحده نيز 
در زمينه گفت وگوهاي منطقه اي پيشنهادهاي مشابهي داده اند 
اما مشكلاتي مانند تحريم قطر از سوي عربستان سعودي و امارات 
متحده عربي و همچنين نبود روابط ديپلماتيك بين عربس��تان و 

بحرين با ايران نيز بايد مورد توجه قرار بگيرد.
تاريخ نش��ان داده است كه توسعه، ش��كوفايي، امنيت و ثبات در 
منطقه با ش��يوه اي غيرجامع و عدم مش��اركت ايران امكان پذير 
نيست. سرنوشت طرح اميد به توانايي ايران در تبديل اين پيشنهاد 
به گام هاي استوار در راستاي اعتمادسازي با همسايگان عرب اش و 
همچنين جلب حمايت جامعه بين المللي، از جمله ايالات متحده، 

بستگي دارد.
روشن است كه بيشتر كشورهاي ش��وراي همكاري خليج فارس 
آمادگي مش��اركت نظامي بدون حضور اي��الات متحده امريكا در 
منطقه را ندارند. اگرچه به نظر نمي رسد كه اين كشورها از پيشنهاد 
ايران استقبال گرمي داشته باشند اما زمان آن فرا رسيده است كه 
تمام كشورهاي حاشيه خليج فارس راهي مشترك براي خروج از 

بحران ها و دشمني هاي كنوني بيابند.
منبع: ديپلماسي ايراني 

  عربستان س�عودي، در مقطع كوتاهي، 
سياست تنش زدايي و همكاري را دريكي 
دو ماه اخير در برابر ايران به ويژه در موضوع 
حج و ديپلماس�ي برآمده از آن آغاز نمود، 
متحد اين كشور، امارات عربي نيز با درك 
تبع�ات خطرن�اك هرگونه تقاب�ل نظامي 
با اي�ران و حم�ات تهاجمي انص�ار الله به 
منافع حيات�ي اش؛ به دنبال تجديدنظر در 
سياست  تنش زايي با ايران برآمد و سياست 
هم�كاري جويان�ه اي را در موضوع امنيت 
حمل ونقل در خليج فارس در پيش گرفت كه 
با استقبال تهران، مشغول مذاكرات امنيتي 
و ديپلماتيك با مس�وولان ايران گرديد و 
متعاقب آن نيز حضور نظامي خود را در يمن 

به نوعي كاهش داد
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نقش اعراب در تخريب 
سوريه كمتر از تركيه نيست
عبدالباري عطوان| العالم )سوريه(|

 عرب ه��ا در ويران��ي س��وريه ب��ا »رجب طيب 
اردوغان« رييس جمهوري تركيه شريك هستند 
و همه تروريست ها از خاك تركيه و با هزينه اعراب 
وارد سوريه شدند و اكنون چگونه نگران سوريه 
ش��ده ايد و براي مردم اين كشور اشك تمساح 

مي ريزيد؟
امروز اعراب براي سوريه اشك تمساح مي ريزند و 
سوريه براي آنها به ويژه اعراب حاشيه خليج فارس 
عزيز شده است و براي سوريه نشست فوق العاده 
وزيران خارج��ه اتحاديه ع��رب در مصر برگزار 

مي كنند.
امروز همه آنها حمله تركيه به سوريه را محكوم 
مي كنن��د در حالي كه همي��ن عرب ها بيش از 
200 ميليارد دلار براي تخريب و ويراني سوريه 
هزينه و از گروه هاي مسلح در سوريه حمايت و 

پشتيباني كردند.
ما هنوز جنايت هاي اعراب را در سوريه فراموش 
نكرده ايم، زش��ت تر اينكه در مقر اتحاديه عرب 
درباره سوريه جلسه برگزار مي كنند در حالي كه 
عضويت سوريه را در اتحاديه عرب تعليق كرده اند 
و نماينده اي از اين كشور در اتحاديه حضور ندارد.

همه اين اقدامات دروغ اس��ت ما عرب ها عادت 
كرده ايم كه خودم��ان را فريب بدهيم و خطاب 
به سران كشورهاي عربي افزود: اگر مي خواهيد 
درباره س��وريه بحث كنيد ابتدا بايد سوريه را به 
اتحاديه عرب بازگردانيد و به شكس��ت خود در 

سوريه اعتراف كنيد.
 حمله تركيه به س��وريه با هر نام و نشاني، نقض 
حاكميت يك كش��ور مس��تقل اس��ت. حضور 
روسيه، ايران و حزب الله در سوريه با حضور ديگر 
طرف ها متفاوت است زيرا آنها به درخواست و با 
موافقت دولت قانوني سوريه در خاك اين كشور 

حضور دارند.
حمله تركيه به سوريه تجاوز نظامي است، حمله به 
شمال شرق سوريه و شرق فرات به اين دليل است 
كه اين منطقه مخزن اصلي نفت و گاز و زمين هاي 

حاصلخيز كشاورزي سوريه به شمار مي رود.
 سوريه بدون شرق فرات و شمال شرق اين كشور 
چيزي نخواهد داشت و امنيت غذايي سوريه در 

گروه شرق فرات است.
ادع��اي تركيه درب��اره تجاوز به خاك س��وريه 
براساس توافق آدانا يك ادعاي باطل است زيرا اين 
توافق فقط اجازه ورود نظاميان تركيه به عمق پنج 

كيلومتري خاك سوريه مي دهد.
براساس بسياري از نشانه ها و دلايل مي توان گفت 
كه دونالد ترامپ، اردوغان را فريب داد و او را وارد 
باتلاق سوريه كرد همان طور كه صدام حسين را 

براي حمله به كويت فريب دادند.
هيچ گروهي در اين منطقه ب��ه اندازه كردها به 
ترامپ خدم��ت نكردند، ترامپ ب��راي تركيه و 
كردهاي سوريه توطئه چيني كرد و هر دو طرف 
را به باتلاق انداخت و اين تجاوز ممكن اس��ت به 

بازگشت خطرناك تر داعش منجر شود.
رييس جمهوري تركي��ه ابتدا اعلام كرد كه ما از 
برادران سوري ميزباني مي كنيم و اكنون درتلاش 
است به بهانه اسكان همين آواره ها، قبرسي ديگر 

در شمال سوريه ايجاد كند.
اردوغان اگر راست مي گويد و خواستار حل مشكل 
سوريه و آوارگان است بايد با دولت قانوني سوريه 
همكاري و مذاكره كند و روسيه هم به عنوان هم 

پيمان دو طرف مي تواند نقش آفريني كند.
چرا بايد آوارگاني از مناطق مختلف س��وريه در 
شرق فرات ساكن شوند و چرا نبايد با هماهنگي 

دولت سوريه به شهرهاي خود بازگردند؟

 تحقير و توهين اعراب
 پس از سود كلان

ويدئويي جنجالي اخيرا در فض��اي مجازي در 
حال دس��ت به دست ش��دن اس��ت كه در آن 
»دونال��د ترام��پ« رييس جمه��وري امريكا با 
لحني تمسخرآميز در حال تقليد صداي يكي از 

پادشاهان كشورهاي عربي است.
رييس جمهور امريكا در جمع هواداران خود اداي 
صحبت كردن يكي از پادشاهان كشورهاي عربي 
)به احتمال زياد شاه سعودي( را در آورد و ماجراي 
گفت وگ��وي تلفني ب��ا او را پس از به رس��ميت 
شناختن قدس اشغالي به عنوان پايتخت رژيم 

صهيونيستي بازگو كرد.
ترامپ با تقليد صداي اين پادش��اه عربي افزود: 
»من گفتم پادش��اه چه مي خواهي؟ چه شده؟ 
پادشاه هم گفت: قصد داريم مخالفت شديد خود 
را با اين موضوع اعلام كنيم. من هم گفتم كه مايل 

بودم زودتر به شما اطلاع بدم؛ شرمنده.«
ترامپ گفت: پيش از اعلام به رسميت شناختن 
قدس به عنوان پايتخت اسراييل به بهانه مختلف 
از پاس��خ دادن ب��ه تماس ه��اي تلفني س��ران 
كشورهاي عربي از جمله پادشاه مذكور خودداري 
مي كرد تا آنها او را از اين تصميم منصرف نكنند.

كاربران شبكه هاي اجتماعي در پايگاه اجتماعي 
توئيت��ر در اي��ن خص��وص نوش��تند: منظ��ور 
رييس جمهور امريكا ملك سلمان بن عبدالعزيز 
پادشاه عربستان است. برخي از آنها در صحت ادعاي 

خود به نحوه ادا در آوردن ترامپ استناد كردند.
كاربري ديگر نوش��ت: متاس��فانه اي��ن اوضاع 

عربستان است.
كاربري ديگر نوشته كه مسلما منظور او پادشاه 
اردن نيس��ت؛ زي��را ترامپ اداي يك ش��خص 

سالخورده را درآورد.
ف��رد ديگري اف��زود: ترامپ درباره كس��اني كه 
متحدانش هستند و قراردادهاي ميليوني با وي 

بسته اند؛ اين گونه صحبت مي كند.
منبع: عصر ديپلماسي
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1+4 عامل ناكارآمدي وام خريد مسكن

پرش يك مترمربعي وام خريد!

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
در روزهاي اخير بانك مسكن سقف سني براي دريافت 
تسهيلات خريد مسكن را از ۲۵ سال به ۳۰ سال افزايش 
داد. ت��ا پيش  از اين در تهران براي بناهاي با ۲۰ س��ال 
قدمت در حالت انفرادي ۶۰ ميليون تومان و زوجين 
تا ۱۰۰ ميليون تومان امكان ارايه تسهيلات از طريق 
اوراق وجود داشت. به خانه هاي ۲۵ ساله نيز ۴۵ ميليون 
تومان در حالت انفرادي و ۸۰ ميليون تومان در حالت 
زوجين پرداخت مي شد. مطابق مصوبه بانك مسكن، 
اين سقف سني در حالت اول به ۲۵ و در حالت دوم به 

۳۰ سال افزايش يافته است.
به باور كارشناس��ان حوزه مسكن، افزايش تسهيلات 
به ميزان ذكرش��ده املاك بالاي ۲۵ سال در اين برهه 
زماني كه مسكن در برخي از مناطق تهران رشدي برابر 
با 7۰ تا ۲۰۰ درصد داشته است، تأثير چنداني نخواهد 
داش��ت چراكه در حال حاضر اين ام��لاك نيز فاصله 
فاحشي با دارايي متقاضيان مصرفي دارد. افزون بر اين، 
عوامل ۴ گانه نرخ بهره بانكي، تضمين موردنياز، پروسه 
طولاني دريافت وام و نب��ود نقدينگي اندك جذابيت 
دريافت تسهيلات خريد مسكن را سركوب كرده است.

بر اس��اس اين گزارش، در حال حاضر براي خريد يك 
ملك كلنگي در ته��ران در جنوبي ترين مناطق بين 
۴۰۰ تا ۵۰۰ ميليون تومان است كه وام ۸۰ ميليون تنها 
بخش كوچكي از هزينه كل خريد آن را شامل مي شود.

اما در اي��ن ميان به باور واس��طه گران بازار مس��كن 
هم��واره بخش بزرگي از معاملات مس��كن مربوط به 
املاك سن دار بوده و بر اساس آمارهاي موجود فروش 
آپارتمان هاي با عمر شش س��ال به بالا طي پنج سال 

گذشته از ۴۵ درصد به ۶۰ درصد افزايش يافته است.

 آمارها چه مي گويند
آمارهاي بانك مركزي به خوبي نشان مي دهد، هرساله 
با افزايش قيمت كل مسكن، معاملات املاك سن دار 
افزايش يافته است. اين افزايش همواره به سمت املاك 
سن دار ۱۰ تا ۱۵ سال بوده و معاملات رسمي بازار هم 
نشان داده اين تمايل طي سال هاي اخير به سمت ۱۵ 

تا ۳۰ سال نيز گرايش مطلوبي داشته است.
يعني بخش بزرگي از متقاضيان مصرفي براي پر كردن 
كاستي هاي هزينه كرد خود به س��مت بازار املاكي 

رفته اند كه عمري بالاي ۱۵ سال سن داشته اند.
بر اساس آمارهاي موجود از كل معاملات مهر 9۶ كه ۱۳ 
هزار و ۵۱۵ فقره بوده، حدود ۲ هزار و ۲۲۵ فقره مربوط 
به املاك ۶ تا ۱۰ سال، ۲ هزار و ۱۴۱ واحد مربوط به ۱۱ 
تا ۱۵ سال، هزار و 7۳۶ واحد بين ۱۶ تا ۲۰ سال و بالاي 
۲۰ س��ال حدود هزار و ۳۳۰ واحد بود كه اين مورد در 
مهر 9۵ با شاخص كل معاملات ۱۰ هزار و ۲۸۱ واحدي 
در املاك ۶ تا ۱۰ س��ال حدود هزار و ۵۴۱ واحد، هزار 
و 7۸۸ واحد مربوط به ۱۱ تا ۱۵ سال، ۸۳7 واحد بين 
۱۶ تا ۲۰ س��ال و بالاي ۲۰ سال حدود ۸۱۶ واحد بود 
است؛ يعني در كل مي توان ديد مهر ۱۳9۶ واحدهاي 
مسكوني بالاي شش سال ۵۳.۸ درصد خريدوفروش 
را به خود اختصاص دادند؛ و بيشترين رشد معاملات 
املاك س��ن دار در سال 9۶ نس��بت به 9۵ مربوط به 
املاك بالاي ۱۶ تا ۲۰ و بالاي ۲۰ س��ال بوده است. بر 
اساس اين آمارها در مهر 9۶ معاملات املاك ۱۶ تا ۲۰ 
سال نسبت به سال 9۵ حدود ۱۰7.۴ درصد و املاك 

بالاي ۲۰ سال ۶۳ درصد رشد داشته است.
همچنين بر اساس آمارهاي موجود از كل معاملات مهر 
97 كه رقمي در حدود 9 هزار و ۳۵7 فقره بوده املاك ۶ 
تا ۱۰ ساله حدود هزار و ۴۶۸ فقره، ۱۱ تا ۱۵ سال هزار 
و ۳۶۳ فقره، ۱۶ تا ۲۰ س��ال حدود هزار و ۳97 فقره و 
بالاي ۲۰ سال 9۶7 فقره بوده است. با بررسي آمارهاي 

موجود مي توان به وضوح ديد با وجود كاهش معاملات 
۳۲.۳ درصدي معاملات نسبت به 9۶ تعداد معاملات 
املاك نوس��از ۳۴.۸ درصد، ۶ تا ۱۰ سال ۳۴ درصد، 
املاك ۱۱ تا ۱۵ س��ال حدود ۳۶.۳ درصد، ۱۶ تا ۲۰ 
سال تنها حدود ۱9 درصد و املاك بالاي ۲۰ سال ۲7 

درصد نسبت به سال 9۶ كاهش يافته است.
با بررس��ي تك تك نمادها مي ت��وان دريافت افزايش 
معاملات املاك ۱۶ تا ۲۰ سال و بالاي ۲۰ سال نسبت 
به گذشته در مقايس��ه با كاهش كل معاملات به سه 
علت افزايش قيمت مسكن نس��بت به سال 9۶، عدم 
مناسب سازي ميزان تسهيلات با رشد قيمت و افزايش 
تقاضا براي املاك س��ن دار بوده است. نبايد فراموش 
شود قيمت مسكن در مهر 97 نسبت به 9۶ حدود ۸۳.۵ 

درصد رشد داشته است.
اما از كل معاملات مسكن در شهريورماه جاري كه رقمي 
در حدود ۲ هزار و 7۸7 فقره بوده معاملات املاك نوساز 
نسبت به معاملات املاك قديمي در شهريور 97 حدود 
7۵ درصدي كاهش داشته. اين كاهش در املاك ۱۶ تا 
۲۰ سال 7۱ درصد و در بالاي ۲۰ سال 7۲ درصد بوده 
در اين بازه زماني قيمت هر مترمربع از واحد مسكوني 

حدود ۵۶.۵ درصد كاهش داشته است.
بنابراين به وضوح مي توان ديد با وجود كاهش معاملات 
در شهريورماه سال جاري نسبت به زمان مشابه سال 
گذشته، حركت طرف تقاضا به سمت واحدهاي بسيار 
قديمي و كوچك متراژ بوده و بنابراين به نظر مي رسد 
آينده بازار تحت تأثير اين افزايش با دو رويكرد افزايش 
معاملات واحدهاي مسكوني سن دار و كاهش فايل هاي 

فروش اين دسته از واحدها روبه رو شود.

 2 اتفاق بعد از افزايش وام املاك قديمي
در همين رابطه، پرويز كاكايي، كارشناس امور بانكي 
با بيان اينكه افزايش تس��هيلات براي املاك سن دار 
مي تواند نتيجه مثبتي در معاملات اين املاك داشته 
باشد، گفت: ما چندين سال اس��ت كه با صداي بلند 
اظهار مي كنيم كه آينده بازار در املاك كوچك متراژ 
و ارزان قيمت است؛ اما متأسفانه انبوه سازان همواره به 
دنبال جذب بخش كوچكي از بازار سرمايه هستند كه 
توانايي خريد ام��لاك گران قيمت را دارند چرا كه اين 
عده تصور مي كنند با جذب اين افراد مي توانند حاشيه 
سود بالاتري داشته باشند. اما غافل از اينكه آينده بازار 
در دستان انبوه س��ازاني خواهد بود كه با ارزان سازي و 
حتي با ارايه املاك سن دار بازسازي شده به دنبال بخش 

عظيمي از بازار مصرفي هستند.
كاكايي افزود: بطوركلي املاك نوس��از در كش��ور ما 
به دليل نداش��تن فاكتورهاي خاص مانند مستندات 
تضمين كيفيت ارجحيتي به املاك س��ن دار ندارد و 
مصرف كننده واقعي براي كاهش هزينه هاي خود به 
دنبال املاكي است كه بتواند با كمترين دغدغه آن را 

خريداري كند.
اين كارش��ناس امور بانكي با صحيح دانستن تصميم 
افزايش تس��هيلات بانكي يادآور شد: علت اتخاذ اين 
تصميم جبران پايين بودن LTV يا نسبت تسهيلات 
پرداختي به ارزش ملك است و بانك مسكن مي خواهد 
فاصله ميزان تسهيلات را نس��بت به ارزش آپارتمان 
مسكوني كمتر كند. امكان استفاده از تسهيلات حق 
تقدم، عدم نياز به سپرده گذاري و نبود پروسه اداري و 
بروكراسي هاي سنگين مي تواند براي بخشي از تقاضاي 

مصرفي كارآمد باشد.
وي با بيان اينكه كارآمد سازي تسهيلات مي تواند علاوه 
برجذب متقاضيان مصرفي چرخه وام دهي را در بانك ها 
فعال تر كند، گفت: متأسفانه در سال هاي اخير به دليل 
پيچيدگي هاي متعدد تسهيلات مسكن چندان مورد 

اس��تقبال قرار نگرفت. اين تسهيلات به سه علت نرخ 
بهره بالا، كوچك بودن ارقام و وجود بروكراس��ي هاي 
سنگين نتوانس��ت در توانمندسازي گستره بزرگي از 

بخش تقاضا موثر باشد.
به گفته اين كارش��ناس، افزايش تقاضا براي دريافت 
تسهيلات املاك س��ن دار مي تواند دو رويكرد مثبت 
و منفي را به همراه داشته باشد. نكته مثبت آن حضور 
موثر بخش تقاضا براي دريافت وام املاك سن دار بوده و 
دومي كاهش فايل هاي املاك سن دار براي عرضه است. 
البته ممكن است اين تسهيلات در غفلت نظارت هاي 

دقيق مورد دلالي قرار بگيرد.

 مسكن نيازمند نظارت 
در همين رابطه، محمدعلي مهري، كارش��ناس ارشد 
شهرس��ازي بابيان اينك��ه بطوركل��ي در نظام بانكي 
تسهيلات جهاني عرف بازار به اين شكل است كه مبلغ 
وام مسكن بايد تأمين كننده دو سوم از قيمت تمام شده 
مسكن باشد، گفت: اگر مبلغ تسهيلات در كشور ما نيز 
همانند عرف جهاني محاسبه مي شد بازار مسكن وارد 
فاز ركود نمي شد. البته فراموش نشود نظام اقتصادي 
كش��ور ما نسبت به ديگر كش��ورها متفاوت است. در 
كشورهاي يادشده هيچگاه با افزايش ميزان تسهيلات 
قيمت كالاي مصرفي افزوده نمي شود، اما در كشور ما 
در حال حاضر افزايش انتظارات تورمي بعد از افزايش 

تسهيلات به يك انتظار معقول مبدل شده است.
مهري افزود: در كشور ما بي تأثيري وام مسكن در پروسه 
خريد، به دليل رش��د بالاي قيمت عامل مهم كاهش 
تقاضا براي دريافت تس��هيلات مسكن تلقي مي شود 
و اصلاح اين مورد نيازمند توجه به مقوله اصلاح نظام 
بانكي و اقتصادي كشور است. مي توان افزايش انتظار 
تورمي بعد از افزايش تسهيلات را با شاخص هاي نظارتي 
كاهش داد.وي گفت: چند وقت پيش با افزايشي ناچيز 
در مقايسه باقيمت ها در سه سطح كلان شهر و شهرهاي 
متوسط و كوچك افزايشي در پرداخت وام ايجاد شد 
اما همچنان نتوانست كسري مالي متقاضيان مسكن را 
ايجاد كند. يكي از موانع دسترسي به وام هاي مسكن 
قاعده تعلق گرفتن اين وام ها به ساختمان و واحدهاي 

زير ۱۵ سال ساخت است كه به عنوان يك اصل مهم 
به صورت يك مانع در اين چند س��ال براي متقاضيان 

بوده است.
اين كارش��ناس شهرس��ازي گفت: براي آن دسته از 
س��اختمان هايي كه داراي پايان كار و گواهي رعايت 
آيين نامه ۲۸۰۰ باشند، اين مانع به راحتي قابل برداشتن 
اس��ت. با توجه به اينكه در اين گران��ي تفاوت قيمت 
واحدهاي لوكس و تازه ساز با واحدهاي با قِدمت بيشتر 
تفاوت فاحشي دارد، در صورت افزايش ۵ تا ۱۰  ساله اين 
مورد براي آن دسته از متقاضياني كه پس انداز بيشتري 
دارند، مي تواند صاحب مسكن ملكي با وام مسكن شوند 

و تحركي كوچك در خانه دار شدن آنها ايجاد شود.
وي با بيان اينكه افزايش تسهيلات به تنهايي درمانگر 
بيماري ركود تورم��ي و راه كار خان��ه دار كردن مردم 
نيست، گفت: اين دو موضوع نيازمند  يك بسته در قالب 
يك طرح است. اين بسته بايد ش��امل افزايش مبالغ 
وام، كاستن قواعد دست و پاگير، ارايه قيمت و مبالغي 
به صورت بلاعوض و بدون بهره، نظارت بر عدم افزايش 
تورمي قيمت مس��كن بعد از افزايش نرخ تسهيلات و 

نظارت بر حضور دلالان است.
وي گفت: افزايش تسهيلات خريد در كنار عوامل دروني 
و بيروني مسكن مي تواند راه نجات اين بازار از ركود و 

ركود تورمي باشد.

 دلايل نا كارآمدي وام مسكن
 همچنين عطا آيت اللهي، كارشناس مسكن با مفيد 
دانستن افزايش س��قف هر گونه تسهيلات مرتبط با 
مسكن گفت: البته اين تسهيلات در اين برهه زماني بايد 
داراي نرخ بهره بانكي معقول باشد تا مصرف كنندگان 

بتوانند با كمترين تنش مالي آنها را دريافت كنند.
وي گفت: در ح��ال حاضر، ۴ مانع بزرگ براي دريافت 
تسهيلات در بانك وجود دارد. اين چهار عامل مربوط 
به نرخ بهره بانكي، تضمين موردنياز، پروسه طولاني 
 درياف��ت وام و همچنين نب��ود نقدينگ��ي كافي در 

بانك ها است.
وي با بيان اينكه در حال حاضر نرخ بهره بانكي بسيار 
بالا است، گفت: اگرچه اين بهره ها در بانك ها به صورت 

اسمي حدود ۱۸ درصد است، اما دريافت كننده وام با 
پرداخت ماهانه نرخ بهره تسهيلات به وضوح مي بيند 
در بيشتر مواقع اين نرخ بالاي ۲۳ درصد است. فرمول 
محاسبه نرخ سود يك فرمول ساده رياضي است كه در 
تمام دنيا ثابت بوده است، اما در حال حاضر، اضافه كردن 
قيدها و محدوديت هايي باعث شده كه كمي محاسبه 
نرخ سود تسهيلات و نحوه بازپرداخت اقساط در بانك ها 
متفاوت باش��د و با اعمال اين قيدها فش��ار زيادي بر 

دريافت كننده تسهيلات اعمال مي شود.
آيت اللهي افزود: عامل دوم يعني تضمين بانكي نكته 
بسيار مهم در عملياتي كردن همين وام هاي موجود 
به منظور خريد مسكن است. مهم ترين عامل در تضمين 
بانكي عدم تعريف درس��ت و واقعي از اخذ ضمانت از 
متقاضيان اس��ت كه خود باعث عدم اخذ وام از سوي 
متقاضي به دليل اينكه بانك مس��كن ضامن با كسر 
حقوق و نظاير آن مطالبه مي كند و مردم عادي امكان 
فراهم كردن چنين اش��خاصي را ندارند و درنتيجه يا 
قيد وام را مي زنند يا متوسل به بازار مكاره تأمين ضامن 
مي شوند. از اين رو، دولت حداقل مي تواند سريعاً شرايط 
اخذ وام را تسهيل و موضوع ضامن را حل وفصل كند. 
هرچند مسوولان گاهي مدعي هستند نيازي به تأمين 
ضامن نيست و موضوع در اختيار رييسان و سرپرستان 
بانك ها است ولي همين رييسان سخت ترين شرايط را 

مطالبه مي كنند.
وي در خصوص عامل سوم عدم موفقيت تسهيلات در 
بازار اقتصادي امروز گفت: در حال حاضر پروسه اخذ وام 
بسيار طولاني است و يك كارمند يا يك كارگر مجبور 
است تا يك ماه و بيشتر تمام ساعت هاي روز خود را براي 

دريافت وام به بانك اختصاص دهد. 
اين كارشناس عامل چهارم عدم دريافت تسهيلات را 
در نبود نقدينگي بانك ها دانست و گفت: در حال حاضر 
بخش بزرگي از بانك هاي دولتي و خصوصي با كمبود 
نقدينگي روبه رو هستند. اين كمبود مي تواند انعكاس 
وخامت اقتصادي كشور و همچنين ناشي از عملكرد 
نامطلوب بانك ها باشد. به هر رو، اين مورد بايد توسط 
راهكارهايي مانند بهبود اقتصادي كلان كشور، توجه 

به توليد و ارتقاي صادرات كشور بهبود يابد.

گروه راه و شهرسازي| بهاره طاهري | 
در گذشته محدوديت هايي براي واحدهاي مسكوني 
قديمي وجود داش��ت كه در حال حاضر برخي از اين 

محدوديت ها برطرف شده است.
بر اساس بخشنامه جديد بانك مسكن براي پرداخت 
تسهيلات به واحدهاي مسكوني ۲۵ و ۳۰ سال ساخت 
كه در هفته هاي گذش��ته ابلاغ ش��د، سقف پرداخت 
تسهيلات به واحدهاي مس��كوني تا ۳۰ سال ساخت 

در تهران در حالت انفرادي ۴۵ ميليون تومان است .
در اين بخش��نامه جديد تس��هيلات خريد مسكن به 
واحدهاي باقدمت ۲۵ سال ساخت و ۳۰ سال ساخت 
از س��وي بانك مسكن پرداخت مي شود و در محاسبه 
قدمت براي بانك تاريخ صدور پروانه س��اختماني و نه 

پايان كار، ملاك عمل است.
 صدور مجوز خريد واحدهاي قديمي ساز -۲۰ تا ۲۵ ساله-

 با استفاده از وام اوراق موسوم به »تسه« باعث مي شود 
قدرت خري��د اين وام در تهران ح��دود يك مترمربع 
افزايش پيدا كند. در حال حاضر با احتساب ميانگين 
قيمت مسكن در تهران و ارزش واقعي وام اوراق، يك 
دارنده اين تسهيلات مي تواند بهاي خريد ۶ مترمربع 
از يك واحد مس��كوني را با تس��هيلات اوراق، پوشش 
دهد. اما با همين تسهيلات، مي توان 7 مترمربع از يك 
واحد مسكوني قديمي ساز را خريداري كرد. در تهران 
متوس��ط قيمت واحدهاي مس��كوني ۲۰ تا ۲۵ سال 
ساخت- قديمي ساز قابل سكونت- تقريبا ۱۵ درصد 
كمتر از ميانگين قيمت كل واحدهاي مسكوني است. 
قديمي س��ازها همچنين ۳۰ تا ۳۵ درص��د ارزان تر از 
نوسازها هستند. اين خانه ها بعضا در قالب ملك كلنگي 
معامله مي شوند، در حالي كه بخش��ي از اين املاك، 
قابل سكونت و استفاده مصرفي است. حدود ۱۱ درصد 

از كل معاملات خريد مس��كن در تهران به واحدهاي 
با عمربناي بيش از ۲۰ سال ساخت اختصاص دارد.

 تغيير جهت خريداران مسكن از آپارتمان هاي نوساز، 
تازه ساز و ميان سال به آپارتمان هاي سالخورده از ابتداي 
سال جاري در يك روند تدريجي آغاز شد و اكنون در 
شرايطي كه قيمت مسكن به دو برابر مدت مشابه سال 
گذشته افزايش يافته، سبب شده سهم آپارتمان هاي 
سالخورده نيز از 7 درصد در سال گذشته به ۱۵ درصد 

در امسال برسد.
تصميم جديد ش��بكه بانكي نشان مي دهد، قفل بازار 
آپارتمان هاي ممنوع��ه براي دارندگان وام مس��كن 
ديرتر از زماني كه توصيه شده بود، باز شود، ضمن آنكه 
كليد اين بازار اكنون در اختيار همه متقاضيان نيست 
به طوري كه خانه اولي ها همچنان اجازه ورود ندارند. دو 

سال پيش كه قيمت مسكن هنوز خيز برنداشته بود، 
مشاهدات در بازار ملك نش��ان مي داد خانه اولي ها از 
جست وجوي آپارتمان هاي نوساز و كم سن به سمت 
آپارتمان هاي ميان س��ال )۱۰ تا ۱۵ س��اله( شيفت 
كرده اند و اگر اجازه خريد واحدهاي بيش از ۱۵ سال 
ساخت )سالخورده و قديمي س��از( به آنها داده شود، 
مي توانند در پايان مدت س��پرده گذاري خود، نسبت 
به خريد مس��كن اقدام كنند.اما اكنون كه متوس��ط 
قيمت مسكن در تهران ۱7۰ درصد جهش كرده و به 
۱۲ ميليون و 7۰۰ هزار تومان در هرمترمربع رسيده 
است، تاريخ مصرف آن توصيه دو سال پيش )افزايش 
سقف سني( تقريبا سررسيد شده و به شكل مناسب، 
اثرگذاري ندارد.در حال حاضر، قيمت آپارتمان ها در 
همه گروه هاي س��ني به قدري افزايش پيدا كرده كه 

ارتباط معناداري نمي توان بين سقف ريالي تسهيلات 
و قيمت واحدها مش��اهده كرد. ب��ه اين ترتيب، طرح 
پيشنهادي دو س��ال پيش كه اكنون با تاخير زماني و 
آن هم نه براي گروه اصلي-خانه اولي ها- كه براي ساير 
متقاضيان، آماده اجرا شده است، بعيد است اثرگذاري 

مطلوب داشته باشد.
توصيه مي ش��ود، در وضعيت فعلي كه جلوي افزايش 
سقف ريالي تسهيلات خريد مسكن گرفته شده است، 
سقف تسهيلات براي واحدهاي با عمربناي متفاوت، 
شناور تعيين ش��ود اما اجازه استفاده از وام براي همه 
آپارتمان ها داده شود.يكي از دلايلي كه بانك مسكن 
و ساير نهادهاي تصميم گير از افزايش سقف وام خريد 
مس��كن خودداري مي كنند، افزاي��ش دوباره قيمت 
مسكن به واس��طه تورم و نقدينگي ايجاد شده در اين 
بخش بود، اما در صورت��ي كه اين اتفاق صورت گيرد، 
به صورت هدفمند س��قف وام مسكن تغيير مي كند و 

مي تواند سبب تورم در اين بخش نيز نشود.
اما در اين ميان كاري كه دولت مي تواند انجام دهد الزاماً 
منحصر به تغيير معادلات درون بخش مسكن نيست.

با توجه به اينكه قيمت مسكن خود را در بلندمدت با 
تورم وفق مي ده��د، بنابراين اگر دولت بتواند انضباط 
مالي و پولي درستي داشته باشد، طبيعتاً تورم كنترل 
و در نهايت كاهش خواهد يافت و در نتيجه مسكن هم 

نمي تواند با رشد بالا قيمت ها را ادامه دهد. 
در چند سال گذش��ته درآمد خانوار ها رشد آنچناني 
نداشته است و بنابراين مي توان گفت، پس انداز خانوار ها 
ك��ه از محل مازاد درآمد نس��بت به هزين��ه به وجود 
مي آيد، ارتقا پيدا نكرده و اين در حالي است كه قيمت 
مسكن همواره رو به افزايش بوده است. بنابراين راهكار 
اساس��ي و بنيادي در اين زمينه اين اس��ت كه درآمد 

خانوار ها افزايش يابد. به جز اين راهكار، راهكار ديگري 
وجود ندارد، مگر آنكه بخواهيم از طريق سوبسيد ها و 
كمك هاي بيروني اين موضوع را حل كنيم كه اين موارد 

هم راه حل هاي پايداري نيستند.

  راهكار افزايش سقف وام براي بازگرداندن 
قدرت خريد مسكن به مردم

 با افزايش س��قف وام مي توان ق��درت خريد مردم را 
افزايش داد، اما اين افزايش به اين موضوع بازمي گردد 
كه خانوار ها توان بازپرداخت اقساط آن را داشته باشند.

در ش��رايطي كه اكنون نرخ س��ود براي پرداخت وام 
نرخ بالايي است، در نتيجه اولًا اقساط بازپرداخت اين 
وام ها بالا خواهد بود و كمتر خانواري مي تواند از عهده 
بازپرداخت آن برآيد و ثانياً كمتر خانوار هايي مي توانند 
مستندات و مدارك مربوط به دريافت اين نوع وام ها را 
فراهم كنند؛ بنابراين اينجا يك معضلي پيش مي آيد 

كه افزايش وام دهي را محدود مي كند.
معضل ديگر كه اين امر را محدود مي كند به منابع خود 
بانك ها بازمي گردد. مي دانيم كه هم اكنون بانك ها با 
مشكلات جدي رو به رو هستند و قادر به افزايش منابع 
مالي خود نيس��تند تا بتوانند آنه��ا را در اختيار حوزه 
مس��كن قرار دهند. مگر آنكه بانك ه��ا به مانند پروژه 
مسكن مهر از منابع بانك مركزي بخواهند كمك بگيرند 
كه اين موضوع تورم زا خواهد بود و فش��ار سنگيني بر 

اقتصاد و بقيه قشرهاي جامعه وارد خواهد كرد.
بنابراين انتظار اينكه ميزان وام در شرايط كنوني افزايش 
چش��مگيري پيدا كند، انتظار واقع بينانه اي نيست. 
در مجموع مي توان گفت كه مس��وولان اجرايي وعده 
افزايش سقف وام را مي دهند، اما به همين دلايلي كه 
عرض كردم در عمل امكان تحقق اين وعده وجود ندارد.
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توپ در زمين متقاضيان ملك
تهيه مسكن براي اقشار 
مختلف جامع��ه يكي از 
مهم تري��ن دغدغه ه��ا و 
نيازها به ش��مار مي رود. 
از ط��رف ديگر ب��ه دليل 
محدود بودن درآمد عموم 
افراد و همچنين بالا بودن 
هزينه تهيه مسكن نسبت 
به سطح درآمد آنها، تهيه 
منابع مالي لازم براي خريد مسكن به تنهايي و توسط 
ش��خص متقاضي ممكن نيس��ت يا با دشواري ها و 
محدوديت هاي بسيار زيادي مواجه است. به همين 
علت، در بسياري از كش��ورهاي پيشرو، سهم قابل 
توجهي از هزينه خريد مس��كن در قالب تسهيلات 
بلندمدت و با سود بسيار ناچيز در اختيار متقاضيان 
قرار مي گيرد. مبلغ اين تس��هيلات كه گاهي تا 9۰ 
درصد ارزش ملك را در بر مي گيرد با توجه به نوع بنا 
و توان بازپرداخت متقاضيان متفاوت است. شايد در 
نگاه اول پرداخت تسهيلات براي مسكن به دليل نياز 
به نقدينگي زياد توجيه چنداني نداشته باشد، اما با 
توجه به بررسي تبعات اجتماعي، فردي و فرهنگي 
تهيه مسكن براي افراد و تاثير دراز مدت آن در جامعه 
مي ت��وان به اهميت و لزوم ت��لاش دولت ها در تهيه 
مسكن مناس��ب براي افراد جامعه پي برد.  از طرف 
ديگر، شايد بتوان تسهيلات خريد مسكن را يكي از 
مطمئن ترين روش ها براي سود دهي و حفظ ارزش 
سرمايه گذاران در بانك ها و موسسات مالي به شمار 
آورد. با توجه به اينكه براي ضمانت تسهيلات خريد 
مس��كن، خود ملك مورد معامله به عنوان تضمين 
بازپرداخت اصل و سود تسهيلات در رهن بانك قرار 
مي گيرد و همچنين روند رو به رشد قيمت مسكن 
كه يك امر بديهي، تضميني و دايمي است، بانك ها و 
موسسات مالي با خيال راحت و بدون دردسر اقدام به 

پرداخت اين نوع تسهيلات مي كنند. 
در ايران نيز به دليل نوسانات شديد اقتصادي كه منجر 
به تغييرات گسترده و هيجاني در بازارهاي مختلف 
اقتصادي مي شود، معمولاً بهاي مسكن در دراز مدت 
رشد بس��يار زيادي نسبت به س��اير كالاها دارد. در 
سال هاي پس از انقلاب، دولت ها طرح هاي مختلفي 
براي تسهيل و تسريع در روند خانه دار كردن افراد به 
خصوص قشر متوسط و ضعيف جامعه را طرح و اجرا 
كرده اند.  يكي از راحت ترين و اولين طرح هايي كه براي 
خانه دار كردن مردم به اجرا درآمد، واگذاري زمين از 
طريق نهادها و سازمان هاي متولي در امر مسكن بود. 
اين طرح توانست بخشي از نياز قشر متوسط جامعه كه 
عمدتاً متشكل از كارمندان بخش هاي مختلف دولتي 
و خصوصي بودند را در قالب تعاوني هاي كارمندي و 
كارگري مسكن برطرف كند؛ اما بخش اصلي افراد 
نيازمند جامعه كه تحت پوشش اين تعاوني ها نبودند 
نتوانستند از اين تسهيلات استفاده كنند. اين اقشار 
كه تحت پوش��ش نهادهاي حمايتي مختلف نظير 
كميته امداد امام خميني و سازمان بهزيستي بودند 
 به دليل ناتواني در تهيه هزينه ساخت بنا عملًا امكان 
بهره مندي از اين تسهيلات را نداشتند. در دولت هاي 
نهم و دهم با ارايه طرح مسكن مهر، بخش قابل توجهي 
از اقش��ار ضعيف و نيازمندان واقعي كه فاقد مسكن 
بودند توانستند خانه دار شوند. اجراي اين طرح در كنار 
مزاياي زيادي كه براي نيازمندان و مصرف كنندگان 
واقعي مسكن داشت، موجب بروز مشكلاتي از قبيل 
تورم و بي نظمي مالي در بخش هاي مختلف اقتصادي 
كشور شد. در دولت هاي يازدهم و دوازدهم علاوه بر 
تكميل واحدهاي مسكن مهر، طرح هاي مختلفي 
براي تهيه مسكن مطرح شد كه در عمل هيچ يك از 
آنها نتوانست به مرحله اجرا برسد. شايد مهم ترين نكته 
مثبتي كه در زمينه كمك به تهيه مسكن در سال هاي 
اخير اتفاق افتاده اس��ت، افزايش تسهيلات ساخت 
و خريد مسكن است. اين تس��هيلات كه تا دو سال 
گذشته نقش مهم و تاثير گذاري در رونق معاملات 
مسكن و كمك به خانه دار شدن دريافت كنندگان 
اين وام ها داش��ت، در حال حاضر عملًا كارايي خود 
را از دس��ت داده اس��ت. در طي يك سال و نيم اخير 
كه نوسانات شديد اقتصادي موجب تورم بالاي ۴۰ 
درصد و رشد بيش از ۱۰۰ درصدي قيمت ها در بازار 
مسكن شده است، كارآيي اين تسهيلات با مبالغ دو 
سال گذشته نمي تواند پاسخگويي نياز متقاضيان 
و سازندگان باش��د. گواه اين ادعا به حداقل رسيدن 
قيمت اوراق حق تقدم استفاده از تسهيلات مسكن 
بانك در بازار فرابورس و عدم اس��تقبال خريداران از 
اين تسهيلات است. با توجه به اينكه تنها بانك متولي 
در زمينه امر مسكن در كشور توانايي و امكان دريافت 
تسهيلات مطابق با ش��رايط روز اقتصادي كشور را 
ندارد، اقدام به اجراي طرح ها و شرايط ديگري براي 
امكان استفاده از تسهيلات فراهم كرده است. يكي 
از اين اقدامات امكان پرداخت اين تس��هيلات براي 
ساختمان هاي با عمر تا ۲۰ س��ال است. با توجه به 
اينكه قيمت اين املاك با توجه به عمر آنها نسبت به 
ساختمان هاي نوساز ارزانتر است، مي توان اميدوار 
بود بخشي از متقاضيان بتوانند با استفاده از تسهيلات 
اق��دام به خريد اين املاك نيمه فرس��وده كنند؛ اما 
بعيد به نظر مي رس��د اين طرح ها موجب رونق بازار 
و بازگرداندن اطمينان متقاضيان به استفاده از اين 
تسهيلات شود؛ زيرا افزايش قيمت ناشي از تورم در 
يك سال و نيم گذش��ته بسيار بيشتر از افت قيمت 
ناش��ي از افزايش سن بنا است. البته به نظر مي رسد 
اس��تفاده از اين روش به جاي به كارگيري امكانات 
دولتي به نوعي انداختن ت��وپ در زمين متقاضيان 
و پايين آوردن س��طح توقع و انتظارات آنها باشد. در 
حال حاضر بانك ها و دولت بايد به فكر اس��تفاده از 
راهكارهاي عملي و واقع��ي و فراگير براي كمك به 
شرايط پيچيده بازار مسكن باشند. با توجه به واقعيات 
اقتصادي جامعه نمي توان لزوم افزايش حمايت هاي 
دولتي از اقشار متوسط و ضعيف جامعه در بازار مسكن 
را ناديده گرفت. استفاده از امكانات و منابع در اختيار 
دولت از قبيل زمين و مجوزهاي قانوني، بدون ايجاد 
بار مالي مضاعف مي تواند موجب تسهيل افراد جامعه 

براي دسترسي به بناي ارزان قيمت باشد.

ايمان رفيعي 
 كارشناس ساخت وساز



دانش و فن10دنياي فناوري

عبور از محدوديت هاي جسمي و ذهني انسان با استفاده از تكنولوژي

آغاز ترابشريت با تجهيز انسان به ابزارهاي فناوري
گروه دانش و فن |

ترابش��ريت جنبش��ي اس��ت كه اعضايش معتقدند 
انس��ان ها مي توانن��د از محدوديت هاي جس��مي و 
ذهني خود فرات��ر بروند و بدن خود را با اس��تفاده از 
تكنولوژي ارتقا دهند. ترابشريت يا تراانسان گرايي، 
مي توان��د ترجمه ه��اي متع��ددي ب��راي واژه 
Transhumanism باش��د، اي��ده انجام اين كار 
به تازگي در حال تبديل ش��دن به يك جريان است؛ 
جرياني كه در آن انس��ان ها بدن خ��ود را به قطعات 
الكترونيك و ريز تراشه ها مجهز مي كنند. ترابشريت 
را مي توان يك جنبش اجتماعي و فلسفي دانست كه 
به ترويج تحقيق و توسعه فناوري در جهت خدمت به 

انسان اختصاص يافته است.
چني��ن فناوري هايي باعث افزايش پذيرش حس��ي 
انسان، توانايي عاطفي يا ظرفيت شناختي و همچنين 
بهبود چشمگير س��امت و افزايش طول عمر انسان 
مي شوند و در اين ميان افرادي هستند كه معتقدند 
در شرايطي كه جهان پر از ابزارهاي هوشمند است، 
بدن آنها نيز مي تواند ب��ه كمك تكنولوژي ارتقا پيدا 
كن��د، اين افراد آينده خود را در قالب يك تراانس��ان 
يا ترابش��ر مي بينند. و معتقدند انسان ها مي توانند از 
محدوديت هاي جس��مي و ذهني خود فراتر بروند و 
بدن خود را با استفاده از تكنولوژي ارتقا دهند، با اين 
تصور كه ترابشريت گام منطقي بعدي در توسعه انسان 
است و از همين رو تاش مي كنند تكنولوژي را درون 

بدن خود برنامه ريزي كنند.

    نمونه هايي از تبديل شدن به ترابشر
وينتر مراز يكي از افرادي اس��ت ك��ه در روند فرآيند 
تبديل شدن به يك ترابشر قرار گرفته است. او مي گويد 
كه دوست دارد كليدهايش در دستش باشد، و براي 
تحقق اين خواس��ته اش، واقعا كليد در خانه اش را به 
شكل يك ريزتراشه )ميكروچيپ( در دست چپ خود 
كاشته است. او در دست راست خود ريزتراشه ديگري 
كاشته است كه مانند كارت ويزيت عمل مي كند اما 
در عين حال مي تواند براي ذخيره اطاعات پزشكي 
مهم جهت استفاده در مواقع اضطراري نيز عمل كند. 
البته نخستين پيشرفت سايبري وينتر داوطلبانه نبود، 
بلكه اين قطعات پس از تصادفي شديدي كه موجب 
شكستگي كمر، مچ پا و زانوهاي او شد، در بدن كاشته 
شد. كمر وي به وسيله جراحي پيچ و مهره شد و كاسه 
زانوي او با يك زانوي چاپ سه بعدي جايگزين شد. او 
در مصاحبه با بي بي سي اسكاتلند، گفت: »اگر من اين 
كاسه زانوي سايبرنتيك را نداشتم، نمي توانستم راه 
بروم.« پس از اين حادثه، او به طور داوطلبانه به سمت 

ايجاد تغييرات شخصي مانند كاشت ريزتراشه هايي 
در دس��تان خود رفت. تراش��ه RFID )شناس��ايي 
فركانس راديويي( كاشته شده در دست چپ او، روي 
قفل خانه اش مانند كارت هاي امنيتي كه در بسياري 
از محل هاي كار استفاده مي شوند، عمل مي كند. اين 
بدان مفهوم اس��ت كه نيازي نيس��ت او كليدها را در 
دستش بگيرد.. تراشه NFC )ارتباط ميدان نزديك( 
كه در دست راست او كاشته شده است، كاربردهاي 
بالقوه فراواني دارد. اين تراشه از همان نوع تراشه هايي 
است كه به تلفن ها و تبلت ها اجازه مي دهد تا به راحتي 
اطاعات خود را با هم به اشتراك بگذارند. وينتر با اين 
طرز فكر كه انسان نبايد بدن خود را دستكاري كند، 
مخالف اس��ت و مي گويد اين چيزها مخصوصا براي 

افرادي كه ناتوان هستند، مورد نياز است.
كساني كه به جنبش ترابشريت تعلق دارند، معتقدند 
تكنولوژي هاي پوشيدني مانند ساعت اپل و فيت بيت 
و ديگر مانيتورهاي سامتي روي مچ دست طي چند 
سال گذش��ته رونق پيدا كرده اس��ت و ايمپلنت ها، 
مرحله منطقي بعدي هستند و اين تكنولوژي در حال 
تبديل شدن به گزينه ديگري است كه افراد مي توانند 

آن را داشته باش��ند، زيرا با بهره گيري از اين امكان، 
عملكردها و قابليت هاي بيشتري به دست مي آورند. 
احتم��الا در آين��ده اي نه چندان دور، ش��ركت هاي 
زيادي از كارمندان خود مي خواهند، براي دسترسي 
به ساختمان ها يا ش��بكه هاي كاميپوتري از آي دي 
امنيتي به ش��كل ايمپلنت استفاده كنند. كما اينكه 
ت��ا امروز هم برخي ش��ركت ها از اي��ن امكانات براي 

كارمندان خود استفاده كرده اند.
نمونه اي از اين مورد مربوط به يك شركت فناوري واقع 
در امريكاست كه كاركنان خود را به يك ريزتراشه در 
دست مجهز كرده بود. اين تراشه سامانه بازشناسي 
با امواج راديوي��ي RFID به اندازه يك دانه برنج بوده 
و به راحتي زير پوست و بين انگشت شست و انگشت 
اشاره كاشته مي شود. اين تراشه با استفاده از فناوري 
ارتباط حوزه نزديك يا ان اف سي )NFC( كارمندان را 
قادر مي سازد كه به طور خودكار درها را باز كنند و وارد 
كامپيوتر شوند. س��امانه بازشناسي با امواج راديويي 
 )Radio Frequency Identification(
)به اختصار RFID( س��امانه شناس��ايي بي س��يمي 
اس��ت كه قادر به تب��ادل داده ها به  وس��يله برقراري 

اطاعات بين يك Tag كه به يك كالا، شئ، كارت و... 
متصل شده  اس��ت و يك بازخوان )Reader( است. 
س��امانه هاي RFID از س��يگنال هاي الكترونيكي و 
الكترومغناطيسي براي خواندن و نوشتن داده ها بدون 
تماس بهره گيري مي كنند. اصولًا به هر سيس��تمي 
كه ق��ادر به خواندن و تش��خيص اطاع��ات افراد يا 
 Identification كالاها باشد سيستم شناسايي يا
System گفته مي ش��ود. محققان قص��د دارند تا از 
فن��اوري RFID در همه چيز از خري��د گرفته، تا باز 
كردن درها، استفاده از دس��تگاه هاي كپي، ورود به 
كامپيوترهاي اداره، باز كردن قفل گوشي هوشمند، 
اش��تراك گذاري كارت ه��اي بانكي، ذخيره س��ازي 
اطاعات پزشكي و سامت استفاده كنند. در نهايت 
اين تكنولوژي مي تواند به عن��وان گذرنامه، حمل و 
نقل عمومي و تمام فرصت ه��اي خريد و غيره مورد 

استفاده قرار گيرد.
 SJ همچني��ن چندي پي��ش يك كمپاني س��وئدي
به عنوان يك ش��ركت فع��ال در ح��وزه حمل و نقل 
ريلي در كش��ور س��وئد، اعام كرده ب��ود بليت هاي 
الكترونيك��ي ذخيره ش��ده در ميكروچيپ هاي��ي را 

كه در بدن مس��افرانش كار گذاش��ته باشند، قبول 
مي كند. مسافراني كه تمايل به اين روش دارند، بايد 
ميكروچيپ مورد نظر را در دست خود جاسازي كنند. 
پس از خريد بليت به صورت الكترونيكي، اطاعات آن 
روي ميكروچيپ ذخيره مي شود و كاربران مي توانند 
تنها با نش��ان دادن چيپ به كنترل كنندگان بليت، 
اين مرحله را پشت س��ر بگذارند. بر اساس اطاعات 
ارايه ش��ده، در اي��ن مرحله مامور قطار ب��ا قرار دادن 
گوشي روي تراش��ه مورد نظر، اطاعات مورد نياز را 
دريافت و بليت مس��افر را چك مي كن��د. اين روش 
براي افرادي مناسب است كه به صورت مكرر همراه 
داشتن بليت را فراموش مي كنند، از اين رو به كارگيري 
اين روش بسيار كاربردي و جالب توجه بود. پيش از 
آن هم يك ش��ركت آمركايي اعام ك��رده بود براي 
هويت س��نجي و همچنين پرداخت هزينه هاي بوفه 
توسط كارمندانش، استفاده از تراشه هاي قابل كاشت 

در بدن را مورد استفاده قرار مي دهد.

    هنوز درباره كاش�ت ريزتراش�ه ها قانوني 
وجود ندارد

ترابش��ريت ني��ز همچ��ون بس��ياري جنبش هاي 
اجتماع��ي ديگر ب��ا مخالف��ان خاص خ��ود همراه 
اس��ت. نگراني هاي موجود در خص��وص اين رخداد 
 درس��ت همانن��د خ��ود منتق��دان متنوع اس��ت. 
اين مخالفان همچنين در ابراز صريح و بي پرده عقايد 
خود نيز به هيچ عنوان محتاط نيس��تند. از طرفي در 
حال حاضر، مقررات سفت و سختي درباره استفاده 
از ابزارهاي تكنولوژي در بدن انسان وجود ندارد، اما 
بيشتر ايمپلنت ها به وسيله افرادي كه در كار خالكوبي 
و س��وراخ كردن بدن فعاليت دارند، كاشته مي شود. 
برخي از افراد نيز ابزارهايي را از طريق وب س��ايت ها 
مي خرند و خودشان اقدام به انجام اين كار مي كنند. 
البته به نظر مي رسد اخيرا استفاده از تراشه ها در بدن 
افزاي��ش پيدا كرده و اين نش��ان مي دهد توجه افراد 
بيشتري به اين موضوع جلب شده است. البته دكتر 
مري نيل، استاد پزشكي و اخاق دانشگاه استرثكايد 
مي گويد، از اينكه تعداد بيشتري از افراد به سمت اين 
كار مي آيند، تعجبي نمي كند اما بايد مقررات بهتري 
وضع ش��وند. او مي گويد كه اين رويه شبيه به ديگر 
تغييرات بدن مانند بوتاكس است اما مباحث اخاقي 
زيادي وج��ود دارد كه بايد درم��ورد خودمختاري و 
تنظيم بدن درنظر گرفته ش��ود. او همچنين توضيح 
مي ده��د، كار اف��رادي ك��ه تجهي��زات را به  صورت 
آناين مي خرند و اين كار را در منزل انجام مي دهند، 

خطرناك است. 
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معاون وزير ارتباطات و فناوري اطاعات گفت: »سالانه 
تا سقف ۶ ميليارد مرسوله در كشور جابه جا مي شود كه 
تنها ۱۵ درصد از آن توسط پست انجام مي گيرد اما با 
تغيير نگاه به پست كشور، مي توان به تحول اين شركت 

ملي اميدوار بود.« 
به گزارش ايرنا، حسين فاح جوشقاني روز دوشنبه در 
آيين افتتاح اولين اپراتور خصوصي پست كشور گفت: 
»مقوله پست در وزارت ارتباطات كمي مظلوم واقع شده 
است، براي آزادسازي خدمات پست پيچيدگي هاي 
زي��ادي وجود دارد و اين عرصه نياز ب��ه نگاه ويژه دارد 
و قطعا با نگاه ظاهري و س��اده اي ك��ه فكر مي كرديم 
در پست اس��ت، امكان تحول وجود ندارد. چند سال 
طول كشيده كه توانستيم آزادسازي خدمات پستي 

را داشته باشيم.«
وي ادامه داد: »بر اساس برآوردها بين سه و نيم تا شش 
ميليارد مرسوله پستي در كشور جابه جا مي شود كه 
از اين مق��دار كمتر از ۱۵ درصد به ص��ورت مجاز و بر 

اس��اس چارچوب ها و ضوابط جابه جا مي شود. حضور 
اپراتورهاي پستي بر همين مبنا بوده كه بتوان با كمك 
آنها و نقش آفريني شان، تمام بازيگران عرصه پستي را 
به كار گرفت. ما پروانه فعاليت اپراتور خصوصي پست 
ايران را صادر كرديم و همان طور كه بر اساس اين پروانه 
اپراتورها ملزم به رعايت قوانين هستند، ما نيز به عنوان 
تنها نهاد حاكميتي مسووليت حمايت و ساماندهي آنها 
را داريم، در خصوص اپراتور پست اول نيز همين روند را 

در پيش خواهيم گرفت.«

مدي��ركل حفاظت از حقوق مصرف كنن��ده رگولاتوري با 
هشدار درباره كاهبرداري تماس تلفني ناخواسته با خارج از 
كشور، گفته است: مشتركين تلفن همراه بايد مراقب تماس 
با شماره هاي ناش��ناس و كليك روي لينك هاي ناشناس 
 باش��ند. به گزارش ايسنا، در س��اليان اخير مشكلي با نام 
»Wangiri Fraud« ي��ا »Wangiri Scam« براي 
اپراتورها به وجود آمده اس��ت كه در آن مهاجم يكس��ري 
ش��ماره هاي ويژه يا پرميوم )premium( تهيه  و از آنها 
بصورت رندوم به شماره هاي سراسر دنيا تماس هايي را برقرار 
 Missed( و بافاصله قطع مي كند تا يك تماس از دست رفته
Call( در گوشي قرباني مشاهده شود. شماره هاي پرميوم 
شماره هايي هستند كه جهت ارايه سرويس خاصي ايجاد 
شده اند و هزينه تماس با آنها بيشتر از حالت معمولي است.  
همچنين با توجه به قرار گرفتن در آستانه اربعين و حضور 
بس��ياري از زائران در عراق، اگر منتظر تماس آش��نايان و 
نزديكان خود كه به زيارت اربعين رفته اند، هس��تيد، كد 
عراق كه ۹۶۴+ اس��ت را به ياد داش��ته باشيد و با توجه به 
سوءاس��تفاده مهاجمان از اين موضوع توصيه مي شود تا 
زمان اطمينان از ش��ماره شخص مورد نظر خود، با شماره 
از دست رفته تماس حاصل نكنيد تا متحمل هزينه هاي 
اضافي نش��ويد. در اين راس��تا، پيمان قره داغي، مديركل 
حفاظ��ت از حقوق مصرف كننده رگولات��وري نيز درباره 
كاهبرداري تماس تلفني ناخواس��ته با خارج از كش��ور 
هش��دار داد و گفت: در اين نوع از كاهبرداري مخابراتي 
كه به آن تماس و قطع تماس )wangiri( گفته مي شود 
كاهبرداران ي��ك تماس بي پاس��خ )missed call( يا 
يك لينك اينترنتي به گوش��ي تلفن مش��تركين ارسال 
 مي كنند. كاربران پس از مش��اهده تماس ازدس��ت رفته 

)missed call( روي گوش��ي با شماره درج شده تماس 
مي گيرند ك��ه اين تماس ها عموماً به مقصد كش��ورهاي 
خارجي )اغلب كش��ورهاي آفريقايي( هستند. وي با بيان 
 )premium( اينكه كاهبرداري از طريق شماره هاي ويژه
انجام مي ش��ود، افزود: »خط كاربران پس از تماس با اين 
شماره ها به ميزان زيادي از سوي اپراتور شارژ مي شود و با 
توجه به اينكه شماره هاي ويژه بسيار پرهزينه )دقيقه اي 
حدود ۱۰ هزار تومان( هستند، مشتركين تلفن همراه بايد 
مراقب تماس با شماره هاي ناشناس و كليك روي لينك هاي 
ناشناس باشند.« مديركل حفاظت از حقوق مصرف كننده 
رگولاتوري ب��راي جلوگيري از اين ن��وع كاهبرداري به 
مش��تركان تلفن همراه توصيه كرد: »درصورت مشاهده 
تماس ازدست رفته )missed call( به كدهاي تماس در 
زمان تماس دقت كنيد و در صورتي كه در زمان تماس روي 
صفحه گوش��ي به جز كدهاي ۰۰۹۸ يا ۹۸+، كد ديگري 
شماره گيري شد، بافاصله تماس را قطع كرده و شماره را 
بررسي كنيد. كاربران بايد پس از كليك روي لينك ناشناس 
درصورت برق��راري تماس خارجي، تماس را قطع كنند و 
درصورت نياز به كس��ب اطاعات و راهنمايي مي توانند با 

مركز تماس اپراتور خود تماس بگيرند.«

وزير ارتباطات و فناوري اطاعات گفت: : دامنه كاهبرداري 
خدمات ارزش افزوده بسيار گسترده است و ما تنها در يك 
پرون��ده ۳۳ ميليارد كه كاهبرداري ش��ده بود را به مردم 
برگردانديم.« به گزارش ايسنا، محمدجواد آذري جهرمي 
در حاشيه رونمايي از اولين اپراتور خصوصي پست ايران، 
در پاسخ به سوالي مبني بر مشكات موجود درباره خدمات 
ارزش افزوده، اظهار كرد: »سه نوع خدمات در اين بازار تعريف 
مي ش��ود؛ يك نوع خدمات را بعضي از كسب وكارها ارايه 
مي دهند، مثا بعضي از ماركت هاي آناين وقتي مي خواهند 
اپليكيشن بفروشند، از طريق صورت حساب قبض موبايل 
دريافت مي كنند. البته اين ش��يوه اشكالاتي دارد از جمله 
اينكه اپراتورها در برخورد با كسب وكارهاي حوزه فناوري 
اطاعات، به صورت انحصاري برخورد مي كنند و به برخي 
از آنها اجازه فعاليت نمي دهند و بعضا پلي شده كه اپراتورها 
در برخورد و مواجهه با فعالان فضاي مجازي و توسعه لايه 
خدمات شبكه ملي اطاعات از آنها سهم خواهي مي كنند.«

وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطاعات با اش��اره به اقدامات 

انجام شده براي مقابله با اين روش هاي انحصاري توضيح 
داد: »ما با بانك مركزي مذاكره كرديم و ش��يوه اي به اسم 
دايركت دبيت آمده كه پول را مي توانند به صورت مستقيم 
از حساب هاي بانكي براي كارهاي خدماتي بردارند، اين شيوه 
در حوزه اپراتورها مي تواند با ساماندهي ادامه پيدا كند. عرصه 
دوم خدماتي مثل بازسازي صحن حضرت زهرا)س(، كمك 
به زلزله زدگان، جمع آوري صدقات و اصطاحا جمع آوري 
اعانات و كارهاي نيكوكاري است؛ ما براي اين بخش هم با 
ساماندهي كه ضوابط داشته باشد مشكلي نداريم. اما بخش 
سوم، كاهبرداري اس��ت كه با هر شيوه اي با اهمال گري 
انجام مي ش��ود و مردم ما هم آگاه نيستند كه چه كاهي 
س��ر آنها مي گذارند و اگر مي دانستند يك ثانيه هم آنها را 
تحمل نمي كردند؛ به بهانه سفر زيارتي، اينترنت رايگان، 
كمك به امر خير و حتي مس��ائل غيراخاقي اقدام به اين 
كار مي كنند؛ ما ۵ شركت را در اين زمينه شناسايي كرديم 
كه اعام كردند يك شركت پشت همه اينهاست كه البته 
ما از پرونده هاي قضايي اطاعي نداريم اما در نهايت ما هم 

در يك پرونده ۳۳ ميليارد كاهبرداري كه انجام شده بود را 
به مردم برگردانديم.« آذري جهرمي ادامه داد: »يك پرنده 
ديگر مربوط به ۱۰۰۰ اپليكيشن بود كه با ورود پليس فتا 
متوجه شديم ۳۰۰ تا از اين اپليكيشن ها مربوط به مسائل 
غيراخاقي است؛ اين مساله ما را واداشت كه به اين موضوع 
ورود كنيم، البته عده اي هم منافعشان به خطر افتاده كه 
زور هم دارند و شروع مي كنند به تيتر روزنامه زدن و مطلب 
نوشتن كه وزير ارتباطات مي خواهد يك شبه ۳۰هزار شغل 
را تعطيل كند. تا ديروز كه ما آمار اشتغال مي داديم، مي گفتند 
اين آمار اشتباه اس��ت، امروز مدعي مي شوند كه فقط در 
بخش قمار ۳۰ هزار نفر شاغل هستند. اين از عجايب روزگار 
است. از كساني كه چنين تيترها و مطالبي را تهيه مي كنند 
مي خواهيم كه آبروي خودشان را نبرند، اجازه بدهند اين 
روند طي شود، ما هم با طمانينه پيش مي رويم و اصراري براي 
اينكه كار شتاب زده انجام دهيم، نداريم. ما با مشورت گرفتن 
از صاحب نظران اين عرصه و مشاهده بازار عمل مي كنيم؛ 

البته در خصوص حق الناس هيچ فروگذاري نمي كنيم.«

مشاغل در همه ابعاد روزانه قرباني حمات سايبري 
مي ش��وند؛ بدافزارها و حمات فيشينگ مي توانند 
به ش��ركت ها به طور متوس��ط ۲.۴ ميلي��ون دلار يا 
بيشتر خس��ارت وارد كنند و اين س��وال وجود دارد 
كه اهداف اصلي اين حمات چه كس��اني هستند؟ 
به گزارش ايس��نا، بدافزاره��ا، باج افزارها و حمات 
DDOS از جمله تهديدهاي امنيتي هستند كه در 
س��ال هاي اخير كاربران فضاي مجازي را در معرض 
خطر حمات سايبري قرار داده اند و موجب لو رفتن 
اطاعات ش��خصي و محرمانه آنها ش��ده اند. هك و 
نفوذ ب��ه اطاع��ات كاربراني كه در وب س��ايت هاي 
مختلف همچون فروش��گاه هاي آناي��ن و اينترنتي 
به خريد و پرداخت ه��اي الكترونيك اقدام كرده اند، 
بدون ش��ك مي تواند تبديل به تراژدي بزرگي براي 
مشتريان، شركت هاي مربوطه و همچنين بانك ها و 
تمامي نهادهاي مالي و اعتباري شود چراكه لو رفتن 
اطاعات شخصي، هويتي و مالي كاربران در محيط 
اينترنت به هكرها و مجرمان س��ايبري اين امكان را 
مي دهد تا مبالغ هنگفتي را از حس��اب هاي بانكي و 
كارت هاي اعتباري آنها به سرقت ببرند و براي اهداف 
خود از آنها سوءاستفاده كنند. همان طور كه بسياري 
از تحليل گران و كارشناس��ان فعال در حوزه امنيت 
سايبري و فناوري برآورد كرده بودند، ميزان حمات 
سايبري و نفوذ به اطاعات شخصي كاربران به ميزان 
قابل ماحظه اي افزايش پيدا خواهد كرد و دردسرهاي 
متعددي را ب��راي كاربران به وج��ود خواهد آورد. از 
طرفي اطاعات منتشرش��ده در وب س��ايت پليس 
فتا، حاكي از آن است كه ۶۷ درصد از حمات بسيار 

هدفمند عليه كارمندان سطح پايين مانند نمايندگان 
خدمات مشتري است. همچنين مشاغل موجود در 
مديريت و مديريت عالي، ۲۷ درصد از هدفمندترين 
كاركنان يك سازمان را تشكيل مي دهند. ۲۰ درصد 
از كارمندان در روابط عمومي، بازاريابي و موقعيت هاي 
منابع انساني نيز توس��ط كاهبرداري هاي مخرب و 

فيشينگ مورد حمله قرار مي گيرند.
اما نكاتي پيشگيرانه براي كمك به هوشياري و ايمن 
نگه داشتن كاربران هنگام حركت در دنياي ديجيتال 
وجود دارد. از جمله اينكه به دنبال ترفندهاي سايبري 
باشيد. به پيوس��ت ها، تبليغات و هشدارهاي پاپ آپ 
توجه جدي ك��رده اطمينان حاص��ل كنيد كه فقط 
به آنچه اعتماد داريد باز مي ش��ود. توصيه مي شود با 
دانستن اينكه چه چيزي را جست وجو كنيد، به كاربران 
آموزش دهيد تا هرگونه ايميل و وب س��ايت مخرب 
را مش��اهده كنند. به اعتقاد كارشناس��ان، نكته مهم 
ديگر اين است كه از پيوندها و پيوست هاي ناخواسته 
خودداري كنيد. شما بايد فرستنده ايميلي كه به شما 
ارسال مي شود را بشناسيد و به منبعي كه از آنجا تهيه 
مي شود، اعتماد كنيد. اگر مطمئن نيستيد، محتاط 

باشيد و س��عي كنيد از باز كردن ايميل از يك منبع و 
فرستنده ناشناس به طور كلي خودداري كنيد. اما اگر 
يك ايميل ناخواسته را باز كرديد، هرگز روي پيوندها 
كليك نكنيد و اسناد Word راكه در ايميل پيوست 
شده اند، باز نكنيد. اين فايل ها مي توانند شما را به يك 
وب سايت مخرب سوق دهند يا ابزار شما را با ويروس 
آلوده كنند. اگرچه اكثر شركت ها از ويژگي هاي اسكن 
بدافزار اس��تفاده مي كنند، شما نبايد تنها به آن اكتفا 

كنيد. 
همچنين ب��ا فعال ك��ردن HTML، گاه��ي اوقات 
اس��كريپت هاي بدافزار به طور خودكار در يك ايميل 
اجرا مي ش��ود، به همين دليل ممكن است بخواهيد 
غيرفعال ك��ردن آن را در نظر بگيريد تا بتوانيد خطر 
حمله را كاه��ش دهيد. لازم اس��ت از آلوده ش��دن 
كل سيس��تم ب��ه ويروس ها جلوگيري كني��د. هارد 
ديس��ك هاي USB و خارجي مي توانند بدافزارها را 
حفظ و در محيط كار روي رايانه هاي ديگر پخش و كل 
سيستم را آلوده كنند. اگر مي خواهيد هوشيار باشيد، 
توصيه مي شود هر بار كه يك پورتال خارجي را به يك 
كامپيوتر وصل مي كنيد، ساير دستگاه هاي خارجي را 
با نرم افزار ضدويروس اسكن كنيد. اگرچه ممكن است 
اين موضوع واضح به نظر برسد، اما احتمالا به روزرساني 
مرتب رمزهاي خود را فراموش كرده يا از ترس فراموش 
كردن آنها تمايلي به انجام اين كار نداريد. در حقيقت، 
طبق گفته ۷۰ درصد كاربران اينترنت تقريباً براي تمام 
سرويس هاي وب مورد استفاده از يك رمز عبور استفاده 
مي كنند. براي اهداف امنيتي، خوب است كه رمزهاي 

عبور خود را هر ۹۰ روز يك بار تغيير دهيد.

انجام 15 درصد از مراسلات از طريق پست

هشدار رگولاتوري درباره تماس تلفني ناخواسته

۳۳ ميليارد پول كلاهبرداري شده به مردم برگردانده شد

نكاتي براي ايمن شدن در دنياي ديجيتال

كلاهبرداري 5 ميليون 
دلاري براي استخراج رمزارز 

يك فرد سنگاپوري از طريق جعل هويت و سرقت 
كارت هاي اعتباري به استخراج غيرقانوني رمزارز 
پرداخته و خس��ارتي ۵ ميليون دلاري به قربانيان 
 زده اس��ت. به گ��زارش ديجيات��و، ف��ردي به نام
  »Matthew Ho« با اسم مستعار »Ho Jun Jia« 
در سنگاپور دستگير ش��ده و با اتهاماتي همچون 
كاهبرداري، س��رقت كارت بانكي و جعل هويت 
روبه روس��ت. فرد متهم با استفاده از جعل هويت و 
سرقت حداقل سه كارت اعتباري، چندين حساب 
در سرويس هاي ارايه دهنده خدمات ابري از جمله 
وب سرويس آمازون )AWS( باز كرده و به كمك 
قدرت محاسباتي فضاهاي ابري به استخراج چندين 
رمزارز از جمله بيت كوين و اتريوم پرداخته است. 
نامبرده با جعل هويت توانس��ته سه بار هويتش را 
تغيير داده و خود را به عنوان توسعه دهنده بازي اهل 
كاليفرنيا، شهروند تگزاس و مدير يك شركت فناوري 
معرفي كند. او با فريب شركت هاي ارايه دهنده فضاي 
ابري درخواس��ت افزايش قدرت پردازشي و فضاي 
ذخيره سازي را كرده و قربانيان را با صورتحساب هاي 
پرداخت نشده س��نگين مواجه كرده است. يكي از 
مالباختگان با گرفتار شدن در دام كاهبردار، برخي 
از صورتحساب ها را پرداخت كرده تا اينكه متوجه 
كاهبرداري مي شود. متهم عاوه بر جعل هويت و 
باز كردن حساب در وب سرويس آمازون، به كمك 
دو هويت سرقت ش��ده ديگر اقدام به خريد قدرت 
 Google Cloud Services پردازش ابري در
ك��رده و در مجموع خس��ارتي ۵ ميليون دلاري به 
قربانيان زده است. او به كمك وب سايت هاي تبادل 
رمزارز، ارزهاي ديجيتال كسب شده را به پول رايج 

تبديل مي كرده است. 

 تشخيص سن و جنسيت
با نحوه قفل كردن گوشي

نتايج يك بررسي نشان مي دهد شيوه قفل كردن 
گوشي هاي هوشمند توسط كاربران و نيز مدت زمان 
بازماندن و سپس بسته شدن قفل تلفن همراه، سن 
تدريجي افراد را مشخص مي كند. به گزارش مهر 
به نقل از آسين ايج، اين بررسي كه توسط محققان 
دانشگاه بريتيش كلمبيا انجام شده، نشان مي دهد 
افراد جوان و مسن از روش هاي متفاوتي براي قفل 
كردن گوشي خود استفاده مي كنند. هدف از انجام 
اين مطالعه دستيابي به الگوهاي مورداستفاده افراد 
مختلف براي قفل كردن گوشي هايشان بوده تا بر 
همين اساس شيوه هاي تازه اي براي ارتقاي امنيت 
تلفن هاي همراه ابداع شود. بر اساس همين بررسي، 
افراد مسن كمتر از افراد جوان از گوشي هاي خود 
اس��تفاده مي كنند و از همين رو مدت زمان قفل 
ماندن نمايشگر گوش��ي هاي افراد سالمند بيشتر 
اس��ت. به بيان ديگر به ازاي هر ۱۰ س��ال افزايش 
سن افراد از مدت زمان هر بار استفاده از گوشي ۲۵ 
درصد كاسته مي ش��ود. اگر يك فرد ۲۵ ساله، ۲۰ 
بار در روز از گوش��ي خود استفاده كند، اين رقم در 
مورد يك فرد ۳۵ ساله به تنها ۱۵ بار در روز كاهش 
مي يابد. يك اپليكيشن ويژه نيز روي گوشي هاي 
مذكور نصب شد تا عادات كاربري افراد در ارتباط 
با باز و بس��ته كردن قفل گوشي بررسي شود. اين 
اپليكيش��ن نشان داد مردان بيش��تر از روش قفل 
خودكار و پيش فرض گوشي استفاده مي كنند، ولي 
زن ها تمايل دارند از روش هاي دستي و غيرخودكار 
براي قفل كردن گوش��ي اس��تفاده كنن��د. زن ها 
همچنين در مقايسه با مردان مدت زمان بيشتري را 
پس از هر بار باز كردن قفل به استفاده از تلفن همراه 
اختصاص مي دهند. اما وقتي سن و سال افراد بيشتر 
مي شود وضعيت برعكس مي شود و زنان ۵۰ سال به 
بالا در مقايسه با مردان ۵۰ سال به بالا كمتر از گوشي 

استفاده مي كنند.

جاسوسي كمونيست هاي 
چيني از گوشي هاي اندرويدي

طي گزارشي كه شركت امنيت سايبري آلماني 
منتشر كرده است، برنامه اندرويد حزب كمونيست 
چين به داده ها، موقعيت مكاني، عكس ها، پيام ها 
و ليس��ت تاريخچه مرورگر ۱۰۰ ميليون گوشي 
اندرويدي دسترس��ي دارد. به گزارش ديجياتو، 
شركت امنيت سايبري Cure۵۳ پس از بررسي 
برنامه توسعه داده شده توسط حزب كمونيست 
 ،»Study The Great Nation« چين به نام
متوجه يك بك دور )در پشتي( در اين برنامه شده 
است كه داده هاي خصوصي كاربران را جمع آوري 
مي كند و در صورت ل��زوم آنها را در اختيار دولت 
مي گذارد. محققين اين ش��ركت متوجه شده اند 
ك��ه در كد هاي اي��ن برنامه عم��دا از ماحظات 
امنيتي ضعيف اس��تفاده ش��ده است. اين ضعف 
امنيتي باعث مي شود كه دسترسي به اپليكيشن 
ايميل و تش��خيص هويت بيومتري��ك كاربران، 
رمزنگاري ضعيفي داش��ته باش��د. همچنين اپ 
حزب كمونيست چين، به گونه اي فايل هاي مورد 
نياز خود را در گوش��ي ذخيره مي كند كه توسط 
ديگر برنامه ها قابل خواندن باشند. اين پديده باعث 
مي ش��ود به راحتي داده هاي خصوصي كاربراني 
كه از برنامه هاي دولتي ديگر اس��تفاده مي كنند، 
توسط اين برنامه ها به مقامات دولتي تحويل داده 
شود. در اين گزارش آمده است كه كدي در برنامه 
وجود دارد كه مانند يك بك دور عمل مي كند و به 
برنامه دسترسي »Superuser« مي دهد. اين 
دسترس��ي به اپليكيشن حزب كمونيست چين 
اجازه مي دهد تا به بخشي از سيستم عامل وارد شود 
كه در اختيار كاربران و برنامه ها قرار ندارد. با كمك 
دسترسي روت )Root Access( اپ فوق مي تواند 
قابليت ضب��ط صداي گوش��ي را فعال، موقعيت 
مكاني كاربران را رديابي و بدون اجازه كاربر، شماره 

تلفن هاي مشخصي را شماره گيري كنند.
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نقش نخبگان در توسعه اقتصادي
گروه بنگاه ها |

واقعيت آن است در دنياي امروز، رابطه اي مستقيم بين 
توسعه تكنولوژي و پيشرفت در ابعاد مختلف اجتماعي، 
اقتصادي و سياسي هر كش��ور برقرار است. به طوري 
كه مي توان گفت تكنولوژي عامل اساسي براي ايجاد 
ثروت، دانايي و توانايي كشورها بوده و ابزاري قدرتمند 
در توسعه ملي به شمار مي آيد. تكنولوژي طبق تعاريف 
آكادميك نهادهاي پژوهشي، چهار ركن اساسي دارد: 
انسان، ماشين، س��ازمان و اطلاعات كه تعامل اينها با 
يكديگر موجب رشد و توس��عه اقتصادي مي شوند. از 
ميان اين چهار ركن اما، انسان نقش محوري و بنيادي 
دارد . استفاده از بهترين و مدرن ترين ماشين آلات بدون 
نيروي انساني متخصص و ماهر ممكن نيست. اينجاست 
كه اهميت ارتباط دانشگاه با فضاي صنعتي و استفاده 
از نخبگان براي رسيدن به رشد اقتصادي پايدار بيش 

از پيش جلوه مي كند.
موضوع ورود نخبگان علمي و دانش��گاهي به اتمسفر 
اقتصادي و صنعتي كش��ور يكي از الزاماتي اس��ت كه 
اقتصاد ايران از طريق آن مي تواند به چالش هاي پيش 
روي صنعتي فائق آيند و روزنه هاي جديدي به سمت 
پيشرفت و توسعه باز كند. مساله اي كه در تيررس توجه 
و تمركز عالي ترين مقام كشورمان نيز قرار داشته و در 
خصوص آن رهنمودهاي متعددي مطرح كرده اند. 17 
مهرماه 98 بود كه مقام معظم رهبري در جريان ديدار 
با 2 هزار نفر از نخبگان جوان و استعدادهاي برتر علمي 
كشور از ضرورت حضور نخبگان كشور به بخش هاي 
مختلف اقتصادي، صنعتي، فرهنگي و...صحبت كردند 
و اظهارداش��تند: »وقتي جوان نخبه ايراني، در زمينه 
مهندس��ي در تراز جهاني عمل مي كند و در س��اخت 
دس��تگاه هاي بس��يار پيچيده، كارهاي بسيار مهمي 
انج��ام مي دهد، طبعاً حض��ور او در عرصه هايي مانند 
اقتصاد، حقوق و مديريت و ارايه راه حل براي مشكلات 
اقتصادي و آسيب هاي اجتماعي، موثر و راهگشا خواهد 
بود.«رهنمودهايي كه بيانگ��ر اهميت ارتباط جامعه 
نخبگان با فضاي صنعتي و توليدي كشور است و توجه 
به آن مي تواند كشور را از ميان تنگناهاي اقتصادي پيش 
رو محافظت كند. اما پرسشي كه با اين توضيحات به 
ذهن خطور مي كند، آن است كه از چه طريقي مي توان 
ورود نخبگان علمي به فضاي صنعتي و توليدي كشور 
را تسهيل كرد تا امكان يهره برداري از ايده هاي آنان در 
اتمسفر اقتصادي كش��ورمان فراهم شود؟ با توجه به 
اهميت موضوع سراغ ديدگاه هاي كارشناسي رفتيم تا 
نوري به ابعاد پنهان بحثي بتابانيم كه يكي از گزاره هاي 

اثرگذار در رشد پايدار كشور است.
ورود نخبگان علمي به صنعت نيازمند حذف رانت است

رييس انجمن مديران صنايع و خوشه قطعات  خودرو 
استان س��منان يكي از چهره هايي است كه در پاسخ 

به اين پرس��ش كه از چه طريقي مي توان زمينه ورود 
نخبگان را به فضاي صنعتي و توليد كشور فراهم كرد؟ 
مي گوي��د: ورود نخبگان علم��ي و دانش آموختگان 
دانش��گاهي به صنعت نيازمند حذف ران��ت و واردات 

هدفمند كالا است. 
رستم سعداللهي در ادامه مي افزايد: جمعي از نخبگان 
سمنان در س��اخت تجهيزات پزشكي با فناوري هاي 
جديد ب��ه موفقيت هايي دس��ت يافتند ام��ا با وجود 
زيرساخت براي توليد انبوه و برخي رويكردهاي رانتي 

مانع شكوفايي استعدادها در اين بخش شده است.
وي خاطرنشان كرد: استفاده از ظرفيت هاي علمي و 
دانشگاهي در بخش صنعت در سال هاي گذشته روند 
رو به رشدي داشته اس��ت اما با شرايط آرماني در اين 
بخش فاصله زيادي وجود دارد. رييس انجمن مديران 
صنايع و خوشه قطعات  خودرو استان سمنان ادامه داد: 
معرفي نخبگان و دانش آموختگان دانشگاهي از سوي 
پارك علم و فناوري استان ها براي ورود به بخش صنعت 
و توليد در س��ال هاي گذشته مطلوب بوده است و اين 

رويه اصولي براي رونق كسب و كار ادامه يابد.
س��عداللهي تصريح كرد: دانش��گاه بايد دانشجويان 
كارآفرين تربيت كند زيرا واحدهاي صنعتي و توليدي 
استان براي جذب دانشگاهي ها حساسيت هاي زيادي 

دارند. صنعتگران استان سمنان همواره از رويكردهاي 
علمي براي رونق توليد استقبال كردند و با تغيير برخي 

رويه ها اين هم افزايي شتاب گرفت.
رييس انجمن مديران صنايع و خوشه قطعات  خودرو 
استان سمنان گفت: كارآفرينان براي اشتغال پايدار و 
توسعه اقتصادي بايد كلان نگر باشند و با تلفيق تجربه 

و علم مي توان براي بهره وري در توليد كالا اقدام كرد.

  بهترين راه هاي جذب نخبگان در كشور
در ش��رايطي س��عد اللهي از ضرورت ح��ذف رانت و 
ويژه خواري به عنوان يكي از ملزومات حضور نخبگان 
در فضاي صنعتي ياد مي كند، استاد دانشگاه صنعتي 
شريف از منظر ديگري به بحث ورود مي كند و مي گويد: 
بهترين راه جذب نخبگان آماده كردن فضا است نوع 
برخورد ادارات جذب در هر ارگاني بايد جذاب باش��د 
اما متاسفانه ما در اين قسمت با مشكل مواجه هستيم. 
علي مق��داري در ادامه در خصوص جذب نخبگان در 
داخل كش��ور مي گويد: ارگان هاي مختلفي از جمله 
وزارت علوم تحقيق��ات و فناوري، وزارت امور خارجه، 
بنياد ملي نخبگان، وزارت بهداش��ت درمان آموزش 
پزش��كي متولي اين امر هستند تا فضا را طوري آماده 
كنند تا فارغ التحصيلان ممتاز ما از خارج كشور بازگشته 

و در خدمت نظام و كشور باشند و فارغ  التحصيلان نخبه 
داخلي هم به جاي توجه به خارج از كشور به فكر بهبود 

شاخص هاي رشد در داخل كشورمان باشند. .
 استاد دانشگاه صنعتي شريف افزود: نوع برخورد ادارات 
در بخش جذب در هر ارگاني همي��ن طور كه در واژه 
جذب وجود دارد، بايد جذاب باشد، ما در اين قسمت 
مقداري مش��كل داريم، برخوردها ب��راي جذب، بايد 
جذاب باش��د، ارتباطات با دانشجويان، بررسي سريع 
پرونده آنها و به موقع انجام دادن كار اين دانشجويان از 

فعاليت هاي مربوط به جذب است.
وي يادآورشد: كشورهاي خارجي كه دانشجويان ما را 
جذب مي كنند، كار ويژه اي انجام نمي دهند، كار آنها 
همين است، اگر پرونده قابل دفاعي داشته باشي سريع 

جواب مي دهند. ما بايد اين موارد را ياد بگيريم.
 مقداري اف��زود: بايد در حوزه ه��اي مختلف در تمام 
ارگان ها كه مس��ووليت جذب را دارند فرهنگ سازي 
شود كه نيروي خوب، خواهان دارند، اگر به موقع عمل 
شود، اين نيرو براي شما مي شود و اگر در روند پذيرش 

تاخيري ايجاد شود، ديگران آن را جذب مي كنند.
 استاد دانشگاه صنعتي ش��ريف افزود: اين يك مساله 
ملي اس��ت بايد همه جانب��ه به آن ن��گاه كنيم عمده 
دانشجوياني كه به نوعي از كانال جمهوري اسلامي به 

عنوان بورسيه اعزام شدند، خودشان تشخيص دادند 
كه با حمايت كشورشان در خارج كشور تحصيل كنند 

و اين دانشجويان باز مي گردند.
 وي ادامه داد: برخي از دانشجويان هم هستند كه براي 
تحصيل از كشورهاي خارجي بورس دريافت كرده اند 
يا با حمايت خود براي تحصيل به كشورهاي خارجي 
اعزام مي شوند كه بايد روي اين دانشجويان بيشتر كار 
كرد و زمينه جذب آنها را فراهم كرد. البته فقط برگشتن 
مساله نيس��ت، بايد براي آنها كار و فضايي متناسب با 
ش��ان و تخصص آنها فراهم ش��ود تا فردي كه مي آيد 

احساس نكند، عمر وي به بطالت مي گذرد.

  نق�ش تعيين كنن�ده  نخب�گان در عب�ور از 
چالش ها

در شرايطي كه دشمنان كشورمان از سلاح تحريم براي 
به انزوا كشاندن كشورمان استفاده مي كنند، نخبگان از 
چه طريقي مي توانند در برابر اين محدوديت ها اقتصاد 

كشور را مصون كنند؟
منصور وحدت، يكي از فع��الان صنعتي و توليدي در 
پاسخ به اين پرسش با اشاره به نقش بسيار نافذ نخبگان 
در رونق توليد و به تبع آن شكوفايي و توسعه اقتصادي 
كش��ور اظهار كرد: اساسا گره گش��ايي از مشكلات و 
نارسايي هاي كش��ور در عرصه هاي گوناگون از جمله 
حوزه هاي اقتصادي، بدون در نظر گرفتن نقش نخبگان 

مُيسر نخواهد شد.
وي افزود: نخبگان با تصميم گيري هاي اصولي، منطقي 
و هوشمندانه در مقاطع حساس كشور در حوزه هاي 
گوناگون، جامعه را از گردنه ها و پيچ هاي تند به سلامت و 
پيروزي عبور مي دهند و اساسا تاكيد به اهميت مشورت 
با نخبگان از اين حيث قابل بررسي است كه نگاه ژرف و 
عميق آنها به مسائل باعث مي شود تا با صرف كمترين 
انرژي و حداقل هزينه، مشكلات و نارسايي هاي كشور 
مرتفع شود. اين فعال صنعتي و توليدي در ادامه بيان 
كرد: مديران خلاق، هوشمند و توانمند در دستگاه ها 
و نهاد هاي تصميم گير و تصميم ساز كشور، مصداق و 
نمونه اي از اين اثرگذاري است و در مواقع بحراني اين 

اثرگذاري بيش از پيش عيان مي شود.
وي افزود: در حال حاضر كشور در نبردي اقتصادي با 
دش��من قرار دارد و طبيعتا مديريت بحران در چنين 
مواقع��ي، اصلي مه��م و حايز اهميت اس��ت كه جز با 

نقش آفريني نخبگان امكان پذير نيست.
وحدت در ادامه بيان كرد: از ديگر سو نبايد اين واقعيت 
را ناديده انگاش��ت كه صرفا با اتخ��اذ تصميم، عبور از 
مش��كلات امكان پذير نخواهد ب��ود و نحوه و كيفيت 
اجراي تصميمات اتخاذ شده نيز خود از اهميتي بسزايي 
برخوردار اس��ت كه در اين ح��وزه نيز نمي توان نقش 

نخبگان جامعه را ناديده انگاشت.

ابلاغمحورهايارتقايسلامتنظاماداريومقابلهبافساددرايرانخودروامكانهمراهاولبرايرفعنگرانيزائراناربعين
هم��راه اول با ارايه يك پيام جديد، اقدام به رفع نگراني 

زائران اربعين كرده است.
به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات سيار 
ايران، اپراتور اول تلفن همراه با طراحي و ارايه يك پيام 
)Announce( جديد در شبكه خود، گامي در راستاي 

حمايت از مشتركان برداشته است.
با در نظ��ر گرفتن اين آنونس جديد در ش��بكه، از اين 
پس مش��تركان همراه اول ضمن تماس با مشتركاني 
كه در خارج از كش��ور دچار اتمام ش��ارژ )مش��تركان 
س��يم كارت هاي اعتباري( يا قطع بدهي )مش��تركان 
سيم كارت هاي دايمي( مي ش��وند، با پيام »مشترك 
گرامي، ش��ماره اي كه با آن تم��اس گرفته ايد به علت 
بدهي يا عدم موجودي كافي امكان پاسخگويي ندارد، 
در صورت تمايل مي توانيد با شماره گيري كد ستاره 1 
مربع نس��بت به پرداخت بدهي يا افزايش شارژ ايشان 
اقدام فرماييد«، روبه رو شده و مي توانند به راحتي مشكل 

آنان را برطرف كنند.
بر اين اساس مشتركان همراه اولي كه جهت راهپيمايي 
اربعين در كش��ور عراق به سر مي برند، ممكن است به 
دليل اتمام ش��ارژ يا قطع بدهي، اين پيام جديد روي 

خطوط ش��ان در مواجهه با تماس ها فعال ش��ود. لازم  
به ذكر اس��ت، مخاطبان اين قبيل ش��ماره ها )تماس 
گيرندگان با اين س��يم كارت هاي قطع بدهي يا اتمام 
شارژ(، مي توانند با شماره گيري كد »ستاره يك مربع« 
)#1*( نس��بت به پرداخ��ت بدهي يا افزايش ش��ارژ 

سيم كارت هاي مذكور اقدام كنند.

در راس��تاي تحقق سياس��ت هاي كلي نظ��ام اداري 
ابلاغ شده از س��وي مقام معظم رهبري درباره اهميت 
ارتقاي س��لامت نظ��ام اداري و ارزش هاي اخلاقي در 
آن، مديرعامل گروه صنعت��ي ايران خودرو محورهاي 
اساسي ارتقاي سلامت نظام اداري و مقابله با فساد در 
اين خودروس��از را در سه سرفصل پيشگيري، نظارت 
و سنجش و پايش ميزان س��لامت و فساد اداري ابلاغ 
كرد. در اين ابلاغيه كه با هدف ارتقاي رضايت مندي و 
اعتماد مردم و ايجاد شفافيت در اقدامات و تصميمات 
و در نهاي��ت حاكميت قان��ون، عدالت و س��لامت در 
تعاملات، رواب��ط و اقدامات صورت گرفته در س��طح 
گروه صنعتي ايران خودرو جاري شده، فرشاد مقيمي 
تصريح كرده است: وجود سيستم توانمند، قانونمدار و 
عاري از فساد و تخلف، زمينه ساز توسعه صنعتي بوده 
و در نهايت عامل تعيين كننده اي براي تحقق اهداف و 
برنامه هاي گروه صنعتي ايران خودرو به شمار مي رود. 
بر مبناي اين گزارش، تشكيل كارگروه ارتقاي سلامت 
اداري، شناس��ايي گلوگاه هاي آس��يب  پذير، تدوين و 
اجراي راه حل اصلاحي براي آن، بازرسي هاي مستمر، 
تمهيدات لازم براي دريافت گزارشات و شكايات مردمي 

و رسيدگي به موقع به آن، بهره گيري از مشاركت جامعه 
مدني در امر نظارت و مراقبت از جمله مهم ترين بندهاي 
عنوان شده در بخش پيشگيري و نظارت است. همچنين 
تعيين سنجه و ش��اخص اندازه گيري سلامت و فساد، 
تحليل يافته ها و تعريف برنامه اصلاحي و بهبود فرآيندها 
و تعيين ميزان موفقيت گروه صنعتي در ارتقاي سلامت 

اداري نسبت به سال قبل يا سال پايه از موارد مطرح شده 
در محور سنجش و پايش ميزان سلامت و فساد اداري 
است. گفتني است، در اين ابلاغيه عنوان شده مديريت 
بازرسي و نظارت با هماهنگي ساير حوزه هاي مرتبط 
گروه، وظيفه هماهنگي و حسن اجراي مفاد اين مصوبه 

را برعهده خواهد داشت.

بخشباغداريتكابنيازمند
صنايعتبديلياست

آذربايج�ان غرب�ي| 
فرماندار ت��كاب مي گويد: 
توس��عه و افزايش بهره وري 
بخ��ش باغ��داري اي��ن 
شهرس��تان نيازمند ايجاد 
صنايع بسته بندي و تبديلي 
است. به گزارش ايرنا، محمود 
زماني ديروز در آيين جشن برداشت سيب در روستاي 
»حس��ن آباد« بخش تخت سليمان تكاب با بيان اينكه 
خام فروش��ي محصولات مانع توسعه كشاورزي در اين 
شهرستان شده است، افزود: بخش كشاورزي و باغداري 
تكاب با وجود توليد بالا و ظرفيت هاي مناسب، فاقد صنايع 
تبديلي و بسته بندي بوده و همين امر ميزان بهره وري و 
صرفه اقتصادي اين بخش را پايين آورده است. وي بيان 
كرد: تكاب قطب كش��اورزي، باغداري و دامداري بوده 
و اقتصاد اين شهرس��تان نيز مبتني بر درآمدهاي اين 
بخش است از اين رو بايد كش��اورزي منطقه به سمت 
مكانيزاسيون و توسعه صنايع تبديلي حركت  كند. فرماندار 
تكاب اظهار داش��ت: نبود سردخانه و مراكز نگهداري و 
بسته بندي از مهم ترين مشكلات و كمبودهاي زيرساختي 
در بخش كش��اورزي و باغداري تكاب به شمار مي رود و 

سرمايه گذاري در اين بخش بسيار ضروري است. 

۴.۵ميليوننفردربافتفرسوده
شهريتهرانسكونتدارند

تهران| مدي��ركل راه و 
شهرسازي استان تهران 
با اش��اره ب��ه رون��د كند 
اجراي پ��روژه بازآفريني 
در  فرس��وده  باف��ت  
شهرس��تان هاي ته��ران 
گفت: يك س��وم آنها در 
1۴ هزار هكتار مس��احت بافت ناكارآمد س��كونت 
دارند. به گزارش تسنيم، رضا نگهبان در جلسه ستاد 
بازآفريني استان تهران با اشاره به عقب ماندگي ها 
در حوزه بازآفريني بافت هاي فرس��وده به ويژه در 
شهرستان هاي تهران اظهار داشت: طرح بازآفريني 
بافت فرسوده شهرها فرصت مناسبي براي بازسازي 
خانه هاي فرس��وده و محلات قديمي با مشكلات 
فراوان است كه تاثيرات مثبتي در كاهش آسيب هاي 
اجتماعي و بهبود مديريت شهري خواهد داشت. وي 
سپس با اشاره به سكونت ۴ ميليون و 500 هزار نفر 
در بافت فرسوده استان تهران بيان كرد: 13 ميليون 
جمعيت در اس��تان تهران ساكن هستند كه 6.16 
درصد جمعيت كش��ور را ش��كل مي دهد كه يك 
سوم آنها در 1۴ هزار هكتار مساحت بافت ناكارآمد 

سكونت دارند. 

اعطايتسهيلاتاشتغالدر
صنايعدستيضعيفاست

قزوي�ن| استاندار قزوين 
معتق��د اس��ت: اعط��اي 
تسهيلات اشتغال در بخش 
صنايع  دستي بسيار ضعيف 
است درحالي  كه مي تواند 
براي اشتغال زنان سرپرست 
خانوار مورد اس��تفاده قرار 
گيرد.  به گزارش از روابط عمومي اس��تانداري قزوين، 
هدايت الله جمالي پور، استاندار قزوين، در اولين جلسه 
كار گروه اقتصادي، اش��تغال و سرمايه گذاري استان 
اظهار ك��رد: نمي خواهيم مديران را درگير جلس��ات 
بدون نتيجه كنيم اما جلساتي كه به اشتغال و توليد 
كمك مي كند يك نوع اتاق فكر اس��ت كه بايد جدي 
گرفته شود. استاندار قزوين با اشاره به جايگاه صنعتي 
و كشاورزي استان تصريح كرد: ميزان صادرات استان 
به هيچ وجه زيبنده ظرفيت هاي موجود استان نيست؛ 
ما بايد در سطح ملي هم نقش آفرين باشيم و چشم انداز 
يك ميليارد دلاري حداقل برنامه اي است كه بايد براي 
آن اقدام كرد. جمالي پور بيان كرد: از اين  پس مديران 
بانك ها و دس��تگاه هاي اجرايي كه موفق عمل كنند 
تشويق شده و براي مديران ضعيف هم سياست تنبيه 

را اجرا مي كنيم. 

خروج19بنگاهاقتصادي
استانمركزيازبحران

مركزي| معاون سياسي، 
اجتماع��ي  و  امنيت��ي 
مرك��زي  اس��تانداري 
مي گويد: در سال جاري 19 
واحد صنعت��ي و توليدي و 
بنگاه اقتصادي در اين استان 
از بح��ران خارج ش��ده اند. 
به گزارش ايسنا، بهروز اكرمي در جريان بازديد از چند 
واحد توليدي و صنعتي در شهرك هاي صنعتي پرندك، 
زاويه و مامونيه شهرس��تان زرنديه   اظهار كرد: بررسي 
مس��ائل حوزه كارگري بخش توليد كشور مهم ترين 
موضوعي است كه در جريان بازديد از واحدهاي توليدي 
و صنعتي اس��تان مورد واكاوي و بررسي قرار مي گيرد 
و چنانچه مطالباتي از سوي جامعه كارگري شاغل در 
واحدهاي توليدي و صنعتي وجود داش��ته باش��د، در 
كارگروه هاي مربوطه مركز استان مطرح و براي برون رفت 
از چالش هاي ايجاد شده تصميم گيري خواهد شد. وي 
افزود: براساس بازديدهايي كه  از چندين واحد توليدي 
و صنعتي صورت گرفت و بر پايه موضوعاتي كه توسط 
مديران صنايع منعكس شد مشخص مي شود كه در سايه 
تدابير اتخاذ شده، شهرستان زرنديه در حوزه مطالبات 

كارگري در نازل ترين سطح خود قرار دارد. 

سپاهپاسدارانانقلاباسلامي
خادمملتايراناست

فرمانده كل سپاه پاسداران 
انق��لاب اس��لامي گفت: 
نيروي مقتدر سپاه ضمن 
تعامل با ساير نهادها با تمام 
ظرفيت و توان در خدمت 
ملت ايران اسلامي است.  
سردار سرلشكر »حسين 
سلامي« در آيين بهره برداري از تقاطع غير همسطح 
آزادگان اراك افزود: با توجه به ظرفيت ها و داشته هاي 
كشور، سپاه همراه و همگام با ملت ايران با بهره گيري 
از اين ظرفيت ها براي توسعه كش��ور تلاش كرده و 
براي رسيدن به قله هاي پيشرفت و توسعه عجله دارد. 
فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي خاطرنشان 
كرد: تلاش براي پيشرفت و توسعه كشور تنها براي 
نا اميدي دش��منان نيس��ت بلكه ملت بزرگ ايران 
اس��لامي از اين توان و ظرفيت برخوردار هستند كه 
به يكي از ملت ها و كشورهاي پيشرفته و توسعه يافته 
جهان تبديل ش��ود. وي ادامه داد: قرارگاه سازندگي 
خاتم الانبياء)ص( عمليات اجرايي سه طرح را در اراك 
آغاز كرده كه 2 طرح آنها به بهره برداري رسيده است 
و طرح ميدان شريعتي با 85 درصد پيشرفت فيزيكي 

در حال اجرا است.  
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رفاه، بانکی که استاندارد است 
 18س��ال پيش وقتی که موسسه DQS آلمان، 
بان��ک رف��اه را به عن��وان اولين بان��ک ايرانی در 
خاورميان��ه در کنار بانک هايی همچون "کامرس 
بانک" و "دويچه بانک" شايسته دريافت گواهينامه 
ايزو ب��ا اس��تانداردISO 9001:2000در تمامی 
امور بانکی معرفی کرد، کمتر بانکی بود که به فکر 
استاندارد باشد. به گزارش روابط عمومی بانک رفاه 
کارگران به نقل از پايگاه خبری بنکر، ش��رکت ها 
و موسساتی که اقدام به اخذ ايزو می کنند خود را 
به جامعه و مشتريان متعهد می دانند و در تلاش 
هس��تند تا محصول و خدمت��ی را ارائه کنند که 
منطبق با خواسته مش��تريان و خود سازمان و به 
ويژه متناسب با شرايط بين المللی استاندارد باشد.

  ضرورت استاندارد بانکی
در ميان هياهوی بانکداری س��نتی اي��ران در آغاز 
دهه 80 شمس��ی، س��خن راندن از بح��ث ايزو و 
استانداردهای بين المللی دور از ذهن کارشناسان 
و غول های بانکی ب��ود، اما در اين ميان بانک هايی 
مثل »دويچه بانک آلم��ان« و »بانک رفاه« بودند 
که به ضرورت اس��تاندارد در عرصه خدمات مالی 
 DQS پی برده بودند. نمايندگان موسسه آلمانی
در بررس��ی های خ��ود از بانک رف��اه معتقد بودند 
که خدمات اين بانک بالاتر از اس��تانداردهای اين 
گواهينامه است. به اعتقاد کارشناسان بانکی، فارغ 
از گواهی های صادر شده و با ارزيابی های انجام شده، 
صدور اين گواهی ها کلاس مجموعه را در حوزه های 
مختلف تغيير می دهد و در مقايس��ه نيز نگرش به 
بانکداری اين گواهينامه با سازمان های ديگر فاقد 

اين گواهينامه متفاوت است.

  اس�تانداردی ک�ه ب�ه مش�تری مداری 
ختم شد

مديرعامل موسسه آلمانی DQS شعبه خاورميانه 
به اهميت و پيش��رو بودن اين نوع سيستم بانکی 
با اس��تانداردهای جهانی آگاهی داشت و معتقد 
بود: اگ��ر بانک رفاه بخواهد مش��تری گرايی را در 
س��رلوحه کار خود قرار دهد، بايد با ديد جديدی 
به مس��اله نگاه کند و نمی تواند خدماتی مشابه)با 
س��اير بانک ها( ارائه نمايد. ماحصل بخشی از اين 
استانداردس��ازی را می توان در طرح س��نجش 
ميزان رضايت مندی مراجعان از نحوه ارائه خدمات 
دستگاه های عمومی و دولتی که همه ساله توسط 
معاونت توسعه مديريت و سرمايه نيروی انسانی 
رياست جمهوری انجام می گرفت مشاهده کرد، 
بانک رفاه در اين طرح توانسته بود برای هفت سال 
پياپی رتبه نخست مشتری مداری و تکريم ارباب 
رجوع در گروه بانک و بيمه در سال 1389 را به خود 

اختصاص دهد.

  بانکی که استاندارد است
ش��ايد نتوان تعريف خيلی دقيق و صحيحی از 
اس��تاندارد ارايه کرد، ولی به  طور کلی می توان 
اين گونه عنوان کرد که استاندارد، آزمايش ها و 
مطالعات گذشته برای نتيجه گيری و استفاده 
در آين��ده اس��ت. از اي��ن رو بانک رف��اه پس از 
درياف��ت اي��ن گواهينامه در همه ام��ور بانکی 
اعم از س��پرده گذاری، اعتبارات و فرآيندهای 
جاری بانک، دامن��ه کاربرد تعريف ش��ده و به 
صورت جامع به اجرا گذاش��ت ک��ه نتيجه آن 
قدمت 7س��اله اس��تقرار ايزو و دريافت مجدد 
گواهينامه ISO 9001 : 2008 از ش��رکت 
TUV NORD آلم��ان ب��رای تمامی فعاليت 
ها و خدمات بود. پس از اين رويدادها، در س��ال 
1397 نيز بانک رفاه با توسعه واحدهای بانکی 
تحت پوشش سيستم های مديريت کيفيت به 
68 واحد بانکی ش��امل 29 اداره ستاد مرکزی، 
8 مديري��ت ش��عب و 31 ش��عبه منتخب در 
تهران و برخی اس��تان ها، جاری سازی رويکرد 
فرايندگرايی را در بانک مورد پيگيری قرار داد 
و موفق ب��ه دريافت گواهينامه های بين المللی 
سيس��تم مديريت کيفي��ت 9001:2015 
ISOو سيس��تم مديريت ش��کايات مشتريان 
ISO 10002:2014 از ش��رکت توف نورد 
ايران تح��ت اعتب��ار DAAKS آلمان ش��د و 
درخصوص تمديد گواهينامه مزبور نيز اجرای 
مميزی مراقبتی نوبت اول سيستم های مديريت 
کيفيت را در آذر ماه س��ال جاری در دستور کار 
خود قرار داده اس��ت. چرخه استانداردس��ازی 
اين بانک متوقف نشده و توانسته است تاکنون 
چندين گواهينامه بين المللی ديگر کسب کند:

ISO 10015 دريافت تاييديه استاندارد   
  دريافت اس��تاندارد بين المللی رضايت مندی 
مشتريان )1000۴:2012ISO( از اتحاديه اروپا

  درياف��ت گواهينام��ه تعهد به تعال��ی از بنياد 
.EFQM مديريت کيفيت اروپا

چهره هاي استاني

مدير عامل ذوب آهن 
اصفهان مرد سال فولاد شد

اصفهان| منصور ي��زدی زاده مدير عامل ذوب 
آهن اصفهان در کنفرانس استيل پرايس به عنوان 

مرد سال فولاد ايران معرفی شد .
مديرعامل ذوب آهن اصفهان لوح ويژه مرد سال 
ف��ولاد را از خداداد غريب پور رئيس هيات عامل 
ايمي��درو دريافت كرد . ش��ايان ذکر اس��ت اين 
انتخاب از طريق نظر سنجی از فعالان بازار فولاد و 
مواد اوليه صورت گرفته است . طی کنفرانس های 
مجموعه استيل پرايس از مديران نخبه فولادی 

هر سال تجليل می شود .
کنفرانس استيل پرايس )با موضوع زنجيره فولاد، 
نوآوری و ظرفيت های پنهان( با حضور مسوولان 
و دست اندرکاران صنعت فولاد کشور در سالن 
همايش های هتل اس��تقلال تهران يک ش��نبه 

21مهرماه برگزار شد .
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پزشكان،كمترحاضربهادامهخدمتدرمناطقمحرومميشوند

مخالفتهاباطرحانتقالآبدريايخزربهفلاتمركزيادامهدارد

گزينش پزشك بومي از اولويت هاي وزارت بهداشت

منافع ملي فداي منافع شخصي

پزشكان، كمتر حاضر به ادامه خدمت در مناطق محروم 
مي شوند. بسياري از آنها پس از طي كردن دوره هاي 
الزامي، روس��تاها و مناطق مح��روم را به قصد تهران 
يا ش��هرهاي بزرگ ترك مي كنن��د و همين موضوع 
باعث كمبود شديد پزشك به ويژه پزشك متخصص 
در مناطق محروم مي شود. ازطرفي، بيمارستان هاي 
مناطق دورافتاده نيز مجهز به امكانات پيشرفته نيستند 
و بيماران و خانواده هايش��ان ناچارند براي مراجعه به 
پزشكان متخصص و همچنين با تجربه يا استفاده از 

امكانات درماني پيشرفته، به شهرهاي بزرگ بروند. 
وزير بهداش��ت درباره برنامه هاي در نظر گرفته شده 
براي رفع كمبود پزشك در مناطق محروم و ماندگاري 
پزش��كان در اين مناطق، مي گويد: گزينش پزشك 
بومي و ايجاد انگيزه براي ماندگاري در مناطق محروم از 
اولويت هاي ما است و در نظر داريم تا اواخر سال ۱۳۹۹ 
ديگر كشور با چالشي به اسم كمبود پزشك در نقاط 

محروم روبرو نباشد.
س��عيد نمكي در حاش��يه همايش كشوري پوشش 
همگاني سلامت همچنين در رابطه با طرح “هر خانه 
يك پايگاه سلامت “، اظهار كرد: به دنبال جامعه محور 
كردن خدمات س��لامت از طريق اج��راي اين طرح 
هس��تيم و به دنبال آن ۲۰ ميليون نفر داوطلب از دل 
خانه ها انتخاب كرده و آم��وزش مي دهيم كه در اين 
راستا از ظرفيت هاي آموزشي و خدماتي دانشگاه هاي 

علوم پزشكي به خوبي استفاده خواهد شد.
او در خصوص طرح بسيج ملي كنترل فشارخون و ارايه 
دستاوردهاي آن در اين نشست، تصريح كرد: اين بسيج 
يك رويكرد بي بديل در عرصه جهاني بود كه در يكي 
از محورهاي نشست به عنوان يك تجربه موفق به آن 
پرداخته مي شود. نمكي در رابطه با برنامه هاي وزارت 
بهداش��ت براي طرح ماندگاري پزشكان در مناطق 
محروم، ادامه داد: گزينش پزشك بومي و ايجاد انگيزه 
براي ماندگاري در مناطق مح��روم از اولويت هاي ما 
است. بنده معتقدم با توزيع مناسب و ايجاد انگيزه در 
فارغ التحصيلان، مشكل پزشك نقاط محروم برطرف 
مي شود. همچنين در نظر داريم تا اواخر سال ۱۳۹۹ 
ديگر كشور با چالشي به اسم كمبود پزشك در نقاط 

محروم روبرو نباشد.
او در مورد واردات دارو نيز گفت: در حاشيه اين مراسم، 
نشست هاي دو جانبه و مساعدي با كشورهاي ليبي، 

عراق، افغانستان و... داشتيم كه اميدوارم به برداشتن 
گام هايي موفق در اين زمينه منجر ش��ود. نمكي در 
مورد فروش صندلي پزش��كي در دانشگاه هاي علوم 
پزش��كي نيز اظهار كرد: تيم حرفه اي براي رسيدگي 
به موضوع فروش صندلي پزش��كي ق��رار داديم تا به 
پرونده ها رس��يدگي كند. وي درب��اره برخي مباحث 
مطرح مبني بر انتقال ۱۳۰ نفر از رش��ته دامپزشكي 
به پزشكي در دانشگاه آزاد بيان كرد: از عدد دقيق آن 
خبر ندارم، اما مواردي غير موازين از انتقال رشته غير 
پزشكي به پزشكي گزارش شده بود و بايد اعلام كنم 
همكاران من در وزارت بهداشت در برابر هيچ تخلفي 

عقب نشيني نمي كنند.
وزير بهداش��ت همچنين در اين مراس��م اظهار كرد: 
امروز اگر به عنوان كش��ور جمهوري اس��لامي ايران 
براي گام برداشتن به سوي پوشش همگاني سلامت، 
مصمم قدم بر مي داريم، به خاطر استقرار مراقبت هاي 
بهداشتي اوليه مستحكم است. سال ها پيش به خاطر 
استقرار نظام مراقبت هاي بهداشتي اوليه بسيار خوب 
درخشيديم و مورد توجه كارشناسان سازمان جهاني 
بهداشت بوديم. ايران به عنوان الگو براي كشورهاي در 
حال توسعه مطرح ش��د و اين اتفاق را مديون كساني 
هستيم كه شايد در خاك خفته اند، اما در يادها مانده اند. 
به��ورزان عزيزي كه در اقصي نقاط كش��ور به عنوان 
س��ربازان خط مقدم اين فعاليت ملي تلاش كردند. 
پرستاران، پزشكان، تكنيس��ين هاي اورژانس و تمام 
معلمان دانشگاه هاي علوم پزشكي كه در ادغام آموزش 

پزشكي در نظام ارايه خدمت تلاش كردند.
او ادامه داد: حدود ۳۰ سال پيش با دكتر وزيريان براي 
سلامت خانواده فعاليت كرديم و هيچ وقت طرح ضربتي 
كنترل مالاريا را فراموش نمي كنم كه با دكتر آزموده 
انجام داديم. امروز كانديداي دريافت گواهي ريش��ه 
كني مالاريا در منطقه هس��تيم و اين حاصل زحمت 
عزيزاني اس��ت كه در اين راستا تلاش كردند. نمكي 
بيان كرد: امسال كارهاي بزرگي در حوزه سلامت در 
كشور شكل گرفت. مديريت سيلاب ها در استان هاي 
گرفتار، بدون هرگونه كمك خارجي و بدون حتي يك 
مورد اپيدمي انجام شد. همچنين پرونده الكترونيك 
س��لامت به عنوان ريل گذاري موثر در ارايه خدمت و 
ورود پزشكي خانواده و نظام ارجاع و اعمال راهنماهاي 
باليني براي مديريت اقتصاد سلامت و مصرف بهينه 

منابع مستقر شد.وزير بهداشت افزود: همچنين برنامه 
كنترل بيماري هاي واگي��ر در مناطق هايپراندميك 
را داريم و نباي��د فراموش كنيم كه فقط بيماري هاي 
غيرواگير ما را تهديد نمي كند. حدود ۲۹ سال پيش 
اداره كل بيماري هاي غيرواگير را در وزارت بهداشت 
مستقر كرديم، اما نبايد فراموش كنيم به اندازه تنوع و 
گستردگي اقليم، تنوع بيماري هاي واگير و غيرواگير 
داريم. براي كنترل اچ آي وي و بيماري هاي مشترك 
انسان و دام و بيماري هايي كه ممكن است از مرزهاي 

غربي و ش��رقي وارد كشور ش��ود، گام هاي موثري بر 
مي داريم و اميدواريم س��ازمان جهاني بهداشت نيز با 
نشست هاي منطقه اي به ما كمك كنند. نمكي اظهار 
كرد: در پوشش واكسيناسيون، واكسن اچ پي وي را به 
صورت آزمايشي و در قالب كار پژوهشي با واكسني كه 
در شركت داخلي ساختيم، آغاز كرديم. در هفته هاي 
گذشته گواهي نامه حذف س��رخك را گرفتيم و اين 
افتخار و مدالي بر س��ينه پيش��تازان نظام سلامت و 

پيشگيري كشور است.

او ادام��ه داد: در عرصه درم��ان حركت هاي مهمي با 
اجراي طرح تحول س��لامت انجام ش��د كه آن را هم 
در بستر اقتصادي و منطقي و منطبق بر بضاعت هاي 
اقتصادي دنبال مي كنيم. پرداختن به بهداشت دهان و 
دندان را به عنوان شاخص مورد مطالبه دنبال مي كنيم 
و مدارس بدون پوس��يدگي دندان ب��ه عنوان يكي از 
اهداف مهم دنبال مي شود. نمكي گفت: عشاير كوچ رو 
هم در نقطه هدف ارايه خدمت قرار گرفته و حدود ۴۰۰ 

خانه بهداشت عشايري راه اندازي مي شود. 

موضوع انتقال آب خزر به سمنان كه با موافقت عيسي 
كلانتري، رييس سازمان حفاظت محيط زيست كشور 
يك مرحله به اجرا نزديك ش��د حالا ابعاد تازه اي پيدا 
كرده است. از يك سو اداره كل منابع طبيعي مازندران 
كه پيش از اين هم مخالف��ت خود را با اين طرح اعلام 
كرده بود، بار ديگ��ر اعلام كرد در ۹ بند ب��ا اين پروژه 
مخالف است و از سوي ديگر روز گذشته عضو مجمع 
نمايندگان مازندران هم با بيان اينكه منافع ملي را نبايد 
فداي منافع شخصي، ملي و منطقه اي كنيم، اعلام كرد 
به هيچ عنوان اجازه انتقال آب خزر و تكرار فاجعه اروميه 
را نخواهيم داد. مديركل منابع طبيعي استان مازندران با 
بيان اينكه كميته فني اداره كل منابع طبيعي مازندران 
در نامه اي به س��ازمان محيط زيست با ۹ بند با انتقال 
آب درياي خزر به فلات مركزي كشور مخالفت كرده 
بود، گفت: بيش از ۱۱ كيلومتر از مس��ير پيشنهادي 
انتقال لوله آب از جنگل هاي هيركاني عبور مي كند كه 
درصورت اجراي پروژه تخريب زيادي براي جنگل دارد.

محسن موسوي با اش��اره به اينكه متاسفانه سازمان 
حفاظت محيط زيست به اين نكته توجه نكرده است، به 
ايسنا گفت: از سوي ديگر با توجه به عمليات خاكريزي 
و خاكبرداري هيچگونه تمهيداتي درباره مديريت اين 

منابع خاكي ارايه نشده است.
مديركل منابع طبيعي اس��تان مازندران ادامه داد: از 
جمله ديگر دلايل مخالفان منابع طبيعي با طرح انتقال 
آب درياي خزر اين است كه در طول مسير پيشنهادي 
پنج ايستگاه پمپاژ در حوزه استان مازندران پيش بيني 
شده اما هيچ گونه امكان مطالعه نقشه قابل بررسي براي 

نحوه انتقال نيروي برق به اين ايس��تگاه ها در مناطق 
جنگلي داده نشده است.

موسوي با بيان اينكه از سوي ديگر از هر پنج ليتر آب 
دريا دو ليتر قابل شيرين كردن و ۳ ليتر شورآبه و پساب 
است، تصريح كرد: محيط زيست بايد پيش بيني كند 
كه با اين حجم شورآبه و پساب قرار است چه كار كند.

وي در پايان با اشاره به اينكه اين تصميم جاي تاسف و 
تعجب دارد، گفت: منابع طبيعي نظر كارشناسي و فني 
خود را اعلام كرده است اما تصميم گيرنده ما نيستيم كه 
بتوانيم جلوي انتقال آب درياي خزر به فلات مركزي 

كشور را بگيريم.

   با انتقال آب خزر، شمال به اهواز و اروميه اي 
ديگر تبديل خواهد شد

اظهارات موسوي در حالي است كه علي محمد شاعري، 
در واكنش به موافقت كلانتري، رييس حفاظت محيط 
زيس��ت با انتقال آب درياي خزر ب��ه فلات مركزي، اين 
تصميم را غيركارشناسي و ضد محيط زيست دانست و 
اعلام كرد: بطور قطع با تحقق آن فاجعه اروميه در شمال 
كشور تكرار مي شود. او افزود: در صورت انتقال آب خزر 
تمامي تالاب هاي منتهي به درياي خزر خشك، تاسيسات 
دريايي و واحدهاي گلوگاهي و بنادر به تدريج تعطيل و دما 
و غلظت آب درياي خزر به شدت افزايش مي يابد همچنين 

صيد و صيادي تعطيل و كانون ريزگردها در درياي خزر 
تشكيل و مردم تمامي استان هاي شمالي كشور تحت 
تاثير ريزگردها قرار گرفته و مهاجرت خواهند كرد.  وي با 
تاكيد بر اينكه با انتقال آب خزر، شمال به اهواز و اروميه اي 
ديگر تبديل خواهد شد، گفت: با عملياتي كردن پروژه 
انتقال آب، سيستم طبيعي درياي بسته خزر به مخاطره 
خواهد افتاد و با توجه به اينك��ه حداقل ۳۰ كيلومتر از 
لوله هاي انتقال آب از حاشيه جنگل عبور مي كند بنابراين 
بخش زيادي از جنگل هاي هيركاني تخريب مي شود و در 
نهايت اقتصاد و محيط زيست سه استان شمالي در معرض 
خطر قرار مي گيرد. نماينده مردم نكا، بهشهر و گلوگاه در 
مجلس شوراي اسلامي، ادامه داد: پسماند نمكي حاصل 
از تصفيه آب در درياي خزر تخليه مي شود و طي ۱۰ سال 
گذشته حدود يك متر و ۱۳۰سانتي متر آب درياي خزر از 
سطح درياي آزاد كاهش پيدا كرده و تالاب هاي ميانكاله، 
انزلي، گميشان در حال خشكي است بنابراين تاسيسات 
و نيروگاه هاي دريايي كه نياز به آب ساحلي خزر دارند در 
صورت پس روي آب تعطيل خواهند ش��د، گردشگري 
كه يكي از مزيت هاي استان هاي شمالي است در اثر پس 
روي آب خزر و بروز ريزگردها تحت تاثير قرار گرفته، توليد، 
صنعت، محيط زيست و كشاورزي به مخاطره خواهد افتاد 
و زيستگاه پرندگان، حيات وحش و جانوران در معرض 

تهديد جدي قرار مي گيرد.

   منافع ملي را نبايد فداي منافع شخصي، ملي 
و منطقه اي خود كنيم

شاعري از تمامي انديشمندان، كارشناسان، حاميان 

محيط زيست و مردم شمال خواست كه مراتب اعتراض 
خود را به صورت قانوني و كارشناسي به رييس جمهور 
اعلام كنند و اجازه ندهن��د كه اجراي اين پروژه كليد 
بخورد و گفت: ما مي دانيم كه رييس جمهور به دليل 
تعصبات سمناني بودن به دنبال اجراي اين پروژه است 
اين در حالي است كه نبايد منافع ملي را فداي منافع 

شخصي، ملي و منطقه اي خود كنيم.
اين نماينده مردم در مجلس دهم يادآور شد: در حال 
حاضر كه مردم ما بيش از هر زمان ديگر نياز به آرامش 
و اميد به آينده دارند اين تصميم غيركارشناسي محيط 
زيست، وزارت نيرو و دولت موجب ايجاد تنش و بروز 
ناامني و همچنين تبعات غيرقابل پيش بيني سياسي و 
اجتماعي خواهد شد كه مسووليت آن به عهده كساني 

خواهد بود كه صدور مجوز انتقال آب خزر را كردند.
به دولت اخطار مي دهيم ب��راي جلوگيري از تبعات 
سياسي، اجتماعي و امنيتي دس��ت به چنين اقدام 
خطرناك��ي نزن��د عضو هيات رييس��ه كميس��يون 
كشاورزي، آب، منابع طبيعي و محيط زيست مجلس 
شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه نمايندگان به همراه 
مردم اس��تان هاي شمالي مخالفت ش��ديد خود را با 
انتقال آب خزر اع��لام خواهند كرد، گفت: ما به هيچ 
عنوان اجازه انتق��ال آب خزر و تكرار فاجعه اروميه را 
نخواهيم داد از اين رو به دولت اخطار مي دهيم براي 
جلوگيري از تبعات سياس��ي، اجتماع��ي و امنيتي 
دست به چنين اقدام خطرناكي نزند زيرا مردم شمال 
كش��ور هوش��يار هس��تند و اجازه اجراي اين پروژه 

غيركارشناسي را نمي دهند.
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1.4ميليون بيكار محروم 
نيازمند شغل

معاون اش��تغال و خودكفايي كميته امداد با اشاره 
به اينكه۱.۴ ميليون بيكار محروم نيازمند شغل در 
كشور وجود دارد، گفت: از طريق وب سايت »موكب 
اشتغال« قصد داريم در جهت ايجاد شغل اين افراد 

اقدام كنيم.
حجت الله عبدالملكي، در حاشيه »مراسم رونمايي 
از وب سايت موكب اش��تغال محرومان« كه صبح 
ديروز در كميته امداد برگزار شد، اظهار داشت: اين 
وب سايت براي ايجاد اشتغال براي محرومان و ارايه 
خدمات به جامعه نيازمند شغل رونمايي مي شود.وي 
با اش��اره به اينكه در حال حاضر يك ميليون و ۴۰۰ 
هزار بيكار محروم در سراسر كشور وجود دارند، افزود: 
قصد داريم از طريق اين وب سايت، منابع اوليه براي 
اشتغال افراد نيازمند و محروم ايجاد كنيم بطوري كه 
آنها مي توانند در اين وب سايت ثبت نام كنند.معاون 
اشتغال و خودكفايي كميته امداد ادامه داد: تأمين 
سرمايه، ضمانت وام، آموزش كسب و كار، كارآفريني 
حرفه اي، مشاوره، بازاريابي، كمك به تأمين مواد اوليه 
و تجهيزات و... از جمله اقداماتي است كه در جهت 
ايجاد اشتغال محرومان انجام خواهد شد.عبدالملكي 
بيان كرد: همه شركت ها، سازمان ها، اشخاص حقيقي 
و حقوقي كه به نوعي مي توانند در جهت ايجاد اشتغال 
محرومان گام بردارند، مي توانند در اين وب س��ايت 
ثبت نام كنند.وي خاطرنشان كرد: مددجويان فاقد 
شغل كميته امداد نيز از سوي همكاران ما ثبت نام 
مي شوند و از طريق خادمين، كمك مي شود كه نياز 
شغلي آنها برطرف شود.معاون اشتغال و خودكفايي 
كميته امداد از همه كارآفرينان و فعالان حوزه اشتغال 
درخواست كرد براي كمك به محرومان ثبت نام كنند 
و ما قصد داريم شيوه مدل خدمات رساني اربعين را نيز 

براي اشتغال محرومان فراهم كنيم.

تغيير رشته با استفاده از سهميه 
اعضاي هيات علمي تخلف است

عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس گفت: طي 
روزهاي اخير خبرهاي متعددي به گوش ما رسيده 
است كه برخي با استفاده از سهميه اعضاي هيات 
علمي در دانش��گاه آزاد وارد رشته  پزشكي شده اند 

كه اين موضوع كاملا تخلف است.
همايون هاش��مي، عضو كميس��يون بهداش��ت و 
درمان مجلس، در واكنش به تغيير رشته تعدادي 
از فرزندان هيات علمي دانش��گاه آزاد اس��لامي از 
رشته دامپزش��كي به پزشكي گفت: استفاده از هر 
نوع سهميه اي بايد براس��اس منطق و قانون باشد. 
متاسفانه طي روزهاي اخير خبرهاي متعددي به 
گوش ما رسيده است كه برخي با استفاده از سهميه 
اعضاي هيات علمي در دانش��گاه آزاد وارد رش��ته  
پزشكي شده اند كه اين موضوع كاملا تخلف است.

عضو كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس با بيان 
اينكه برخي اعمال نظرها براي تغيير رش��ته هاي 
لوكس، س��پردن صندلي هاي دانشگاه ها به برخي 
افراد ب��دون گذراندن كنك��ور و همچنين فروش 
سوالات آزمون ها، شائبه هايي را در اذهان عمومي 
ايجاد كرده است و اين تفكر در افراد صورت مي گيرد 

كه نظام آموزشي ما مسير غلطي را طي مي كند. 
هاشمي با بيان در حوزه سهميه ها بايد بررسي جامع 
صورت گيرد گفت: سهميه ها مانند سهميه شهدا و 
ايثارگران از قانون خاص برخوردار بوده و بايد اعمال 
شود اما متاسفانه برخي از سهميه ها بدون هيچگونه و 
قانون و مقرراتي اعمال مي شود كه در اين زمينه بايد 

وزارت بهداشت و نهادهاي قانون گذار ورود كنند. 
وي با بيان اينكه طي روزهاي اخير اخباري در زمينه 
فروش س��والات برخي از آزمون ها نيز مطرح شده 
است گفت: در اين راستا كميسيون بهداشت طي 
جلسه اي تخلفات را بررسي خواهد كرد. هاشمي 
با بيان اينك��ه هيات علمي بودن اف��راد نمي تواند 
مزيتي ب��راي فرزندان آنها ايج��اد كند گفت: طي 
دوره هاي گذشته نيز برخي مقررات وجود داشت 
ك��ه فرزندان اعضاي هيات علمي ك��ه از رتبه هاي 
مناسبي برخوردار بودند و در شهرهاي دورتر مشغول 
تحصيل بودند با استفاده از سهميه هيات علمي به 
دانشگاه محل سكونت خانواده انتقال مي يافتند كه 
در همان زمان نيز بسياري از دانشجويان و نمايندگان 
مخالف اجراي اين قانون بودند. اما موارد اخير گزارش 
شده درخصوص پذيرش دانشجويان بدون كنكور 
يا استفاده از سهميه هيات علمي با اصول اخلاقي و 

قانوني سازگار نيست.

 كمبود ۳۰ هزار مشاور 
در مدارس

مديركل امور تربيتي و مش��اوره و مراقبت در برابر 
آس��يب هاي اجتماعي وزارت آموزش و پرورش با 
بيان اينكه ۱۲ هزار مشاور و ۳۷ هزار مربي پرورشي 
در كشور فعاليت مي كنند، از كمبود بيش از ۳۰ هزار 
مشاور در مدارس كشور خبر داد. مسعود شكوهي در 
همايش استاني گراميداشت هفته بهداشت روان كه 
در استان گلس��تان برگزار شد، اظهار كرد: ۱۲ هزار 
مشاور و ۳۷ هزار مربي پرورشي در مدارس كل كشور 
مشغول به خدمت  هستند اما اين تعداد با توجه به 
جمعيت دانش آموزي كشور استاندارد نيست و اين 
رقم بايد سه برابر شود.وي اضافه كرد: بيش از۳۰ هزار 
نفركمبود مشاور در كشور داريم ولي خوشبختانه 

امسال توانستيم ۲ هزار و۴۰۰نفر را جذب كنيم.
شكوهي در ادامه گفت: از دو سال پيش طراحي نظام 
جامع راهنمايي و مشاوره را آغاز كرده ايم كه هم اكنون 
پيش نويس آن در كميسيون هاي تخصصي شوراي 
عال��ي آموزش وپرورش اس��تان تصويب ش��د و در 
دستور جلسه آينده شوراي عالي آموزش وپرورش 
كه با حضور رييس جمهور برگزار مي شود، قرار دارد.

به گ��زارش معاونت روابط عمومي و اطلاع رس��اني 
آموزش وپرورش، ش��كوهي افزود: ش��اخص هاي 
توزيع مشاور در مدارس و منسجم و هدفمند كردن 

فعاليت هاي مشاوران در اين طرح ديده  شده است.

نظامبيمهسلامت۹۱درصدجمعيتراپوششدادهاستشناسايي۴۸۰هزارنفرمعلوليتمتوسطبهبالادرروستاها
مديركل دفتر توانمندسازي معلولان سازمان بهزيستي كشور بيان 
كرد كه ۴۸۰ هزار نفر در طرح مبتني بر جامعه در روستاهاي كشور 

معلوليت متوسط به بالا شناسايي شدند.
محمدرضا شهبازي در نشست بررس��ي مشكلات نابينايان با بيان 
اينكه بسياري از مشكلات مطروحه مس��تلزم اجراي قانون جامع 
حمايت از حق��وق افراد داراي معلوليت اس��ت، گفت: براي اجراي 
قانون حمايت از معلولان براس��اس برآورد اولي��ه ۱۲ هزار ميليارد 
تومان در س��ال مورد نياز بود كه از اين رقم يك هزار و ۱۰۰ ميليارد 
تومان تخصيص داده ش��د كه تاكنون مبلغي از اين اعتبار پرداخت 

نشده است.
مديركل دفتر توانمندس��ازي معلولان س��ازمان بهزيستي كشور، 
مناسب سازي را يكي از اقدامات مهم در حوزه توانبخشي عنوان كرد 
و گفت: درخصوص دسترسي پذيري جامعه دبيرخانه ستاد پيگيري 
و هماهنگي مناسب سازي در سازمان بهزيستي كشور مستقر شد 
كه تاكنون اقدامات موثري انجام شده است؛ همچنين درخصوص 
مناسب سازي منزل و خودرو سال گذش��ته ۱۴ هزار مورد صورت 
پذيرفت و ۲۰ هزار مورد نيز تا س��قف ۴ ميليون و ۴۰۰ هزار تومان 

براي سال جاري پيش بيني شده است.
وي با بيان اينكه از سال گذشته آيين نامه هاي قانون جامع حمايت از 
حقوق افراد داراي معلوليت تدوين و به هيات دولت ارسال شده است، 
گفت: اين آيين نامه ها بعضاً به تصويب رسيده است كه اميدواريم تا 

پايان سال مابقي آنها به تصويب برسد.

به گفته ش��هبازي تمامي افراد داراي ناتواني اگر در دانش��گاه آزاد 
اسلامي تحصيل مي كنند تمامي شهريه تا پايان مقطع كارشناسي 
ارش��د و در مقطع دكتري كمك هزينه ۴ ميليون توماني پرداخت 
 مي ش��ود و در صورتي كه در دانش��گاه پيام ن��ور و علمي كاربردي

۶۰ درصد ش��هريه پرداخ��ت مي ش��ود؛ همچنين امس��ال براي 
نخس��تين بار كمك هزينه تحصيلي به دانش��جويان دانشگاه هاي 

دولتي تحت پوشش پرداخت مي شود.
مديركل دفتر توانمندسازي معلولان س��ازمان بهزيستي كشور با 
بيان اينكه ۴۸۰ هزار نفر در طرح مبتني بر جامعه در روس��تاهاي 
كشور معلوليت متوسط به بالا شناسايي شدند، افزود: خوشبختانه 
طرح توانمندسازي مددكاري براي ۳ هزار مددكار همكار در بخش 
دولتي و غيردولتي تدوين ش��ده است كه از اين تعداد تاكنون ۳۰۰ 
نفر با هدف يادآوري رويكردهاي علمي و مددكاري مشاركت كردند.

 مع��اون کل وزارت بهداش��ت گف��ت: نظام بيمه س��لامت بيش از
۹۱ درصد جمعيت را پوش��ش داده اس��ت. اين پوش��ش ش��امل 

پناهندگان و مهاجران داخل ايران نيز می شود.
ايرج حريرچی، معاون کل وزارت بهداشت گفت: پوشش همگانی 
س��لامت و اقدامات ايران به اين منظور اس��ت تا جامعه ای هر چه 

سالم تر داشته باشيم. 
س��ابقه ايران در زمينه اقدامات فعال درمانی از ۵۰ سال پيش آغاز 
شده اس��ت، به ويژه اين اقدامات در چهار دهه اخير چشمگير بوده 
اس��ت. ما به عنوان يکی از بهترين کش��ورهای منطقه در پوشش 
سلامت هستيم. اين پوشش سلامت به ويژه در مناطق محروم ايجاد 

شده است که  آرمان سازمان بهداشت جهانی است.
حريرچی گفت: نظام بيمه س��لامت بيش از ۹۱ درصد جمعيت را 
پوشش داده است. اين پوشش شامل پناهندگان و مهاجران داخل 
ايران نيز می شود. بايد اشاره کرد نظام سلامت ايران توانسته است 

شرايط  بسيار مطلوب و پايداری در حوزه سلامت به وجود آورد.
وی ادام��ه داد: برآورد جهانی س��ازمان بهداش��ت، وضعيت ايران 
 را در س��ال ۲۰۲۳ بس��يار عال��ی می بين��د. م��ا ب��ه ۸۰ درصد از 
پيشنهادهايی که از سمت سازمان بهداشت جهانی ابلاغ می شود 
خواهيم رس��يد. ايران در آن موعد به مقام اول سلامت همگانی در 

منطقه خواهيم رسيد.
حريرچی در ادامه گفت:  با وجود پايي��ن آمدن نرخ ناخالص ملی 
بعد از اجرای طرح تحول سلامت با مشکلاتی روبه رو شديم. اما در 

سال ۲۰۱۷ نسبت به س��ال ۲۰۱۶ تعداد افرادی که با هزينه های 
کمرشکن مواجه ش��دند ۲۳ درصد کاهش يافت، به ويژه خدمات 
پوش��ش همگان��ی درم��ان و خدمات س��ازمان ه��ای بيمه گر به 
 اقش��ار فقير جامعه اختصاص يافت. نس��بت جمعيت مواجه شده 
با هزينه های کمرشکن در اين قشر ضعيف جامعه ۲۵ درصد کاهش 

يافته است.
معاون کل وزارت بهداشت تصريح کرد: بيشترين رخداد مواجه به 
هزينه ه��ای بالا در دهک ۵ و برخوردارتر روی داده اس��ت که جزو 
اقشار پردرآمد هستند. درخواست زياد برای خدمات زيبايی دندان 
و جراحی زيبايی باعث می ش��ود که ايران به برخی از اهداف خود 
نرس��د. بنابراين اقدامات اصلاحی، اولويت مهمی است در خدمت 
بيشتر درمانی به مردم کشور. ايران بايد در سال ۱۴۰۴ رتبه اول را 

در کشورهای منطقه به دست بياورد.

  وزير بهداشت درباره برنامه هاي در نظر گرفته شده براي رفع كمبود پزشك در مناطق محروم و ماندگاري پزشكان در اين مناطق، مي گويد: 
گزينش پزش�ك بومي و ايجاد انگيزه براي ماندگاري در مناطق محروم از اولويت هاي ما است و در نظر داريم تا اواخر سال 1۳۹۹ ديگر كشور با 
چالشي به اسم كمبود پزشك در نقاط محروم روبرو نباشد. ايجاد انگيزه براي ماندگاري در مناطق محروم از اولويت هاي ما است. بنده معتقدم 

با توزيع مناسب و ايجاد انگيزه در فارغ التحصيلان، مشكل پزشك نقاط محروم برطرف مي شود.

برش
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مرکز پژوهش های مجلس پيشنهاد نمايندگان را رد كرد

۷۰ درصد از زمين يك پايگاه نظامي در تهران توسط شهرداري تملك شد

مخالفت كارشناسي با تشکیل بورس حمل بار و مسافر

آزادسازي زمين اولين پادگان در پايتخت 

گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه حدود س��ه ماه از ارايه پيش��نهاد 27 نفر از 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي براي راه اندازي بورس 
حمل ونقل كالا و مس��افر مي گذرد، مركز پژوهش هاي 
مجلس در اظهارنظري كارشناسي و با ارايه 12 ايراد به 
اين پيشنهاد، راه اندازي بورس حمل و نقل كالا و مسافر 
را موجب ايجاد اختلال در شبكه حمل و نقل دانسته و 
از بهارستاني ها درخواست كرده كه اين طرح را بررسي 

و تصويب نكنند.
يكم مردادماه سال جاري، طرحي از سوي هيات رييسه 
مجلس اعلام وصول ش��د كه در آن نمايندگان مجلس 
پيشنهاد راه اندازي بورس حمل و نقل كالا و مسافر را در ۵ 
ماده و ۸ تبصره ارايه دادند، اين طرح با نام »بورس حمل بار 
و مسافر« به كميسيون عمران به عنوان كميسيون اصلي 
و كميس��يون هاي اقتصادي و صنايع مجلس به عنوان 

كميسيون هاي فرعي ارسال شد.
اما دلايل اصلي پيشنهاد دهندگان اين طرح، نامتناسب 
بودن درآمدها و هزينه هاي بخش حمل و نقل و همچنين 
امكان سودجويي دلالان از محل واسطه گري بار ميان 
كاميونداران با صاحبان كالا بود و نمايندگان با اتكا به اين 
دلايل خواس��تار راه اندازي بورس حمل و نقل از سوي 

وزارت راه و شهرسازي شدند.
البته پيش از اين هم نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
خواستار راه اندازي بورس مسكن شده بودند خواسته اي 
كه چندان مورد استقبال مسوولان دولتي و خصوصي 
مسكن و همچنين فعالان اين حوزه قرار نگرفت و ناهمگن 
بودن كالاي مس��كن، مهم ترين دليل براي مخالفت با 

راه اندازي بورس مسكن معرفي شد.
در اين ميان و با وجود نگاه منفي به راه اندازي بورس در 
بخش هاي مختلف از جمله مسكن، مركز پژوهش هاي 
مجلس به عنوان بازوي علمي قوه مقننه، اقدام به بررسي 
علمي و كارشناس��ي پيش��نهاد مطرح ش��ده از سوي 
نمايندگان مجلس كرد و اما و اگرهاي مربوط به راه اندازي 

بورس حمل بار و مسافر را مورد بررسي قرار داد.

 غير هم سنخ بودن بازار سرمايه 
در گزارش منتش��ر شده از س��وي مركز پژوهش هاي 
مجلس، به اين موضوع اشاره شده كه در طرح پيشنهادي 
نمايندگان به همه ابعاد و ش��قوق ح��وزه حمل ونقل، 
خصوصاً حوزه بار و مسافر، با توجه به حجم بالا، پيچيدگي 
و گستردگي آن در كشور توجه نشده است و طرح مذكور 
از دقت، پوش��ش و عمق كافي براي ارتق��اي اين حوزه 

برخوردار نيست، اگرچه مهم ترين انتقاد وارده به اين طرح 
مربوط به غير هم سنخ بودن بازار سرمايه و فضاي كلي 

بورس با موضوع حمل و نقل كالا و مسافر است.
از ديگر انتقاداتي كه مركز پژوهش ها به طرح پيشنهادي 
نمايندگان مجل��س وارد كرد، نب��ود تجربه جهاني در 
خصوص بورس حمل و نقل و حركت آنها به سمت ايجاد 
بازار رقابتي در فضاي فناورانه اس��ت، به استناد گزارش 
انتق��ادي مركز پژوهش ها به اين طرح، آمده اس��ت كه 
پيشنهاد شده تا بورس حمل و نقل در بورس كالا ايجاد 
ش��ود؛ حال آنكه حمل و نقل ماهيت��ي خدماتي دارد و 
هيچ سنخيتي با بورس كالا كه فاقد زيرساخت در زمينه 

خدمات مرتبط با موضوع حمل و نقل است، ندارد.

 حذف رانت با دستورالعمل محاسبه كرايه 
يكي از دلايل اصلي، ارايه چنين پيش��نهادي از س��وي 
نمايندگان مجلس، شفافس��ازي در بخش حمل و نقل 
كشور بود در حالي كه با ابلاغ دستورالعمل محاسبه كرايه 
حمل بر اساس تن-كيلومتر كه از دي ماه سال گذشته، 
اجرايي شده، اين مشكل تاحدود زيادي مرتفع شده است، 
تا پيش از ابلاغ اين دستورالعمل، كرايه حمل كالا بر اساس 
توافق ميان شركت هاي باربري، صاحبان كالا و رانندگان 
تعيين مي شد كه رانت بزرگي براي دلالان ايجاد مي كرد، 
اما از زمان اجراي اين بخشنامه و محاسبه كرايه حمل كالا 
بر اساس تن-كيلومتر، تا حدود بسيار زيادي رانت دلالي و 
درآمد واسطه ها از محل تعيين قيمت كرايه، از بين رفته 
است و شركت هاي باربري هم حداكثر ۸ تا 1۰ درصد از 

كرايه حمل را به عنوان كميسيون برداشت مي كنند. 
اما انتقاد ديگري كه از سوي مركز پژوهش هاي مجلس 
به طرح بورس حمل و نقل وارد شده است، عدم تفكيك 
حمل و نقل درون و برون ش��هري است؛ به خصوص كه 
متولي حمل و نقل برون شهري، وزارت راه و شهرسازي و 

درون شهري، شهرداري ها و وزارت كشور هستند.
همچنين طبق قانون اوراق بهادار، سازمان بورس و اوراق 
بهادار به عنوان زيرمجموعه وزارت امور اقتصادي و دارايي 
فعاليت مي كند؛ حال آنكه طراحان طرح بورس حمل 
و نقل، راه اندازي آن را بر عهده وزارت راه و شهرس��ازي 
گذاشته اند كه مغاير قانون اوراق بهادار محسوب مي شود.

يكي ديگر از 12 ايرادي كه مركز پژوهش هاي مجلس 
به طرح بورس حمل و نقل گرفته، وارد كردن س��ازمان 
امور مالياتي به حوزه حمل و نقل است كه در حال حاضر 
به دلايلي متع��ددي، بخش حمل و نقل مس��افري در 
حوزه هاي ريلي، هوايي و جاده اي و نيز حمل كالا در برخي 

موارد به صرفه نيست و نمي توان از فعالان اين صنعت، 
ماليات اخذ كرد.

ايراد ديگري كه به راه اندازي بورس حمل كالا و مس��افر 
وارد اس��ت و مركز پژوهش ها هم به آن اشاره كرده ابهام 
موجود در خود اصطلاح است با توجه به آنكه در فرهنگ 
اقتصادي، ب��ورس )Bourse( محل ملاقات بانكداران 
و واس��طه اوراق بهادار و بازرگانان، همچني��ن بازار ارز و 
سهام تعريف ش��ده اس��ت البته در ايران، دايره شمول 
بورس افزايش پي��دا كرده و هم اكنون بورس كالا و نفت 
هم فعال است، اما با توجه به اينكه در اين طرح، ماهيت 
اين نوع بورس تعريف نشده يا ارجاع به مرجعي مشخص 
صورت نگرفته اس��ت، بنابراين اطلاق بورس و تأسيس 
آن در زمينه حمل بار و مس��افر محل ابهام است، ضمن 
اينكه براساس تجربه جهاني خدمات حمل بار و مسافر 
در قالب اوراق بهادار در بازارهاي فناورانه و نه در بورس ها 
قابل ارزشگذاري و معامله هستند بنابراين لزومي براي 

راه اندازي اين بورس ديده نمي شود.

 مشخص نبودن دايره شمول حمل بار و مسافر
از ديگر ايرادات وارده به اين طرح مشخص نبودن دايره 
شمول حمل بار و مسافر است، براساس ماده )1( طرح 
پيشنهادي نمايندگان مجلس، وزارت راه و شهرسازي 
موظف اس��ت بورس الكترونيك حمل بار و مسافر را 
راه اندازي كن��د و حمل بار و مس��افر در اين ماده به 
صورت عام بيان شده درصورتي كه حمل بار و مسافر 
در كشور در دو شكل حمل ونقلي يعني حمل ونقل 
برون شهري و درون شهري انجام مي شود كه متولي 
حمل ونقل برون ش��هري، وزارت راه و شهرس��ازي و 
متولي حمل ونقل درون ش��هري هم وزارت كشور و 
شهرداري ها هستند اما در اين طرح بحث حمل ونقل 

درون شهري ناديده گرفته شده است. 
اما ايراد ديگري كه به راه ان��دازي بورس الكترونيك 
حمل بار و مسافر توسط وزارت راه و شهرسازي وارد 
است بحث بزرگ تر ش��دن دولت با تصويب و اجراي 
اين پيشنهاد است كه اين موضوع مغاير سياست هاي 

كل��ي اصل چهل و چهارم قانون اساس��ي اس��ت.در 
طرح پيش��نهادي مجلس، كليه هزينه هاي اجراي 
قانون بايد از طريق دريافت س��هم هر بارنامه و بليت 
تأمين شود كه اين موضوع اما و اگرهايي را در رابطه 
با هزين��ه اجراي قانون در طرح مذكور ايجاد مي كند 
درواقع، با توجه به تشكيل ساختار جديد حمل كالا 
و مس��افر، تكليف نحوه و ادامه فعاليت پايانه هاي بار 
 و ترمينال هاي مس��افري موجود كش��ور مش��خص 

نشده است.
براساس يكي از مواد مطرح شده از سوي نمايندگان، 
صدور بارنامه و بليت خارج از اين بورس ممنوع است 
درواقع در بورس مذكور با پرداختن به صدور بارنامه و 
بليت، به جاي فعاليت ستادي، فعاليت اجرايي انجام 
مي شود كه هم اكنون در پايانه هاي بار و ترمينال هاي 
مس��افري موجود كش��ور هم درحال انجام است كه 
راه ان��دازي بورس، مي تواند موج��ب بروز اختلال در 

فرايند صدور بارنامه و بليت شود.

گروه راه و شهرسازي|
 7۰ درصد يكي از پادگان هاي تهران با همكاري نيروهاي 
مسلح براي توسعه شهر تهران در اختيار شهرداري قرار 
گرفت. روز گذش��ته پيروز حناچي، ش��هردار تهران در 
همايش پوش��ش همگاني س��لامت بدون اينكه نامي از 
اين پادگان ببرد، اين خبر را اعلام كرد اما با توجه به اينكه 
در مرداد ماه سال جاري جزييات پيش نويس تفاهم نامه 
واگذاري پادگان ۰6 بين ش��هرداري و ارتش جمهوري 
اسلامي ايران بسته ش��د، حدس بر اين است كه منظور 

شهردار اين پادگان بوده باشد.
بر اس��اس پيش نويس تفاهم نامه پادگان ۰6، از مجموع 
مس��احت ۵۰ هكتاري عرصه اين پادگان ۳۰ درصد در 
اختيار مالك يعني ارتش جمهوري اس��لامي ايران و 7۰ 
درصد به ش��هرداري تهران واگذار مي ش��ود. آن طور كه 
در متن پيش نويس اين تفاهم نامه مشخص شده در ۳۰ 
درصد عرصه پادگان ۰6 كه قرار است همچنان در اختيار 
مالك باقي بماند، حدود 6۵۰ ه��زار مترمربع بارگذاري 
ساختماني انجام مي ش��ود. به نظر مي رسد بخش عمده 
بارگذاري هاي پيش بيني ش��ده در اي��ن بخش از عرصه 
پادگان، به كاربري مسكوني و باقي به كاربري هاي تجاري- 

اداري اختصاص پيدا خواهد كرد.
به گزارش تعادل، ۵ درصد از مساحت 6۰۰ كيلومتر مربعي 
شهر تهران، تحت مالكيت انواع مراكز نظامي و پادگان ها 
قرار دارد كه در مجموع معادل 2۸7۳ هكتار است و از اين 
ميزان عرصه، دست كم ۵1۹ هكتار در اختيار پادگان هايي 
است كه قابليت خروج از پايتخت و استقرار در محدوده 
خارج از حريم را دارند. شهرداري طبق مقررات بالادست، 
مجاز اس��ت بعد از تعيين تكليف »نحوه تملك« اراضي 
پادگان ها توس��ط وزارتخانه هاي دفاع، راه وشهرس��ازي 
و كشاورزي، عرصه هاي آزادش��ده را به نفع شهر و براي 
تامين خدمات هفت گان��ه مورد نياز پايتخت كه در حال 
حاضر كمبود آن احساس مي شود، در اختيار بگيرد. اين 

پادگان ها در 7 منطقه شهر تهران پراكنده شده اند.
تاكنون برخي پادگان هاي داخل تهران تغيير كاربري داده 

و به پارك و بوستان تبديل شده اند.از جمله پادگان قلعه 
مرغي واقع در منطقه 1۹ به بوستان بزرگ ولايت )فاز 1 
با مساحت 11۰ هكتار(، پادگان ايرانشهر واقع در منطقه 
6 به بوستان هنرمندان با مساحت ۵.۵ هكتار، بخشي از 
عرصه پادگان جي در منطقه ۹ شهرداري تهران به محدوده 
فضاي سبز و زندان قصر واقع در منطقه 7 به باغ موزه قصر 

تبديل شده است.

   ساخت مسكن در 26 پادگان
طرح انتقال پادگان ها به خارج از شهر موضوعي است كه 
در س��طح ملي دنبال مي شود . اوايل تيرماه سال جاري و 
درحاشيه مراس��م امضاي تفاهم نامه ساخت 1۰۰ هزار 
واحد مسكوني بين وزارت راه و شهرسازي و وزارت دفاع، 
محمد اسلامي، وزير راه و شهرسازي از انتقال پادگان هاي 
نظامي در 2۵ استان و استفاده از اراضي آنها براي ساخت 
1۰۰ هزار واحد مسكوني خبر داد، ضمن اينكه وزير دفاع 
و پشتيباني نيرو هاي مسلح هم براي انتقال پادگان ها از 
ش��هرها اعلام آمادگي كرد. چندي پيش نيز وزير راه در 

تازه ترين اظهاراتش اعلام كرد كه شوراي عالي شهرسازي، 
ساخت مسكن در 26 پادگان را تصويب كرده است.البته 
پرونده جابه جايي پادگان هاي نظامي به تيرماه امس��ال 
بازنمي گ��ردد و پيش از اين هم بارها ش��اهد بوده ايم كه 
مسوولان وزارت راه و شهرسازي و شوراي عالي شهرسازي 
و معماري به انتقال پادگان ها اشاره كرده ايم.شهريور سال 
گذش��ته بود كه معاون س��ابق وزارت راه و شهرسازي به 
جابه جايي 1۹ پادگان باهدف انتفاع عمومي اشاره كرده و 
گفته بود: پادگان ها بخشي از فرصت هايي هستند كه ارتش 
جمهوري اسلامي ايران در اختيار وزارت راه و شهرسازي 
و ش��هرداري ها براي بهره مندي مردم��ي و عمومي قرار 
مي دهد.براساس برنامه اي كه سال گذشته شوراي عالي 
شهرسازي و معماري درباره ساخت مسكن در پادگان هاي 
نظامي داش��ت، قرار بود كه بي��ش از 1۹ پادگان جابه جا 
شوند كه براي پادگان هاي 7 نزاجاي لرستان، پادگان 6۴ 
اروميه، پادگان ۰۴ بيرجند، پادگان هاي اصفهان و لشگر 
21 تبريز طرح تهيه شده بود و در شوراي عالي هم مطرح 
و به تصويب رسيده بود.در سند طرح جامع شهر تهران نيز 

براي پادگان هاي پايتخت هم پيش بيني هاي لازم انجام 
گرفته اس��ت بنابراين از سال گذش��ته، آزادسازي زمين 
پادگان ۰6 تهران در دستور كار شوراي عالي قرار گرفت. 
براساس قانون انتقال پادگان ها اين امكان به شهرداري ها 
داده شده تا با يك نسبتي كه عموما 6۰ به ۴۰ يا 7۰ به ۳۰ 
درصد هستند، بتوانند با ارتش به توافق برسند تا با اعطاي 
6۰ يا 7۰ درصد پادگان ها به شهر، امكان استفاده عمومي 

براي شهرها را ايجاد كنند.

  كاهش روزهاي خطرناك از نظر هوا
پيروز حناچي در اين هماي��ش موضوعات ديگري را نيز 
مطرح كرد و درباره كيفيت ه��واي تهران گفت: در روند 
كيفيت هواي تهران بين س��ال هاي ۹۰ تا۹7 با اقداماتي 
كه انجام شد، تعداد روزهاي خطرناك از نظر هوا در تهران 
كاهش يافت و تعداد روزهاي ناس��الم ب��راي گروه هاي 
حس��اس هم كمتر ش��د. تعداد روزهاي تعطيل به علت 
آلودگي هوا هم تقريبا به صفر رسيد. اين دستاورد نتيجه 
چند موضوع مهم است. اول نزولات جوي، دوم زحمات 
همكارانمان در حوزه نفت كه كيفيت سوخت تحويلي به 
تهران را بالا بردند و سوم تلاش عزيزانمان در حوزه حمل 
و نق��ل و ترافيكي راهور كه كليه مبادي ورودي ش��هر را 
به دوربين هاي كنترل كننده معاينه فني مجهز كردند. 
بطوري كه سال قبل بيش از 2 ميليون معاينه فني در تهران 
داشتيم كه در كنترل ذرات معلق بسيار موثر بود. ۴۰ درصد 
آلودگي از خودروها و 1۰ درصد از موتورهاي كاربراتوري 
است و ۳۳ درصد هم ناشي از اتلاف انرژي در بخش خانگي 
و تجاري است.شهردار تهران با بيان اينكه وضعيت تهران 
از بسياري از شهرهاي جهان مانند كراچي، دهلي، قاهره، 
كلكته، پكن و شانگهاي بهتر است، گفت: در عين حال از 
شهرهايي چون استانبول، سئول، بانكوك، مسكو، لندن 
و... وضعيت عقب تري در رده بندي ها داريم. از طرفي پايش 
كيفيت سوخت در تهران نشان مي دهد كه بعد از تحريم در 
برخي مناطق دچار وقفه شده ايم كه آن را كنترل مي كنيم.

حناچي با اش��اره به اينكه حدود ۴ ميلي��ون و 2۰۰ هزار 

وس��يله نقليه در تهران داريم، اظهاركرد: ۸۰ درصد آنها 
يعني بالغ بر سه ميليون و ۳7۰ هزار خودرو سبك هستند 
و 1۸ درصد هم مربوط به موتورسيكت ها است. بايد توجه 
كرد كه موتورسيكلت هاي كاربراتوري تاثير بسيار زيادي 
روي آلودگي ه��وا دارند همچنين در تهران 22 درصد از 
وانت ه��ا، ۹ درصد از خودروهاي مس��افري و ۵ درصد از 
تاكسي ها داراي موتور كاربراتوري هستند كه در آلايندگي 
تهران تاثيرگذارترند.شهردار تهران با بيان اينكه ما آلودگي 
صوتي شهر تهران را هم تحت كنترل داريم، گفت: در روز 
۵۵ دسي بل و شب ۴۵ دس��ي بل بطور متوسط آلودگي 
صوتي در تهران داريم كه در حاش��يه بزرگراه ها به 7۰ تا 
۸۰ دسي بل افزايش مي يابد.شهردار تهران از تلاش براي 
جايگزيني خودروهاي برقي به خصوص تاكسي و اتوبوس 
در تهران خبر داد و افزود: استفاده از موتورهاي برقي هم 
در دس��تور كار اس��ت.او به تعيين نرخ جديد خريد برق 
از منابع تجديد پذير اش��اره كرد و گفت: واقعي تر شدن 
اين نرخ به توسعه انرژي هاي تجديد پذير كمك خواهد 
كرد.حناچي با بيان اينكه موضوع پسماند در شهر تهران 
 بسيار مهم است، گفت: در پايتخت بطور متوسط حدود
7۰۰۰ تن زباله عمومي را حمل مي كرديم كه اين ميزان 
به واسطه ايستگاه هاي تفكيك زباله اي كه درمناطق تهران 
تعبيه شده، به 6۵۰۰ تن كاهش يافته است. خوش بختانه 
هفته گذشته دولت هم براي پروژه هايي مانند توليد برق از 
پسماند مصوبه اي داشت و قرار شد براي بخش خصوصي 
قيمت واقعي تري در اين زمينه ديده ش��ود.او با اشاره به 
پسماندهاي بيمارستاني گفت: تلاش زيادي براي كنترل 
پسماندهاي بيمارستاني شده اما كافي نيست. در اين زمينه 
نيارمند همكاري هاي بيشتري از سوي وزارت بهداشت 
هستيم.شهردار تهران درباره برنامه هاي شهرداري تهران 
اظهاركرد: موضوع كاهش آلودگي ه��وا، ترافيك و... در 
دستور كار است. صيانت و توسعه فضاي سبز نيز برايمان 
مهم اس��ت و در اين دوره با وجود اينكه از نظر اقتصادي 
به ش��دت تحت فش��ار و در وضعيت حادي بوده ايم اما از 

تخريب باغات در تهران جلوگيري كرديم.

رييس كميسيون معماري و شهرسازي دلايل كاهش 
درآمدهاي شهرداري از محل شهرسازي را تشريح كرد.

محمد سالاري، رييس كميس��يون معماري شوراي 
شهر تهران در پاس��خ به پرسشي در خصوص چرايي 
كاه��ش ۴۰ درصدي درآمدهاي ش��هرداري از محل 
شهرس��ازي گفت: پيگيري هايي كه مديريت شهري 
انجام داده و سخت گيري هايي كه از سوي كميسيون 
معماري و شهرسازي انجام شده و صدها نامه نگاري كه 
ما با ش��هرداري تهران در خصوص تصميمات شوراي 
معماري مناطق داشته ايم، سبب شد 7۰ درصد تخلفات 
در حوزه ص��دور پروانه كاهش پيدا كند؛ تخلفاتي كه 
عمدتاً معطوف به اضافه طبقات، تغيير كاربري و... بود.

او ادامه داد: طي دهه هاي گذش��ته درآمد شهرداري 

تهران مبتني بر شهرس��ازي و معم��اري بوده يعني 
مبتني بر دور زدن مقررات در اين حوزه، شهرفروشي، 
فروش طرح تفصيلي، انحراف از طرح تفصيلي، امضاها 
و تصميم هاي طلاي��ي و رويكرده��اي متخلفانه در 
كميس��يون ماده ۵ كه عمدتاً معطوف به درآمدزايي 
صرف و عدم توجه به ساير پيوست هاي مطالعاتي بوده، 
باعث شد به اينجا برسيم. حالا كه مي خواهيم دوباره 
حوزه شهرسازي را به ريل خود نزديك كنيم و اصول 
شهرس��ازي و معماري در تهران رعايت ش��ود و طرح 
تفصيلي بدون دور زدن، اجرايي شود، درآمد شهرداري 
به شدت كاهش پيدا كرده است. متأسفانه شهردار تهران 
و همكارانش نيز در اين مدت نتوانس��تند درآمدهاي 
جايگزين براي حوزه شهرس��ازي ايجاد كنند. رييس 

كميسيون معماري و شهرسازي شوراي شهر تهران 
ادامه داد: با وجود عدم شهرفروشي و محدوديت هاي 
جدي كه در اين حوزه وجود داشته و سبب فساد و رانت 
مي ش��ده، محل درآمد جديدي نيز ايجاد نشده است. 
حتي گاهي ما متهم مي شويم كه شهر را قفل كرده ايم 
درحالي كه شهر قفل نشده، ما تلاش مي كنيم حوزه 
شهرسازي را به ريل خود بازگرده ايم كه هنوز هم به ريل 
اصلي خود بازنگردانده ايم. اداره شهر بايد بر مدار قانون 
باشد.او در پاسخ به اينكه پيش از اين نيز محدوديت هاي 
ج��دي در خصوص كس��ب درآمد از مح��ل تخلفات 
شهرسازي به وجود آمد و به دليل بحران هاي مالي كه 
در شهرداري ايجاد شده، دوباره آن سخت گيري ها به 
پايان رسيد و رويه هاي گذشته دنبال شد. چه تضميني 

وجود دارد كه اين اتفاق دوباره تكرار نشود؟ گفت: ما نيز 
چنين نگراني هايي داريم. با توجه به هزينه هاي زيادي 
كه اداره ش��هر تهران دارد، نياز به حمايت همه جانبه 
مردم، رسانه ها و ديده بان هاي شهري داريم كه همچنان 
نسبت به شهرفروشي، حساسيت هاي لازم را داشته 
باشد. ما تلاش كرديم در اين مدت شهرسازي را به مدار 
اصلي خود بازگردانيم. به نظر مي رسد شهرداري نيز بايد 
تيم هاي تصميم ساز و تصميم گيري در حوزه درآمدزايي 
ايجاد كند ت��ا بتواند به جز حوزه شهرس��ازي، منابع 
درآمدي ديگر را نيز تقويت كند. بطور مثال وزير آموزش 
و پرورش در تصميمي استراتژيك، از طيب نيا وزير سابق 
امور اقتصادي و دارايي به عنوان مشاور اقتصادي خود 
استفاده كرد. مشكل اصلي آموزش و پرورش، كمبود 

منابع درآمدي اس��ت؛ مشكل اصلي تهران نيز همين 
است و بايد تلاش كرد كه منابع درآمدي جديدي ايجاد 
شود.سالاري تأكيد كرد: براي آنكه ناچار به برگشتن 
وضعيت گذش��ته نباش��يم، اعتقاد دارم اگر در تهران 
تنها به امور روزمره مانند نگهداشت و پرداخت حقوق 
و مزايا پرداخته شود و پروژه عمراني انجام ندهيم، باز 
هم بهتر است كه دوباره براي انجام پروژه هاي عمراني، 
شهرفروشي كنيم و قطعاً هم مردم اين را از ما مي پذيرند 
كه براي حفظ هويت شهر، اين رويكرد را داشته باشيم 
اما برخي ما را به دليل عدم اج��راي پروژه هاي بزرگ 
عمراني، بي كارنامه و فاقد دستاورد مي دانند در حالي 
كه تأكيد بر عدم شهرفروشي و افزايش سطح كيفيت 
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پيامد مثبت لايحه ماليات بر 
ارزش افزوده براي شهرداري ها

سيد مناف هاشمي، مش��اور شهردار تهران در امور 
توسعه منابع پايدار ش��هرداري با تاكيد بر اينكه با 
تصويب بند ۳ ماده ۴1 لايحه ماليات بر ارزش افزوده 
و برابر شدن سهم دولت و ش��هرداري هاي كشور، 
درآمده��اي پايدار ش��هرداري ها افزايش مي يابد، 
گفت: بسياري از شهرداري هاي كشور با مشكلات 
مالي مواجه هستند و برخي چند ماه حقوق پرداخت 
نكرده اند. به گزارش ايس��نا، هاشمي در خصوص 
لايح��ه ماليات بر ارزش افزوده گف��ت: در ماده ۵۳ 
لايحه ماليات بر ارزش افزوده وضع عوارض مربوط 
به شهرداري ها توسط شوراهاي اسلامي شهر با اخذ 
اجازه وزارت كشور امكان پذير شده است. براساس 
اصل 1۰۰ قانون اساس��ي اختيارات حكومت هاي 
محلي و شوراهاي اسلامي شهرها نبايد آسيب ببيند. 
او با تاكيد بر اينكه به هي��چ عنوان نبايد اختيارات 
شوراهاي ش��هر و روستا و دهياري ها محدود شود، 
افزود: پتانسيل هر شهر و روستا متناسب با ظرفيت 
آنجا متفاوت اس��ت و آنها بايد بتوانند براي مسائل 
محلي قانون گذاري كنند.  مش��اور شهردار تهران 
در امور توسعه منابع پايدار شهرداري در خصوص 
تساوي سهم شهرداري ها و دولت از عوارض ماليات 
بر ارزش افزوده، عنوان كرد: در بند ۳ ماده ۴1 توافق 
شده است، سهم ش��هرداري ها و دولت برابر باشد. 
طبق ماده ۴2 بايد سهم شهرداري ها و دهياري ها 
بطور 1۰۰ درصد به صورت ماهيانه پرداخت شود. 
اگ��ر اين قان��ون در صحن مجلس تصويب ش��ود، 
درآمدهاي پايدار ش��هرداري كشور بهتر مي شود. 
بسياري از شهرداري هاي كشور با مشكلات مالي 
مواجه هس��تند و برخي چند ماه حقوق پرداخت 
نكرده اند. او تصري��ح كرد: اگر ماده ۵۳ و بند ۳ ماده 
۴1 تصويب نش��وند و معافيت هاي ماده ۹ كاهش 
پيدا نكند، لايحه ماليات بر ارزش افزوده اثرگذاري 

چنداني نخواهد داشت. 

برخورد با ساخت و سازهاي 
غيرمجاز حريم تهران

عبدالرضا گلپايگاني، معاون شهرسازي و معماري 
ش��هرداري تهران با ابلاغ بخشنامه پايش حريم، از 
برخورد جدي با متخلفان ساخت وسازهاي غيرمجاز 
و افزايش نظارت به منظور صيانت از حريم ش��هر 
تهران خبر داد و گفت: بر اس��اس قانون، شهرداري 
مكلف است ضمن جلوگيري از ساخت و سازهاي 
غيرمجاز با ابنيه و تأسيساتي كه بدون پروانه ساخته 
شده اند برخورد قانوني انجام دهد. به گزارش ايسنا، 
گلپايگان��ي گفت: تصرفات غيرقانوني توس��ط آن 
دس��ته از فرصت طلبان كه با استفاده از خلاءهاي 
قانوني و غفلت مس��وولان اجرايي، اقدام به ساخت 
و س��از غيرمجاز در حريم ش��هر تهران كرده اند و 
همچنين با عنايت به ماده 12 قانون تعاريف، هرگونه 
تخلف از احكام موضوع اين قانون، به عنوان تجاوز 
به حقوق عمومي و جرم محسوب شده و مرتكبين 
علاوه بر اعاده وضع و رفع اثر از تخلفات، به مجازات 
مربوط برابر قانون مجازات اسلامي محكوم خواهند 
شد. او افزود: در اين راستا مطابق تبصره ذيل ماده 
2 قانون نظارت بر گسترش شهر تهران، شهرداري 
مكلف اس��ت از ساخت ابنيه و تأسيساتي كه بدون 
پروانه س��اختمان و رعايت مفاد اين ماده در خارج 
از محدوده خدمات ش��هري فعلي ته��ران احداث 
مي ش��ود، جلوگيري و در صورت ساخت تخريب 
كند.ب��ا توجه به اهميت حف��ظ و صيانت از اراضي 
حريم شهر و پايش مستمر آن، دستورالعمل اجرايي 
كميته بررسي س��اخت و ساز هاي غيرمجاز حريم 
شهر تهران تهيه و به منظور اجرا و كاهش تخلفات 
ساختماني به مناطق داراي حريم ابلاغ شده است. 
افزايش نظارت دقيق بر فعاليت ها در حريم با افزايش 
گشت زني ها، دقت و سرعت عمل در ارايه گزارش 
تخلفات، پيگيري و به نتيجه رساندن گزارش ها و 
مستند سازي فعاليت هاي صورت گرفته از جمله 
اقداماتي است كه با تشكيل كميته تخلفات، اجرايي 

خواهد شد.

هاشمي: تا حالا پيگير پرونده 
املاك نجومي نبوده ام

رييس ش��وراي ش��هر تهران با اعلام بي خبري از 
سرنوش��ت پرونده املاك نجومي گف��ت: تا حالا 
دنبال آن نبودم، در اين مورد گزارش ها از روي ميز 
من رد مي شود، اما خيلي دقيق نشدم. به گزارش 
ايلنا، محسن هاشمي در خصوص سرنوشت پرونده 
املاك نجومي گفت: من درب��اره املاك نجومي 
جواب نمي دهم.او در پاسخ به اين سوال كه با توجه 
به اينكه رياست جديد قوه قضاييه اهتمام ويژه اي 
در رسيدگي به پرونده هاي تخلفات اقتصادي دارد، 
آيا اطلاعي از رسيدگي به پرونده املاك نجومي و 
رس��يدگي به تخلفات مديراني كه در اين پرونده 
حضور داشتند، داريد؟ گفت: در اين مورد خبر ندارم 
و اطلاعي از اينكه به چه چيزي رسيدگي شده و چه 
كسي را گرفته اند و چه كسي را نگرفته اند، ندارم.

رييس شوراي شهر تهران در خصوص انتقاد فرمانده 
ني��روي انتظامي تهران ب��زرگ از عدم اختصاص 
بودجه امنيت براي ش��هر تهران از سوي مديريت 
شهري كه در گذش��ته وجود داشته، اما امسال به 
صفر رسيده است، گفت: خبر ندارم كه آيا در گذشته 
بودجه اي براي امنيت شهر داشتيم يا نداشتيم. بايد 
نگاه كنيم ببينيم، آيا اين بودجه در گذشته بوده 
است يا نه و بعد درباره آن صحبت كنم. او در پاسخ به 
اينكه آيا اين سهميه در بودجه سال آينده شهرداري 
لحاظ مي شود يا خير، گفت: اصولا مشكل كمبود 
بودجه در دولت و دستگاه هاي اجرايي وجود دارد و 
عمدتا مي خواهند اين كمبود را از طريق شهرداري 
تامين كنند. از اين رو، بسياري از ارگان ها از آموزش 
و پرورش گرفته تا بهداش��ت و امنيت و غيره همه 
كمك مي خواهند و فكر مي كنند، شهرداري قلكي 

است كه مي تواند همه اينها را تامين كند.

دلايل كاهش درآمدهاي تهران ازمحل شهرسازي



صنعت،معدن و تجارت14اخبار   Tue. Oct 15. 2019  1501   سه شنبه    23 مهر 1398   16 صفر 1441  سال ششم    شماره 

 بازار پژو ۲۰۰۸ 
در اختيار دلالان است

ايلنا| يك فعال بازار خودرو گفت: دلالان و واسطه ها 
همچنان س��كان دار بازار هستند بطور مثال اكنون 
پژو ۲۰۰۸ در كنترل دلالان شناسنامه دار و شناخته 
شده اس��ت و كمتر فروشنده شخصي در بازار وجود 
دارد. حس��ين س��عيدي درباره روند بازار خودرو در 
هفته گذشته اظهار كرد: هفته پيش نيز بازار به دليل 
كاهش عرضه خودرو از س��وي خودروس��ازان روند 
صعودي داشت اما در روزهاي اخير با وجود آنكه هيچ 
تغييري در ميزان توليد خودروسازان به وجود نيامده 
اما قيمت ها ثابت مانده است. او ادامه داد: از طرف ديگر 
بي نظمي موجود در تحويل خودروهاي ثبت نامي 
و اصطلاحا عدم صدور فاكتور باعث ش��ده كه نتوان 
هيچگونه پيش بيني براي بازار آينده داشت. اينكه با 
وجود داشتن تعهد و بدقولي در تحويل خودروهاي 
ثبت نامي اما باز هم شركت ها علاوه بر فروش فوري 
اخيرا نيز اقدام به فروش مدت دار كرده اند جاي سوال 
دارد. سعيدي تصريح كرد: در هفته هاي اخير شاهد 
خروج سرمايه گذاران از بازار خودرو بوديم اين يعني 
ديگر اين بازار جذابيت سابق را ندارد اما از طرف ديگر 
دلالان و واسطه ها همچنان سكان دار بازار هستند 
بط��ور مثال اكنون پ��ژو ۲۰۰۸ در كنت��رل دلالان 
شناسنامه دار و شناخته شده است و كمتر فروشنده 
ش��خصي در بازار وجود دارد. او ادامه داد: با توجه به 
اينكه ديگر اين خودرو توليد نمي شود چندين نفر 
بازار فروش اين خودرو را در اختيار گرفته اند و بالطبع 
هر قيمتي كه بخواهند مشخص مي كنند و همين امر 

باعث بروز انحصار شده است.

39۰ واحد صنعتي احيا شدند
شاتا|  معاون سازمان صنايع كوچك و شهرك هاي 
صنعتي ايران اظهار كرد: با اجراي برنامه هاي افزايش 
توليد صنايع كوچ��ك، ميزان تولي��د ۵۸۹واحد 
صنعتي كوچك كشور حداقل ۲۵ درصد افزايش 
يافت.  اصغر مصاحب گف��ت: از ناحيه اين افزايش 
توليد، براي سه هزار و ۶۹۰ نفر اشتغال زايي شده 
است. او افزود: در راستاي اجراي برنامه هاي افزايش 
توليد و بازفعال سازي صنايع كوچك، امسال بايد 
چهار هزار واحد توليدي افزايش توليد يافته و ۲هزار 
واحد نيز بازفعال سازي شوند. مصاحب اضافه كرد: 
افزايش ظرفيت توليد چهار ه��زار واحد صنعتي 
كوچك با همكاري اين س��ازمان و س��ازمان هاي 
صنعت، معدن و تجارت استان ها پيگيري مي شود 
كه از اين تعداد، ۲ هزار و ۶۵۸واحد در شهرك ها و 

نواحي صنعتي واقع شده اند.

مبناي ارتباط با قطعه سازان  
كيفيت و قيمت رقابتي است

فارس| مديرعام��ل گروه صنعتي اي��ران خودرو 
مهم ترين اولويت كاري س��اپكو را تامين به موقع و 
ب��ا كيفيت قطعات و مجموعه هاي م��ورد نياز براي 
جمع آوري خودروهاي كف كارخانه و دس��تيابي به 
توليد روزانه ۲ هزار دس��تگاه خودرو بدون كس��ري 
عنوان كرد. فرشاد مقيمي در مراسم توديع و معارفه 
مديرعامل جديد ساپكو ارتقاء سلامت اداري و مبارزه 
با فساد، بازنگري در فرآيندها و تمركز بر انجام وظايف 
و مس��ووليت ها را از ديگر ماموريت هاي اين شركت 
دانست و افزود: از تجربه هاي مفيد گذشته استفاده 
شود و در هر بخشي كه نيازمند اصلاح و بهبود است، 
با اعمال اصلاحات و ارتقاء بهره وري مجموعه، نسبت 
به تضمين، تامين به موقع باكيفيت و قيمت مناسب 
قطعات و مجموعه هاي مورد نياز خطوط توليد و حوزه 
خدمات پس از فروش اقدام شود. او تاكيد كرد: تعميق 
ساخت داخل و پيشبرد پروژه هاي خودكفايي از جمله 
ماموريت هاي بسيار مهم شركت ساپكو است كه لازم 
است با اصلاح  فرايندها و همچنين اصلاح ساختار در 

صورت نياز اقدامات لازم با قوت پيگيري شود. 
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»تعادل« گزارش مي دهد

محتويات نقشه راه صادراتی از نگاه فعالان اقتصادي
تعادل| 

فع�الان اقتصادي نب�ود يك ن�گاه صادراتي 
مشخص را يكي از عوامل عقب ماندگي هاي 
صادراتي عن�وان مي كنند. ح�ال از آنجايي 
كه متولیان تجاري كش�ور از تدوين نقش�ه 
راه تج�ارت صحبت مي كنند. كارشناس�ان 
معتقدند با توجه به اهمیت صادرات در اقتصاد 
ملی در شرايط تحريم، اين نقشه  بايد منطبق 
با نقشه تنظیم بازار داخل تدوين شود. يكي 
از موضوع�ات م�ورد نظر آنها، اين اس�ت كه 
حمايت هاي دولتي از صادرات بايد به سمت 
ش�كل گیري ش�ركت هاي ب�زرگ صادراتي 
باشد. اين در حالي است كه بی برنامگی ها در 
تجارت باعث از بین رفتن بازارهای صادراتی 
که گذشته بدس�ت آورده ايم، شده است. اما 
نكته مورد اش�اره فعالان اقتصادي اين است 
كه در بازارهاي صادراتي،  بايد داد وستد بین 
كشورها دو طرفه باشد، اين درحالي است كه 
برنامه  های تجاری هدف كشور،  بیشتر روي 
صادرات متمركز اس�ت؛ كه ما در رسیدن به 
اهداف تجاری دچار چال�ش مي كند. مطلب 
ديگ�ري كه فع�الان اقتصادي نس�بت به آن 
انتقاد دارند، اخذ تصمیمات خلق الساعه در 
حوزه تجارت اس�ت؛ تصمیماتي كه به گفته 
آنها مان�ع از توس�عه تجارت مي ش�ود زيرا 
نبايد فراموش كرد كه جاده تجارت يك جاده 
دوطرفه است كه بايد صادرات و واردات در آن 

جريان داشته باشد. 

رئيس کل سازمان توس��عه تجارت در اظهاراتي با 
اش��اره به اينكه راهبرد توس��عه صادرات غيرنفتی 
کش��ور که از برنامه س��وم به بعد شکل گرفت و در 
س��ال ۹۱ به صورت مصوبه از هيئت وزيران ابلاغ 
شد، توضيح داد: راهبرد توسعه صادرات غيرنفتی 
در برنام��ه چهارم، پنجم و شش��م نيز تکرار ش��ده 
اس��ت.  حميد زادبوم، افزود: منظور از نقشه راه اگر 
برنامه عملياتی اجرايی برای راهبردها باش��د، نياز 
به تدوي��ن و تنظيم دارد اما در ش��رايط کنونی که 
شرايط تحريم و جنگ اقتصادی است، نياز به نقشه 
راه جديد منطبق و متناس��ب با نقشه تنظيم بازار 
داريم.  به گفته او،  نقشه راه تنظيم بازار و نقشه راه 
توسعه صادرات بايد به موازات هم شکل بگيرند که 
يکماه آينده اين اتفاق خواهد افتاد و علاوه بر نقشه 
راه صادرات غير نفتی، نقش��ه راه برای ۱۵ کش��ور 

هدف نيز تدوين شده است.
زادبوم با بيان اينكه تنظيم بازار داخل يک تکليف 
اس��ت به واس��طه اينکه ما در برابر مردم مس��ئول 
هس��تيم، گفت: اما با توجه به مشکلات ساختاری، 
توس��عه صادرات غيرنفتی را بايد با سياست های 
تنظيم بازار منطبق ک��رد. برای تنظيم بازار داخل 
بايد ممنوعيت و محدودي��ت های صادراتی را کم 
کرد به جای آن از عوارض استفاده کنيم. در صورت 
داشتن توليد صادراتی بايد از حق صادرکنندگان 

برای عدم ممنوعيت صادراتی دفاع کرد.
از س��وي ديگر، فريد موس��وی، عضو کميس��يون 
اقتصادی مجلس هم درباره تدوين نقشه راه صادراتی 
برای ۱۵ کشور هدف در يك برنامه تلويزيوني گفت: 
صادرات بيشتر آنکه خروجی واقعيت های اقتصادی 
 باش��د، نتيجه روابط سياس��ی کش��ورها اس��ت.

  ب��ه گفته او، ب��ا توجه به اينکه در ش��رايط تحريم 
پارامتره��ای کنترل نش��ده ای بر ح��وزه تجارت 
خارج��ی م��ا ناظ��ر اس��ت، باي��د بي��ش از اينکه 

بخواهيم نقش��ه راه صادراتی بنويس��يم؛ بيش��تر 
ب��ه فکر اصلاح و بهبود ش��رايط موج��ود و تقويت 
 بن��گاه ها برای نف��وذ در بازارهای کنونی باش��يم.

همچنين جمشيد نفر، رئيس کميسيون صادرات 
اتاق بازرگان��ی نيز گفت: نقش و اهميت صادرات و 
صادرکننده در اقتصاد ملی بايد تبيين ش��ود، که 
اکنون در ابتدای راه هستيم. هر اتفاقی که در اقتصاد 
رخ می دهد، اولين مقصر صادرکننده شناخته شده 
در صورتيکه اصلاح نگاه به صادرکننده لازم است 

و تبيين نقش صادرات و صادرکننده مهم است.
او ب��ا بيان اينكه ام��روز مهم ترين مش��کل جامعه 
اشتغال است که نياز به بازار باز دارد، اظهار كرد: در 
صنعت، کشاورزی و غيره توليدکنندگان با ظرفيت 
زي��ر ۵۰درصد کار م��ی کنند ،که باي��د با افزايش 

ظرفيت به اشتغال و صادرات کمک کنيم.
رئيس کميس��يون صادرات اتاق بازرگانی ايران با 
اش��اره به اينكه ما هيچ وقت برای توسعه صادرات 
برنامه نداش��تيم و ظرفيت ها را نشناختيم، اظهار 
كرد: به دليل نبود نگاه صادراتی توس��عه صادراتی 
ش��کل نمی گيرد، چون بيش��تر از واردات حمايت 
ش��ده بنابراين اگر حمايت های دولتی از صادرات 
بيشتر بود شرکت های صادراتی بزرگ نيز تشکيل 

می شد.
رئيس اتاق مشترک ايران و ارمنستان با بيان اينکه 
عليرغم اينکه گفته می شود، موافقتنامه ترتيبات 
ترجيحی ايران و اتحاديه اوراس��يا از ۵ آبان آغاز به 
کار می کند، اما مکانيسم بانکی برای برقراری اين 
موافقتنامه هنوز مش��خص نش��ده است.  هرويک 

ياری جانيان در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره 
موافقنامه ترتيبات ترجيحی بين ايران و اوراسيا و 
تأثير آن  بر توس��عه روابط تج��اری ايران  و منطقه 
اوراسيا نيز گفت: پيوستن ايران به اتحاديه اوراسيا 
يکی از بزنگاه های تاريخی است اما تجربيات ساليان 
گذشته نش��ان داده که به هيچ وجه نتوانسته ايم از 
فرصت ه��ای اقتصادی اس��تفاده کنيم و آنطور که 
شايس��ته اس��ت به جايگاه اقتصادی و واقعی خود 

دست يابيم. 
رئيس اتاق مش��ترک ايران و ارمنس��تان با تاکيد 
بر اينکه پيمان های منطق��ه ای و فرا منطقه ای در 
فتوسنتز اقتصادی هر کش��ور نقش حياتی دارند، 
افزود: عضو ناظر يا عضو الحاقی در اين پيمان های 
منطقه ای برای ما بس��يار حائز اهميت است؛ زيرا 
از اين طري��ق می توان جايگاه خودم��ان را از نظر 
اقتصادی در بدنه کش��ورهای ديگ��ر جای دهيم.   
وی بي��ان كرد: اما موضوع نگ��ران کننده اينکه آيا 
شاخص های اقتصادی ما اين رشد را نشان می دهد، 
بتوانيم از اين فرصت به درس��تی استفاده کنيم و 
آيا می  توانيم به موقع کالاهای مورد درخواس��ت و 

تقاضای اين کشورها را فراهم کنيم؟ 
ياری جانيان با تاكي��د بر اينكه متاس��فانه وزارت 
صمت در ۲ سال اخير با تصميمات بسيار شتابزده 
و يکش��به اقتصاد بخش خصوصی را دچار چالش 
کرده، گفت: بنابراين انتظار می رود تا در مواجهه با 
اين مسائل و برقراری تجارت از طريق پيمان های 
منطق��ه ای کمی ب��ا برنامه ت��ر و ب��ا حوصله تر به 
موضوعات پرداخته شود.  رئيس اتاق مشترک ايران 

و ارمنستان در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
اظهار كرد: اگ��ر با دعوت از نخبگان و صاحبنظران 
و اف��راد ب��ا تجربه در ح��وزه تج��ارت برنامه ريزی 
دقيق تری برای بهره مندی از اين موقعيت ها داشته  
باشيم فرصت سوزی ها هم کمتر خواهد شد و نتايج 
مثبتی در بخش تجارت کشور به وجود خواهد آمد. 
او، با اش��اره به اينكه بی برنامگی در تجارت باعث از 
بين رفتن بازارهای صادراتی که گذش��ته بدست 
آورده ايم،  می ش��ود، بيان كرد:  کشور های ترکيه 
و ارمنستان هيچ گونه مراودات سياسی با يکديگر 
ندارند، اما کالاهايی که از ترکيه در بازار ارمنستان 
موجود است به مراتب بيشتر از کالاهايی است که 
از ايران در ارمنس��تان موجود است و اين در حالی 
است که ايران و ارمنستان روابط سياسی حسنه ای 
ب��ا يکديگر دارند؛ ضم��ن اينکه ارتباطات بس��يار 
گسترده فرهنگی بين ايرانيان ارمنی و ارمنستان 

برقرار است. 
 او با بيان اينکه زمينه اين اتفاقات بی برنامگی های 
قبلی بوده است، گفت: متاسفانه کالاهای صادراتی 
ما به کش��ور ارمنستان يا بي كيفيت است و يا روند 
صادراتی مس��تمری ندارد.  ياری جانيان با اش��اره 
به صادرات روغن خوراکی به کش��ور ارمنس��تان 
اظهار ك��رد: در دوره ای صادرات روغن خوراکی به 
اين کش��ور به خوبی انجام می شد، اما با تصميمات 
ناگهانی صادرات روغن خوراکی ممنوع اعلام شد 
و اين موضوع باعث از بين رفتن بازارهای صادراتی 
روغن خوراکی ما در کش��ور ارمنس��تان شد.  وی 
افزود: قطعا چنين اتفاقاتی موجب قطع اطمينان 

مش��تری و خريدار محصولات صادراتی می شود، 
ضمن اينک��ه با قط��ع محصول صادرات��ی به يک 
کش��ور بلافاصله جايگزين ديگری پيدا می  ش��ود 
و براين اس��اس تمام هزينه ه��ا و زحماتی که برای 
يافتن ب��ازار صادراتی انجام ش��ده از بين می رود.   
رئيس اتاق مشترک ايران و ارمنستان اظهار كرد: 
در علم اقتصاد از جزئيات به کليات می رس��ند، در 
حاليکه ما جزئيات را فراموش کرده ايم و به کليات 

پرداخته ايم. 

  مکانيسم بانکی اتحادیه اوراسيا مشخص نيست
او در بخش ديگري از صحبت هاي خود عنوان كرد:  
به طور کلی ما ح��ال و روز خوبی در حوزه تجارت 
خارجی با کشورهای CIS و کش��ورهای اتحاديه 
اوراسيا نداريم، اما اگر درست از موافقنامه تجارت 
ترجيحی به اتحاديه اوراسيا استفاده شود می توانيم 

نتايج مثبتی به دست آوريم.
ياری جانيان افزود: متاس��فانه عليرغم اينکه قرار 
است موافقتنامه ترتيبات ترجيحی ايران و اتحاديه  
اوراسيا از ۵ آبان آغاز به کار کند هنوز مشخص نشده 
که سيستم بانکی ما قرار است با چه مکانيسمی با 
کش��ورهای عضو اين اتحاديه کار کند.  او با تاکيد 
ب��ر اينکه برای حضور در بازار کش��ورهای اتحاديه 
اوراس��يا بايد با مطالعه و کارشناس��ی اقدام شود، 
اظهار كرد: متاسفانه در ساليان گذشته تجارت ما 
با افغانس��تان و عراق به دليل اينکه روابط تجاری 
راحتی با اين کشورها داشته ايم و سخت گيری های 
خاصی ب��رای کالاهای صادراتی نداش��ته اند، بدنه 

صادرات ما را تنبل کرده است. 
او بي��ان كرد: تبادلات تجاری س��الانه بين ايران و 
ارمنس��تان 3۰۰ ميليون دلار اس��ت؛ در حالی که 
تبادلات تجاری بين ارمنستان و گرجستان حدود 
۵ ميليارد دلار اس��ت اين در حالی است که ايران 
۸۰ميليون جمعيت دارد و کش��ور گرجس��تان ۵ 

ميليون نفر جمعيت دارد. 
او با بيان اينکه تبادلات تجاری ايران و ارمنس��تان 
بيش��تر در ح��وزه انرژی اس��ت، گفت: اي��ران به 
ارمنستان گاز صادر و ارمنستان به ايران برق صادر 
می کنن��د بنابراين با توجه به تجارت 3۰۰ ميليون 
دلاری بين دو کش��ور به اين نتيجه می رس��يم که 
حجم تجارت کالا بين دو کشور بسيار اندک است.  
رئيس اتاق مشترک ايران و ارمنستان اظهار ادامه 
داد: ضمن اينکه تجارت انرژی توسط بخش دولتی 
و ميان دولت ها انجام می شود و با اين شرايط بخش 
خصوصی در تجارت بين دو کش��ور نقش چندانی 

ندارد.
او با اشاره به ظرفيت 4۰۰ ميليارد دلاری کشورهای 
اتحاديه اوراسيا بيان كرد: برای استفاده از اين بازار 
صادراتی بايد داد وس��تد بين دو کش��ور دو طرفه 
باش��د، اما با توجه به برنامه  ه��ای تجاری هدف ما 
بيش��تر صادرات به اين کش��ورها است که اينگونه 
نگرش صادراتی ما را نمی تواند در رسيدن به اهداف 

تجاری موفق کند. 
ياری جانيان با اشاره به اخذ تصميمات خلق الساعه 
در حوزه تجارت گفت: ممنوعيت واردات ۱3۰۰ قلم 
کالا و چنين تصميماتی مانع از توسعه تجارت است؛ 
زي��را در يک تجارت حتما طرفي��ن بايد با يکديگر 
مبادلات داشته و صادرات و واردات دو طرفه باشد.

ممنوعي��ت واردات ۱3۰۰ قل��م کالا و چني��ن 
تصميماتی مانع از توسعه تجارت است؛ زيرا در يک 
تجارت حتما طرفين بايد با يکديگر مبادلات داشته 

و صادرات و واردات دو طرفه باشد.

كاهش قيمت ۹۳ قلم كالاي اساسي 
وزير صنعت، معدن و تجارت در جلس��ه تنظيم بازار 
كش��ور گفت: رصد مس��تمر قيمت ۱۰۰ قلم كالاي 
اساس��ي و ضروري در سطح كشور نش��ان از كاهش 
قيمت ۹3 قلم كالا داش��ته و البته بط��ور حتم علت 
تلاطم قيمت ۷ قلم كالاي ديگر را نيز بررسي و اقدامات 
مقتضي براي ايجاد ثبات در قيمت آنها در دستور كار 

قرار دارد.
به گزارش ش��اتا، رضا رحماني افزود: پيش بيني ما و 
آمارها مويد اين نكته اس��ت كه روند آرام بازار و ثبات 
موجود در ماه هاي آينده نيز تداوم خواهد داش��ت. او 
ادامه داد: خوش بختانه روند توليد نيز در كش��ور روبه 
رشد اس��ت و در ماه هاي پيش رو، كاهش قيمت ها بر 
 CPI روند زندگي مصرف كننده نيز براساس شاخص
تاثيرگذار خواهد بود. وزي��ر صنعت، معدن و تجارت 
با اش��اره به اينكه در مصوبات س��تاد تنظيم بازار بايد 
مصرف كننده و توليدكننده را با هم ديد، تاكيد كرد: 
براي تامين حق��وق اين دو بخ��ش، بايد تصميمات 
به گونه اي اتخاذ شود كه هيچ كدام در اين ميان آسيب 

نبينند. او گفت: امس��ال سياس��ت وزارتخانه بر اين 
مبناست كه صادرات انواع اقلام كالايي بر اساس رعايت 
ضوابط تامين اوليه نياز كشور و در صورت مازاد توليد، 
با اعمال مقررات تعرفه اي متناسب كه البته مستلزم 

پايه كارشناسي است، انجام شود.
رحماني با اشاره به اجراي طرح نظارت در ايام منتهي به 
اربعين امام حسين)ع( و همچنين برنامه هاي توسعه اي 
صادرات كالا به كش��ور عراق گفت: بايد مس��يرهاي 
كاميون ها از مسيرهاي زوار جدا شود و از حالا براي سال 
آينده برنامه ريزي لازم را داشته باشيم تا مشكلات به 

حداقل ممكن برسد.
 او با اشاره به دغدغه مورد طرح باغداران سيب در سفر 
به استان آذربايجان شرقي، گفت: براي جلوگيري از 
ضرر و زيان كشاورزان و باغداران ضرورت دارد جهاد 
كشاورزي و سازمان هاي صمت استان ها در خصوص 
اين محصول نظارت بيش��تري داش��ته باشند تا اين 
بخش از توليد كشورمان نيز سرپا باشد و اشتغال افراد 

به خطر نيفتد.

كاهش جزئي قيمت لوازم خانگي
جديدترين آمار منتشر شده از س��وي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( حاكي از كاهش قيمت كمتر از 
يك درصدي در برخي از انواع لوازم خانگي در مردادماه 
امسال نس��بت به ماه قبل از آن است. به گزارش ايسنا، 
در جديدترين آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت(، علاوه بر قيمت كالاهاي اساسي 
و تغييرات آنها نسبت به سال و ماه قبل كه هميشه منتشر 
مي شد، گزارشي از قيمت ۵۶ قلم كالاي اساسي ديگر از 
تير ماه امسال ارايه شده است. در اين آمار قيمت شش 
نوع لوازم خانگي نيز ذكر شده كه قيمت چهار نوع از آنها 
در مردادماه امسال نسبت به تير ماه كاهش جزئي داشته 
است. بيش��ترين كاهش قيمت مربوط به لباس شويي 
آبسال هفت كيلويي سفيد اس��ت كه قيمت آن با يك 
درصد كاهش در مرداد ماه امسال به چهار ميليون و ۸۵۸ 
هزار تومان رسيده است. قيمت اين محصول در تيرماه 
امسال حدود چهار ميليون و ۹۰۸ هزار تومان بوده است. 
قيمت تلويزيون سامسونگ 4۹ اينچ ۶۹۰۰ نيز در مرداد 
ماه امسال نسبت به ماه قبلش ۰.۹ درصد كاهش داشته 

اس��ت. اين كالا در تيرماه امسال حدود هشت ميليون 
و ۷۲۹ هزار تومان و در مرداد ماه نيز هش��ت ميليون و 
۶4۹ هزار تومان فروخته شده است. همچنين قيمت 
يخچال و فريزر الكترواستيل مدل ۲4ESR در تيرماه و 
مردادماه امسال به ترتيب ۹ ميليون و ۵4۱ هزار تومان 
و ۹ ميليون و 4۸۶ هزار تومان بوده كه نش��ان مي دهد 
قيمت اين محصول در مرداد نسبت به ماه قبل از آن ۰.۶ 
درصد كاهش داشته است. لباسشويي سامسونگ هفت 
كيلويي مدل ۱۲43 سيلور نيز در مردادماه امسال حدود 
هفت ميليون و ۵۶۲ هزار تومان عرضه شده كه نسبت به 
فروش اين كالا در تيرماه به قيمت هفت ميليون و ۶۰4 
هزار تومان، ۰.۵ درصد كاهش داشته است. در اين ميان 
قيمت يخچال الكترواس��تيل مدل ۲۷ES و تلويزيون 
سامسونگ ۵۵اينچ ۷۹۰۰ در مرداد ماه امسال نسبت 
به تيرماه به ترتيب ۰.4 و ۰.3 درصد افزايش داشته است. 
اين دو محص��ول در مردادماه به ترتيب به قيمت چهار 
ميليون و ۸4۷ هزار تومان و ۱۱ ميليون و ۶۸۷ هزار تومان 

فروخته شده است.

مضرات معافيت مالياتي براي مناطق آزاد
يك كارشناس اقتصادي با بيان اينكه معافيت مناطق 
آزاد از ماليات نتيجه اي جز فس��اد نداشته است، گفت: 
تاكنون چندين هزار ميليارد تومان از بورس كالا به اسم 
مناطق آزاد كالا خريداري شده است. هادي سبحانيان 
در گفت وگو با خبرگزاري مهر در مورد مضرات معافيت 
ماليات ب��ر ارزش اف��زوده مناطق آزاد تج��اري، اظهار 
كرد: اكنون موض��وع اعطاي معافيت ب��ه مناطق آزاد 
تجاري يكي از بحث هاي چالش برانگيز سياست گذاران 
اس��ت؛ موضوعي كه توس��ط دس��تگاه هاي نظارتي و 
نهادهاي كارشناسي با چالش مواجه شده است. او افزود: 
دستگاه هاي نظارتي و نهادهاي كارشناسي معتقدند 
اعطاي معافيت ماليات بر ارزش افزوده براي مناطق آزاد 
نه تنها منطبق با مباني نظري اين ماليات نيست بلكه 

پيامدها و تبعاتي را براي اقتصاد كشور دارد كه فساد و 
فرار مالياتي و تبعيض بخشي از آنهاست.  اين كارشناس 
اقتصادي ادامه داد: فلسفه تشكيل مناطق آزاد اين بود كه 
بدون درگير شدن با بروكراسي اداري و پرداخت ماليات 
در حوزه عملكرد، انگيزه اي براي فعالان اقتصادي ايجاد 
شود كه در آنجا سرمايه گذاري كنند و همچنين سرمايه 
خارجي جذب شود و در نتيجه با رونق توليد در مناطق 
آزاد، اشتغال زايي صورت گيرد تا هم صادرات در كشور 
رونق گي��رد و هم آباداني به آن مناطق ب��رود. او گفت: 
مطابق با اين منطق نظري لازم است كه بر اساس برنامه 
زمانبندي شده مشخص و به صورت هدفمند، در حوزه 
ماليات عملكرد، معافيت ها اعطا شود. سبحانيان با اشاره 
به مطرح ب��ودن معافيت مناطق آزاد از ماليات بر ارزش 

افزوده، اظهار داشت: ماليات بر ارزش افزوده هيچ گونه 
اصابتي بر توليدكننده ندارد لذا اين حرف غلط است كه 
اين مناطق را از پرداخت ماليات بر ارزش افزوده معاف 
كنيم و بگوييم كه به دنبال حمايت از توليدكننده هستيم. 
گوينده چنين حرفي با نظام ماليات ب��ر ارزش افزوده 
آشنايي ندارد يعني هدفي را دنبال مي كند كه اگرچه 
هدف خوبي است اما براي آن ابزار خوبي را انتخاب نكرده 
است؛ اين موضوع نشان دهنده عدم درك از مباني نظري 
و نظام ارزش افزوده است. او افزود: با شفاف سازي فرايند 
عرضه كالا و خدمات مي توان جلوي بسياري از مفاسدي 
را كه بر اساس بس��ياري از گزارشات نظارتي نهادهاي 
مختلف رسيده، گرفت. اين كارشناس اقتصادي ادامه 
داد: س��ازمان برنامه و بودجه، سازمان بازرسي و برخي 

از نهادهاي نظارتي گزارش هاي مختلفي داده اند مبني 
بر اينكه وجود معافيت باعث شده شركت هاي مختلف، 
ن��ام خود را در مناطق آزاد ثبت كنند و تابلويي هم آنجا 
آويزان كنند اما عملا در سرزمين اصلي فعاليت كنند. اين 
كارشناس اقتصادي افزود: تاكنون چندين هزار ميليارد 
تومان از بورس كالا به اس��م مناطق آزاد كالا خريداري 
شده اما در سرزمين اصلي استفاده شده است . سبحانيان 
تصريح كرد: روش��ن است كه اعطاي معافيت ها به اين 
شكل منجر به فرار مالياتي گسترده مي شود و اين مساله 
نياز به پيشگويي ندارد. او افزود: قانون ماليات بر ارزش 
افزوده و معافيت هاي اين قانون را ۱۰ سال است كه اجرا 
مي كنيم، چند نهاد نظارتي گزارش داده اند كه اين نوع 

معافيت منجر به فرار مالياتي شده است. 
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نوبل اقتصاد به »بانِرجي«، »دوفلو« و »كرِمر« رسيد

نيروهاي امريكايي كاملا از سوريه خارج مي شوند

تقدير از سال ها كار تجربي براي مبارزه با فقر

ترامپ: تحريم هاي بزرگي عليه تركيه در راه است

گروه جهان|
 آكادمي س��لطنتي علوم س��وئد جايزه نوبل اقتصاد 
در س��ال ۲۰۱۹ را به يك زوج اقتص��اددان هندي-

فرانسوي و يك اقتصاددان امريكايي الاصل اهدا كرد. 
آبيجيت بانرِجي و اس��تر دوفلو از موسس��ه فناوري 
ماساچوس��ت )ام آي تي( ايالات متح��ده، به همراه 
مايكل كرِمر از دانش��گاه هاروارد به عنوان برندگان 

جايزه نوبل اقتصاد در سال ۲۰۱۹ معرفي شدند.
اعضاء آكادمي سلطنتي علوم سوئد اين سه اقتصاددان 
را به پاس نقش قابل توجه مطالع��ات آنها در يافتن 
عوام��ل تاثيرگذار ب��ر كاهش فقر جهاني شايس��ته 
دريافت جايزه نوبل س��ال ۲۰۱۹ ميلادي دانستند. 
بر پايه اعلاميه اين آكادمي نتايج مطالعات اين س��ه 
اقتصاددان تاثير قابل ملاحظه اي بر بهبود و موفقيت 
سياست هاي اعمال شده براي كاهش سطح فقر در 

جهان داشته است.
آبيجيت بانرِجي اقتصاددان امريكايي هندي الاصل، 
متولد س��ال ۱۹۶۱ در ش��هر كلكته هند اس��ت. او 
تحصي��لات خود را در دو دانش��گاه جواهر لعل نهرو 
و هاروارد انجام داده و در حال حاضر اس��تاد موسسه 
فناوري ماساچوس��ت )ام آي تي( اس��ت. ديگر برنده 
جايزه نوبل اقتصاد، استر دوفلو كه همسر بانرجي هم 
هست، متولد س��ال ۱۹۷۲ ميلادي در شهر پاريس 
است. او تحصيلات دانشگاهي خود در رشته اقتصاد 
را از مدرسه اقتصاد پاريس آغاز كرد ولي اكنون استاد 
اقتصاد ام آي تي است. دوفلو پس از الينور اوستروم كه 
روي روابط انساني كار كرده بود و در سال ۲۰۰۹ نوبل 
اقتصاد را گرفت، دومين زني اس��ت كه موفق شده تا 
اين جايزه را دريافت كند. دوفلو 4۶ س��اله همچنين 
جوان ترين اقتصادداني است كه تاكنون نوبل اقتصاد 
را دريافت كرده است. ركورد پيشين در اختيار كنت 
ارو اقتصاددان امريكايي بود كه در س��ال ۱۹۷۲ و در 

سن 5۱ سالگي اين جايزه را دريافت كرد. 

س��ومين برنده جايزه نوبل اقتصاد ۲۰۱۹، ميش��ل 
كرمر در سال ۱۹۶4 ميلادي در امريكا به دنيا آمده 
و تحصي��لات خود را نيز در گرايش اقتصاد توس��عه 
در دانشگاه هاروارد به پايان رسانده و در حال حاضر 
نيز محقق و استاد همين دانشگاه است. گفته شده، 
مطالعات برندگان س��ال ۲۰۱۹ جايزه نوبل اقتصاد 
تحت تاثير دستاوردهاي آمارتيا سِن اقتصاددان شهير 
هندي، بوده كه در سال ۱۹۹۸ جايزه نوبل اقتصاد را 

از آن خود كرده بود.
نشريه فايننشال تايمز نوشته: س��ه اقتصادداني كه 
جايزه نوبل را دريافت كردن��د اغلب در تحقيقات با 
يكديگر همكاري داش��ته و در طول تحقيقات خود، 
براي شناس��ايي موثرترين مداخلات سياسي براي 
مبارزه با فقر از روش هاي تجربي استفاده مي كردند. 
دوفل��و در كنفرانس خبري گفته: »هدف ما كس��ب 
اطمينان از اين مس��اله است كه مبارزه با فقر اساس 

عملي داشته باشد. اغلب فقرا تا سطح كاريكاتور تقليل 
داده مي شوند و حتي كساني كه تلاش مي كنند تا به 
آنان كمك كنند از ريشه هاي آنچه فقرا را فقير كرده  
است درك درستي ندارند. ما تلاش مي كنيم تا جايي 
كه امكان دارد مشكلات را بطور علمي بررسي كنيم.«

كميته نوبل در بيانيه خود اعلام كرده كه رويكرد اين 
سه اقتصاددان با تاثير آشكار بر پديده فقر و پتانسيل 
فراوانش براي بهبود زندگي اف��راد در بدترين نقاط 

جهان، توسعه اقتصادي را كاملا تغيير داده است، از 
جمله تحقيقات آن��ان روي »بحران يادگيري«. اين 
سه محقق در تحقيقات خود دريافتند كه اگر عامل 
تدريس بهتر و متناسب تر در نظر گرفته نشود، ارايه 
كتاب هاي درس��ي به تنهايي نمي تواند به يادگيري 

بيشتر كودكان در مدرسه كمك كند. 
به گزارش فايننشال تايمز، ميشل كرِمر تحقيقات خود 
را در اواس��ط دهه ۱۹۹۰ در كنيا آغاز كرد، در حالي 
كه بعدها آبيجيت بانرِجي و استر دوفلو در تحقيقات 
تجربي خود در بمبئي و شهر وادودارا در هند به نتايج 

مشابهي رسيدند. 
كميت��ه نوبل اعلام كرده: »اي��ن تحقيقات تجربي و 
يافته هاي آن اكنون به مدلي استاندارد براي توسعه 
اقتصادي تبديل شده است. رويكرد اين اقتصاددان ها 
مشابه كس��اني است كه بطور س��نتي در تحقيقات 
بالين��ي خود از داروهاي جديد اس��تفاده مي كنند و 
علاوه بر اين كار، مي آزمايند كه آيا يك مداخله خاص 
موثر واقع ش��ده يا خير. آنها همچنين با اس��تفاده از 
اصول اقتصاد رفتاري براي درك نيروهاي محركه اي 
كه در پس تصميم گيري هاي افراد است، دليل موثر 

بودن يك مداخله خاص را هم بررسي كردند.« 
اس��تر دوفلو از ام آي تي امري��كا تصميم كميته نوبل 
را از اين جه��ت كه دريافت كنن��دگان نوبل اقتصاد 
سال ها سابقه كار تجربي دارند، مهم ارزيابي كرده و 
گفته است كه چنين انتخابي بدين معني به رسميت 
شناختن كار تيمي فوق العده صدها محقق است كه 
در درباره رابطه توس��عه اقتصادي و فقر جهاني كار 

مي كنند. 
او همچنين درباره اينكه زن��ان به ندرت جايزه نوبل 
اقتصاد را دريافت مي كنند هم گفته اميدوار است كه 
اين انتخاب بتواند الهام بخش زنان ديگر براي ادامه راه 
آنان باش��د و باعث شود كه مردان نيز به محققان زن 

احترامي را كه شايسته آن هستند، ادا كنند. 

گروه جهان|
دونالد ترامپ رييس جمهوري ايالات متحده، با اشاره 
به موضوع حمله تركيه به شمال س��وريه در توييتي 
نوشته كه تحريم هاي سنگين امريكا عليه تركيه در راه 
است. پيش��تر نيز پايگاه خبري هيل گزارش داده بود 
كه تصميم دولت ترامپ براي خارج ساختن نظاميان 
امريكايي از سوريه باعث خشم نمايندگان هر دو حزب 
اصلي اين كش��ور در كنگره شده و اين قانونگذاران در 
تدارك براي ط��رح و تصويب انواع قطعنامه ها و لوايح 
عليه اين تصميم و همچنين در راستاي اعمال تحريم  
عليه تركيه به دليل عملياتش عليه مناطق كردنشين 

شمال سوريه هستند.
دونالد ترامپ هفته جاري با اش��اره ب��ه اينكه امريكا 
نظاميان خود را از ش��مال شرقي سوريه خارج خواهد 
كرد، به تركيه هش��دار داد كه به فكر اقدامي خارج از 
حد نيفتد وگرنه اقتصاد آن كشور را نابود خواهد كرد. با 
تشديد فشارهاي داخلي و خارجي، دولت ترامپ جمعه 
از آماده ش��دن براي تحريم تركيه خبر داد و استيون 
منوچين وزير خزانه داري ايالات متحده، نيز گفت به 

بانك ها در اين مورد اطلاع رساني شده است.
به گزارش رويت��رز، يكي از موضوعات مطرح در قضيه 
حمله تركيه به شمال سوريه مساله فرار اعضاي داعش 
از اردوگاه هاي اين منطقه اس��ت. كردهاي سوريه كه 
حفاظت از اين اردوگاه ها را برعهده دارند مي گويند با 
حمله تركيه كار حراست از اين كمپ ها سخت شده و 

صدها داعشي در روزهاي اخير موفق به فرار شده اند.

دونالد ترامپ دوش��نبه با اشاره به اين موضوع در پيام 
توييتري خود نوشته »كردها ممكن است برخي شان 
را آزاد كنند تا م��ا را در اين قضيه درگير كنند. تركيه 
و كش��ورهاي اروپايي، كه خيلي ش��ان از آن كشورها 
آمده اند، مي توانند آنها را به آس��اني دستگير كنند اما 
بايد سرعت عمل به خرج بدهند. تحريم هاي سنگين 
عليه تركيه در راه است! آيا مردم واقعاً فكر مي كنند كه 
بايد با تركيه كه از اعضاي ناتو است وارد جنگ بشويم؟ 

جنگ هاي بي پايان خاتمه خواهند يافت!«

  گسترش دامنه استقرار ارتش سوريه
تهديدهاي ترامپ عليه تركيه در ش��رايطي است كه 
خبرگزاري رسمي سوريه )سانا( گزارش داده، در پي 
توافق بين نيروهاي دموكراتيك س��وريه و نيروهاي 
دولت اين كش��ور، نيروهاي وابس��ته به نظام سوريه 
حركت به س��مت ش��مال اين كش��ور را آغاز كردند 
و ب��ه تدريج در ح��ال در اختيار گرفتن ش��هرك ها و 
مناطق تحت كنترل كردها هس��تند تا به اين ترتيب 
به رويارويي با عمليات خصمان��ه تركيه بپردازند. در 
اين راستا پيش��قراولان ارتش سوريه وارد منبج، عين 
العرب، شهرك مرزي تل تمر، عين عيسي و الطبقه در 
حومه رقه، حسكه و قامشلي شدند، از آن سو نيروهاي 
امريكايي نيز در حال تخليه ش��مال ش��رق س��وريه 
هس��تند. در اين گزارش آمده، ارتش سوريه دوشنبه 
وارد شهر الطبقه، حومه و فرودگاه نظامي آن در حومه 
شمالي رقه شد. منابع به خبرگزاري آلمان گفته بودند، 

نيروهاي دولت س��وريه پيشروي به سمت استان رقه 
در شمال ش��رق سوريه را با هدف تسلط بر اين استان 
آغاز كردند. سانا همچنين گزارش داد، نيروهاي ارتش 
س��وريه وارد تعداد زيادي از روس��تاها و شهرك ها در 
حومه هاي جنوبي، جنوب غربي و شمالي رقه شدند. 
اين خبرگزاري نوش��ته، پرچم سوريه بر فراز تعدادي 
از موسس��ات دولتي و مدارس در دو ش��هر حسكه و 
قامش��لي به اهتزاز درآمد. منابع تاكيد كردند، ارتش 
س��وريه بر تمامي مواضع نيروهاي كرد در دو ش��هر 
حسكه و قامشلي مستولي شده و قرار است كل استان 

را به دست بگيرند.
ش��بكه هاي اجتماعي نيز گزارش دادند، توافق شده 
مدارس بسته به دس��تور كردها در برخي محله ها در 
شهر حسكه باز شوند و پرچم سوريه بر فراز آنها نصب 
شود و تحصيل طبق اصول دولتي شروع شود. نيروهاي 
ارتش سوريه همچنين وارد شهرك عين عيسي شدند. 
ديده بان حقوق بشر سوريه اعلام كرد، نيروهاي ارتش 
سوريه در شهرك عين عيسي در خط درگيري با ارتش 

تركيه مستقر شدند.
ارتش سوريه اواخر يك شنبه نيز وارد مناطقي از شهر 
منبج در حومه شرقي حلب شد. پرچم سوريه بر فراز 
شهر منبج به اهتزاز درآمد. استقرار ارتش از دو روستاي 
الجاموس و وريده ش��روع ش��د و ارتش قصد دارد در 
اطراف شهر به استقرار خود ادامه دهد. روزنامه سوري 
الوطن نيز به نقل از يك منبع ميداني نوشت، ارتش بعد 
از محاصره منطقه الساجور و بستن خط ارتباطي افراد 

مسلح كرد و تروريست هاي وابسته به ارتش تركيه وارد 
منبج شد. رسانه هاي سوري از جمله خبرگزاري رسمي 
اين كشور گزارش دادند، يك روز پس از توافق بين نظام 
سوريه و نيروهاي دموكراتيك سوريه )قسد(، يگان هاي 
ارتش سوريه وارد دو شهر عين العرب )كوباني( و منبج 
در حومه حلب ش��دند. همچنين اسپوتنيك گزارش 
داد، نيروهاي ارتش س��وريه وارد ش��هرك تل تمر در 
حومه حسكه شدند. خبرنگار خبرگزاري اسپوتنيك 
در استان حسكه از ورود پيشقراولان ارتش سوريه به 
ش��هرك تمر جنوب واقع در كنترل نيروهاي قسد در 

شرق شهر راس العين در مرزهاي تركيه خبر داد.
رويترز هم از احتمال خروج كامل نيروهاي امريكايي 
از س��وريه خبر داده و به نقل از ي��ك مقام امريكايي 
نوش��ته كه اعضاي تيم ديپلماتي��ك امريكا كه روي 
پروژه تحكيم ثبات در س��وريه فعالي��ت مي كردند، 
ش��مال ش��رق س��وريه را ترك كردند. خروج هيات 

ديپلمات امريكايي از ش��مال ش��رق سوريه يك روز 
پس از آن است كه مارك اسپر وزير دفاع اين كشور، 
از خ��روج ۱۰۰۰ نظامي امريكا از اي��ن منطقه خبر 
داد. اسپر يك ش��نبه تاييد كرد، حدود ۱۰۰۰ سرباز 
امريكايي در طرح عقب كش��يدن عمدي از ش��مال 

سوريه خارج خواهند شد.
دفتر هماهنگ كننده امور انساني سازمان ملل دوشنبه 
اعلام كرده به دنبال عمليات نظامي تركيه در ش��مال 
سوريه، بيش از ۱5۰ هزار سوري از شهرهاي خود آواره 
شدند. به گزارش سي ان ان، دفتر هماهنگ كننده امور 
انساني سازمان ملل در بيانيه اي اعلام كرده به دنبال اين 
عمليات، حدود ۱5۰ هزار تا ۱۶۰ هزار نفر از شهرهاي 
خود آواره شدند. سازمان ملل در ادامه از حملات هوايي 
تركيه در اطراف اردوگاه »عين عيس��ي« ابراز نگراني 
كرده اس��ت. هزاران خانواده داعشي در اردوگاه عين 

عيسي اسكان دارند.

دريچه

كوتاه از منطقه

اولين شكست حزب حاكم 
مجارستان در يك دهه

گروه جهان| مخالفان دولت ويكتور اوربان نخست وزير 
مجارس��تان، در انتخاب��ات محل��ي موفق به كس��ب 
موفقيت هاي چش��مگير در برابر حزب حاكم »فيدز« 
ش��دند. به گزارش يورنيوز، نتاي��ج انتخابات محلي در 
بوداپست نشان مي دهد كه كنترل شهرداري پايتخت 
مجارستان از دست محافظه كاران هوادار ويكتور اوربان 
خارج شده اس��ت. اين اولين شكست انتخاباتي حزب 
حاكم »فيدز« طي ۱۰سال گذشته محسوب مي شود. 
حزب »فيدز« از سال ۲۰۱۰ تاكنون در هفت انتخابات 
متوالي پارلماني، محلي و اروپايي پيروز شده بود. گرگي 
كاراچوني نامزد مشترك چند حزب اصلي مخالف دولت 
در انتخابات يك شنبه توانست ايشتوان تارلوش، شهردار 
كنوني بوداپست را شكست دهد. ايشتوان تارلوش، از 
ياران نزديك ويكتور اوربان از ۲۰۱۰ تاكنون ش��هردار 
بوداپست بود. گرگي كاراچوني در انتخابات روز يك شنبه 
موفق به كسب 5۰.۶ درصد آراء شد. اين در حالي است كه 
ايشتوان تارلوش تنها 44.۲ درصد آراء را به دست آورد. 
انتظار مي رود كه نتايج انتخابات حداقل در كوتاه مدت 
تاثيري بر يكه تازي ويكتور اوربان در عرصه سياس��ي 
مجارستان نگذارد زيرا نخست وزير مجارستان همچنان از 
محبوبيت زيادي در شهرهاي كوچك و روستاها برخوردار 
است. يكي از دلايل اصلي موفقيت مخالفان اوربان اتحاد 
آنها با يكديگر ذكر شده است. گرگي كاراچوني در مورد 
موفقيت خود گفته: »ما به همگان يك درس دموكراسي 
داديم. اتحاد مخالفان دولت كه راي دهندگان مدت ها 
به دنبالش بودند به وجود آمده است. نتيجه به دست آمده 
نشان مي دهد كه اين همان مسيري است كه ما از حالا به 

بعد بايد طي كنيم. « 

 امريكا بزرگ ترين بدهكار
 به سازمان ملل

گروه جهان| امريكا با يك ميليارد دلار بدهي به 
س��ازمان ملل، بزرگ ترين بدهكار به اين سازمان 
اس��ت كه اخيرا درباره كس��ري بودجه اش هشدار 
داد. به گزارش يو اس اس تودي، طبق گزارش هيات 
امريكا در سازمان ملل، واشنگتن هنوز ۳۸۱ ميليون 
دلار بدهي قبلي خود را به سازمان ملل تسويه نكرده 
و امسال نيز ۶۷4ميليون دلار از بودجه اين سازمان 
را به آن پرداخت نكرده است. امريكا كه از ميان ۱۹۳ 
عضو اين سازمان، بيشترين سهم را در تامين بودجه 
آن دارد، مدت ها در پي آن بوده كه س��ازمان ملل را 
براي كنترل هزينه هايش تحت فشار قرار دهد. دونالد 
ترامپ به روشني ارزش س��ازمان ملل را زير سوال 
برده، ترديد در همكاري با سازمان هاي چندمليتي 
را به مولفه اصلي سياست خارجي خود تبديل كرده 
است. او از كشورهاي اروپايي در خواست كرده كه در 
بودجه ناتو بيشتر مشاركت كنند و متحدان خود در 
آسيا و خاورميانه را تحت فشار قرار دهند تا وابستگي 
خود را به ق��درت نظامي امريكا كاهش داده و براي 
امنيت خود بيشتر هزينه كنند. ترامپ درباره كسري 
بودجه سازمان ملل نيز با همين رويكرد اظهار كرد: 
»همه كشورهاي عضو را وادار به پرداخت سهمشان 
كنيد، نه فقط امري��كا را.« مقامات س��ازمان ملل 
مي گويند، ۱۲۹كش��ور )دو سوم كشورهاي عضو( 
۲۰۱۹ سهم خود را در بودجه اين سازمان پرداخت 
كرده اند. اس��تفان دوجاريك، سخنگوي دبيركل 
س��ازمان ملل گفته امسال حدود ۲ ميليارد دلار به 
اين سازمان پرداخت شده و مبلغي كه بايد از سوي 
ديگر كشورها پرداخت شود، ۱.۳ ميليارد دلار است. 

 رهبران جدايي طلب كاتالونيا 
به زندان محكوم شدند

گروه جهان| ديوان عالي اس��پانيا ۹ نفر از ۱۲ رهبر 
جدايي طلب كاتالونيا را به ۹ تا ۱۳سال زندان محكوم 
كرد. به گ��زارش يوروني��وز، بنا به حكم دي��وان عالي 
اسپانيا اين افراد به  دليل نقش خود در »فتنه انگيزي« 
و »سوءاس��تفاده از اموال عمومي« به حبس محكوم 
شده اند. سه نفر ديگر از متهمان نيز به دليل نافرماني به 
پرداخت جريمه نقدي محكوم شدند. اوريول جونكرس 
يكي از رهبران جدايي طلب كاتالونيا اس��ت كه به ۱۳ 
سال حبس محكوم شده است. دادستاني اسپانيا براي 
شماري از محكومان درخواست ۲5 سال زندان كرده بود. 
حكم صادره با توجه به احتمال بروز خشونت در كاتالونيا 
براي اين منطقه و اسپانيا اهميت زيادي دارد. برگزاري 
همه پرسي جدايي كاتالونيا از اسپانيا ۲۰۱۷ و به دنبال آن 
اعلام استقلال اين منطقه خودمختار يكي از جدي ترين 
بحران هاي سياسي اسپانيا را طي دهه هاي اخير رقم زد. 
جدايي طلبان اعلام كرده اند كه در صورت عدم تبرئه 
۱۲ متهم اين پرونده خواستار نافرماني مدني گسترده 
خواهند شد. جلسات محاكمه رائول روموا، سياستمدار 
كاتالان و ۱۱ تن ديگر از رهبران جدايي طلب كاتالونيا 
از فوريه تا ژوئن برگزار شد. ديوان عالي اسپانيا در حالي 
متهمان را به دليل »فتنه انگيزي« مجرم شناخت كه 
رهبران جدايي طلب كاتالونيا به »شورش« نيز متهم 
شده بودند. اتهام »شورش« در اسپانيا اتهامي سنگين 
و خلاف قانون اساسي شناخته مي شود. درگيري بين 
جدايي طلبان كاتالونيا و پليس اسپانيا دو سال پيش، پس 
از برگزاري همه پرسي استقلال صحنه هايي خشونت بار 
پديد آورد. دادگاه قانون اساسي اسپانيا اين همه پرسي 

را غيرقانوني اعلام كرده است. 

پيروزي قيس سعيد با ۷۶درصد 
آرا در انتخابات تونس 

گروه جهان|قيس س��عيد استاد بازنشسته رشته 
حقوق و نامزد مس��تقل و استاد قانون اساسي تونس، 
با كس��ب ۷۶درصد آرا در برابر نبيل قروي با كس��ب 
۲۳درص��د آرا پي��روز انتخابات رياس��ت جمهوري 
تونس در دور دوم ش��د. به گزارش ايسنا، قروي نامزد 
رياس��ت جمهوري تونس نيز به شكست خود در دور 
دوم انتخابات اين كشور اذعان كرده و گفته، او از هرگونه 
برقراري ارتباط با راي دهندگان محروم بود. تونس در 
سال هاي گذشته با مشكلات اقتصادي مختلفي روبرو 
شده و اين موضوع بر نتايج انتخابات بي تاثير نبوده است. 
بيكاري از ۱5 درصد فرا رفته و تورم به ۷ درصد نزديك 
شده است. انتخابات اخير در تونس، دومين انتخابات 
آزاد رياست جمهوري از زمان تغييرات سياسي ناشي 
از جريان »بهار عربي« اس��ت. مهم ترين رقيب قيس 
سعيد، نبيل قروي بود كه از غول هاي رسانه اي تونس 
است. حزب »قلب تونس« كه موسس آن قروي است 
در انتخابات پارلماني ني��ز در جايگاه دوم قرار گرفت. 
نبيل قروي احتمال ارايه درخواست بازشماري آرا را 
رد نكرده است. قروي گفته بخت »رقابت عادلانه« از او 
گرفته شده بود. او چند هفته به اتهام فساد مالي در زندان 
بود و چهارش��نبه گذشته آزاد شد. يك هفته پيش از 
انتخابات رياست جمهوري نيز حزب ميانه روي مذهبي 
»النهضه« توانس��ت در انتخابات پارلماني بيشترين 
كرسي ها را به خود اختصاص دهد. گفته شده، جنبش 
مقاومت اسلامي )حماس( به قيس سعيد پيروزي اش 
در انتخابات را تبريك گفته است. حماس در بيانيه خود 
آورده: »پيروزي سعيد در انتخابات حمايت گسترده از 

مساله فلسطين و مسائل عادلانه است.«

وزير دادگستري كره جنوبي 
غيرمنتظره استعفا كرد

گروه جهان| »چو كوك« وزير دادگستري كره جنوبي 
كه منتقدان و مخالفانش از چند روز پيش به دليل آنچه 
سوءاستفاده خانواده وي از قدرت مي نامند در خيابان هاي 
سئول تجمع كرده بودند بطور غيرمنتظره اي دوشنبه 
اس��تعفا كرد. به گزارش خبرگزاري يونهاپ، »چو« كه 
پيش از اين مشاور رييس جمهوري كره جنوبي در امور 
مدني بود و اوايل ماه سپتامبر به اين سمت برگزيده شد، 
قرار بود در دادگستري اين كشور اصلاحاتي انجام دهد 
اما زير فش��ار افكار عمومي استعفا كرد. سرمايه گذاري 
در يك صندوق مال��ي و همچنين نحوه پذيرش فرزند 
دختر وي در يكي از دانشگاه هاي معتبر سئول، از جمله 
اتهامات وزير دادگس��تري كره جنوبي بود خانواده چو 
چندين بار بازجويي شده  بودند. »چو« پس از استعفا در 
بيانيه اي اعلام كرده: »نبايد به خاطر اتهامات خانواده من، 
بار اضاف��ي روي دوش دولت و رييس جمهوري بگذارم 
زمان آن رسيده اس��ت كه با هدف موفقيت اصلاحات 
در دادرس��ي، استعفا كنم.«  در عين حال يك مقام كاخ 
رياس��ت جمهوري كره جنوبي هم تاييد ك��رده »مون 
جائه اين« رييس جمهوري اين كشور، با استعفا چو كوك 
موافقت كرده است.  در بحبوحه استعفاي وزير دادگستري 
كره جنوبي، دادستان هاي اين كشور براي پنجمين بار در 
دو ماه اخير همسر او را براي تحقيقات درباره پرونده فساد 
احضار كردند. همس��ر چو متهم است كه براي گرفتن 
پذيرش براي دخترش از يك دانشگاه عالي در سئول كه به 
عنوان استاد در آن فعاليت دارد، از نفوذ خود سوءاستفاده 
كرده است. رسوايي وزير دادگستري، شرايط اقتصادي 
كره و س��خت گيري هاي ژاپن، چالش با كره ش��مالي 
محبوبيت رييس جمهور كر ه جنوبي را كاهش داده است.
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 نمايش نفوذ پوتين
در خاورميانه با سفر به رياض

گروه جهان| رييس جمهوري روسيه دوشنبه براي 
اولين بار در يك دهه گذشته عازم عربستان سعودي 
شد؛ آن هم در تلاش براي سرمايه گذاري روي نفوذ 
رو به رشد حاصل از پيشرفت هاي نظامي در سوريه، 
روابط قدرتمند با رقباي منطق��ه اي و همكاري در 
حوزه انرژي. به گزارش رويترز، مسكو در سال ۲۰۱5 
با ارس��ال نيرو به سوريه قدرتي در خاورميانه كسب 
كرد، در حالي كه ايالات متحده عقب نشيني داشت. در 
آستانه سفر پوتين، نيروهاي امريكايي از شمال سوريه 
عقب نشيني كردند و هم زمان متحدان كرد توافقي 
با ارتش اسد تحت حمايت روسيه داشتند تا جلوي 
تهاجم تركيه را بگيرند. روسيه همچنين مناسباتش با 
اهل تسنن در عربستان و شيعيان ايران را تقويت كرده 
است. پوتين در سفر به عربستان با وزير انرژي روسيه 
و رييس صندوق سرمايه كشورش همراهي  شده و 
قرار است مذاكراتي با سلمان بن عبدالعزيز، پادشاه 
سعودي و محمد بن سلمان، وليعهد و حاكم دوفاكتوي 
عربستان داشته باش��د؛ فردي كه پوتين مي گويد 
روابط دوستانه اي با آن دارد. روابط تقويت شده باعث 
شده روسيه غير اوپكي كه زماني به عنوان رقيب در 
بازارهاي نفتي محسوب مي شد، به پادشاهي سعودي 
در تشكيل اتحاديه اي موسوم به اوپك+ بپيوندد تا از 
قيمت هاي نفت خام با محدود كردن توليد حمايت 
كند. پيش از اين دي��دار، پوتين كه پس از حملات 
۱4 سپتامبر به تأسيسات نفتي آرامكو پيشنهاد ارايه 
سيستم هاي دفاعي روسي را به اين پادشاهي ارايه داده 
بود، گفت او همچنين مي تواند نقش مهمي در كاهش 
تنش ها با تهران داشته باشد، زيرا روابط خوبي با هر دو 
طرف دارد. هرگونه پيشرفتي در برنامه هاي بلندمدت 
عربستان سعودي براي خريد سامانه هاي موشكي 
سطح به هواي S-400 روسيه باعث ايجاد ناراحتي 
در واشنگتن خواهد شد؛ امريكايي كه اخيرا اعلام كرد 
پس از حمله ماه گذشته حدود ۳۰۰۰ سرباز و سيستم 
پدافند هوايي اضافي به عربس��تان س��عودي اعزام 
مي كند. پوتين پس از آن عازم امارات متحده عربي 
مي شود. رييس جمهوري روسيه در جريان ديدار با 
رهبران سعودي، درباره پيمان اوپك پلاس كه شامل 
كاهش توليد روزانه ۱.۲ ميليون بشكه نفت از ژانويه 
مي شود، بحث و تبادل نظر خواهد كرد. در همين حال 
نشستي با حضور ۳۰۰ تن از مديران اجرايي سعودي 
و روسي برگزار خواهد ش��د. انتظار مي رود طرفين 
توافق هايي به ارزش بيش از دو ميليارد دلار به امضا 
برسانند كه شامل يك سرمايه گذاري مشترك از سوي 
شركت آرامكو و صندوق سرمايه روسيه خواهد بود. 

رواديد عربستان به دارندگان 
ويزاي امريكا و شنگن 

عربس��تان س��عودي اعلام كرده گردشگراني كه 
ويزاي امريكا، بريتانيا و حوزه شنگن داشته باشند 
مي توانند هنگام ورود به خاك عربستان رواديد ورود 
به اين كشور را دريافت كنند. بنا به اعلام مقامات 
عربستان امكان دريافت ويزاي اين كشور به صورت 
اينترنتي نيز فراهم شده است. رياض در حالي به 
دارندگان رواديد امريكا، بريتانيا و حوزه ش��نگن 
هنگام ورود به عربستان ويزا خواهد داد كه پيش 
از اين تنها اتباع 4۹ كش��ور مي توانستند از چنين 
امكاني استفاده كنند. هدف عربستان از تسهيل 
دريافت ويزاي اين كشور افزايش شمار گردشگران 

و درآمدزايي از اين راه عنوان شده است. 

 وقوع زلزله ۵.۸ ريشتري 
در پاكستان

رسانه هاي پاكستان از وقوع زلزله اي به بزرگي 5.۸ 
ريشتر در اين كشور خبر دادند. به گزارش راديو 
دولتي پاكستان اين زمين لرزه با بزرگي 5.۸ ريشتر 
اوايل صبح دوشنبه بخش هايي از مناطق شمالي 
پاكستان را لرزانده است. دپارتمان هواشناسي 
پاكس��تان اعلام كرده كانون اين زمين لرزه در 
منطقه هندوكش در افغانس��تان و حدود ۱5۷ 
كيلومتري زير زمين بوده  است. لرزه هاي ناشي از 
اين زمين لرزه در خيبر پختونخوا و مناطق شمالي 
پاكستان از جمله پيشاور نيز احساس شده است.

آمار جديد از ميزان آرا 
در انتخابات افغانستان 

كميسيون مستقل انتخابات افغانستان اعلام كرده 
پ��س از وارد ك��ردن آراي ۲۲ ه��زار و 5۸۸ مح��ل 
راي گيري به سيس��تم مركزي، ش��مار آراي داراي 
اطلاعات بيومتريك اين تعداد از محل ها يك ميليون 
و ۷۳۷ هزار و ۷۸ راي بوده اس��ت. با وارد كردن آراي 
داراي اطلاعات بيومتريك محل هاي باقي مانده، ميزان 
آراي انتخابات افغانستان نسبت به آنچه قبلا اعلام شده 
بود، تغيير خواهد كرد. به گزارش بي بي سي، با اعلام اين 
آمار شمار آراي انتخابات رياست جمهوري دو هفته 
پيش افغانستان كمتر از آنچه كه در آمار اوليه از سوي 

اين كميسيون اعلام شد، خواهد بود.

 ۱۵۰ سرباز امريكايي
 به عراق رفتند

يك مقام امريكايي دوشنبه از خروج هيات ديپلماتيك 
اين كشور از شمال شرق سوريه خبر داد. به گزارش 
رويترز، اعضاي تيم ديپلماتيك امريكا كه روي پروژه 
تحكيم ثبات در سوريه فعاليت مي كردند، شمال شرق 
سوريه را ترك كردند. خروج هيات ديپلمات امريكايي 
از شمال شرق سوريه يك روز پس از آن است كه مارك 
اسپر، وزير دفاع اين كش��ور از خروج ۱۰۰۰ نظامي 
امريكا از اين منطقه خبر داد. اسپر تاييد كرده حدود 
۱۰۰۰سرباز امريكايي در طرح عقب كشيدن عمدي 

از شمال سوريه خارج خواهند شد.
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عكسروز

چهرهروز

آغاز كار يونس شكرخواه در كميسيون ملي يونسكو 
مراسم معارفه يونس شكرخواه، روزنامه نگار پيشكسوت و از اساتيد حوزه ارتباطات به عنوان مشاور عالي و مدير گروه ارتباطات و رسانه 
كميسيون ملي يونسكو ـ ايران، برگزار شد. او دانش آموخته كارشناسي مترجمي زبان انگليسي، كارشناسي ارشد ارتباطات و دكتراي 
علوم ارتباطات است و اخيرا و بعد از مدت ها كار در رسانه هاي مختلف از جمله همشهري آنلاين بازنشسته شد. شكرخواه عضو هيات 
موسس و عضو هيات رييسه انجمن ايراني مطالعات جامعه اطلاعاتي، عضو گروه چندرسانه اي فرهنگستان هنر و همچنين عضو هيات 
امنا و عضو شوراي علمي مدرسه ملي سينماي ايران است. او در دانشكده ارتباطات دانشگاه علامه طباطبايي و در مركز مطالعات و 

تحقيقات رسانه ها تدريس كرده است و در حال حاضر عضو هيات علمي دانشكده مطالعات جهان در دانشگاه تهران است.

بازارهنر

»دختركآبرنگي«بهامريكاميرود
ــي« به  ــرك آبرنگ ــاه »دخت ــم كوت فيل
ــف آذر و  ــيامك كاش ــي س كارگردان
تهيه كنندگي آرش صادقي به جشنواره 
 The American Golden Picture
International Film Festival  راه 
يافت. اين فيلم كوتاه در بخش بين المللي 
ــش داده  ــنواره امريكايي نماي اين جش
مي شود. در جشنواره »گلدن پيكچر« كه 

به صورت سالانه برگزار مي شود، داوران در هر ماه فيلم ها 
ــا جايزه مي دهند،  ــاب مي كنند و به بهترين ه را انتخ

سپس براي نمايش سالانه بهترين فيلم 
را از بين بهترين برندگان ماهانه انتخاب 
ــد. »دخترك آبرنگي«  و نمايش مي دهن
ــر ۲۰۱۹ داوران اين  ــاه اكتب ــاب م انتخ
ــت. در خلاصه داستان اين  جشنواره اس
ــت: »در زمان هايي  ــم كوتاه آمده اس فيل
كه درگير عشق هاي مجازي هستيم، از 
ــق هايي كه در همين نزديكي است  عش
ــد.« داريوش پيرو و  غافليم و خيلي زود دير خواهد ش

بهار محمدپور بازيگران اين فيلم هستند.

تاريخنگاري

ترور آيت الله اشرفي اصفهاني 
ــرفي اصفهاني،  روز ۲۳ مهر ۱۳۶۱ آيت الله عطاالله اش
امام جمعه وقت كرمانشاه توسط يكي از عوامل سازمان 
مجاهدين خلق )منافقين( در محراب نماز مورد سوءقصد 
قرار گرفت و به شهادت رسيد. اشرفي اصفهاني در سال 
۱۳۳۵ شمسي بنا به دستور مرحوم آيت الله بروجردي 
مرجع بزرگ وقت به منظور تبليغ و نشر معارف و احكام 
دين رهسپار كرمانشاه شد. با اوج گيري انقلاب به رهبري 
امام خميني، اشرفي نيز مبارزات خود را در كرمانشاه آغاز 
كرد. نقطه عطف فعاليت هاي وي مجلس بزرگداشت 
شهادت آيت الله حاج سيد مصطفي خميني بود، مراسمي 
كه به دعوت و اطلاعيه وي در مسجد آيت الله بروجردي 
اين شهر برگزار شد و طي آن سخنراني هاي پرهيجان 
و انقلابي ايراد شد. ساواك تلاش كرد سخنرانان مراسم 
را بازداشت كند اما با تدبير برگزاركنندگان مراسم ناكام 
ــخنرانان به طور مخفيانه از شهر خارج شدند.  ماند و س
ــطه مبارزات انقلابي و  او پس از پيروزي انقلاب به واس
اعتمادي كه بنيانگذار جمهوري اسلامي به وي داشت، 
با حكم امام به نمايندگي رهبر انقلاب در استان باختران 
)كرمانشاه فعلي( و امامت جمعه اين شهر منصوب شد. 
با آغاز جنگ و بسيج مردم و قواي مسلح براي حضور در 
جبهه و پشتيباني جبهه هاي جنگ، آيت الله اشرفي نيز 
با مهم توصيف كردن مساله جنگ، در مدت ۲۵ ماه در 
تمام خطبه هاي نماز جمعه و مصاحبه ها و پيام هاي خود 
به حضور مردم در جبهه ها تأكيد مي كرد. وي با حضور 

چندباره و مداوم در جبهه ها به ديدار رزمندگان مي رفت 
و براي آنان سخنراني مي كرد. او با وجود كهولت سن با 
وسايل نقليه نظامي رهسپار مناطق جنگي شد و بار ها 
در جبهه هاي ايلام، قصر شيرين و پادگان ابوذر، گيلان 
غرب، نوسود، بستان، آبادان، خرمشهر و سومار حضور 
ــخنراني هايش رزمندگان را همراهي كرد.  يافت و با س

اشرفي اصفهاني پس از شكست محاصره قصر شيرين 
ــفر كرد و يك بار نيز پس از عزيمت به  ــهر س به آن ش
منطقه جنوب، زير بمباران دشمن عازم شهر آزادشده 
بستان شد، از آنجا به آبادان رفت و هنگام آغاز عمليات 
فتح المبين در دوم فروردين ۱۳۶۱، در قرارگاه حضور 
يافت. او در دومين سفر خود به خوزستان پس از آزادي 
خرمشهر، عازم اهواز شد و مردم اين شهر نماز شكر را به 
امامت ايشان به جاي آوردند. بعدازظهر همان روز با وجود 
مخالفت فرماندهان، وي به همراه امام جمعه اهواز عازم 
ــد و در جمع مردمي كه در مسجد  منطقه خرمشهر ش
ــخنراني پرداخت.  ــهر جمع شده بودند به س جامع ش
اشرفي اصفهاني همچنين در شب هشتم مهر ۱۳۶۱ 
چندي پيش از شهادت همزمان با آغاز عمليات مسلم 
بن عقيل به همراه تني چند از مقامات كشوري و لشكري 
در منطقه غرب حضور يافت. آيت الله اشرفي اصفهاني 
سرانجام در ساعت ۱۲:۱۵ ظهر ۲۳ مهرماه ۱۳۶۱ پس 
ــال زندگي پر فراز و نشيب كه بخش عمده اي  از ۸۰ س
ــل و تدريس در حوزه و مبارزات انقلابي  از آن به تحصي
گذشت، در حالي كه مهياي اقامه نماز بود توسط فردي 
به نام محمدحسين خداكرمي با نارنجك مورد حمله قرار 
ــهادت رسيد. بعدها نشريه مجاهد ارگان  گرفت و به ش
ــازمان مجاهدين خلق )منافقين( با برعهده گرفتن  س
اين عمليات تروريستي، خداكرمي را به عنوان يكي از 

عوامل خود معرفي كرد.

»دلبند«برنده۶جايزهازجشنوارههايجهانيشد
فيلم مستند »دلبند« به كارگرداني ياسر 
طالبي و تهيه كنندگي الهه نوبخت، در ادامه  
موفقيت هاي بين المللي خود، ۶ جايزه از 
جشنواره هاي جهاني كسب كرد. جايزه ويژه 
هيات داوران جشنواره مذهب امروز ايتاليا 
جايزه بهترين فيلمبرداري جشنواره فيلم 
Symi يونان، جايزه بهترين فيلم جشنواره 
فيلم كوهستان Nuovi Mondi تورينو 

ايتاليا،  جايزه ويژه هيات داوران بخش بين الملل مستند 
جشنواره سليمانيه عراق،  جايزه بهترين فيلم مستند و 
 Treviso ــه بهترين فيلمبرداري هيات داوران مدرس
جشنواره مستند Solo Luna Doc ايتاليا از جمله اين 
۶ جايزه هستند. »دلبند« در ادامه حضورهاي بين المللي 
ــنواره هاي فيلم ادمونتون  خود، در بخش مسابقه جش
ــنواره  كانادا، FIDBA بوينوس آيرس آرژانتين، وجش
ــتايي در محيط و فيلم لبنان وجشنواره  برخورد روس
بين المللي مستند درخت زردآلو Ujan ارمنستان به 
رقابت مي پردازد.  »دلبند« از موفق ترين فيلم هاي مستند 
يك سال اخير سينماي ايران است كه در جشنواره هاي 
معتبري چون ايدفا، برلين و هات داكس به نمايش درآمده 
و به مراسم اهداي جوايز آسيا پاسيفيك هم راه يافته است. 
اين فيلم جايزه تماشاگران مستندهاي نيمه بلند جشنواره 
»هات داكس« كانادا، جايزه بهترين فيلم مستند جشنواره 
ــنواره  ــيه، تقدير ويژه هيات داوران جش »كازان« روس

ــار بهترين  ــو« ايتاليا، ديپلم افتخ »ترنت
فيلمبرداري و جايزه بهترين فيلم از نگاه 
دانش آموزان جشنواره مستند »سيسيل« 
ــنواره »كرانيسكا  ايتاليا، جايزه ويژه جش
گورا« اسلووني و جايزه بهترين فيلم مستند 
شبكه توسعه سينماي آسيا- اقيانوسيه 
 Ulju جشنواره بين المللي اولجو Netpac
كره جنوبي را از آن خود كرده و نامزد بهترين 
فيلم مستند جشنواره فيلم هاي تلويزيوني شانگهاي 
چين و جايزه تماشاگران جشنواره مردم شناسي »پارنو« 
استوني هم شده بود. »دلبند« در بخش رسمي جشنواره 
ــنواره »ماموت ليكس« امريكا و  استانبول تركيه، جش
جشنواره مستند EBS كره جنوبي نيز به نمايش درآمده 
 و در جشنواره »بيگ اسكاي« امريكا فيناليست بخش

 Feature Competition شده بود. اين فيلم تنديس 
ــتند كوتاه و نيمه بلند بيست و  شايستگي بهترين مس
يكمين جشن بزرگ سينماي ايران را نيز به دست آورده 
است. »دلبند« قصه  زندگي دشوار اما شيرين يك مادر 
ــاله به نام »فيروزه« را روايت مي كند كه  تنهاي ۸۳ س
زندگي منحصر به فردي در دل رشته كوه هاي البرز دارد. 
ــترش سينماي مستند و  اين فيلم محصول مركز گس
تجربي و شركت تصوير گستر الهه پارسي )الي ايميج( 
به مديريت الهه نوبخت است كه پخش بين المللي فيلم 

را نيز به عهده دارد.

۸۴مستندساززندرسيزدهمينجشنواره»سينماحقيقت«
ــيزدهمين دوره جشنواره  دبيرخانه س
بين المللي »سينماحقيقت«، پذيراي 
ــاز زن  ــار ۸۴ مستندس ــن آث جديدتري
ــته ۸۹ فيلم  ــت كه سال گذش شده اس
ــنواره  ــاز به جش ــط بانوان فيلمس توس
»سينماحقيقت« ارايه شده بود. بر اساس 
آمار دبيرخانه جشنواره، ۵۱۶ كارگردان 
مرد نيز متقاضي حضور در سيزدهمين 

دوره »سينماحقيقت« شده اند. به اين ترتيب، درصد 
مشاركت مردان نسبت به زنان در اين رويداد سينماي 
ــن آمار به  ــت كه اي ــتند ايران، ۸۶% به ۱۴% اس مس
نسبت فيلم هاي ارسالي، مطابق با دوره پيش است. 
ــط بانوان مستندساز با  ــاخته شده توس ۲۰ فيلم س
ــاركت ۷/۲۷ درصدي، به بخش »مسابقه ملي«  مش
ــينماحقيقت« نيز راه يافته بود كه  ــنواره »س جش

نشان از نقش پُررنگ فيلمسازان زن در 
ــتند امروز ايران داشت. ۵  سينماي مس
جايزه اين دوره  جشنواره هم به فرح زارع، 
مينا مشهدي مهدي، آزاده بي زار گيتي، 
ــي و زينب تبريزي اختصاص  ماريا ماوت
يافت. اسامي فيلم هاي منتخب بخش 
ــابقه ملي« سيزدهمين جشنواره  »مس
»سينماحقيقت« در ۳ گروه مستندهاي 
كوتاه )تا ۴۰ دقيقه(، نيمه بلند )۴۰ تا ۷۰ دقيقه( و بلند 
)بالاي ۷۰ دقيقه(، در نيمه دوم آبان  ۹۸ اعلام خواهد 
شد. مركز گسترش سينماي مستند و تجربي سازمان 
امور سينمايي، سيزدهمين دوره جشنواره بين المللي 
فيلم مستند ايران »»سينماحقيقت«« را به دبيري 
ــا ۲۵ آذرماه ۱۳۹۸ در  محمد حميدي مقدم، از ۱۸ ت

شهر تهران برگزار مي كند. 

»قفس«آمادهنمايششد
فيلم سينمايي »قفس« به تهيه كنندگي 
و كارگرداني عابدين مهدوي آماده نمايش 
شد. »قفس« با موضوع مقاومت مردمي 
منطقه كردستان كشور سوريه و وضعيت 
زنان و كودكان جنگ زده منطقه كوباني 
ــي كه از ديگر  و نيروهاي داوطلب مردم
كشورها در اين منطقه به شهادت رسيدند 
ــت. در خلاصه داستان  ساخته شده اس

ــيانه گروه  ــت: در جريان حمله وحش اين اثر آمده اس
ــتي داعش به منطقه كوباني در كشور سوريه  تروريس
ــور عراق و هم مرز با  همچنين منطقه كردستان كش
كشور سوريه، بيش از ۵۰۰۰ نفر كشته، بيش از ۲۵۹۰ 

نفر بي سرپرست يا آواره و ۶۳۸۳ نفر از زنان 
و دختران اين مناطق به اسارت اين گروه 
درآمده و تعداد ۳۷۹۳ از اين اسرا ناپديد 
ــي از آنها در  ــده و تاكنون هيچ اطلاع ش
دسترس نيست. بازيگران اصلي اين فيلم 
عبارتند از عابدين مهدوي، بيتا آزادي، علي 
نكته سنج، مريم گرجي، طاها سمندري، 
اميرحسين رمضاني، ستاره حيدرآبادي، 
سعيد مرادي و بازيگر خردسال عسل شاكري. اين فيلم 
محصول موسسه بين المللي فيلم انسانيت است و بدون 
ــخصي و   هيچگونه حمايت دولتي و كاملا با بودجه ش

به صورت مستقل ساخته شده است.

میراثنامه

تخريب محوطه تاريخي جوبجي براي گسترش دسترسي به معادن سنگ شكن
ــتان خوزستان، يكي از  محوطه  تاريخي جوبجي در اس
محوطه هايي است كه طي سال جاري با فراز و نشيب هاي 
ــف تابوت هايي متعلق به دوره  فراوان همراه بود از كش
ــدن آنها زير آفتاب و در نهايت  اشكاني گرفته تا رها ش
انتقال تابوت ها. اين روزها هم خبرها از ورود كاميون ها و 
عبور بولدوزرها در عرصه اين محوطه تاريخي به منظور 
گسترش مسير دسترسي به معادن سنگ  شكن حكايت 
ــطه كشف تابوت هاي  دارند. اين منطقه نه تنها به واس
اشكاني بلكه به دليل كشف گنجينه طلايي و مفرغي 
حاكم ايلامي رامهرمز از سال ۸۶ بر سر زبان ها افتاد. با اين 
وجود اواسط مهر ماه بود كه خبرها از حضور مجريان پروژه 
جاده كشي در محوطه باستاني جوبجي و آغاز فعاليت آنها 
حكايت كرد. سيدحكمت الله موسوي، مديركل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري خوزستان، با تصديق 
اين خبر به ايلنا گفت: حدود دو هفته پيش شاهد حضور 
كاميون ها و بولدوزرها براي تسهيل مسير معدنكاري براي 
دسترسي آسان به معادن بوديم. در گذشته دسترسي به 
معادن از طريق روستاي جوبجي انجام مي شد كه بعدها 
اهالي روستا مانع ار تردد آنها شدند و تردد آنها را مزاحمتي 
ــتند. بعد از آن كاميون ها از  براي زندگي خود مي دانس
طريق روستاي دهيور اقدام به تردد كردند كه وارد محوطه 
مي شدند و به سمت معادن و كارخانه هاي سنگ شكن 
مي رفتند. در دهيور نيز اهالي روستا جلوي تردد كاميون ها 
را گرفتند. از اين رو، بنابر شنيده ها، گفته مي شود كه در 
شوراي تامين شهرستان مصوب شد كه مسير دسترسي 
به معادن و كارخانه هاي سنگ شكن  از طريق مسيل كنار 
ــد. او ادامه داد: آنها  محوطه تاريخي جوبجي اتفاق بيفت
قصد داشتند مسير را در نزديكي محوطه جوبجي عبور 

دهند اما وارد محوطه تاريخي شدند. اين درحالي است 
كه مي توانند مسير مورد نظر را در كنار محوطه جوبجي در 
نظر بگيرند. با مطلع شدن از ورود آنها به محوطه تاريخي 
جوبجي، جلوي كار آنها را گرفتيم و اكنون فعاليت آنها در 
محوطه جوبجي متوقف شده است. حتي به دادگستري از 
دخل و تصرفاتي كه مجموعه سنگ شكن ها و معدنكاران 
ــكايت كرديم اما هنوز حكمي صادر نشده  داشتند ش
است. از اين رو مراقب هستيم تا كار را دوباره از سر نگيرند. 
انجمن هاي دوستدار ميراث فرهنگي و يگان حفاظت و 
كارشناسان ميراث فرهنگي هم منطقه را رصد مي كنند. 
مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
ــتان درخصوص حضور كاميون ها در محوطه  خوزس
جوبجي گفت: آنها تصور مي كردند در حال ساماندهي 
جاده اي هستند كه از قبل وجود داشت و اطلاعي از ورود 
به محوطه تاريخي نداشتند. از اين رو بخشي از محوطه را 
مسطح و خاك ريزي كردند و آسيب هايي وارد شده است. 
او با تاكيد برآنكه اين كار از منظر باستان شناسي، تخلف 
است، ادامه داد: هنوز برآوردي از تخريب و آسيب وارده 

به محوطه جوبجي در اختيار نداريم. 

جوبجيپايگاهپژوهشيميشود
ــوي با تاكيد برآنكه مباحثي در خصوص تبديل  موس
محوطه تاريخي جوبجي به پايگاه پژوهشي مطرح شده 
است، گفت: مقدمات كار فراهم شده و حتي مدير پروژه 
مشخص شده اما هنوز مراحل نهايي انجام نشده. ضمن 
آنكه بودجه اي هم براي اين كار در نظر گرفته نشده است. 
به محض تامين اعتبارات لازم اين كار انجام خواهد شد. 
مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
ــاي جديد در  ــوص انجام كاوش ه ــتان درخص خوزس
ــراردادي كه اداره آب و برق  محوطه جوبجي گفت: در ق
استان با پژوهشكده ميراث فرهنگي و گردشگري امضا 
كرد، اين اداره مسووليت تامين اعتبارات كاوش را برعهده 
گرفت. از اين رو پژوهشكده ميراث فرهنگي و گردشگري 
ــدود ۱۲۰ متر روبروي  ــوز كاوش براي مقطعي ح مج
ــتين  ــاني صادر كرد كه تاكنون فقط نخس كانال آبرس
ــت. اين كاوش منجر به كشف  لايه آن كاوش شده اس
تابوت هاي اشكاني شد. از آنجايي كه اعتبارات به موقع 
اختصاص نيافت در نهايت با اعتراض كارگران و هيات 
ــاهد ماندن تابوت ها زير  باستان شناسي روبرو شد و ش
آفتاب و عدم جمع آوري كشفيات كاوش ها بوديم. او ادامه 
داد: اخيرا تمام تابوت ها بعد از مرمت و استحكام بخشي به 
مكاني امن منتقل شده اند. اگر اعتبارات لازم تامين شود، 
كاوش ها ادامه خواهد يافت. بررسي و شناسايي محور 
آبرساني و بخشي از كاوش ها حدود ۷۰۰ ميليون تومان 
برآورد شده است. البته بخشي از اين هزينه پرداخت شده. 
از آنجايي كه هنوز به خاك بكر نرسيده ايم امكان ادامه 
ــا كاوش در لايه هاي زيرين  كاوش ها وجود دارد. قطع

نيازمند تامين بودجه است.

ايستگاه

ركوردشكني »انگل« كره جنوبي 
در باكس آفيس امريكا 

برگزاري اولين نمايشگاه 
پرتره هاي »گوگن«

ــلاي كن  ــده نخل ط برن
نمايشي موفق در امريكا 
ــداد  ــالا تع ــت و ح داش
سالن هاي نمايش دهنده 
آن هم افزايش پيدا خواهد 
ــد از اينكه فيلم  ــرد. بع ك
ــاخته بونگ  ــگل« س »ان
جون-هو توانست تبديل 

به نخستين فيلم ساخت كره جنوبي بشود كه جايزه 
نخل طلاي كن را از آن خود مي كند، اين فيلم حالا 
توانسته چند ركورد در باكس آفيس فيلم هاي مستقل 
امريكا از جمله ركورد بيشترين ميانگين فروش يك 
فيلم خارجي به ازاي هر پرده سينما را جابه جا كند. با 
توجه به اينكه »انگل« توانست ۳۷۶ هزار و ۲۷۴ دلار 
بفروشد ميانگين فروش خود به ازاي هر پرده سينما 
را به ۱۲۵۴۲۱ دلار رساند، اين فيلم همچنين توانسته 
بالاترين ميانگين فروش به ازاي هر پرده سينماي تمام 
فيلم ها در سه سال گذشته را به ثبت برساند. آخرين 
بار فيلم »لالا لند« توانست در دسامبر سال ۲۰۱۶ 
ميانگيني بالاتر به ثبت برساند و از نمايش در ۵پرده 
ــينما به ازاي هر پرده ۱۷۶ هزار دلار كسب كند.  س
»انگل« حالا هجدهمين فروش به ازاي هر پرده سينما 
در تاريخ و هشتمين ميانگين را در ميان فيلم هاي لايو 
اكشن دارد. فيلم »انگل« در آخر هفته اي كه به پايان 
رسيد در سه سالن آرك لايت هاليوود، لس آنجلس 
لندمارك و آي اف سي سنتر نيويورك روي پرده رفت 
و همچنين توانست ركورد بهترين آخر هفته اكران 
سالن آي آف سي سنتر را هم بشكند و از ركورد قبلي 
كه متعلق به »پسربچگي« ريچارد لينكليتر در سال 

۲۰۱۴ بود پيشي بگيرد.

ــدن براي  گالري ملي لن
ــان  ــتين بار در جه نخس
نمايشگاهي را به پرتره ها 
ــل  ــاي »پ و خودنگاره ه
ــاص داده  گوگن« اختص
ــت. آرت ديلي نوشت:  اس
ــگاه »پرتره هاي   نمايش
ــاري را كه اين  گوگن« آث

ــورش در »برتاين« يكي از  ــد در زمان حض هنرمن
ــال هاي ۱۸۸۰ تا  ــتان هاي فرانسه در فاصله س اس
ــش مي گذارد.  ــت را به نماي ۱۹۰۳ خلق كرده اس
ــن خودنگاره هاي اين هنرمند  برخي از معروف تري
در اين نمايشگاه نشان  مي دهند كه چطور »گوگن« 
 براي خلق پرتره هايش از شخصيت پردازي استفاده 
ــتفاده از رنگ هاي غليظ و  مي كرده است. نحوه اس
اشتياقش به استفاده از موضوعات غيرغربي بر آثار 
ــياري از هنرمندان بزرگ اواخر قرن نوزدهم تا  بس
ــتم ميلادي همچون »آنري ماتيس« و »پابلو  بيس
پيكاسو« تاثيرگذار بوده است. اين نمايشگاه كه در 
ــود،  بيش از ۵۰ اثر از  گالري ملي لندن برگزار مي ش
ــامل مي شود كه بسياري  پرتره هاي »گوگن« را ش
ــده اند. آثار  ــته ش از آنها به ندرت به نمايش گذاش
حاضر در اين نمايشگاه از موزه هاي مختلفي چون 
»موزه ملي هنر غربي« واقع در ژاپن، »گالري ملي 
ــه هنري  ــالات متحده، »موسس ــر« واقع در اي هن
ــيكاگو«  و »موزه هاي سلطنتي هنرهاي زيباي  ش
بلژيك«  جمع آوري شده اند. اين نمايشگاه پرتره هاي 
گوگن را در دسته بندي هاي مختلف و در اتاق هاي 
ــذارد؛ براي مثال يك اتاق  جداگانه به نمايش مي گ
به خودنگاره هاي سال هاي جواني اين هنرمند،  يك 
ــده مربوط به دوران زندگي اين  اتاق به آثار خلق ش
هنرمند در »برتاين« و يك اتاق  به پرتره هايي كه براي 
خلقشان از نمادهاي مختلف استفاده شده، اختصاص 
يافته است. »پل گوگن« نقاش فرانسوي از مهم ترين 

چهره هاي سبك امپرسيونيستي به شمار مي رود.

سلطاني فر: امكان حضور بانوان تماشاگر فوتبال در ۱۰ استاديوم

ويلموتس:بردپرگلمقابلكامبوجرافراموشكنيد

وزير ورزش و جوانان گفت: با رعايت حدود 
ــي و امكانات  ــرعي، آمادگ فرهنگي و ش
ــاگر فوتبال در  پذيرايي از خانم هاي تماش
١٠ استاديوم كشور فراهم است. مسعود سلطاني فر وزير 
ــتند جوابيه دولت به  ــي از مس ورزش و جوانان در بخش
برنامه هاي صدا و سيما در خصوص حضور زنان تماشاگر 
در استاديوم هاي فوتبال گفت: ما در همه استاديوم هاي 
بزرگمان؛ استاديوم آزادي، استاديوم نقش جهان اصفهان، 
يادگار امام تبريز، ثامن مشهد، امام رضاي مشهد، غدير 
ــيراز و بقيه استاديوم هاي ١٥ هزار نفري  اهواز، پارس ش
ــاختيم، امكان اينكه پذيراي خانم هاي تماشاگر  كه س
همين فردا صبح در ١٠ استاديوم هم باشيم، فراهم است 
ــائل شرعي و فرهنگي به راحتي  و با رعايت حدود و مس
مي توانيم ورودي جدا، گيت هاي جدا، معبر جدا، سرويس 
بهداشتي جدا و خدمات جدا را براي بانوان فراهم كنيم و 

هيچ مشكلي وجود ندارد.

ــري مسابقات  برد پر گل ايران مقابل كامبوج كه از س
ــمي  انتخابي جام جهاني ۲۰۲۲ قطر و اولين بازي رس
ايران زيرنظر سرمربي جديد بلژيكي، مارك ويلموتس 
هم بود سبب شده تا انتظارها از تيم ملي بالا رفته و حالا 
علاقه مندان به فوتبال انتظار برد پر گل ايران در بازي 
مقابل با بحرين را داشته باشند اما سرمربي تيم ملي معتقد 
است بايد پيروزي پرگل مقابل كامبوج را فراموش كرد 
چرا كه بحرين حريف ساده اي نيست. مارك ويلموتس، 
سرمربي تيم ملي در نشست خبري پيش از ديدار مقابل 
بحرين گفت: ما دو بازي داشتيم و ۶ امتياز كسب كرديم.

هدف مان برنده شدن در بازي سوم است. وي ادامه داد: 
بحرين حريف سرسختي است. ما فيلم بازي هاي اين 
تيم را ديده ايم. بحرين سخت به حريف فرصت مي دهد 
با اين وجود سعي مي كنيم برنده بازي باشيم. وي درباره 
اينكه آيا به دنبال تكرار نتايج قبلي بازي تيم ملي مقابل 
ــت يا نه، اظهار داست:  ــابقات آتي اس  كامبوج در مس
برد ۱۴۴ بر صفر تمام شده است. بايد آن بازي را فراموش 

ــت كه بحرين سخت به حريف  كنيم. واقعيت اين اس
موقعيت مي دهد. بايد با صبر بالا مقابل اين تيم بازي كرد. 
ويلموتس درباره تفاوت اين بازي با مسابقه كامبوج عنوان 
كرد: بحرين يك دفاع قوي دارد و با كامبوج متفاوت است.

ما دو بازي متفاوت داريم.اگر بازيكنان ما تصور  كنند 
حريف آساني در پيش دارند با مشكل روبرو مي شوند. 
سرمربي تيم ملي در پاسخ به پرسش خبرنگار بحريني 
كه ايران در خارج از خانه بحرين را نبرده و ارزيابي اش از 

اين مسابقه چيست گفت: بايد به حريف احترام بگذاريم 
ولي آمده ايم تاريخ را بالعكس كنيم. قطعا با تمركز بالا 
به مصاف حريف مي رويم و اين بازيكنان هستند كه 
ــازي مي كنند . ويلموتس درباره اينكه ايران   تاريخ س
۶ امتياز دارد و پيش بيني اش چند امتياز ديگر در اين 
ــت: من نگاهم بازي به بازي  مرحله است اظهار داش
است. سعي مي كنيم بيشترين امتياز را كسب كنيم 
و در گروه تيم نخست شويم. وي ادامه داد: هم اكنون 
ابتداي مسير انتخاب جام جهاني هستيم.فلسفه مان 
كسب حداكثر امتيازات ممكن است .هدف اوليه من 
تغيير فلسفه تيم جهت ارايه بازي تهاجمي با صعود 
ــام ملت ها خواهد بود. ويلموتس  به جام جهاني و ج
درباره تفاوت دو بازي گدشته ايران مقابل هنگ كنگ 
و كامبوج و ديدار با بحرين تصريح كرد: هر بازي شرايط 
خودش را دارد. ما امروز بحرين را آناليز كرديم. اين تيم 
ساده نيست و يك خط قوي در دفاع دارد.من هرگز 

بحرين را تيم ساده اي نمي دانم.

ورزشي
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